
»کرسنت خوانی« برای مردم
سخنگوی دولت در جمع خبرنگاران خبر داد

با یادداشت هایی از محمد هاشمی رفسنجانی، حمید رضا ترقی و محمدعلی وکیلی 
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     پنجشنبه 11 بهمن 1403
  29 رجب 1446
  30 ژانویه2025
  سال سی ویکم
 شماره 8666
  16 صفحه
   قیمت در سراسر کشور: 5000 تومان

 کافه ای منحصربفرد با مدیریت و پذیرایی
 بچه های سندروم  داون و اوتیسم

جای دنج در »داونتیسم«
»کافه  داونتیســـم« کافه ای  اســـت که بچه های مبتلا به اوتیسم و سندروم داون در آنجا مشغول 
به کار هستند. این کافه در ســـال 1397 در ایران افتتاح شد. آیلین آگاهی، مؤسس و بنیانگذار 
ایـــن کافه اســـت که به همـــراه 15 نفر از کارکنان که همه از بچه  های اوتیســـم و ســـندروم  داون 
هســـتند در این چند ســـال با ناهمواری های بسیاری در کار روبه رو شـــده اند اما کم نیاورده اند.
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 گفت و گوی »ایران« با اسماعیل بقایی
 سخنگوی وزارت امور خارجه

همه تلاش مان رفع تحریم است

 مذاکره می کنیم؛ 
به شرط جدیت طرف مقابل

من فقط می توانم این را بگویم که 
ما عملکردها را با دقت رصد می کنیم 
و بر اساس عمل طرف های مقابل، 
 سیاست ها و اقدامات خود را 
تنظیم می کنیم

مجرای رسمی رد و بدل پیام بین 
ایران و امریکا همان دفتر حفاظت 
منافع امریکا )سفارت سوئیس( 
 است.  اگر طرفین تمایلی به 
رد و بدل پیام رسمی داشته باشند، 
 حتماً از این طریق اقدام 
خواهند کرد
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ســـهم وبصادر از کل نقدینگی کشـــور در حال حاضر 9.3 درصد برآورد شـــده که رتبه چهارم 
را در کل کشـــور به خود اختصاص داده و پیش بینی می شـــود با استمرار روند کنترل هزینه 
ســـود ســـپرده ها و بهبود شـــاخص بهره وری منابع، بتواند همچنان در مســـیر سودســـازی 
پایـــدار و باکیفیـــت گام بردارد. برآیند اصلاحات یک ســـال گذشـــته نشـــان دهنده حرکت 
بانک صادرات به ســـمت بانکـــداری دیجیتال با هـــدف افزایش رضایت مشـــتریان، بهبود 
کیفیـــت خدمات مالی جدید و متنوع، افزایش شـــاخص بهره وری و توســـعه ســـهم از بازار 
پول اســـت. افزون بـــر اینکه این بانک سیاســـت فـــروش دارایی های مـــازاد و املاک راکد 
و همچنیـــن ارتقای ســـودآوری شـــعب را در اولویـــت خود قرار داده اســـت. بـــا ثبت نهایی 
افزایش ســـرمایه بانک در آینـــده، انتظار می رود که این بانک با ســـرعت بیشـــتر در جهت 
اصلاح ســـاختارها، بهبود فرآیندهـــا و ارتقای کیفیت خدمات، همچنان شـــاخص رضایت 
مشـــتریان را بیش از گذشـــته افزایش دهد و ســـود مناســـب و مطلوبی را برای سهامداران 
بـــه ارمغان آورد. رشـــد 9.5 درصدی بـــازده ماهانه و ثبـــت بازده 27 درصدی ســـهام وبصادر 
در ســـه ماه اخیر گویای افزایش اقبال بازار ســـهام نســـبت به بازدهی ســـود این بانک دارد. 

 
در دنیـــای امـــروز، اقتصـــاد دیجیتـــال به عنوان 
یک محـــور کلیدی در توســـعه پایـــدار و نوآوری 
شـــناخته می شـــود. این نـــوع اقتصـــاد، نه تنها 
امـــکان دسترســـی بـــه خدمـــات مالـــی را برای 
افـــراد و شـــرکت ها فراهـــم مـــی آورد، بلکـــه به 
افزایش شـــفافیت، کارآیی و مشـــارکت فعال در 

فرآیندهـــای اقتصـــادی کمـــک می کند.
یکـــی از جنبه هـــای مهـــم اقتصـــاد دیجیتـــال، 
می توانـــد توجـــه بـــه مدل هـــای اقتصـــاد مردمی 
باشـــد کـــه نه تنهـــا بـــه افزایـــش توانمندی های 
اقتصـــادی افـــراد کمک می کنـــد، بلکه بـــه ایجاد 
شـــبکه های اجتماعـــی قـــوی و همکاری هـــای 
ســـودمند میـــان مـــردم می انجامـــد. در اقتصاد 
مردمـــی، افراد بـــا همـــکاری یکدیگـــر می توانند 
در کســـب وکارهای کوچک و متوســـط مشارکت 
داشـــته باشـــند و از مزایای آن بهره مند شوند که 
ایـــن موضوع می تواند به رشـــد و توســـعه جوامع 
محلـــی و تقویـــت روحیه همکاری و همبســـتگی 
در میـــان مـــردم کمـــک کنـــد. یک نمونـــه مدل 
موفـــق در این حـــوزه، مدل تأمیـــن مالی جمعی 
)Crowdfunding( است. این مدل تأمین مالی 
به افراد و کســـب وکارها این امـــکان را می دهد که 
برای پروژه های خود از طریق جمع آوری ســـرمایه 
خـــرد دیگـــران، حمایـــت مالـــی دریافـــت کنند. 
کراودفاندینگ به عنوان یک ابـــزار می تواند برای 
اســـتارتاپ ها و کســـب وکارهای نوپا بســـیار مفید 
باشـــد که نه تنهـــا موانـــع ورود به بـــازار را کاهش 

می دهـــد، بلکه با ایجـــاد بازارهـــای جدید، زمینه 
را بـــرای رقابـــت ورود کســـب و کارهای نوپا فراهم 
می کند که این امـــر می تواند تأثیـــرات اجتماعی 
مثبتـــی به همـــراه داشـــته باشـــد. یکـــی دیگر از 
نمونه هـــای موفـــق در ایـــن حـــوزه، صندوق های 
P2P یا وام دهی جمعی هســـتند. این صندوق ها 
به افـــراد و شـــرکت ها کمک می کنند کـــه به طور 
مستقیم از یکدیگر وام بگیرند یا وام دهند، بدون 
اینکه نیازی به بانک ها و مؤسســـات مالی سنتی 
وجود داشـــته باشد. این سیســـتم، درست مانند 
Crowdfunding، مزایـــای زیادی دارد؛ از جمله 
کاهـــش هزینه های مالی و افزایش دسترســـی به 
منابع مالی برای افرادی که شـــاید در نظام بانکی 
ســـنتی قادر به دریافت وام نباشـــند. توسعه این 
سیســـتم های مالی نوین، نه تنها موجب تسهیل 
تعامـــلات اقتصـــادی می شـــود، بلکه بـــه تقویت 
اعتمـــاد اجتماعـــی و ســـاختن جوامـــع پایدارتر 
و همزیســـت تر نیـــز کمـــک می کند. مطمئنـــاً با 
اســـتفاده از فناوری هـــای مـــدرن و به کارگیـــری 
مدل هـــای اقتصـــادی نوین، می توانیم به رشـــد و 
توسعه اقتصاد در سطح جهانی، بویژه در مناطق 
کمتر توســـعه یافته کمک کنیم. اقتصاد دیجیتال 
به عنـــوان بســـتر تحول آفرین، نه تنهـــا در کاهش 
فاصله هـــای اجتماعی و ایجـــاد فرصت های برابر 
نقش آفرینـــی می کند، بلکـــه از طریق مفاهیمی 
چـــون کراودفاندینـــگ )Crowdfunding( و 
تجارت همتـــا به همتـــا )P2P( راهکارهایی نوین 
برای مشـــارکت مردمی و تقویـــت اقتصاد مردمی 
ارائه داده اســـت، امـــا برای برخـــورداری از مزایای 
آن، نیـــاز به حمایت های قانونـــی و نهادی داریم. 
امروز ما مصمم تر از همیشـــه می توانیم به دنبال 
ســـاختن بســـتری مطمئن و پایدار برای استفاده 
بهینـــه از ایـــن فناوری هـــا و مدل هـــای اقتصادی 

. باشیم

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش گفت: اصلاح 
فرایندهـــا و ایجـــاد پنجـــره واحد گمرکی، توســـعه 
تجـــارت و تســـهیل امـــور بازرگانـــی از اولویت های 
اصلی این ســـازمان اســـت. محمد کبیـــری در روز 
جهانی گمـــرک و در جمع تجار، فعـــالان اقتصادی 
و ترخیـــص کاران گمـــرک، به بررســـی مشـــکلات و 
چالش های این حوزه پرداخت و برخی از مســـائل 
مطرح شـــده را بـــا مســـئولان در ســـرزمین اصلـــی 
پیگیری کـــرد. وی با تقدیر از اقدامات انجام شـــده 
در گمـــرک کیش، اظهـــار کرد: تشـــریفات گمرکی 
در مناطـــق آزاد باید بـــا کمتریـــن پیچیدگی انجام 
شـــود تا ســـرمایه گذاری و تجـــارت در ایـــن مناطق 
رونق بیشـــتری یابـــد. وی در این نشســـت با تأکید 
بـــر ضـــرورت بازنگری و بهبـــود مســـتمر فرایندها، 
دســـتورالعمل ها و شـــیوه نامه های اجرایی گمرک 
و بازرگانی، گفت: چابک ســـازی سیســـتم گمرکی، 
کاهش زمـــان ترخیـــص کالا و کاهـــش هزینه های 
تمام شـــده برای تجـــار، از اهدافی اســـت کـــه باید 
بـــا بهره گیـــری ازظرفیت هـــای قانونـــی و تعامل با 
فعالان اقتصادی محقق شـــود. مدیرعامل سازمان 
منطقـــه آزاد کیـــش در ادامه خواســـتار مشـــارکت 
صنـــوف و جوامـــع مرتبـــط در ارائـــه تجربیـــات و 
پیشـــنهادها برای بهبود سیســـتم گمرکی شد. وی 
با بیـــان اینکه بخـــش خصوصی نقـــش کلیدی در 
تصمیم گیری هـــا و اجرای تغییرات دارد، خواســـتار 
بهره منـــدی از دانش و تجربه ایـــن بخش در بهبود 
سیســـتم گمرکی شـــد. کبیری، برگزاری جلسات 
مـــداوم بـــا حضـــور فعـــالان اقتصـــادی و صنـــوف 
مختلـــف را اقدامـــی ارزشـــمند دانســـت و تأکیـــد 
کـــرد: همکاری نزدیـــک بخش دولتـــی و خصوصی 
می توانـــد نقـــش مهمـــی در رفـــع موانـــع و تقویت 
تجارت در جزیره کیش ایفا کند. در این نشســـت، 
مســـعود نیک افروز، سرپرســـت معاونت اقتصادی 
و ســـرمایه گذاری و مهـــدی ذوقـــی، مدیر توســـعه 

تجـــارت و امـــور گمرکی کیـــش، گزارشـــی از روند 
ترخیـــص کالا و اقدامات انجام شـــده ارائـــه دادند. 
این دو مقام مســـئول همچنین بر اجرایی شـــدن 
تصمیمـــات مدیرعامل ســـازمان منطقه آزاد کیش 
در راســـتای تســـهیل رونـــد تجـــارت و رفـــع موانع 
موجود تأکید کردند. در ادامه نشست، موضوعات 
متعددی بررسی شـــد. از جمله مهم ترین مباحث 
و دغدغه هـــای مطـــرح شـــده تجـــار می تـــوان به 
کاهـــش زمـــان ترخیـــص کالاهـــا و جلوگیـــری از 
رســـوب آنهـــا در انبارها اشـــاره کـــرد. همچنین بر 
لـــزوم کاهش هزینه های تمام شـــده بـــرای فعالان 
اقتصادی تأکید شـــد تا رقابت پذیـــری در بازارهای 

داخلـــی و خارجی افزایـــش یابد.
صدورگواهـــی مبـــدأ بـــرای کالاهـــا، جلوگیـــری از 
ترخیص محصولات بی کیفیت و ایجاد ســـازوکاری 
برای مدیریت بهتـــر ورود خودروهـــای گذر موقت 
و پلاک ملـــی به جزیره از دیگـــر موضوعات مطرح  
شـــده بود. علاوه بر ایـــن، کمبود فضـــای انبارها و 
نیاز بـــه تقویت ظرفیـــت اجرایی اســـکله تجاری از 
جمله مواردی بـــود که برای آنهـــا راهکارهایی ارائه 
شـــد. یکی از نـــکات مهم ایـــن نشســـت، تأکید بر 
راه انـــدازی پنجره واحـــد گمرکی و ارتقای ســـامانه 
گمـــرک بـــود. ایـــن اقـــدام می توانـــد فرایندهـــای 
گمرکی را تســـریع کرده و تجربه ای بهتر و کارآمدتر 
بـــرای تجـــار و بازرگانـــان فراهـــم کنـــد. تمامی این 
موضوعـــات در دســـتور کار قرار گرفت تـــا با اجرای 
راهکارهای عملی، روند تجارت در جزیره کیش به 
شکل محسوسی تسهیل شـــود. موضوعاتی مانند 
کاهـــش عـــوارض ورود کالاهـــای اساســـی، ترغیب 
تجار بـــه ترخیص کالاهایشـــان از کیـــش، تفویض 
اختیارات به اداره اســـتاندارد، بهبود سیســـتم های 
اعلان و اطفـــای حریـــق، تقویت آزمایشـــگاه اداره 
اســـتاندارد و تشـــکیل صنف حق العمـــل کاران نیز 

مطـــرح و راهکارهایی برای آنها پیشـــنهاد شـــد.

در جریـــان بازدیـــد از پتروشـــیمی شـــیراز، مهندس 
هدایت مدیرعامـــل هلدینگ ســـرمایه گذاری غدیر، 
به همـــراه مهنـــدس هاشـــمی مدیرعامـــل هلدینگ 
نفـــت و گاز پارســـیان، با مهندس پورکیا، سرپرســـت 
این شـــرکت دیدار و گفت و گو کردند. در این جلســـه 
مدیـــران ارشـــد دو هلدینگ بزرگ بر اهمیت توســـعه 
و ارتقـــای تولیـــد مجتمـــع پتروشـــیمی شـــیراز تأکید 
کردنـــد. در ایـــن دیدار که بـــا هدف بررســـی آخرین 
وضعیـــت تولید و توســـعه ایـــن مجتمع پتروشـــیمی 
صـــورت گرفت، طرفیـــن بر اهمیت همـــکاری نزدیک 
و تعامل مســـتمر برای دســـتیابی به اهداف مشترک 
تأکیـــد کردنـــد و تصمیمـــات مهمی درخصـــوص رفع 
چالش های موجـــود و افزایش ظرفیـــت تولید اتخاذ 

. شد

 پیشتازی هلدینگ سرمایه گذاری غدیر
در کشور

ینـــگ  هلد مـــل  یرعا مد  ، یـــت ا هد مجیـــد  ســـید 
ســـرمایه گذاری غدیر نیز در جریان ایـــن بازدید بیان 
کـــرد: هلدینگ غدیر از ســـهام ممتاز و شـــرکت های 

معتبر بورســـی کشـــور محســـوب می شـــود.
وی با بیـــان اینکـــه این هلدینـــگ از نظـــر بنگاه های 
چند رشـــته ای پس از شســـتا در رتبه دوم قرار داشته 
اســـت، افزود: در نیمه دوم امسال از شستا عبور و در 
امر ایجاد درآمد بین 100 شـــرکت برتـــر ایران، رتبه اول 
را کســـب کردیم. مدیرعامل هلدینگ سرمایه گذاری 
غدیر با اشـــاره بـــه فعالیت مجموعه غدیر در اســـتان 
فـــارس از جملـــه پتروشـــیمی، پالایشـــگاه، مجموعه 
ســـالکو و فولاد نی ریز اظهارکرد: پتروشـــیمی شـــیراز 
قدیمی ترین پتروشـــیمی کشـــور اســـت که از ســـال 
95 طرح توســـعه ای نداشـــته اســـت، اما از امـــروز با 
حمایت مســـئولین، فـــاز دوم نیترات آمونیـــوم را در 
این مجموعـــه ادامه خواهیـــم داد. مهندس هدایت 
همچنیـــن قیمت گـــذاری محصـــولات نفتـــی را که به 

پالایشـــگاه ها می رســـد از چالش های جـــدی خواند و 
گفت: امروز همه پالایشـــگاه ها در معـــرض خطر قرار 
دارنـــد و ایـــن خطر را به مســـئولان گوشـــزد می کنیم، 
زیرا با ایـــن قیمت گذاری ادامه طرح های توســـعه ای 

. نیست ممکن 

 افزایش ۱۰ درصدی تولید محصولات
 بیش از ظرفیت اسمی

سرپرست شرکت پتروشیمی شـــیراز هم در گزارشی 
تفصیلی وضعیت این شـــرکت را تشـــریح و بیان کرد: 
پتروشـــیمی شـــیراز اولین مجتمع در کشـــور و اولین 
مجتمـــع در خاورمیانه بوده که ســـال 1342 به عنوان 
کارخانـــه کود شـــیمیایی به بهره برداری رســـید. بابک 
پورکیـــا با بیان اینکه این مجتمـــع در ابتدا روزانه بالغ 
بـــر 550 تن کود شـــیمیایی تولیـــد می کـــرده، افزود: 
طرح توســـعه بعـــدی این شـــرکت در ســـال 1364 با 
10 برابر ظرفیت طـــرح اولیه اجرایی شـــده که اکنون 
هم در مـــدار فعالیت قرار دارد. سرپرســـت شـــرکت 
پتروشـــیمی شـــیراز ادامـــه داد: خوراک ایـــن مجتمع 
گاز طبیعی و آب اســـت که ســـالانه یک میلیارد و 840  
مترمکعب مصرف گاز دارد که از خط شبکه سراسری 
گاز تأمین می شـــود. همچنین در پتروشـــیمی شیراز 
ســـالانه 12 میلیـــون مترمکعب آب مصرف می شـــود 
که از ســـد درودزن تأمین می شـــود. مهنـــدس پورکیا 
بـــا بیان اینکـــه بالغ بـــر 3 میلیون و 480 هـــزار تن در 
ســـال گذشـــته تولید داشـــتیم کـــه حـــدود 10 درصد 
بالاتر از ظرفیت اســـمی بوده، عنوان کرد: محصولات 
»UAN« که یک کود ترکیبی مایع اســـت، گاز آرگون، 
متانـــول، نیترات آمونیوم، اســـید نیتریـــک، آمونیاک 
و اوره )گرانـــول و پریـــل( از محصـــولات تولیـــدی این 
مجتمع اســـت. وی، سهم شـــرکت پتروشیمی شیراز 
از کل تولیـــدات مجتمع پتروشـــیمی در ایـــران را 4.5 
درصـــد اعلام کرد و گفـــت: در پایان ســـال 1402 بالغ 

بر 75 میلیـــون تن تولید داشـــته ایم.

کارنامه بانـــک صادرات ایران در 10 ماهه ابتدای ســـال جاری نشـــان 
می دهـــد مانده ســـپرده های این بانک در مقایســـه با مدت مشـــابه 
سال گذشـــته 41 درصد رشـــد کرده و به حدنصاب جدید 9123 هزار 
میلیارد ریال رســـیده اســـت. این بانک با هدف کنتـــرل قیمت تمام 
شـــده پول، ســـبد محصـــولات خـــود را متنوع تر ســـاخته کـــه باعث 
شـــده انگیزه مشـــتریان به ســـپرده گذاری نزد بانک تقویت و ســـهم 
ســـپرده های غیرهزینه زا بیشـــتر شـــود. یکی از رازهای رشـــد خالص 
درآمد تســـهیلات و ســـپرده گذاری وبصادر در 10 ماه گذشته از سال، 
بهبود فرآیند اعطای تســـهیلات و مدیریت هزینه سود سپرده هاست 
چرا کـــه این بانـــک بر سودســـازی از محـــل فعالیت هـــای عملیاتی 
متمرکز شـــده اســـت. کارمزدگرایی و تمرکز بر ســـود عملیاتی باعث 
شـــده تا بانک صادرات ایران در 9 ماه نخســـت امســـال موفق شـــود 

تا ســـود خالص خود را 172 درصد رشـــد دهد.

در 10 ماهه نخست امســـال هم درآمدهای عملیاتی وبصادر نسبت به مدت 
مشابه ســـال گذشته 41 درصد رشـــد کرده و به رقم 813 هزار و 865 میلیارد 
ریال رســـیده اســـت. نکتـــه مثبت اینکـــه درآمـــد کارمزد بانک بـــا جهش 60 
درصد همراه شـــده و بالغ بر 86 هزار و 290 میلیارد ریال برآورد شـــده است. 
به این ترتیب ســـهم درآمد کارمزد بزرگ ترین بانک بورســـی ایران از 9 درصد 
در پایان دی ماه ســـال گذشـــته با 2 واحد درصد افزایش بـــه حدود 11 درصد 
در پایان دی ماه امســـال رســـیده اســـت. نتیجه کارمزدگرایی بانک صادرات 
ایران و اقبال مشـــتریان و فعالان اقتصادی ثبـــت خالص درآمد کارمزد بانک 
به میزان 76 هزار و 840 میلیارد ریال بوده که نســـبت به 10 ماه مشـــابه سال 
1402 رشـــد 73 درصدی را تجربه کرده اســـت. توسعه فعالیت های بانکداری 
الکترونیکـــی وبصادر و حرکت به ســـمت بانکداری دیجیتال بـــا رونمایی از 
محصولات جدید از جمله چکنو، ســـت، ســـپینو، اینترنت بانک ســـپهر راه 

را برای سودســـازی با کیفیت هموارتر کرده اســـت.

رضایت مشـــتریان و فعـــالان اقتصادی از خدمـــات بانک صادرات 
ایران به ویژه محصولات جدید باعث شـــده اســـت تا دستاوردهای 
ارزشـــمندی از حیث ســـرمایه حدنصاب جدید، درآمـــد کارمزدها، 
مانـــده تســـهیلات و مانـــده ســـپرده ها بـــرای بزرگ تریـــن بانـــک 
بورســـی ایـــران حاصل شـــود که اســـتمرار ایـــن روند سودســـازی 
»وبصـــادر« را بازهم تقویت خواهد کرد.  به گـــزارش روابط عمومی 
بانـــک صادرات، در دی مـــاه 1403 درآمد بانک از محل تســـهیلات 
پرداختـــی، اوراق بدهـــی، ســـرمایه گذاری و کارمزدها بـــه رقم 97 
هـــزار و 427 میلیـــارد ریـــال رســـیده که نســـبت به دی ماه ســـال 
گذشـــته رشـــد 66 درصدی را نشـــان می دهـــد. 81 درصـــد از این 
درآمد ناشـــی از ســـود تســـهیلات، 10 درصد ناشـــی از ســـود اوراق 
بدهی و ســـرمایه گذاری بوده و ســـهم درآمد کارمزدها با یک رشـــد 

قابل تأمـــل به 10 درصـــد افزایش یافته اســـت.

 افق روشن پیش روی سهامداران
وبصادر

 راز رشد درآمدهای پایدار 
بانک صادرات ایران

 ثبت رکورد جدید در درآمد کارمزد
بانک صادرات

 جهش درآمد بانک صادرات ایران
با رکورد جدید کارمزدها

جذب مشارکت مردم با راهکارهای نوین 
به بهانه اولین کنفرانس بین المللی فناوری های مالی و اقتصادی محمد کبیری تشریح کرد

اولویت های اصلی منطقه آزاد کیش
 گام های جدید برای رفع چالش ها

و بهبود عملکرد پتروشیمی شیراز

یادداشت

مهدی مسکنی

بنگاه

جشن آشتی کنان با سینما در  برج میلاد   چهل وسومین جشنواره فیلم فجر 
از امروز آغاز به کار می کند

 کشاکش منتخب ملت
با دیوان سالاری

 دولت چهاردهم برای ترمیم
روند تصمیم سازی ها چه کند؟ 

شکاف اختیار و مسئولیت 
در نظام حکمرانی

 فرمول کارآمدسازی
نهاد دولت

محمد فاضلی
جامعه شناس

سلیمان پاک سرشت
استاد دانشگاه

2

برای تماشای ویدئوی 
این گفت وگو اسکن کنید

 قاچاق سوخت 
کار بخش حمل و نقل نیست

 تکانه های ارزی
موتور محرکه تورم

معاون وزیر راه و شهرسازی در گفت وگو با »ایران«:

ارزیابی اکونومیست از راهبرد دولت جدید  امریکا در قبال ایران

کاهش تورم راه حل کوتاه مدت ندارد

اعـــداد و ارقامی کـــه در مورد قاچاق اعلام می شـــود با میـــزان مصرف حمل و 
نقل اصلاً ســـنخیت ندارد؛ بنابرایـــن نمی توانیم بخش بزرگـــی از قاچاق را به 

حمل و نقل نســـبت بدهیم

برای خـــروج از روند بلندمدت تورمی راهی جز اصلاحـــات نهادی وجود ندارد 
و ایـــن انتظـــار را که می توان با تجویز سیاســـتی با اثرگذاری ســـریع مشـــکل را 

برطرف کرد، باید کنار گذاشـــت

به نام امریکا، به کام ایراناسرائیل نتوانست ترامپ را قانع کند
کارشناسان تعلیق کمک های مالی به مؤسسات ضد ایرانی را بررسی کردند
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رنا
/ ای

س 
عک

سخنگوی دولت در جمع خبرنگاران:

گزارش کرسنت به مردم ارائه می شود
عراقچی: پیامی از سوی امریکا دریافت نکرده ایم، پیامی هم نداده ایم

مهاجرانی: 
وفاق یک رویه 
و شیوه رفتاری 

و تفکری 
است. 

اگر کسی 
به من یعنی 
فرد خاصی 

رأی نداده 
است، ما حق 

نداریم به 
آدم ها هتاکی 

کنیم. وفاق 
اصلی با بدنه 

مردم و جامعه 
است و دولت 

صبورانه و 
بزرگوارانه این 
مسائل را نگاه 

می کند

حـــق  یـــن  ا کـــرد:  اظهـــار  چیســـت، 
نمایندگان اســـت کـــه شـــکایت کنند.

گزارش عراقچی از سفر به 
افغانستان

وزیـــر امور خارجـــه کشـــورمان اخیراً به 
افغانســـتان ســـفر کـــرد و ایـــن یکـــی از 
مهم تریـــن موضوعـــات برای رســـانه ها 
بود. ســـیدعباس عراقچی در گفت و گو 
بـــا خبرنـــگاران، اظهارکـــرد کـــه حضور 
اتبـــاع افغـــان در ایران، امنیـــت مرزها، 
امنیت شـــیعیان در افغانستان، امنیت 
تجـــارت، قاچـــاق مـــواد مخـــدر، وجود 
گروه های تروریســـتی و حقابـــه از موارد 
مطـــرح شـــده بـــود. وی دربـــاره حقابه 
ایـــران از هیرمنـــد، اظهار کـــرد: دولت 
بـــر اســـاس  افغانســـتان اذعـــان دارد 
معاهـــده ، برای ایـــران حقابـــه ای وجود 
ایـــن  دارد و مقامـــات افغانســـتان بـــر 
موضـــوع تأکیـــد کردنـــد کـــه عـــاوه بر 
معاهده وظیفه شـــرعی و انســـانی خود 
می داننـــد که آب بـــه ایران هم برســـد.  
به گفتـــه عراقچی، البته خشکســـالی و 
کمبـــود آب یک موضوع جدی اســـت و 
در معاهده ســـازوکاری هـــم برای همین 
امـــر پیش بینـــی شـــده کـــه اگر ســـالی 
بـــارش و نزولات آســـمانی کمتـــر بود به 
چـــه طریقی کمیســـاریای آب دو کشـــور 
تشـــکیل جلســـه دهند و چگونه تعیین 
کننـــد میـــزان آب رودخانه کم اســـت یا 
زیـــاد. این توافق الان صـــورت گرفته که 
مـــا همکاری های فنی داشـــته باشـــیم.
وزیر امـــور خاجـــه اضافه کـــرد: درباره 
ســـد کمال خان که نیازمنـــد تغییرات 
فنـــی اســـت تـــا مســـیر آب به ســـمت 
ایـــران هموارتـــر شـــود، توافق بســـیار 
خوبـــی بیـــن دو طـــرف وجـــود دارد و 
امیـــدوارم کـــه امســـال مـــا با مشـــکل 
دربـــاره  عراقچـــی  نشـــویم.  مواجـــه 
احتمـــال مذاکرات با امریـــکا نیز تأکید 
کـــرد: تاکنـــون هیچ پیام مشـــخصی از 
امریکا دریافت نکرده ایـــم و پیامی هم 

ارســـال نشـــده است.

همتی: حضور در مجلس برای 
گفت و گو با نمایندگان

ح مســـأله اســـتیضاح وزیـــر امـــور  طـــر
اقتصـــادی و دارایـــی از ســـوی برخـــی از 
نماینـــدگان، آن هـــم در شـــرایط فعلـــی 
کشـــور، یکی دیگـــر از مباحث رســـانه ها 
در روز گذشـــته بـــود. عبدالناصر همتی 
بـــا تأکید بر حـــق نمایندگان بـــرای طرح 
اســـتیضاح، از آمادگـــی خود برای پاســـخ 
بـــه نمایندگان در جلســـه هفته بعد خبر 
داد. وی گفت: مواردی که در این مســـأله 
)اســـتیضاح( مطرح کردنـــد، مربوط به 
چنـــد ســـال می شـــود و حـــل آن زمـــان 
زیادی می بـــرد، اما آمادگـــی دارم و هفته 
بعـــد هم بـــه مجلس مـــی روم و بـــه آنان 
پاسخ می دهم تا ان شـــاءالله قانع شوند. 
وزیـــر اقتصاد دربـــاره واگـــذاری هفت تپه 
نیـــز اظهارکـــرد: موضـــوع هفت تپـــه در 
دســـتور کار هیـــأت واگذاری اســـت و در 
آینده نزدیـــک بـــه بانک صـــادرات و ملی 
واگـــذار می شـــود کـــه در حوزه نیشـــکر 

فعالیـــت خواهـــد کرد.
 

بهروز آذر: هشدار نسبت به 
خشونت علیه زنان

زهـــرا بهـــروز آذر، معـــاون امـــور زنـــان و 
خانواده رئیس جمهوری، خشونت علیه 
زنان در شهرســـتان ها را مورد اشـــاره قرار 
داد و آن را ناراحـــت کننده دانســـت. وی 
گفت: هر یک مورد خشـــونت علیه زنان 
در شهرســـتان ها ناراحت کننده اســـت، 
چه رســـد به اینکه تعـــداد آنـــان بالا هم 
باشـــد. وی اضافه کـــرد: مـــا در دولت به 
صـــورت جـــدی مســـأله خشـــونت علیه 
زنـــان را دنبـــال می کنیم، عاوه بـــر آن با 
تصمیم رئیس ســـازمان بهزیستی کشور 
مراکـــز مشـــاوره و اورژانـــس اجتماعی در 
همه شـــهرها تشـــکیل می شـــود تـــا بروز 
موارد خشـــونت علیه زنـــان و دختران در 

شـــهرها و روســـتا کاسته شود.
ه  د ا نـــو خا و  ن  نـــا ز ر  مـــو ا ن  و معـــا
رئیس جمهـــوری در همیـــن رابطـــه بـــه 
لایحه خشـــونت علیه زنان اشاره کرد و با 

بیان اینکه کلیات آن در مجلس تصویب 
شـــده و طی 5 جلســـه در کمیتـــه زنان و 
خانـــواده کمیســـیون اجتماعی مجلس 
بررسی شـــده اســـت، گفت: اوایل هفته 
گذشـــته نیز با فراکســـیون زنان نشست 
مشـــترک داشـــتیم و امیدوارم در تعامل 
بـــا مجلـــس ایـــن مســـأله با جدیـــت به 

ســـرانجام برسد.
 

 توضیح وزیر 
از دلایل افزایش قیمت دارو

وزیر بهداشـــت، درمان و آموزش پزشکی 
دربـــاره علل افزایش قیمـــت برخی اقام 
دارویی توضیح داد. محمدرضا ظفرقندی 
گفـــت: قیمت برخی داروهـــای تزریقی و 
پمادها بـــه دلیل به صرفه نبـــودن تولید 
در کارخانجات تولید دارو، افزایش یافت. 
بـــه دلیل بـــالا رفتـــن هزینه هـــای تولید 
ایـــن کارخانه هـــا تـــوان تولیدشـــان را از 
دســـت داده بودند. ما بـــرای جلوگیری از 
کمبود در بازار با افزایـــش قیمت داروها 

موافقت کردیم.

میزبانی ایران از مسابقات جهانی
میزبانی ایران در مسابقات جهانی و بین  
قاره  ای ســـؤال خبرنگاران حوزه ورزش از 
وزیـــر ورزش بـــود که احمـــد دنیامالی در 
این رابطه گفت: برای ما مهم این اســـت 
که میزبانی مســـابقات قاره ای و جهانی را 
بگیریم. حالا هم ســـی و ســـومین دوره 
مســـابقات بین المللـــی بدمینتـــون در 
ســـمنان درحال برگزاری است که حدود 
200 نفـــر از 15 کشـــور در آن حضور دارند. 
امیدوار هســـتیم باتوجه به شـــرایط امن 
بـــه وجود آمده، در آینده بیشـــتر شـــاهد 

میزبانی مســـابقات بین المللی باشیم.

صالحی امیری: افزایش ظرفیت 
گردشگری ایران و تاجیکستان

»میزان گردشگر بین ایران و تاجیکستان 
بـــه 100 هـــزار نفـــر خواهـــد رســـید.« این 
خبری بـــود که وزیـــر میـــراث فرهنگی و 
گردشـــگری اعام کرد. سیدرضا صالحی 
امیـــری گفت: بر اســـاس توافـــق صورت 
گرفته میان دو کشـــور، برای ســـفر از هر 
نقطه تاجیکســـتان بـــه هر نقطـــه ایران 
و بالعکـــس، لغو روادید شـــده اســـت که 
این قدمی برای توســـعه روابـــط تهران و 

دوشـــنبه به شـــمار می رود.
وی افـــزود: اکنون تعداد گردشـــگران ما 
به تاجیکســـتان ۸ هزار و ۶00 نفر اســـت، 
از تاجیکســـتان بـــه ایـــران نیز ۸ هـــزار و 
500 نفـــر. توافق کردیـــم با لغـــو روادید و 
همکاری هـــای دو جانبه این میـــزان را به 

صـــد هزار نفر برســـانیم.

روز گذشـــته پنجـــاه و یکمیـــن جلســـه 
هیـــأت دولـــت چهاردهم برگزار شـــد. 
اعضای کابینه مســـعود پزشـــکیان پس 
از پایان این جلســـه، در حیاط پاســـتور 
بـــه میـــان خبرنـــگاران آمدند و بـــا ارائه 
بـــه  گـــزارش حوزه هـــای کاری خـــود، 
پرســـش های خبرنگاران پاســـخ دادند. 
آنچـــه می خوانیـــد، گزارشـــی اســـت از 

ایـــن رویداد.
 

مهاجرانی: گزارش به مردم از 
کرسنت

ســـخنگوی دولـــت در مواجهـــه بـــا این 
ســـؤال خبرنـــگاران که آیـــا دولت قصد 
ندارد دربـــاره پرونده کرســـنت به مردم 
توضیـــح بدهد، گفـــت: حتمـــاً گزارش 
موضوعـــات با رعایت همـــه ماحظات، 
پـــس از بررســـی ارائـــه خواهد شـــد، به 
ایـــن صـــورت که همـــه جوانـــب رعایت 
شـــود و چیـــزی پنهـــان نشـــود. در این 
گـــزارش نظـــر بر پنهـــان کـــردن چیزی 
نیســـت و به مردم گزارش داده خواهد 

شد. رســـیدگی به مشـــکل کامیونداران 
ایرانـــی در مرکز ترکیه موضـــوع دیگری 
بود که خبرنـــگاران از فاطمه مهاجرانی 
پرســـیدند. ســـخنگوی دولـــت بـــا بیان 
اینکـــه مشـــکل کامیونداران حل شـــده 
است، یادآور شـــد: وزیر راه و شهرسازی 
در دولت گزارشـــی از سفر به ترکیه ارائه 
کرد که براساس آن مشکل کامیوندارها 

حل شـــده است.
قطـــار  همچنیـــن  کـــرد:  اضافـــه   وی 
تهـــران – وان نیـــز از نـــوروز راه خواهـــد 
افتاد و گســـترش تعامات در حوزه های 
ریلـــی، جـــاده ای و مـــرزی نیز در ســـفر 
وزیـــر راه و شهرســـازی به ترکیـــه دنبال 
شـــده اســـت. ســـخنگوی دولت درباره 
برگـــزاری برخـــی تجمعـــات علیه دولت 
تصریح کـــرد: وفـــاق یک رویه و شـــیوه 

رفتـــاری و تفکری اســـت. 
اگـــر کســـی به مـــن یعنـــی فـــرد خاصی 
رأی نـــداده اســـت، مـــا حـــق نداریم به 
آدم هـــا هتاکـــی کنیـــم. وی اضافه کرد: 
وفـــاق اصلی بـــا بدنـــه مـــردم و جامعه 
اســـت و دولـــت صبورانـــه و بزرگوارانـــه 
این مســـائل را نگاه می کنـــد. مهاجرانی 
دربـــاره امـــکان تجمـــع افـــراد از همـــه 
گروه هـــا و تســـهیل گری دولـــت در این 

راســـتا نیز گفت: قانون اساســـی مسیر 
را بـــاز گذاشـــته اســـت؛ این مســـیر که 
گروه هـــا می تواننـــد بـــا اخـــذ مجـــوز از 
وزارت کشور و اســـتانداری های مربوطه 
تجمع کننـــد.  در رابطه بـــا این موضوع 
آیین نامـــه اجرایی برنامه هفتم توســـعه 
را تهیـــه می کنیـــم و امیدواریم شـــاهد 
عدالـــت در موضـــوع تجمع ها باشـــیم.
ســـخنگوی دولت درباره قاچـــاق روزانه 
20 میلیـــون لیتـــر ســـوخت و اینکه چرا 
دولـــت گزارشـــی در ایـــن رابطـــه تهیـــه 
نکـــرده اســـت، تأکید کـــرد: دولت عزم 
دارد بـــرای جلوگیـــری از قاچاق حداکثر 
تـــاش را بکنـــد و ایـــن جـــزو مطالبات 
ملی اســـت. از ســـه هفته قبل اقدامات 
خوبـــی انجام شـــده و بخش زیـــادی از 
سرشـــاخه های شـــبکه ها پیدا شده اند.

 
 ظریف: شکایت 

حق نمایندگان است
در روزهـــای اخیـــر عـــاوه بـــر تجمعات 
تندروهـــا علیه معـــاون راهبردی رئیس 
جمهـــوری، تعـــدادی از نماینـــدگان نیز 
ح  مســـأله شـــکایت از ظریـــف را مطـــر
کردنـــد. ظریـــف در واکنـــش بـــه اینکه 
موضع او نسبت به شـــکایت نمایندگان 

دولت

 از سوی رهبر فرزانه انقلاب انجام شد
انتصاب امام جمعه جدید شهر قزوین  

حضرت آیـــت الله خامنه ای رهبر معظم انقاب اســـامی 
در حکمـــی حجت الاســـام والمســـلمین مظفـــری را به 
امامـــت جمعه  شـــهر قزوین و نماینده ولـــی فقیه در این 
اســـتان منصـــوب کردنـــد. متن حکـــم رهبر انقـــاب به 

این شـــرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

حجت الاســـام آقای حاج شیخ حســـین مظفری دامت 
افاضاتهُ

بـــا کناره گیـــری حجت الاســـام آقـــای عابدینـــی دام 
توفیقُـــه جناب عالی را کـــه دارای شایســـتگی های لازم و 
ســـوابق متعدد علمی و پژوهشـــی و تبلیغی و دانشگاهی 
می باشـــید، به امامت جمعه  شـــهر قزویـــن و  نمایندگی 
خـــود در آن اســـتان منصـــوب می کنم. انتظـــار عمده از 
جناب عالـــی، قدرشناســـی از آن مردم مؤمـــن و وفادار و 
تقدیـــم خدمات دینـــی و معرفتی به آنان بویـــژه جوانان 
پرانگیزه و پرنشـــاط می باشـــد.  ســـوابق مجاهدت مردم 
قزویـــن کـــه از مبـــارزات پیـــش از پیـــروزی انقـــاب آغاز 
شـــده، و با فعالیت های ارزشـــمند ســـال های بعد ادامه 
یافتـــه، نشـــانه  ایمان و صاح و صدق ایشـــان اســـت که 
بایـــد قدردانی شـــود. توفیقات شـــما را از خداوند متعال 

مســـألت می کنم.
سیدعلی خامنه ای
۱۰ بهمن ۱۴۰۳

 قالیباف در دیدار علمای اهل سنت:
 هرکس باعث تفرقه شود 

طرفدار باطل است
رئیـــس مجلس شـــورای اســـامی در دیدار بـــا علمای 
اهل ســـنت، گفـــت: امـــروز باید در کشـــور اســـامی؛ 
وحـــدت، یکپارچگـــی، همدلـــی و همراهـــی را ببینیم 
و روزبـــه روز مســـتحکم تر باشـــیم. بیـــش از هـــر زمان 
دیگری نیـــاز به وحـــدت در ســـطوح مختلـــف داریم. 
بـــه گزارش ایســـنا، محمدباقـــر قالیباف افـــزود: تردید 
نکنیـــد هر فردی که از اهل تشـــیع و اهل ســـنت باعث 
تفرقـــه در امت اســـامی شـــود، طرفدار جبهـــه باطل 
و شـــیطانی اســـت. مطمئن باشید مســـئولان در نظام 
مقدس جمهوری اســـامی ایـــن موضـــوع را از وظایف 
خود می داننـــد و در این مســـیر گام برمی دارند. رئیس 
مجلس ادامـــه داد: حتماً تحریم هـــای ظالمانه امریکا 
بـــرای ما مشـــکاتی دارد؛ اما توانســـتیم بـــا روش هایی 
که انقـــاب و دفاع مقـــدس به ما آموخت، بخشـــی از 

مشـــکات را برطـــرف کنیم.

معاون اول رئیس جمهوری:
 راهبرد دولت، جذب سرمایه  

ایرانیان خارج است
معـــاون اول رئیس جمهـــوری گفت: راهبـــرد دولت بعد 
از جـــذب ســـرمایه گذاران داخلی، جذب ســـرمایه های 
ایرانیـــان خـــارج از کشـــور اســـت. بـــه گـــزارش ایرنـــا، 
محمدرضا عارف در حاشیه دیدار مسئولان نظام با رهبر 
انقاب افزود: وظیفه مســـئولان پاسخ به مطالبات مردم 
اســـت، یعنی فراهم کـــردن حداقل هایی کـــه به جامعه 
آرامـــش دهـــد. وی با اشـــاره بـــه اینکه رشـــد ۸ درصدی 
می تواند ما را به یک وضعیت خوب در اقتصاد برســـاند، 
اضافه کـــرد: باید به مـــردم اطمینان دهیم که ســـرمایه 
شـــما محترم و مقدس اســـت تا  ســـرمایه گذاری کنند. 

رایزنی تلفنی عراقچی و گروسی
شـــب گذشـــته ســـید عباس عراقچی وزیر امور خارجه 
و رافائل گروســـی مدیـــرکل آژانـــس بین المللی انرژی 
اتمی در تمـــاس تلفنـــی گفت و گو کردنـــد.  عراقچی با 
تکـــرار اراده ایـــران بـــرای تـــداوم همکاری ها بـــا آژانس 
در چهارچـــوب تعهـــدات بین المللی خـــود، بر ضرورت 
پرهیـــز از سیاســـی کاری و طـــرح مواضع غیرســـازنده و 
ادامـــه همکاری هـــا در فضایـــی فنی و رو بـــه جلو تأکید 
کـــرد. وی آژانـــس را موظـــف به حرکـــت در چهارچوب 
وظایف و مســـئولیت های خـــود دانســـت و از مدیرکل 
خواســـت به فشـــارهای غیرموجه برخی کشورها توجه 
نکنـــد. گروســـی هم بـــا اشـــاره به عـــزم آژانـــس برای 
تعامـــل و همـــکاری جـــدی با ایـــران، تأکید کـــرد که در 
چهارچـــوب وظایف و اختیارات خود در راســـتای ایجاد 
فضای مناســـب در جهت حل مســـائل موجود با همه 

طرف هـــا رایزنی ها خواهـــد کرد.

سیاسی2
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پرونـــده کرســـنت ســـال ها به دلیلـــی برای فرســـودن 
ســـرمایه های سیاســـی در این کشـــور تبدیل شـــد. در 
دولتی قراردادی بســـته شـــد، و در دولـــت دیگری این 
قرارداد باطل شـــد. شـــاید می شـــد مســـأله تـــا همین 
جـــا باقـــی بماند، یـــک بهانه بـــرای دعوای سیاســـی و 
اتهـــام زنی دولت ها و چهره های سیاســـی و رســـانه ای 
بـــه یکدیگـــر. اما بـــه تازگـــی معلوم شـــد ایـــن پرونده 
چیزی بیش از این نزاع سیاســـی تمام ناشـــدنی برای 
ایران داشـــته اســـت. با پیروزی حقوقی طـــرف اماراتی 
در ایـــن پرونده، مهم تریـــن اموال شـــرکت ملی نفت 
ایـــران در مرکز لنـــدن و مرکز لاهه در هلنـــد، مصادره 
شـــد. مصادره اموال ملی ایرانیان، آن هم در کشـــوری 
بیگانـــه و اروپایـــی، اتفاقـــی قابـــل توجه اســـت. برای 
همین، بـــا این مصادره های میلیارددلاری، معلوم شـــد 
که آن دعواهای سیاســـی چیزی بیـــش از فحش های 
رســـانه ای به دنبال داشـــته اســـت. در خـــال همه 20 
ســـالی کـــه از امضـــای این قـــرارداد تـــا مصـــادره اموال 
ایرانیان در انگلســـتان و هلند ســـپری شد، یک جناح 
سیاســـی، مدیران نفتی و سیاســـی اصاح طلبان را به 

فســـاد متهم کردند. 
مردم هـــم از ابعاد ایـــن پرونده چیزی نمی دانســـتند، 
مگر همان چیزهایـــی که هر از گاهـــی در هر انتخابات 
و رقابتـــی، رقبـــا به عنـــوان افشـــاگری و خواباندن مچ 
رقیـــب و ادعـــای اینکه طـــرف مقابل فاســـد و رشـــوه 
گیر اســـت، منتشـــر می کردند. یعنی در هر انتخابات، 
پرونده کرسنت باز می شـــد و به محل دعوای سیاسی 
تبدیل می شـــد. با اتمـــام انتخابات این پرونده بســـته 
می شد و دیگر نامی از کرســـنت نبود تا انتخابات دیگر 
که رقیب بخواهد علیه دیگری مثاً افشـــاگری کند. در 
همه این ســـال ها، بالاخره معلوم نشـــد که اگر فسادی 

بوده، چقدر بوده، اگر رشـــوه ای داده شد، چقدر بوده 
و آیا کسی متهم یا مجرم شـــناخته شده یا نه؟ و ضمناً 
اگر فســـادی بود، چرا اصـــل قرارداد ملغی شـــد؟ و چرا 
این الغا و ابطال قرارداد از ســـوی طرف ایرانی در دولت 
احمدی نـــژاد، به گونـــه ای صورت گرفت کـــه ایران زیر 
ســـؤال رفت و چـــرا قرارداد طـــوری لغو نشـــد که منجر 
بـــه تأدیـــه خســـارت از ســـوی ایـــران، آن هـــم بـــه این 
میزان نشـــود. در همه این ســـال ها، مســـأله کرسنت 
وقتـــی دقیقاً باز شـــد که بیژن زنگنه ســـکوت چندین 
ساله خود را شکســـت. در انتخابات ریاست جمهوری 
اخیـــر که بـــاز هم برخـــی از نامزدهـــا و طرفـــداران آن 
می خواســـتند از اهرم پرونده کرسنت برای زدن رقیب 
خود اســـتفاده کنند، وزیر نفت اســـبق و تدوین کننده 
و امضاکننده قرارداد با برگزاری یک جلســـه دو ساعته 
با خبرنـــگاران و بعد هم با انتشـــار یـــک ویدیوی چند 
دقیقـــه ای ابعاد تـــازه ای از این مســـأله را روشـــن کرد. 
زنگنه آشـــکار کرد که چرا ادعای ارزان فروشـــی در این 
قرارداد نادرســـت اســـت، روشـــن کـــرد که چـــرا ابطال 
قرارداد نادرست بود و چگونه می شـــد قرارداد را ابطال 
کـــرد که خســـارتی به ایـــران وارد نشـــود. ســـؤال بیژن 
زنگنه این بـــود: گیریم که در این قرارداد فســـادی رخ 
داده بـــود، چـــرا به جای اصـــاح قرارداد، ابطال شـــد و 
اصاً چـــرا به گونه ای ابطال شـــد که خســـارت متوجه 
مـــا شـــود، درحالی کـــه راه های ســـاده تری هـــم وجود 
داشت. درخواســـت های مکرر او برای مناظره با سعید 
جلیلـــی به جایی نرســـید تـــا ابهـــام این پرونـــده برای 
مردم روشـــن شـــود. این ابهام همچنان باقـــی ماند تا 
اینکـــه خبر تلخ مصادره اموال ایرانیان و شـــرکت نفت 
در هلند و انگلســـتان منتشر شـــد. حالا دولت نه برای 
مچ گیـــری یا به عنـــوان یـــک حربه سیاســـی، بلکه به 
عنوان یک وظیفه ملی و ضرورت پاســـخگویی به مردم 
بـــه عنوان مالکان و صاحبان واقعـــی آن اموال مصادره 
شـــده، قصد انتشـــار گزارشـــی را دارد. گزارش به ملت 
درباره کرســـنت دربرگیرنده همه ابعـــاد آن خواهد بود 
و مردم خواهند دانســـت که چرا ایـــن پرونده ملی، به 
چنین سرانجامی رســـید و چطور شد که سیاسی کاری 
این همه خســـارت برای کشـــور به دنبال داشته است.

مردم هم از 
ابعاد پرونده 

کرسنت چیزی 
نمی دانستند، 

مگر همان 
چیزهایی که 
هر از گاهی در 
هر انتخابات 

و رقابتی، 
رقبا به عنوان 

افشاگری و 
خواباندن مچ 

رقیب و ادعای 
اینکه طرف 

مقابل فاسد 
و رشوه گیر 

است، منتشر 
می کردند

اخبار

 رضوانه رضایی پور - الهام یوسفی
روزنامه نگار

گزارش

اصـــولاً هیـــچ موضوعـــی در کشـــور 
نبایـــد در ابهام بمانـــد و مردم حق 
دارنـــد تـــا در جریـــان امـــور مهـــم 
کشـــور قـــرار بگیرنـــد. زیـــرا پنهان 
کـــردن موضوعـــات و مســـائل مهم 
از جامعـــه باعـــث می شـــود مـــردم 
روایت های مختلفی از آنها داشـــته 
باشـــند. این امر باعث بی اعتمادی 
جامعـــه بـــه نظـــام می شـــود. قطعاً 
لازم اســـت تا ابعاد قرارداد کرسنت 
که سال هاســـت موضوع مناقشـــه 
بین جریان های سیاســـی شـــده اســـت، موشـــکافی شـــود. 
متأســـفانه این مســـأله به یک حربه در جریان های سیاسی 

برای حملـــه به رقیب، آن هم معمـــولاً در جریان رقابت های 
انتخاباتی تبدیل شـــده اســـت. بیـــان حقیقت این مســـأله، 
معرفـــی کـــردن مقصـــران آن و در ادامـــه برخـــورد بـــا آنان از 
سوی دســـتگاه قضایی باعث می شـــود مردم احساس کنند 
در کشـــور عدالت اجرا می شـــود و این تلقی را داشـــته باشند 
که اگر کســـی اقدامی علیـــه منافع ملی کشـــور انجام دهد، 
بدون پاســـخ نخواهـــد ماند. متأســـفانه ســـرمایه اجتماعی 
مـــا تضعیف شـــده اســـت و همیـــن پنهانکاری ها و سیاســـی 
کـــردن موضوعـــات مهـــم و جدی کشـــور یکـــی از دلایل این 
تضعیـــف و بی اعتمادی بوده اســـت. بنابراین ارائه گزارشـــی 
از خســـارت های ایـــن قـــرارداد مبهم موجب حفظ ســـرمایه 
اجتماعی و افزایش اعتماد مردم نســـبت به نظام و دستگاه 

اجرایی کشـــور می شـــود.
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حمید رضا ترقی
 فعال سیاسی و 

عضو حزب مؤتلفه 
اسلامی

بیان حقایق در کرسنت اعتماد عمومی را افزایش می دهد

قـــرارداد کرســـنت یکـــی از مســـائل 
جدی کشـــور اســـت که بیـــش از 14 
ســـال اســـت بـــه دســـتاویزی بـــرای 
جریان هـــای سیاســـی در حملـــه به 
رقیب تبدیل شـــده است. مسأله ای 
که سال هاست کشـــور خسارت های 
آن را می پذیـــرد و جامعـــه همچنان 
منتظر اســـت تا مقصـــران اصلی این 
قـــرارداد معرفی شـــوند. بـــه عقیده 
من بـــرآورد خســـارت های کرســـنت 
در حـــال حاضـــر مســـأله ای را حـــل 
نمی کنـــد و دغدغه مردم نیســـت. اینکه مـــردم بدانند حجم 

این خســـارت ها چنـــد همت بـــوده اســـت، قرار اســـت کدام 
درد از جامعـــه را درمان کند؟ از نظر افـــکار عمومی فرقی ندارد 
حجم این خســـارت ها چه اندازه اســـت. زیرا گـــوش جامعه به 
شـــنیدن این اعداد و خســـارت ها عادت کـــرده و چیز جدیدی 
نیســـت. بـــه عقیده من مســـأله اصلـــی از نظر مـــردم، معرفی 
عامل اصلی این خســـارت اســـت نـــه حجـــم آن. وگرنه اعام 
کـــردن خســـارت های کرســـنت نمک بـــر زخم جامعه اســـت. 
بایـــد عامل اصلی ایـــن خیانت و البته ســـهم خائنـــان در این 
قرارداد مشـــخص شـــود. آنچه که امروز جامعه و افکار عمومی 
در رابطـــه با قـــرارداد کرســـنت خواهان آن اســـت، مشـــخص 
شـــدن خائنان در این پرونده و ســـهم هر کدام از افراد دخیل 

در این پرونده اســـت.

ت
اش

دد
یا

محمدعلی 
وکیلی

 نماینده سابق 
مجلس

 مسأله اصلی معرفی عامل خسارت کرسنت است 

مسأله کرســـنت از مدت ها پیش به 
ســـوژه بدی علیه جمهوری اســـامی 
ایران تبدیل شده اســـت. قراردادی 
که در دوره ریاست جمهوری محمود 
احمدی نـــژاد بـــه صـــورت یک طرفه 
لغو شد، آنچنان خســـاراتی به کشور 
وارد ســـاخت کـــه هنوز هـــم پس از 
گذشـــت چندیـــن ســـال، تبعات آن 
باقی اســـت. نمونه آن، ســـاختمان 
محـــل اســـتقرار دفتر شـــرکت نفت 
در لندن اســـت کـــه به نفـــع اماراتی هـــا مصادره شـــد. پس از 
آن، مشـــابه کاری که در لندن انجام شـــد، در هلند انجام شد. 
ادعایی که طرف اماراتی دارد، رقم زیادی را شـــامل می شـــود. 
در داخل کشـــور مدت ها ســـر ایـــن موضوع بحث بـــود که چه 
کســـی قـــرارداد را امضا کـــرد و چه کســـی باعـــث ورود چنین 
خســـارتی به کشـــور شـــده اســـت؟ در این میان مردم هم تنها 

شـــاهد دعواهای سیاســـی دو جریان راســـت و چپ هستند و 
چیزی از این قرارداد برایشـــان روشن و شفاف نیست. هر چه 
هم می گـــذرد، این بی اطاعی دامنه بیشـــتری پیـــدا می کند.
در ایـــن شـــرایط اگر دولـــت بتوانـــد در گزارشـــی بی طرفانه و 
عادلانـــه، روند شـــکل گیری چنین قراردادی را از ابتدا بررســـی 
کـــرده، دلایل لغو آن را اعام و مســـببان آســـیب به بیت المال 
را شناســـایی کنـــد و آن را بـــه مـــردم اطـــاع دهد، کار بســـیار 
پســـندیده ای اســـت و چه بســـا بـــرای همیشـــه بـــه دعواهای 
شـــکل گرفته حول این قـــرارداد پایان دهـــد. در اوایل انقاب 
جمله ای از ســـوی مســـئولان مطرح و تکرار می شد و آن جمله 
ایـــن بود که »مردم حـــق دارند بدانند.« حالا هـــم وضعیت به 
همـــان صورت اســـت؛ یعنی مـــردم باید از آنچه که نســـبت به 
اموال شـــان اتفـــاق می افتد مطلع شـــوند. مردم بایـــد بدانند 
چگونـــه ایـــن رأی صادر شـــده و چگونه همه چیـــز علیه ایران 
رقـــم خـــورده اســـت. ایـــن زیان هـــا از جیـــب ملت مـــی رود و 

طبیعی اســـت که بـــرای آنان حـــق آگاهی قائل شـــویم.
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محمد هاشمی 
رفسنجانی

 عضو ادوار دولت

 مردم حق دارند بدانند

روز گذشـــته در حاشـــیه جلســـه هیأت دولت رئیس جمهوری نیز با 
حضور در جمع خبرنگاران در پاســـخ به یک پرســـش درباره احتمال 
انجام ســـفر خارجی در آینده نزدیک پاســـخ داد. مســـعود پزشکیان 
گفـــت: به ایـــن زودی ســـفر خارجـــی نخواهم داشـــت. پزشـــکیان 
در پاســـخ بـــه پرســـش دیگری مبنـــی بـــر اینکه آیـــا دونالـــد ترامپ 
رئیس جمهـــوری امریـــکا از زمان حضـــور در مقام ریاســـت جمهوری 

پیامـــی به ایران صـــادر کرده یـــا خیر، پاســـخ منفی داد.

ـــرش بـ

تکذیب دریافت پیام از ترامپ از سوی پزشکیان

شفاف سازی درباره کرسنت حق مردم است



امروز 
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نیست که 
سرمایه 

اجتماعی را 
مستهلک 

کرده است. 
مشکل فوری، 

ضعف نظام 
سیاست گذاری 

است
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سیاســـت گذاری کـــرده اســـت. پیامـــد این وضع 
افزایـــش هزینه های سیاســـی، هـــدر رفت منابع 
مالی، اســـتهلاک نظـــام اداری و اجرایی و کاهش 

ســـرمایه های اجتماعی است.

تعددمراکزسیاستگذاری
نظام سیاســـت گذاری در ایران چندین مشـــکل 
دارد. یکـــی تعـــدد مراکـــز تصمیم گیـــر اســـت. 
چند دَه شـــورای عالـــی، درون و بیـــرون دولت، 
قـــدرت تصمیم گیری را میان بازیگران سیاســـی 
تقســـیم کـــرده اســـت، آن هـــم اغلـــب بـــدون 
پاســـخگویی. فقدان رســـانه هایی که توان نقد 
این سیاســـت ها را داشـــته باشـــند، بر عجیب و 
پیچیـــده شـــدن نظـــام سیاســـت گذاری افزوده 
اســـت. حتی اگر این اشکالات را طبیعی بدانیم، 
بـــاز هم مســـأله دیگـــری وجـــود دارد. مشـــکل 
حاد این اســـت: همیـــن مراکزی که حـــالا برای 
ســـاحت های مختلـــف زندگی ایرانیـــان تصمیم 
می گیرند، ولو همپوشـــان و غیرپاسخگو باشند، 

اصلاً چطـــور تصمیـــم می گیرند؟

تصمیمسازیدردولت؛یکمثال
تصمیم ســـازی در دولـــت می توانـــد یـــک مثال 
بـــرای ایـــن مشـــکلات باشـــد. وقتی قرار اســـت 
دولت مصوبه ای داشـــته باشـــد، موضـــوع ابتدا 
در کمیســـیون های دولـــت بررســـی می شـــود. 
یـــا  در جلســـات کمیســـیون ها از ذی نفعـــان 
اندیشـــمندان ایـــن حـــوزه دعـــوت می شـــود و 
جمع بنـــدی ایـــن جلســـات بـــه عنـــوان مصوبه 
کمیســـیون، به هیأت دولت مـــی رود. در دولت 
مسأله بحث می شـــود و با نظرات وزرای مختلف 

کـــه براســـاس حـــوزه کاری خود نظـــر می دهند، 
تصمیم گرفته می شـــود. اما در ایـــن فرآیند یک 
مشـــکل وجود دارد: شـــواهد اولیه یـــا مطالعات 
پیشـــینی چطور و از سوی چه مرکزی جمع آوری 
یـــا انجـــام شـــده اســـت؟ آیـــا در ایـــن مطالعات 
همه جوانب موضوع بررســـی شـــده؛ پیامدهای 
احتمالـــی تصمیـــم، اثراتش بـــر دیگـــر حوزه ها 
بررســـی شـــده اســـت؟ آیـــا مطالعه شـــده که در 
درازمـــدت، چه اثـــری دارد و اگر اثـــر دارد، منفی 

یا مثبت؟ اســـت 
واقعیـــت سیاســـت گذاری در ایـــران این اســـت 
که مصوبـــات فاقد چنین پشـــتوانه علمی دقیق 
چنـــد بعدی هســـتند. بـــه دلیـــل نبـــود چنین 
پشتوانه ای اســـت که نظام سیاست گذاری عملاً 
بخشـــی نگر، بدون ارتباط و پیوست اجتماعی و 
فرهنگی و سیاسی اســـت. گویی هر وزارتخانه و 
هر بخشـــی از نظام تصمیم گیـــری و اجرایی راه 
خـــود را مـــی رود و به ایـــن فکر نمی کنـــد که چه 
تأثیـــری بـــرای حوزه هـــای دیگر دارد. بـــه عنوان 
یک مثـــال، اگر ســـال های قبل، وقتـــی به فلان 
مقـــدار روســـتا گازرســـانی می شـــد یـــا نیـــروگاه 
حرارتـــی بـــا ســـوخت گاز احـــداث می شـــد، به 
ارتباطـــات ایـــن پروژه ها بـــا یکدیگـــر و اثرات آن 
در درازمدت فکر می شـــد، امروز چیـــزی به نام 
ناترازی تولیـــد و مصرف گاز وجود نمی داشـــت.

FATFیکمثالبارز
ایـــن اســـت کـــه وقتـــی نظـــام  حـــال ســـؤال 
سیاســـت گذاری چندمرکـــز، بـــدون پشـــتوانه 
می کنـــد،  تصمیم گیـــری  پژوهشـــی  و  علمـــی 
دقیقـــاً با تکیه بـــر چه چیزی تصمیـــم می گیرد؟ 

جـــای سیاســـت گذاری شـــواهدمحور و علمی را 
دو چیـــز گرفتـــه اســـت: رویکردهای سیاســـی و 
جناح هـــای سیاســـی از یک طـــرف و پژوهش ها 
یـــا مســـتندات آمـــاری راســـتی آزمایی نشـــده از 
طـــرف دیگـــر. سرنوشـــت FATF یک مثـــال بارز 
از سیاســـت گذاری مبتنـــی بـــر رویکـــرد جناحی 
اســـت. وقتی همه شـــواهد، از چین تا روســـیه 
پیوســـتن بـــه FATF را ضروری می کنـــد و کذب 
بـــودن ادعاهایـــی ماننـــد دراختیـــار قـــراردادن 
اطلاعـــات اقتصـــادی به دشـــمن محرز اســـت، 
فقط دلیـــل سیاســـی می توانـــد مانـــع تصویب 
FATF شـــود. مســـأله دیگـــر، مســـتندات آماری 
راســـتی آزمایی نشـــده اســـت. برخی سازمان ها 
با جمع کـــردن برخـــی داده هـــا، می خواهند به 
سیاســـتمداران بقبولانند که بایـــد فلان تصمیم 
را گرفـــت و فـــلان تصمیم درســـت اســـت. این 
درحالی اســـت کـــه سیاســـتمدار توان راســـتی 
آزمایـــی آن آمارهـــا را ندارد. رئیـــس جمهوری یا 
وزیر چگونـــه می توانـــد مطمئن شـــود که فلان 
گـــزارش آماری درســـت اســـت؟ جز اینکـــه باید 
اعتماد کند. این ســـازمان ها اساســـاً بخشی نگر 
هســـتند و فقط منافع ســـازمان خـــود را درنظر 
می گیرنـــد و لحـــاظ نمی کنند که یـــک تصمیم، 
چـــه پیامدی بـــرای دیگـــر بخش هـــا دارد. همه 
اینهـــا به عـــلاوه ضعف های فنی و دانشـــی نظام 
بروکراســـی، وضعیـــت را پیچیده تـــر می کنـــد. 
حاصـــل ایـــن وضعیت؛ یعنـــی سیاســـت گذاری 
فاقـــد پشـــتوانه علمی، یـــا سیاســـت گذاری که 
فرســـنگ ها از سیاســـت گذاری مبتنی بر شواهد 
دور اســـت؛ نتیجه ایـــن دیـــدگاه، همین وضعی 

اســـت که امـــروز در کشـــور دیده می شـــود.

irannewspaper irannewspapper

امـــروز اصلی تریـــن مشـــکل ایـــران، جدال های 
بی فایده سیاســـی نیست که ســـرمایه اجتماعی 
را مســـتهلک کرده اســـت. مشـــکل فوری، ضعف 
نظـــام  را  آن  اســـت.  سیاســـت گذاری  نظـــام 

سیاســـت گذاری بنامیم یا سازوکار تصمیم گیری، 
در اصـــل قضیـــه تفاوتـــی ایجـــاد نمی کنـــد کـــه 
تصمیم گرفتـــن و تدبیر ســـاختن در ایران دچار 
اشـــکال اســـت. در ایـــن صورت اســـت کـــه کاری 
از پیـــش نمـــی رود، مســـأله ها حل نشـــده باقی 
می مانـــد و منابع ملـــی هدر مـــی رود. اختلال در 
سیاست گذاری و تدبیرسازی، در سطوح مختلف 
دیده می شـــود. در مدیریت شـــهری، آیا تصمیم 
یک شـــهردار برای ســـاخت خیابان یا پل، مبتنی 
بر شـــواهد عینی و علمی اســـت؟ آیا وقتی در یک 

بخشـــداری، فرمانداری یا اســـتانداری، تصمیمی 
گرفتـــه می شـــود سیاســـتی اعمـــال یا پـــروژه ای 
اجرا شـــود، یک مطالعه گســـترده صـــورت گرفته 
اســـت؟ بالاتر از همه این ها، در ســـطح دولت ها 
و سایر نهادهای تصمیم گیر چنین پرسش هایی 
مطرح است. تصمیم برای افزایش تعرفه واردات 
یک کالا یا تصمیم بـــرای ممنوعیت واردات تلفن 
همراه، مبتنی بر شـــواهد و یافته های علمی بود؟ 
تجربه نشـــان می دهد سیاســـتگذار اغلب بدون 
تکیه بر شـــواهد پژوهشـــی و یافته هـــای علمی، 

دولت چهاردهم فرصتی برای ترمیم روند تصمیم سازی ها 

سیاست گذاری سامان ندارد
گزارش

مرتضی گل پور
روزنامه نگار
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ل  قـــو ز  ا نه ها  ســـا ر پیـــش  ی  چنـــد
رئیس جمهوری محترم نوشـــتند »دلمان 
نمی خواســـت مـــازوت بســـوزانیم و وزیـــر 
نیـــرو گفته بود اگر دو ســـاعت خاموشـــی 
بدهیم مشکل حل می شـــود، اما محاسبه 
درســـت نبـــود و متوجه شـــدیم حتـــی اگر 
یک روز هم خاموشـــی می دادیم، مشـــکل 
حـــل نمی شـــد.« بـــه ایـــن خبـــر و عبارت 
می تـــوان خندیـــد، می تـــوان بـــا آن گریـــه 
کرد، می شـــود از کنار آن ســـاده گذشـــت 
یا ســـری به نشـــانه تأســـف تـــکان داد؛ اما 
ایـــن گفته حـــاوی ســـه نکته بســـیار مهم 
اســـت که توضیح می دهـــم. اولین نکته، 
تنهایـــی رئیس جمهـــوری در هیـــأت دولت اســـت. همـــه وزرا و 
رؤســـای ســـازمان هایی کـــه دور میز هیـــأت دولت می نشـــینند، 
دیوان ســـالاری گســـترده ای را مدیریـــت می کننـــد کـــه مدعی دو 
چیز اســـت. برای مثال همین وزارت نیرو که محاسبه اش درست 
نبـــود، وزیر نیرو بالای ســـر دســـتگاهی اســـت که چنـــد معاون، 
دو ســـه مرکز تحقیقاتـــی، چند شـــرکت تخصصی و کلـــی نیروی 
انســـانی دارد که برایش محاســـبات انجام می دهند، گزارش تهیه 
می کننـــد و مدافع برج و باروهای بوروکراتیک خود هســـتند. این 
آدم ها و دیوان ســـالاری در درجه اول حافظ منافع دیوان سالاری، 
خودشـــان و وزیر یـــا رئیس دســـتگاه هســـتند. رئیس جمهوری 
به ایـــن ســـازمان های تخصصـــی و آن مقـــدار آدم، پژوهشـــگاه و 
دیوان ســـالاری دسترســـی نـــدارد. رئیس جمهـــوری وســـط این 

دســـتگاه های تخصصی تنهاســـت.
رئیس جمهوری در واقـــع منبع و مرجعی ندارد تـــا داده هایی را که 
وزرا در اختیـــارش قـــرار می دهند اعتبارســـنجی کند. هـــر کدام از 
وزرای دور میـــز هیـــأت دولت هم مدعی اقتدار تخصصی دســـتگاه 
خـــود هســـتند. آنـــان اولاً خیلی خـــوش ندارند کـــه ســـایر وزرا در 
اعداد و ارقام و گزارش های شـــان اشـــکال وارد کنند و سایر وزرا هم 
علاقه ای ندارند در کاری وارد شـــوند که ممکن است زمانی با مقابله 
به مثـــل مواجه شـــوند. بنابرایـــن وقتی وزیـــر نیرو می گویـــد با دو 
ســـاعت خاموشی مشکل حل می شـــود، برای بقیه شأن تخصصی 
اظهارنظر قائل نیســـت، بقیه هم حتی اگر مطلع باشند، انگیزه ای 
برای به چالش کشـــیدن این گفته ندارنـــد، کما اینکه اغلب دانش 
و تخصـــص لازم را هـــم ندارنـــد. بـــه ایـــن ترتیـــب رئیس جمهوری 
می مانـــد و ادعایی کـــه اغلب راهی بـــرای راســـتی آزمایی آن ندارد. 
ســـازوکار برگـــزاری جلســـات هیـــأت دولـــت در ایـــران هـــم برای 
راســـتی آزمایی این نوع ادعاها مجهز نشده است. رئیس جمهوری 

می مانـــد با انبوهـــی از این ادعاهـــا در حوزه های مختلـــف، تنهای 
تنها، کـــه نمی داند چگونـــه باید به آنهـــا اعتماد کند.

دومیـــن نکته ای که این گفته رئیس جمهـــوری را درباره غلط بودن 
محاســـبه وزارت نیرو آشـــکار می کند، نقصان های جدی ســـاختار 
دیوان ســـالاری و ظرفیت اندک آن اســـت. این محاسبه را وزیر نیرو 
شخصاً انجام نداده اســـت، بلکه افرادی در دیوان سالاری معاونت 
بـــرق و انرژی، شـــرکت توانیر، پژوهشـــگاه نیرو یا جایـــی مرتبط با 
برق در وزارت نیرو چنین محاســـبه ای را انجـــام داده و به وزیر نیرو 
داده انـــد، او هم به رئیس جمهوری گفته اســـت. این محاســـبه در 
اصل نشـــان دهنده انـــدازه ظرفیت شـــناختی، میـــزان اندک درک 
دیوان ســـالاری وزارت نیـــرو از عمق مســـأله کمبود برق، یا ســـطح 
بالایی از ساده انگاری و نشناختن مسأله در بخش تخصصی حیاتی 
کشور است. وزیر نیرو البته می توانســـت قبل از ارائه این محاسبه 
به رئیس جمهـــوری، همه ابزارهایش برای راســـتی آزمایی این ادعا 

را بـــه کار گیرد که این کار را نکرده اســـت.
نکته ســـوم برآمـــده از این گفته رئیس جمهوری، بـــر وجود نقصان 
یا شـــکاف میان اختیـــار و مســـئولیت در نظـــام حکمرانی دلالت 
دارد. کســـانی در بوروکراســـی وزارت نیـــرو اختیـــار داشـــته اند تـــا 
چنیـــن محاســـبه ای انجام دهنـــد و وزیـــر را بـــا داده ای غلط راهی 
هیـــأت دولت کننـــد و رئیس جمهـــوری و دولت به اتـــکای همین 
گفتـــه، برنامه دو ســـاعت خاموشـــی را اعـــلام کرده اند. بـــه اتکای 
همین محاســـبه، ســـرمایه اجتماعی کم رمق موجود ضربه خورده 
و دســـت آخر رئیس جمهوری مجبور شـــده از غلط بودن محاسبه 
ســـخن بگوید. پرســـش مهم این است: مســـئولیت این محاسبه 
غلط، طرح آن در جلســـه هیـــأت دولت، قـــرار دادن برنامه دولت 
بر چنین محاســـبه ای و عواقب اجتماعی و سیاســـی آن، از جمله 
تضعیف اعتماد و ســـرمایه اجتماعی متوجه کیســـت؟ چه کسی یا 

کســـانی تاوان این محاســـبه غلط را پـــس می دهند؟
آقای رئیس جمهوری، داستان این محاســـبه غلط می تواند حاوی 

ســـه درس برای شما و دولت باشد.
اول: شـــما در هیـــأت دولـــت تنهـــا هســـتید و بایـــد راهـــی بـــرای 
اعتبارسنجی ادعاهای وزرا و زیردســـتان بیابید، در غیر این صورت 
بارهـــا و بارهـــا از این محاســـبات و ادعاها آســـیب خواهیـــد دید.

 دوم: وزرا بایـــد راهـــی برای اعتبارســـنجی ادعاهای دیوان ســـالاری 
خود بیابند. شـــما هم آقای رئیس جمهـــوری، در مقابل هر ادعای 

وزرا از آنان بپرســـید چگونه آن را راســـتی آزمایی کرده اند؟
ســـوم: راهـــی بـــرای مســـئولیت پذیر کـــردن وزرا و دیوان ســـالاری 
در مقابـــل ادعاهای شـــان بیابیـــد. هزینه روشن شـــدن این نکات 
گـــزاف بود، امـــا خوب اســـت کـــه در ماه هـــای اولیه دولـــت با آن 

مواجه شـــده اید.

برابرنقصهایدیوانسالاری رئیسجمهوریدر

محمد فاضلی
جامعه شناس

مبتنـــی  ی  ر ا سیاســـت گذ صطـــلاح  ا
 Evidence-based( بـــر شـــواهد یـــا
رقابت هـــای  Policy( در   making

وارد  جمهـــوری  ریاســـت  انتخابـــات 
ادبیـــات گفت و گـــوی روزمـــره دربـــاره 
نظـــام سیاســـت گذاری کشـــور شـــد. 
برای من و بســـیاری دیگـــر از محققانی 
که بـــه لحاظ نظری همواره دلمشـــغول 
کارآمـــدی نهـــاد دولـــت بوده انـــد یا در 
ایامـــی فرصـــت داشـــته اند از نزدیـــک 
چالش هـــای ناکارآمدی نهـــاد دولت را 
درک و تجربـــه کنند، ایـــن اتفاق نه یک 
ابتـــکار عمـــل در تبلیغـــات انتخاباتی، 
بلکه یـــادآور مقطعـــی در تحولات سیاســـی جوامع اســـت 
کـــه کارآمدســـازی نهـــاد دولت بـــه رقابت های سیاســـی در 
ســـپهر عمومـــی راه می یابـــد و حتـــی از چنـــان اقبالی نزد 
رأی دهندگان برخوردار می شـــود که حاضرند سکان قدرت 
و تغییرات را به پیشنهادکننده آن بسپارند. مشابه رویدادی 
که ســـال 1996 در استرالیا، ســـال 1997 در انگلستان، سال 
2008 در ایـــالات متحده امریکا، ســـال 2005 در آلمان، 2015 

در کانـــادا و ســـال 2017 در فرانســـه بوقوع پیوســـت.
صرف نظر از اینکه دربـــاره اصل ورود جامعه ایرانی به چنین 
مقطعی از بلوغ سیاســـی یـــا اساســـاً اراده  دولت چهاردهم 
برای هدایت ماشـــین دولت در مسیر چنین تحولی، بویژه 
با توجـــه به اینکـــه هنوز اقـــدام مؤثـــری در ایـــن ارتباط در 
دســـتور کار دولت قرار نگرفته اســـت، اتفاق یا اختلاف نظر 
داشـــته باشیم، مهم اســـت که بحث و گفت و گوی عمومی 
درباره کیفیت و ضرورت چنین تحولی در حکمرانی کشـــور 
آغاز شـــود که می توان آن را »حرکت از شـــهود به شواهد در 

رژیم حکمرانی« نامید.

مداخلهدرمسیرخیرعمومی
حکمرانـــی مبتنـــی بر شـــواهد، بـــر دیـــدگاه خاصـــی درباره 
ماهیـــت امـــر سیاســـی، سیاســـت و نظام سیاســـت گذاری 
متکـــی اســـت. بدین معنـــا که امر سیاســـی، امـــر مرتبط با 
 )Public Good( تشـــخیص، تدارک و تحقق خیر عمومـــی
اســـت و از ســـایر شـــئونات زندگـــی اجتماعـــی، اقتصادی و 
فرهنگی جدایی ناپذیر اســـت. به علاوه، سیاست، مداخله 
در امور جامعـــه برای تحقق خیر عمومـــی از طریق انتخاب 
یک راه حل از بیـــن راه حل های متعدد برای اعمال تغییرات 

برنامه ریزی  شـــده اســـت. صرف نظر از اینکه این مداخلات 
از ســـوی چه نهاد یا مرجعی صورت پذیرد، دارای ابعاد بسیار 
پیچیده و بعضاً پیش بینی ناپذیر همـــراه با پیامدها و تبعات 
ناخواســـته در شـــئونات مختلف زندگی فـــردی و اجتماعی 
هســـتند. اراده  نیـــک )Good Will( کارگـــزاران مداخله گر 
هـــم نمی توانـــد تضمین کننده کارآمـــدی و اثربخشـــی این 
مداخـــلات باشـــد. در نهایـــت اینکه نظام سیاســـت گذاری 
نیز مشـــتمل بـــر همه ســـازوکارهای نهـــادی بـــرای تضمین 
مداخلات مؤثر سیاســـتی و تحقق کارآمـــدی نهاد حکمرانی 
اســـت. بر این اســـاس، تکیه بر شـــواهد در سیاست گذاری 
عمومـــی به جـــای نظریـــات، دیدگاه های سیاســـی و به طور 
کلی شـــهود سیاســـی، بـــه شـــکل گیری نهادمنـــدی معینی 
بـــرای تضمین مداخلات مؤثر و کارآمد در تأمین خیر جمعی 
می انجامد که خـــود این نوع نهادمنـــدی را می توان در زمره 
مصادیق خیر عمومـــی در دولت مدرن قلمـــداد کرد. البته 
بایـــد به این نکته توجه کرد که سیاســـت گذاری در این معنا 
عرصه انتخابگری در مســـیر خیر عمومی بـــوده و به تبع آن 
همـــواره با نوعی ارزشـــگذاری همراه اســـت کـــه می تواند در 
اولویت بندی و بهره برداری از شـــواهد معین، بروز پیدا کند.

سیاستگذاریمبتنیبرشواهددرعمل
سیاســـت گذاری مبتنـــی بـــر شـــواهد در عمـــل بـــه معنای 
بهره بـــرداری از داده هـــا و اطلاعـــات مربـــوط بـــه موضـــوع 
مـــورد سیاســـت گذاری یـــا پدیده هـــای مرتبط بـــا آن، برای 
افزایـــش احتمـــال توفیق و اثربخشـــی سیاست هاســـت. 
به بیـــان دیگر اگـــر بپذیریم کـــه سیاســـت گذاری انتخاب 
بین گزینه هـــای مختلف بـــرای مداخله سیاســـتی در یک 
وضعیـــت خاص مانند فقر شـــهری یـــا آلودگی هوا اســـت، 
داده هـــای آماری و مطالعاتـــی به عنوان یکـــی از بنیان های 
اصلـــی تحلیل نیاز بـــه مداخله، اولویت بنـــدی و انتخاب از 
بین مداخلات ممکـــن، ارزیابی نتایج و تبعات ناخواســـته 
تصمیـــم یـــا سیاســـت اتخاذ شـــده و میزان تحقـــق اهداف 
مـــورد نظر سیاســـت یا اثربخشـــی آن مـــورد اســـتفاده قرار 
گیـــرد. چنیـــن داده هایی یا از ســـوی فرایندهای ســـازمانی 
 )Policy-relevant( منظم تولید داده های سیاست-محور
ماننـــد مراکز آمار یا ســـازمان های مشـــابه تولید می شـــوند 
یا محصـــول پژوهش هـــای نظام مند سیاســـتی هســـتند. 
می تـــوان گفـــت مبتنی بر شـــواهد بـــودن یـــک تصمیم یا 
سیاســـت، در اولین گام تضمین می کند که مســـأله  بودن 
یـــک وضعیت، یـــا ضـــرورت مداخلـــه در آن از طریق اتخاذ 

یک سیاست، بیشـــتر از آنکه از یک دیدگاه، نظریه، تحلیل 
یا ســـلیقه سیاســـی اســـتنباط شـــود، با ارجاع بـــه داده ها 
و شـــواهد عینی کســـب شـــده به روش های قابـــل اعتماد 
علمـــی توجیه شـــود. بـــه عـــلاوه، شناســـایی راه حل های 
مســـأله سیاســـتی یا مداخـــلات و گزینه هـــای ممکن برای 
رفع آن نیز بر اســـاس مـــدل تحلیلی مطلوبـــی که برگرفته 
از تجـــارب سیاســـتی پیشـــین یـــا شـــواهد علمـــی متقـــن 
حاصل از مطالعات باشـــد، انجام گیرد. در مقایســـه میان 
گزینه های مختلف برای مداخله و رفع مســـأله سیاســـتی و 
انتخاب گزینـــه برتر و به ابعاد مختلف آن مانند دسترســـی 
بـــه منابع مالی انســـانی مـــورد نیـــاز، احتمال اثربخشـــی و 
توفیـــق آنهـــا در عمـــل، تبعـــات و نتایج ناخواســـته اجرای 
راه حل های مختلف بر اساس شـــواهد و داده های متقن و 
واقعـــی توجه شـــود. و در نهایت بتوان با ارجاع به شـــواهد 
مرتبط با نتایج ملموس و تغییرات واقعی ناشـــی از اعمال 
سیاســـت یا تصمیم اتخاذ شـــده، بـــه ارزشـــیابی دقیقی از 
میـــزان موفقیت آن دســـت یافـــت. جلب مشـــارکت مؤثر 
ذینفعـــان یک تصمیـــم یا سیاســـت در همه ایـــن مراحل، 
یـــک اصل بنیادیـــن در سیاســـت گذاری مبتنی بر شـــواهد 
قلمـــداد و از طریق ســـازوکارهای مختلف تأمین می شـــود. 
روشـــن اســـت که نظام سیاســـت گذاری عمومی در کشور 
هنـــوز فاصله  زیادی با مـــدل مورد اشـــاره دارد و پیاده کردن 
سیاست گذاری مبتنی بر شـــواهد و عبور از سیاست گذاری 
مبتنی بر شـــهود، بـــا موانع و دشـــواری های جـــدی مواجه 
اســـت. امـــا مســـلم اســـت که بـــدون حرکـــت در مســـیر 
اعمال اصلاحات اساســـی در فرایندهای سیاســـت گذاری 
و اجرای سیاســـت ها، یـــا به بیـــان بهتر کارآمدســـازی نهاد 
سیاســـت گذاری در کشـــور، صرف تغییر کارگزاران سیاسی 
نخواهـــد توانســـت توفیق یا حتـــی تفاوت چشـــم گیری در 
حل مســـائل و معضلات جامعـــه رقم بزند. بایـــد پذیرفت 
که ریشـــه بخـــش اعظم تحقـــق نیافتن اهداف توســـعه ای 
اســـناد بالادستی و چشـــم اندازهای طراحی شـــده را باید در 
ناکارآمـــدی نهـــاد سیاســـت گذاری و اجرای سیاســـت ها در 
ســـطوح مختلف جســـت وجو کـــرد. انتظار مـــی رود دولت 
چهاردهـــم در کنـــار چاره جویـــی برای چالش هـــای عاجل 
و فوری کشـــور که فهرســـت آنها کم نیســـت، از این فرصت 
دیرهنگام بـــرای اصلاح نهاد دولـــت و فرایندهای معیوب و 
قدیمی سیاســـت گذاری و اجرای سیاســـت ها غافل نشود 
و اجـــازه ندهـــد سیاســـت گذاری مبتنـــی بر شـــواهد نیز به 
سرنوشـــت انبوه اصطلاحات و مفاهیم خوبی دچار شـــود 
کـــه در انتخابات از اقبـــال عمومی برخوردار می شـــوند، اما 
ســـال ها بعد موجـــب دلزدگی مردم شـــده و به شـــوخی از 

آنها اســـتفاده می شود.

بهبودنظامحکمرانی؛ازشهودبهشواهد
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»فری فلوتینـــگ« یـــا لولـــه آزاد اســـت. بـــه ایـــن 
معنی کـــه هیچ نقطـــه ای از لوله در طـــول خود، از 
سیســـتم ماشـــه )Action( تا انتهای دهانه لوله، 
بـــه قنـــداق )Stock( برخـــورد نمی کنـــد. هنـــگام 
فرایند تیرانـــدازی، لوله آزاد بدون مزاحمت قنداق 
به صـــورت عـــادی می لـــرزد و حرکـــت می کنـــد. 
بنابرایـــن عملکـــرد ســـلاح در زمـــان شـــلیک، 

و دقیق تـــر می شـــود. یکنواخت تـــر 
تکنولـــوژی »هندگارد« به کار رفتـــه نیز امکان نصب 
طیف گســـترده ای از تجهیزات جانبی مدرن مانند 
ســـایت های نشـــانه روی اپتیکـــی، دســـتگیره های 
عمـــودی، چراغ قـــوه و لیـــزر را روی ســـلاح فراهم 
می کند. مشـــخصه ای که ســـلاح هایی مانند »ژ ۳« 

و AK103 فاقد آن هســـتند.
برخـــورداری »مصاف« از سیســـتم گازی پیســـتون 
کـــورس کوتـــاه نیـــز مزایـــای قابـــل قبولی بـــه این 
ســـلاح بخشیده اســـت. این سیســـتم در مقایسه 
بـــا سیســـتم گاز مســـتقیم )DI( مزایایـــی ماننـــد 

کاهـــش انتقـــال گرمـــا، افزایـــش دوام و اطمینان 
پذیـــری در شـــرایط ســـخت و کاهش تأثیـــر منفی 
اســـتفاده از صـــدا خفه کن بر عملکرد ســـلاح را به 
همـــراه دارد.  قســـمت های دیگر بدنـــه »مصاف«، 
ظاهر و کارکردی مشـــابه ســـلاح های هـــم رده خود 
در ســـلاح های کلاس AR یا تهاجمـــی دارد و تمایز 

چندانـــی ایجـــاد نمی کند.
دربـــاره انـــدازه کالیبر »مصـــاف« نیز، کالیبـــر به کار 
رفته در این ســـلاح 5.56 ناتو است. کالیبری که در 
سال 1980 تحت توافقی با عنوان استانداردسازی، 
به عنوان دومین فشـــنگ اســـتاندارد ســـلاح های 
انفرادی برای نیروهای ســـازمان پیمـــان آتلانتیک 
شـــمالی )ناتـــو( انتخاب شـــد و امروز در بســـیاری 
از کشـــورها به عنـــوان کالیبر ســـازمانی شـــناخته 
می شـــود. آن هـــم بـــه ایـــن دلیـــل کـــه جـــدای از 
افزایـــش نرخ آتـــش و کاهش لگد شـــلیک، گلوله 
شـــلیک شـــده پس از ورود به بدن هدف، بشدت 
تغییر مســـیر داده و احتمال کشـــته شدن هدف را 

تا چنـــد برابـــر افزایـــش می دهد. خشـــاب های به 
کار رفته در »مصاف« نیز 20 فشـــنگی و ۳0 فشنگی 
اســـت. در ارتبـــاط بـــا دیگـــر ویژگی هـــای مصاف، 
ســـرعت دهانـــه آن بین 850 تـــا 950 متر بـــر ثانیه 
اســـت. در دقیقـــه 700 تا 900 تیر شـــلیک می کند و 
برد فشنگ های شـــلیک شـــده نیز در حالت مؤثر 

۳50 متـــر و در حالـــت کلی، 2 کیلومتر اســـت.

نقاطتمایز»مصاف«با»ژ3«وکلاشینکف
سیســـتم گاز مدرن، دقت بالا در شـــلیک، طراحی 
بـــه روز و بـــر اســـاس نیازمنـــدی، وزن کمتـــر برای 
قابلیـــت حمـــل بهتر و طولانـــی مـــدت و البته برد 
مؤثر و بیشتر، باعث شـــده تا این سلاح ایرانی یک 
ســـر و گردن بالاتر از »ژ ۳« و کلاشـــینکف بایستد.

سرآغازمسیرتحول
»مصاف« اولین ســـلاح انفرادی در کلاس تهاجمی 
است که مطابق با اســـتانداردهای جهانی از سوی 
متخصصان داخلی در وزارت دفاع طراحی و تولید 
شده است. شاید در مقایســـه با سلاح های مدرن 
دنیا ویژگی ممتازی نداشـــته باشـــد، امـــا می تواند 
سرآغاز مســـیری باشـــد که وزارت دفاع و نیروهای 
مســـلح باید برای ایجاد تحول در سبک سلاح های 
انفـــرادی طـــی کنند. در پاســـخ به برخی ســـؤالات 
کـــه دربـــاره عملکـــرد و آزمون ایـــن ســـلاح ایرانی 
وجـــود دارد، »مصاف« مســـیر چند ســـاله ا ی را طی 
کـــرده تا اکنون به ســـلاح ســـازمانی ارتـــش تبدیل 
شـــود. در ســـال 95 نســـخه اولیه آن رونمایی شد، 
اواخر دهه نود نســـخه ارتقا یافته  اش تحت عنوان 
»مصـــاف2« تحویل تیپ 65 نوهد شـــد و حالا پس 
از موفقیـــت در آزمایش های لازم، به ســـازمان رزم 
ارتش جمهوری اســـلامی ایران راه پیدا کرده است.

 
در رزمایش هـــای اخیـــر نیـــروی زمینـــی ارتـــش 
جمهوری اســـلامی ایران، به جای اســـلحه انفرادی 
»ژ۳«، اســـلحه ایرانی »مصاف« در دست نیروهای 
این ســـازمان نظامی دیده شـــد. این اتفاق نشـــان 
از پایان عمر ســـلاح کلاســـیک آلمانی در ســـازمان 
رزم ارتش و ورود ســـلاح ســـاخت ایـــران به عرصه 

عملیاتی داشـــت.
ســـلاح »ژ ۳« به عنوان یکی از ســـلاح های قدیمی 
و اصلـــی ســـازمان رزم ارتش، ســـال ها در خدمت 
نیروهـــای نظامی بـــود که قدمت آن به ســـال های 

پـــس از جنگ جهانـــی دوم برمی گردد.
این ســـلاح در ابتـــدا به صـــورت محدود از ســـوی 
کارخانـــه آلمانـــی »هلکـــر و کـــخ« ســـاخته شـــد و 
در اختیـــار ارتـــش ایـــران قـــرار گرفت. امـــا مدتی 
بعد کارخانـــه آلمانی خـــط تولید خـــود را در ایران 
راه انـــدازی کـــرد. بـــا ایـــن حـــال نحـــوه طراحی و 
ســـاخت آن صرفـــاً در اختیـــار متخصصـــان ارتش 
آلمان بود کـــه با پیـــروزی انقلاب اســـلامی، ایران 
را تـــرک کردنـــد. در جریان جنـــگ تحمیلی، خط 
تولیـــد »ژ ۳« این بـــار با تلاش متخصصـــان ایرانی 

راه انـــدازی شـــد تـــا در دهه های آینده پاســـخگوی 
نیاز ســـازمان رزم ارتش ایران باشـــد. رمز موفقیت 
و کســـب محبوبیت این ســـلاح، چه در سال های 
پســـاجنگ دوم جهانی و چه در دوران جنگ سرد، 
در ســـادگی ســـاختمان، اســـتحکام و بهای پایین 
 FN – FAL تولید آن نســـبت به رقبای دیگرش مثل
بلژیکـــی و M14 امریکایی بود. تولید این ســـلاح 
در آلمـــان تا ســـال 2000 میلادی ادامه داشـــت، اما 
شـــکل کلـــی و مکانیـــزم اش، مبنایی بـــرای تولید 
مدل های پیشـــرفته تری از ســـلاح ها، چه در خود 

آلمـــان و چه در کشـــورهای دیگر شـــد.
بـــا همه این ها، پیشـــرفت فنـــاوری و تغییـــرات در 
نیازهـــای نبردهـــای مدرن بســـیار ســـریع تر از آن 
اســـت که بخواهد همپای فناوری قدیمی سلاحی 
مثـــل »ژ ۳« حرکـــت کنـــد. واقعیتی کـــه ضرورت 
جایگزینـــی این ســـلاح انفرادی با ســـلاح  جدیدتر 
و کارآمدتـــر را بـــرای ایـــران ایجاب کرد. احســـاس 
نیـــازی که حالا بـــا ســـلاح ایرانی »مصاف« پاســـخ 

داده شـــده است.

از»مصاف«چهمیدانیم؟
باید به این نکته اشـــاره کنیم که ســـلاح »مصاف« 
کوچک تریـــن ارتباطـــی با ســـلاحی که چند ســـال 
قبـــل، مؤسســـه ای به همیـــن نام و تحـــت عنوان 
»ذوالفقـــار« از آن رونمایـــی کرد، نـــدارد. »مصاف« 
که امـــروز به عنوان ســـلاح رزم انفـــرادی ارتش به 

کار مـــی رود، حاصل تفکـــر و خلاقیت متخصصان 
در صنایـــع دفاع اســـت. مصـــاف اولین بـــار پاییز 
ســـال 1۳95 و در نمایشـــگاه بین المللـــی لـــوازم و 
تجهیـــزات پلیســـی، امنیتـــی و ایمنـــی در معرض 
دید قـــرار گرفت. مصاف در ظاهر ســـاده و شـــبیه 
به ســـلاح های  M4 و HK416 است، اما جزئیات 
به کار رفته در »مصاف« اســـت که آن را نســـبت به 

ســـلاح های مشـــابه در دنیا متمایـــز می کند.
»مصـــاف« از یـــک شـــعله پوش چهـــار شـــعبه بـــه 
عنـــوان ابزار دهانـــه اصلی برخوردار اســـت که این 
امـــکان را به این اســـلحه می دهد تـــا در کاهش نور 
و شـــعله حاصل از آتـــش، عملکرد بســـیار مؤثری 
داشـــته باشـــد. بویژه اگـــر قرار باشـــد کـــه هنگام 
شـــب شـــلیک کند. طول لوله این اســـلحه ایرانی 
در نسخه پایه 14.5 اینچ اســـت. اما در نسخه های 
با طـــول کوتاه تر و بلندتر هم تولید شـــده اســـت. 
به عنوان مثال در نســـخه بلندتر، لوله ای به اندازه 

20 اینـــچ به کار رفته اســـت.
مزیـــت لولـــه »مصاف« نســـبت بـــه اســـلحه های 
مشـــابه، بهره منـــدی از شـــیارهای بخصوصـــی بـــا 
عنوان »فلوتینگ« اســـت. شـــیارهایی که با هدف 
کاهش وزن لوله اســـلحه و افزایش ســـطح تماس 
لوله بـــا هوا برای تســـریع در خنک کـــردن لوله به 
کار رفته اســـت؛ قابلیتی که به ندرت در سلاح های 

تهاجمـــی دنیا دیده می شـــود.
 ، ف مصـــا جمـــی  تها ح  ســـلا لـــه  لو ســـاً  سا ا
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یکی از پرونده های مهمی که دولت چهاردهم در سیاست 
خارجی پیش روی خود می بیند، مدیریت بحرانی است که در 
سال های اخیر میان تهران و پایتخت های اروپایی اوج گرفته 

است. درحالی که پرونده مذاکرات هسته ای همچنان در 
بن بست قرار دارد، تنش های برآمده از سناریوی شریک سازی 

ایران در جنگ اوکراین هم بر شمار موضوعات اختلافی 
افزوده است. پیش تر جنابعالی اشاره داشتید که تهران آماده 

است ابهامات ادعایی درباره نقش ایران در جنگ اوکراین را 
از مسیر »گفت وگو« و نه »مذاکره« برطرف کند. به نظر می رسد 

تهران و تروئیکای اروپایی در سه دور نشستی که در نیویورک 
و ژنو طی ماه های اخیر از سر گذرانده اند، پیرامون این مهم 
به گفت وگو نشسته اند. این گفت وگو تا چه اندازه توانست 

طرف های مقابل را درباره ادعای خود پیرامون اوکراین قانع 
کند؟

شـــروع گفت وگوهای ژنو ابتکار ما بود. ایـــن گفت وگوها از مدت ها 
پیش به دلیل ســـوء محاســـبه طرف های اروپایی متوقف شده بود؛ 
ولـــی نهایتاً بعد از شـــروع به کار دولت چهاردهم از فرصت شـــرکت 
وزیر امور خارجه در اجلاس ســـالیانه مجمع عمومی ســـازمان ملل 
برای ازســـرگیری آن استفاده شد. نشست نیویورک نوعی تبادل نظر 
در مـــورد موضوعـــات گفت وگو بود؛ یعنـــی با یکدیگر دربـــاره تعیین 
موضوعات گفت وگو صحبـــت کردیم. پرونده مذاکرات هســـته ای، 
تحـــولات منطقـــه از جمله غزه، جنـــگ اوکراین و ســـایر مباحثی که 
طرفین نســـبت بـــه آن موضع یا مشـــترکاً به آن علاقه دارنـــد یا مورد 
نگرانی مشترک شـــان اســـت، از جملـــه این موضوعات بـــود. همه 
مسائل مطرح شده در دور دوم و سوم ژنو در همان جلسه نیویورک 
هم مطرح شـــده بود. انتظار نمی رفت که در این نشســـت ها نتیجه 
قطعی حاصل شـــود اما فرصتی بود تا هر دو طرف نسبت به مواضع 

و دیدگاه های یکدیگـــر درباره یک موضوع خاص به آگاهی برســـند.

موضوع هسته ای در این نشست ها چه جایی را به خود 
اختصاص داده است؟

از آنجایی که اساســـاً فلســـفه تشـــکیل گروه ســـه کشـــور اروپایی و 
اتحادیـــه اروپـــا بحث هســـته ای بود، ســـه کشـــور فرانســـه، آلمان و 
انگلیس به همراه اتحادیه اروپایی طرف هـــای مذاکره کننده برجام 
محســـوب می شـــوند و کماکان از لحـــاظ حقوقی بخشـــی از برجام 
هســـتند. موضوع هســـته ای از طرف آنها و موضـــوع رفع تحریم ها 
از طـــرف ما، بحث ثابت دو طرف اســـت. انتظـــار نمی رفت طرفین 
در ایـــن ســـه دور گفت وگو دربـــاره اقداماتی که برای رســـیدن به این 
اهـــداف بایـــد انجام دهنـــد، به یک جمع بندی مشـــخص برســـند. 
مطالبه ما و طرف مقابل مشـــخص اســـت اما جزئیـــات کار نیازمند 
بحث های کارشناســـی طولانی تری اســـت. نکته مثبـــت و مهم این 
اســـت که طرفین دربـــاره به نتیجه رســـاندن موضوعـــات از مجرای 
دیپلماتیـــک و گفت وگـــو اجماع دارنـــد. ما منتظر هســـتیم که این 
کشـــورها در درون خـــود نیز به یک جمع بندی مشـــخصی برســـند. 
در همین راســـتا ظرف دو الی ســـه هفته آینده احتمـــالاً دور دیگری 
از گفت وگوهـــا برگزار خواهد شـــد که زمان و مـــکان آن بعداً بین دو 

طرف تنظیم خواهد شـــد.

به نظر می رسد ابهام زدایی از ملاحظات ادعایی در مورد 
اوکراین مقدمه ای برای تسهیل مذاکرات گفت وگوهای 

هسته ای باشد و فضای منفی علیه ایران را در پرتو این 
مذاکرات تلطیف کند. آیا درباره رفع این چالش پیشرفت 

قابل ملاحظه ای رخ داده است؟
در مورد اوکراین مشـــکل این اســـت که طرف هـــای اروپایی از همان 

ابتدا بر اســـاس یکســـری زمینه هـــای منفـــی ذهنـــی، اتهام هایی را 
مطرح کردنـــد. هیچ یک از این اتهام ها واقعاً ثابت نشـــده جز اینکه 
بلـــه، ایران رابطه خوبی با روســـیه دارد. امضای توافقنامه اخیر میان 
تهران و مســـکو واکنشـــی را در برخی از طرف های اروپایی ایجاد کرد 
و حداقـــل با اطمینـــان می تـــوان گفت کـــه در رسانه هایشـــان این 
نگاه منفی شـــکل گرفت که گویا معاهده ایران و روســـیه نشـــانه ای 
اســـت از اینکه دو کشـــور به ســـمت نوعی ائتلاف علیـــه طرف های 

ثالـــث می روند.
اما ایـــن اتهام ها بی اســـاس اســـت. موافقتنامه شـــراکت راهبردی 
ایران و روســـیه علیـــه هیچ طرفی نیســـت؛ بلکه معاهـــده ای کاملاً 
شفاف اســـت که عمدتاً حوزه های متنوعی مانند اقتصادی، محیط 
زیســـت، بهداشـــت و درمـــان، انرژی و انـــرژی تجدیدپذیر را شـــامل 
می شـــود. محتوای ایـــن توافقنامه کاملاً منطبق بـــا تعهدات حقوق 

بین الملل و منشـــور ملل متحد اســـت.
نکتـــه من ایـــن اســـت کـــه در رابطـــه بـــا اوکرایـــن از ابتدا بـــه نحو 
غیرمنصفانـــه ای مجموعـــه اتهاماتی علیـــه ایران مطرح شـــد. این 
اتهامـــات تکرار شـــد و به جهت تکـــرار آنها بعضاً خودشـــان هم باور 
کردنـــد کـــه چنین مـــواردی وجـــود دارد. امـــا باید توجه داشـــت که 
مثـــلاً در یک مـــورد حـــدود دو ماه پیـــش مقامات امریکایـــی اعلام 
کردند که یکســـری از موشـــک های ایرانی بـــا مقدار بـــرد اعلامی به 
اوکراین منتقل شـــده و بر اســـاس آن اتحادیـــه اروپایی تحریم هایی 
را علیـــه ایـــران وضع کـــرد. اما چنـــد روز بعد خود رئیـــس جمهوری 
اوکراین اعلام کرد که موشـــکی منتقل نشـــده است. بنابراین انتظار 
می رفـــت اروپایی ها همان موقـــع هم دیدگاه  خـــود را اصلاح کنند و 
هم اقدامات عملی را که علیـــه ایران در قالب تحریم اعمال کردند، 
تغییر دهند؛ اما این کار انجام نشـــد. بنابراین وقتی درباره موضوعی 
کـــه به صورت یکســـویه و بدون هیچ ســـندی اتهامی علیه کشـــوری 

مطـــرح می کنند، خیلی نمی تـــوان از طریق مذاکـــره و گفت وگو آن 
را رفـــع کـــرد؛ زیرا طرف مقابل ســـعی دارد براســـاس ذهنیت  خود یا 
بـــا توجه به منافعی کـــه فکر می کنـــد می تواند از قبـــال اتهام زنی به 

ایران به دســـت بیـــاورد، این طـــور القا کنـــد که اتحـــاد و ائتلافی 
علیه دموکراسی غربی یا کشورهای اروپایی شکل گرفته 

است و بنابراین باید متقابلاً ائتلافی در داخل اروپا 
علیه آن ایجاد شود. از این رو در چنین وضعیتی 

خیلی نمی تـــوان از طریق مذاکـــره و گفت وگو 
موضـــوع را بـــه جمع بندی رســـاند جـــز اینکه 
واقعـــاً پافشـــاری کنیـــم کـــه ما هیـــچ نقش و 
دخالتـــی در ایـــن منازعـــه نداریم. مـــا درباره 
اوکراین از همـــان ابتدا تأکید کردیم که همه 
کشـــورها بایـــد تمامیت ارضـــی و حاکمیت 

ملی کشـــورها را محترم بشـــمارند. هر دو 
طـــرف را دعـــوت کردیـــم کـــه از راه های 
دیپلماتیک موضـــوع را حل و فصل کنند 
و خودمان نیز نشـــان دادیم که در عمل 

بـــه این اصل پایبند هســـتیم.
بـــه هـــر حـــال ســـایه پرونـــده ادعایـــی 
»اوکرایـــن« بـــر ســـر روند حـــل و فصل 
موضوع هسته ای سنگینی می کند. آن 
هم در شـــرایطی که »مکانیسم ماشه« 
بـــه حربـــه ای در دســـت اروپایی هـــا 
تبدیل شده اســـت و قصد خود را هم 
بـــرای فعال کردن آن در ســـال پایانی 
موعـــد برجام و قطعنامـــه 2231 بروز 
داده اند. در این رابطه شـــنیده شـــده 

اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور خارجه در گفت و گو  با  »ایران« :

مذاکره می کنیممذاکره می کنیم؛به شرط جدیت طرف مقابل؛به شرط جدیت طرف مقابل
گفت و گو

مریم ســـالاری/  با اســـماعیل بقایی، ســـخنگوی وزارت امـــور خارجه در دفتـــر روزنامه ایـــران به گفت و گو 
نشســـتیم؛ گفت و گویـــی کـــه انتظـــار می رفت به دلیـــل پیچیدگی هـــای خاص حـــوزه سیاســـت خارجی و 
حساســـیت های حاکم بر اطلاع رســـانی در ایـــن عرصه ملاحظات خاص خود را داشـــته باشـــد. خاصه اگر 
مصاحبـــه شـــونده در مقام ســـخنگویی وزارت امور خارجه، مأمور بـــه موضع گیری و تحلیـــل ابعاد وقایعی 

باشـــد که هر نکته آن به ســـرعت در صـــدر اخبار جهان می نشـــیند. 
با این حال ســـخنگوی کارآزموده دستگاه دیپلماســـی که تجربه پرباری از مأموریت در مسئولیت های مهم 
از جملـــه کمیته حقوقی مجمع عمومی ســـازمان ملـــل تا نمایندگی ایـــران در دفتر این ســـازمان در ژنو را 

در کارنامه دارد، کوشـــید بـــا رعایت مصالح و ملاحظات، پرســـش های »ایران« را بی پاســـخ نگذارد. حضور 
صمیمانـــه او در تحریریـــه با گفت و گو دربـــاره روند گفت و گوهای ایـــران و اروپا همراه شـــد؛ با دقت خاصی 
ســـؤالات را شـــنید و هیچ کدام را بی پاســـخ نگذاشـــت. به گفته او تنش زدایی با اروپا، حـــل پرونده برجام 
و ارتقـــای جایـــگاه منطقه ای و بین المللـــی ایران در زمـــره اهداف مهمی اســـت که وزارت امـــور خارجه در 
بحبوحه بحران های متوالی منطقه و جهان مأمور به انجامش شـــده اســـت. او از احتمال پاســـخ ســـخت 
ایران به غرب در صورت فعال شـــدن مکانیســـم ماشـــه هم گفت؛ هشـــداری که در نشســـت اخیـــر ژنو به 

تروئیکای اروپایی داده شـــده اســـت. مشـــروح این گفت و گو را با یکدیگـــر می خوانیم.
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اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور خارجه در گفت و گو  با  »ایران« :

مذاکره می کنیممذاکره می کنیم؛به شرط جدیت طرف مقابل؛به شرط جدیت طرف مقابل

از ابتدا قصدشـــان این بود که از دستیابی ایران به فناوری پیشرفته 
در حـــوزه هســـته ای جلوگیری کنند و بـــرای این هـــدف از ابزارهای 
بین المللـــی اســـتفاده کردند. امریـــکا به همراه فرانســـه و انگلیس 
که عضو دائم شـــورای امنیت هســـتند پرونده را در این شورا مطرح 
کردنـــد. مـــا در ســـال های ۲۰۰3-۲۰۰۲ حاضر شـــدیم بـــرای رفع این 
اتهامـــات گفت وگـــو کنیـــم. علی رغم اینکـــه برنامه هســـته ای مان 
کامـــاً صلح آمیز اســـت و دلیلی نـــدارد برای اینکـــه بخواهیم اقدام 
خاصـــی انجام دهیم یـــا امتیاز خاصـــی بدهیم، مذاکـــره کردیم که 
نتیجه آن به برجام در ســـال های ۲۰۱5-۲۰۱4 منتهی شد. اینکه چرا 
در ســـال های پیش از آن توافقی حاصل نشده بود به این دلیل بود 
که طرف مقابـــل مطالبـــات زیاده خواهانه داشـــت؛ از جمله اینکه 
می گفت شما باید کاً چرخه ســـوخت را تعطیل کنید یا غنی سازی 
را به صفر برســـانید. خب، این خواسته برای هیچ کسی قابل قبول 
نبود؛ چون صنعت هســـته ای ایران بر مبنای یک فناوری پیشـــرفته 

و بـــرای تأمین نیازهای مختلف کشـــور ایجاد شـــده بود.
مذاکـــرات برجـــام نهایتاً بـــه نتیجه رســـید و ما برای اعتمادســـازی 
به صورت شـــفاف حجم زیـــادی از بازرســـی های فراتـــر از پادمان را 
پذیرفتیـــم؛ و همچنین ایـــن را هم پذیرفتیم کـــه از یک حد خاصی 
غنی ســـازی را بالاتـــر نبریـــم و آن را زیـــر 4 درصـــد حفـــظ کنیم. به 
گـــواه آژانس بین المللی انـــرژی اتمی، ایران تعهدات خـــود را بدون 
کوچک تریـــن نقص و کاســـتی اجـــرا کرد امـــا در ســـال ۲۰۱۸ یکی از 
طرف هـــای مقابل یعنـــی امریـــکا بدون هیـــچ دلیـــل و توجیهی از 
برجـــام خارج شـــد. بنابرایـــن، این کشـــور در واقع اکنـــون بدهکار 
اســـت؛ زیرا فرآینـــدی را کـــه محصول ۱۰ تا ۱۲ ســـال تـــاش جمعی 

چندیـــن کشـــور و به نوعی جامعـــه بین المللی بـــوده و به قطعنامه 
شـــورای امنیت نیز منضم شـــده، نادیـــده گرفت و ایـــن توافق را به 

صـــورت یکطرفه سســـت کرد.
مـــا بعد از خـــروج امریـــکا از برجام، بـــا اینکه قاعدتاً می توانســـتیم 
عمـــل متقابـــل کنیم، به مدت یک ســـال صبـــر و تعهـــدات خود را 
اجـــرا کردیم بـــه ایـــن امید کـــه طرف هـــای اروپایـــی بتوانند نقض 
تعهد امریـــکا را جبران کننـــد. این وعـــده ای بود که آنهـــا دادند اما 
به هر دلیلی نتوانســـتند به آن عمـــل کنند. در این شـــرایط، وقتی 
تـــوازن تعهدات به هـــم خورد و طرف مقابل حاضر نشـــد وعده های 
خود را عملی کند و نه تنها تحریم های ظالمانه امریکا برگشـــت که 
حتی تعدادشـــان افزایش پیدا کرد، بنابراین هـــم از منظر حقوقی و 
هـــم منطقی گزینه دیگری جز اینکه بخشـــی از تعهـــدات خود را به 
حالـــت تعلیق درآوریـــم، نداشـــتیم. در عین حال، مـــا هیچ وقت 
از برجـــام خارج نشـــدیم و کمـــاکان عضو برجام هســـتیم. کاهش 
اجـــرای تعهـــدات را هـــم مبتنی بر یـــک مقـــرره منـــدرج در برجام 
انجـــام داده ایـــم؛ زیـــرا ایـــن مجوز بـــه ما داده شـــده کـــه در صورت 
نقض تعهـــد طرف مقابل، ما نیز بتوانیم بخشـــی یـــا همه تعهدات 
خـــود را طبـــق برجام اجـــرا نکنیـــم. در این وضعیت طـــرف مقابل 

باید پاســـخگو باشد.

چرا در دوره »بایدن« با وجود تأکیدی که او برای بازگشت به 
برجام داشت، اتفاقی رخ نداد؟

بعـــد از روی کارآمـــدن »بایـــدن« طرف های مقابل اعـــام کردند که 
خوب اســـت بنشـــینیم و در مـــورد روش های اجرای مجـــدد برجام 
صحبـــت کنیـــم، بعـــد از ورود »بایدن« به کاخ ســـفید و بعـــد از یک 
معطلـــی چند ماهه از ســـوی آنهـــا، ما ایـــن کار را کردیـــم؛ یعنی وارد 
یک فرآیند مذاکراتی شـــدیم. این روند البته به صورت غیرمستقیم 
انجام می شـــد ولـــی کارآمد بود و تقریبـــاً به نتیجه رســـیده بود. اما 
هـــر بار طرف هـــای مقابل ما به نوعـــی یا خواسته هایشـــان را تغییر 
می دادنـــد یا از اجرای مطالبات منطقی ما که کاماً صریح و شـــفاف 
بود، ســـر بـــاز می زدند. خواســـته مـــا چیزی نبـــود جـــز اینکه همه 
تحریم هایـــی که بعد از خـــروج امریکا از برجام باید رفع می شـــدند 
)چـــه تحریم هایـــی که طبق برجام قـــرار بوده، حذف شـــوند و چه 
تحریم هایی کـــه به بهانه هـــای مختلف با برچســـب های مختلف 
طـــی مـــدت بعد از خـــروج امریـــکا اضافه شـــدند.( اما نتوانســـتند 
ایـــن کار را انجـــام دهنـــد؛ یعنی نهایتـــاً علی رغم همـــه تاش هایی 
کـــه صورت گرفـــت، از بـــرآورده کردن خواســـته های کامـــاً منطقی 
مـــا طفره رفتند و نتیجه این شـــد کـــه آن طرح »باز اجـــرای برجام« 

به نتیجه نرســـید.
الان دوباره بحث ازســـرگیری گفت وگوها مطرح شـــده اســـت، اولاً 
باید بگویـــم که ما هیچ وقـــت در هیچ مرحله ای بانـــی قطع کردن 
مذاکـــرات نبودیم. اگـــر تعلیق یا توقفی ایجاد شـــد، به دلیل ســـوء 
محاســـبه هایی کـــه در برهه هـــای مختلـــف در رابطـــه بـــا جایگاه و 
موقعیت ایران شـــکل گرفـــت، از طرف های مقابـــل بود، ضمن 
اینکـــه این هم باید روشـــن باشـــد کـــه مذاکره یـــک فعل و 
انفعـــال یا یک کنش و واکنش دوســـویه اســـت. اینکه 
طرف هایـــی کـــه درگیـــر یـــک مذاکره هســـتند، 
بپذیرنـــد کـــه طـــرف مقابل شـــان منافـــع 
منطقـــی و مشـــروعی دارد و اگـــر بخواهند 
این مذاکـــره منجر به نتیجه شـــود، باید 
به نحوی داد و ســـتد صـــورت بگیرد که 
منافع طرف مقابل نیز تأمین شـــود. 
شـــما نمی توانید به صورت یکســـویه 
خواسته هایی را مطرح کنید و فرض 
را بـــر ایـــن بگذارید که طـــرف مقابل 
این خواســـته ها را می پذیرد. خصوصاً 

وقتی شـــما در مورد جمهوری اســـامی ایران صحبـــت می کنید که 
نشـــان داده اســـت در عیـــن اینکـــه بـــه وعده هایی کـــه می دهد به 
صـــورت جدی عمـــل می کند، امـــا در روند مذاکراتـــی از منافع خود 

به هیچ عنـــوان کوتـــاه نمی آید.

الان در مقطعی هستیم که هر دو طرف از این حرف می زنند 
که برجام صرفاً می تواند شروع و مبنایی برای تفاهم جدید 

باشد ولی دیگر نمی شود کامل به آن بازگشت. ولی اخیراً 
آقای عراقچی موضعی را خطاب به امریکا مطرح کرد و گفت 

برای اینکه مذاکرات هسته ای به مسیر خود بازگردد دولت 
امریکا یا به برجام برگردد یا نظر خود را درباره این توافق اعلام 

کند. این موضع نسبت به آنچه ما در ماه ها و هفته های 
اخیر هم از طرف ایرانی و هم طرف های غربی شنیده 

بودیم، متفاوت بود. در این باره توضیح دهید آیا ایشان از 
این موضع، هدف خاصی را دنبال می کرد یا صرفاً ناظر بر 

مشخص شدن نظر آقای ترامپ در مورد برجام مطرح شد؟
تناقضـــی در موضع گیری های ما درباره موضوع برجـــام وجود ندارد. 
برجام طبـــق متن و قطعنامـــه ۲۲3۱ عمر مشـــخصی دارد. موضوع 
هســـته ای ایران طبق این قطعنامه باید در پاییز سال آینده شمسی 
از دســـتور کار خارج شـــود. به دلیـــل اینکه از ســـال ۲۰۱۸ به بعد، به 
دلیلی که اشـــاره کـــردم مقصرش ما نبودیـــم؛ برجـــام در اجرا دچار 
مشـــکل شـــد. طرف مقابل خارج شـــد و تحریم هـــا را برگرداند. ما 
هم به نوعـــی مجموعـــه اقدامات ترمیمـــی را شـــروع کردیم؛ یعنی 
اعـــام کردیـــم بخش هـــای قابـــل توجهـــی از تعهداتـــی را که طبق 

برجـــام پذیرفتـــه بودیـــم، دیگر اجـــرا نمی کنیم. الان هـــم از لحاظ 
زمانـــی، بخش قابل توجهـــی از آن بازه های زمانی منقضی شـــده اند 
و بخش هایـــی از برجـــام هـــم دیگر موضوعیـــت نـــدارد. بنابراین از 
هر جهت نیاز اســـت کـــه این توافق مـــورد بازبینی قـــرار بگیرد؛ این 
حداقـــل کاری اســـت که باید انجام شـــود. در عین حال، شـــالوده و 
ســـاختار برجام یا منطق مورد اســـتفاده در مذاکـــرات منتهی به آن 
کمـــاکان صدق می کنـــد؛ به ایـــن معنا که مـــا پذیرفتیم بـــه عنوان 
مابه ازای اعتمادســـازی نسبت به برنامه هســـته ای صلح آمیز ایران، 
همـــه تحریم هایی که علیـــه ایران به ایـــن بهانه یـــا بهانه های دیگر 
وضع شـــده اند، لغو شـــوند. این منطق کمـــاکان وجـــود دارد. ما بنا 
به ضرورت یـــاد گرفته ایم که در جهت خنثی ســـازی آثـــار تحریم ها 
کار کنیم؛ هم از طریق تاش بیشـــتر برای مولدســـازی اقتصادمان 
و هم از طریق تکیه بیشـــتر بر داشـــته های خودمـــان. در عین حال 
می دانیـــم کـــه تحریم ها به اقتصـــاد مـــا آســـیب زده و در حوزه های 

مختلف، مردم ما را آزار داده اســـت. 
همه ما با آثار تحریم ها مواجه شـــده ایم؛ یکی از مهم ترین مســـائل 
آن این اســـت که خیلی از بیمـــاران و کودکان بیمار ما با مشـــکات 
ناشـــی از تحریم دارویی مواجه بودند. اینها همگی از لحاظ حقوق 
بشـــری به مثابه جنایت علیه بشـــریت اســـت. بنابرایـــن، برای رفع 
تحریم ها از هیچ تاشـــی فروگـــذاری نخواهیم کرد. مـــا در مقاطع 
مختلف زمانی گفتیـــم که حاضریم صحبت کنیم، به شـــرط اینکه 
طرف مقابل جدیت داشـــته باشـــد. مذاکره چیزی نیســـت که یک 
طـــرف بخواهد برایـــش التماس کند بلکه باید بـــه صورت منطقی و 
کاماً معقول جریـــان پیدا کند. این روندی اســـت که الان حاضریم 
آن را طـــی کنیـــم؛ یعنـــی اعتمادســـازی در مـــورد برنامـــه صلح آمیز 
هسته ای ایران در ازای رفع همه تحریم های غیرقانونی و ظالمانه ای 

که در این ســـال ها علیه ایران اعمال شـــده اســـت.

با وجود تمایلی که طرف اروپایی برای گفت وگو با خود نشان 
داده اما به نظر می رسد تصمیم شان برای فعال کردن سازوکار 

ماشه جدی است. شنیده شده است ایران در نشست اخیر 
ژنو به طور صریح هشدار داده که اگر این اتفاق بیفتد، ممکن 

است ایران در دکترین هسته ای خود تجدید نظر کند یا از  
NPT خارج شود. آیا تأیید می کنید که چنین هشداری در ژنو 

داده شده است؟
سیاســـت هســـته ای ما بر اســـاس فتـــوای مقـــام معظـــم رهبری و 
محاســـبات بســـیار روشـــن نظامی خودمان این بوده که تسلیحات 
کشـــتار جمعـــی در راهبـــرد دفاعـــی ما جایـــی نـــدارد. ایـــن را بارها 
گفته ایـــم. نکته ای کـــه در رابطه با بحث ســـازوکار »ماشـــه« مطرح 
کردیـــم این بود که نباید طرف هـــای غربی آن را به عنـــوان یک ابزار 
فشـــار و تهدید علیه ما به کار ببرند؛ زیرا قطعاً برای خودشان بحران 
جدی تری ایجاد خواهند کرد. متوســـل شـــدن به این ابـــزار ما را به 
این نتیجه می رســـاند که دیگر هیـــچ معنا و مفهومی بـــرای مذاکره 
وجـــود ندارد. همچنین بازگرداندن تحریم ها طبق این ســـازوکار، به 
معنـــای این خواهد بود که قطعنامه های لغو شـــده شـــورای امنیت 
مجدداً احیا شـــوند. این هم کاماً غیر معقول، غیرمنطقی و نشدنی 
اســـت؛ زیرا آن قطعنامه ها مطالباتی داشته که هم زمانش گذشته و 
هم اینکه اصاً در رابطه با برنامه هســـته ای مـــا هیچ کاربردی ندارد. 
تنها خاصیتش این خواهد بود که شـــما طرف مقابل تان را تحریک 
خواهیـــد کـــرد تا به این نتیجه برســـد کـــه وارد یک فاز و نـــگاه دیگر 

نســـبت به اصل موضوع شود. 
در چنین وضعیتـــی، ادامه حضور ما در بعضی از اســـناد بین المللی 
مثل NPT دیگـــر بی معنا خواهد بـــود. ما از قبل، ایـــن موضوع را 
اعـــام کرده بودیم و طبیعی اســـت که خوشـــایند طرف های مقابل 
قرار نگیـــرد؛ ولی موظـــف بودیم کـــه حرف مان را خیلی ســـریع به 

طرف های مقابـــل بیان کنیم.

یک پای اصلی این پرونده پرمناقشه امریکاست. دولت 
»ترامپ« تا الان نسبت به تصمیم اروپایی ها درباره »ماشه« 

موضع گیری نکرده و در عین حال تأکید داشته که به 
نشست های ژنو چشم دوخته است تا بر اساس آن، راهبرد 

خود را درباره تفاهم با ایران مشخص و اعلام کند. وزیر خارجه 
جدید امریکا هم از ضرورت تبادل امتیاز واقعی با ایران سخن 

به میان آورده است. ارزیابی شما از این مواضع چیست؟
من نمی توانم پیشـــگویی کنم که طرف های مقابل چه کار خواهند 
کرد، اما آنچه مشـــخص است این اســـت که امریکا اصاً عضو برجام 
نیســـت تا بخواهد از ســـازوکار »ماشـــه« اســـتفاده کنـــد. طرف های 
حاضر در برجام مشخص هســـتند و ما هیچ دلیل و مبنای منطقی 
و قانونـــی برای اینکه این ســـازوکار فعال شـــود نمی بینیم. اگر طرفی 
واقعـــاً خواهان کاهش تنش باشـــد، قطعاً ســـراغ چنیـــن ابزارهایی 
نخواهـــد رفت. بنابراین مـــا کاماً تحولات را با صبـــر رصد می کنیم و 
در عیـــن حال همه احتمالات را از قبل مـــرور و برنامه ریزی کرده ایم 

و با تمام توان برای هر مســـیر و گزینه ای آماده هســـتیم.

همزمان با انتخاب آقای »ترامپ« در انتخابات ریاست 
جمهوری امریکا اخبار متعددی مبنی بر فعال شدن 

کانال های میانجیگری میان ایران و امریکا به گوش می رسد. 
حتی مباحثی هم درباره احیای کانال »مسقط« که سال 

گذشته میان دولت سیزدهم و دولت آقای »بایدن« جریان 
داشت، مطرح است. آیا اساساً پیامی میان تهران و دولت 

ترامپ رد و بدل شده است؟

انتشـــار گمانه زنی های رســـانه ای درباره اینکه فـــان مقام خارجی یا 
فان مقام منطقه از طرف امریـــکا به ایران یا بالعکس حامل پیامی 
بوده اســـت، ســـابقه طولانی دارد که با توجه به ماهیت روابط ایران 
و امریـــکا این بحث ها به صورت ادواری تکرار شـــده اســـت؛ یعنی هر 
مقامـــی که به ایران ســـفر می کنـــد، در رســـانه ها اینطور القا شـــده 
کـــه گویـــا حامل پیامـــی بوده اســـت. نکته ای که مشـــخص اســـت 
اینکـــه مجرای رســـمی رد و بدل پیام بین ایـــران و امریکا همان دفتر 
حفاظت منافع امریکا )ســـفارت سوئیس( اســـت. این مسیر بسیار 
روشـــن و تثبیت شـــده ای اســـت؛ به نوعی که از 4۰-3۰ سال قبل و از 
زمانی که این دفتر تأســـیس شـــد تا الان کارکرد خاص خود را داشته 
اســـت. اگر طرفین تمایلی به رد و بدل پیام رســـمی داشـــته باشند، 

حتماً از این طریق اقـــدام خواهند کرد.
 

آیا اخیراً از طریق کانال حافظ منافع پیامی از سوی 
رئیس جمهوری جدید امریکا به ایران منتقل شده است؟

انتقـــال پیـــام و اینکه یک طـــرف خارجی به عنوان بخشـــی از بحث 
خـــود در مـــورد موضوعات منطقـــه صحبت کنـــد یا احیانـــاً ایده ای 
ابتکاری یا توصیه ای داشـــته باشـــد، رخداد عجیبی نیست. طبیعی 
است که کشـــورهای منطقه به خصوص کشـــورهای دوست با توجه 
به دغدغه هایی که دارند، نـــکات را مطرح کنند و حرف هایی بزنند 
و حرف هایی بشـــنوند؛ ولـــی به این معنا نیســـت کـــه بگوییم پیام 

خاصـــی از طرف کســـی، گروهی یا دولت خاصـــی آورده اند.
 

تا الان بر اساس نشانه ها، فرامین ترامپ در روز اول 
ریاست جمهوری اش و مواضعی که در گفت و گوهای پس از 

مراسم تحلیف درباره ایران مطرح کرده است، زمینه ای برای 
شکل گیری مذاکره با امریکا می بینید؟

مـــن فقـــط می توانـــم ایـــن را بگویم کـــه مـــا عملکردها را بـــا دقت 
رصد می کنیم و بر اســـاس عمـــل طرف های مقابل، سیاســـت ها و 

اقدامات خـــود را تنظیـــم می کنیم.
 

علاوه بر پرونده هسته ای، تحولات خاورمیانه و چالش های 
پیش روی کشور در این منطقه نیز از دیگر موضوعات 

مهم در دستورکار سیاست خارجی است. در همین رابطه 
دیدگاه هایی در نقد عملکرد دستگاه دیپلماسی نسبت به 
اتفاقات جاری از جمله موضوع سوریه مطرح است؛ اینکه 
از کنشگری فعالانه فاصله گرفته است و دست پایین را در 

تحولات حاکم دارد.
مـــا به هیچ عنوان دســـت پایین را نداریم و این را به شـــما اطمینان 
می دهـــم. قدرت و جایگاه جمهوری اســـامی ایران به نحوی اســـت 
که هیـــچ وقت در موضع ضعف نبوده و نخواهد بود. هنر هر کشـــور 
و نظـــام حکمرانی این اســـت که با توجـــه به تحـــولات و مقتضیات 
زمانی و مکانی، برای حراســـت از منافع ملی و حفظ و تأمین امنیت 
ملی، تصمیم مناســـب را اتخاذ کند. این روندی بـــوده که ما در یک 
محیط دائماً متغیر مانند غرب آســـیا باید انجـــام می دادیم. تحولات 
در دهه های اخیر بســـیار سریع، ســـیال و مدام در حال تغییر بوده  
اســـت. رویداد ســـوریه اولیـــن تغییر نبـــوده و آخرین هـــم نخواهد 
بود. ما بـــا این فراز و فرودهـــا در مقاطع مختلف مواجـــه بوده ایم؛ 
دیگران هم با آن مواجه بوده انـــد. بنابراین نباید تحولات منطقه ای 
را به صـــورت مقطعی ببینیم. با تحول در یک یا چند کشـــور، دنیا به 
آخر نمی رســـد. ما یک کشـــور ریشـــه دار با قدمت طولانی هســـتیم؛ 
سابقه دیرینه و تجارب حکمرانی فوق العاده طولانی و متنوع داریم. 
یـــاد گرفته ایـــم که چگونـــه در بطن ایـــن طوفان هـــا و تاطم ها هم 
خودمـــان را حفـــظ و هم منافع ملی کشـــورمان را تأمیـــن کنیم. در 
بعضی مواقع شـــما باید با صبر و متانت تحولات را ببینید، از اتفاقات 
گذشـــته عبرت بگیرید و همیشه به خاطر داشـــته باشید که خیلی 

از اتفاقـــات در مقاطـــع مختلف زمانی باید دوره  خـــود را بگذراند. در 
این شـــرایط باید از هرگونه شـــتاب زدگی یا اهمـــال پرهیز کرد؛ یعنی 
بایـــد با دقت مســـائل و تحولات را دیـــد و با یک نـــگاه آینده نگرانه و 
جامع، بررســـی و بـــرای آن برنامه ریـــزی کرد. این کاری اســـت که ما 
در این برهه زمانی در جنبه های مختلف به آن مشـــغول هســـتیم و 
دســـتگاه دیپلماســـی هم به نوبه خود با توجه بـــه درس هایی که از 

این تحولات گرفته اســـت، کار خـــود را انجام می دهد.

ما پیش از اتفاقات سوریه و پایان دولت آقای بشار اسد، 
شاهد تحولات سازنده ای در مناسبات ایرانی- عربی بودیم؛ 

تحولاتی که منشأ آن به بازگشایی رابطه ایران و عربستان 
برمی گردد. به نظر شما آیا تحولات جاری پساسوریه 

می تواند متغیری اثرگذار بر اجرای رویکرد دولت چهاردهم 
در منطقه باشد؟

مؤلفه هـــای قـــدرت ما متعـــدد و متنوع هســـتند و همـــواره قدرت 
بازیگری و اثرگـــذاری خود را بر منطقه در جهـــت تأمین منافع ملی 
خـــود حفظ کرده  و از آن اســـتفاده می کنیم. سیاســـت همســـایگی 
یک سیاســـت کامـــاً جدی اســـت و کمـــاکان مبنـــای عمـــل ما در 
دســـتگاه دیپلماســـی اســـت. همان سیاســـتی که در دوره شـــهید 
رئیسی و شـــهید امیرعبداللهیان بنا نهاده شـــد، به نوعی به احیای 
روابط با عربســـتان منتهی شـــد و بـــا جدیت ادامه پیـــدا کرد. حتی 
تحـــولات منطقه باعث نشـــد که ما از ایـــن مهم غافل شـــویم. کما 
اینکـــه در اوج تنش های منطقه ای آقای عراقچـــی به مصر و بحرین 
ســـفر کرد؛ یعنی مـــا در اوج بحران هم از اینکه ایـــن روند را با آهنگ 
خیلـــی معقول به پیش ببریم، غافل نشـــدیم و این مســـیر کماکان 
ادامه دارد؛ در این چهارچوب به طور مرتب با عربســـتان رفت و آمد 
داریم، مســـیر پروازی دمّام- مشـــهد بازگشایی شـــد که اخیراً تعداد 
پروازهـــا هم افزایـــش پیدا کـــرد و همینطـــور آقای دکتر پزشـــکیان 
رئیس جمهـــوری محترم به مصر ســـفر کرد که اولین ســـفر در ۱۰-۱۲ 
ســـال اخیر بـــود و در حاشـــیه اش ماقات های خوبی بـــا مقام های 
مصری انجام شـــد. ایـــن روند بدون هیـــچ وقفه ای ادامـــه دارد و ما 
مصمم هســـتیم که بدون هیـــچ اثرپذیری از تحـــولات در منطقه یا 

در جای دیگـــر آن را پیش ببریم.
 

آقای عراقچی قرار بود هفته گذشته در نشست شورای امنیت 
درباره غزه شرکت کند. شما در توضیح عدم سفر ایشان اشاره 

کردید که اقتضائات زمانی اجازه مشارکت وزیر امور خارجه 
را نداد. اما به نظر جواب قانع کننده ای نبود، به خصوص که 

حالا حضور ما در چنین نشست هایی خیلی اهمیت دارد.
قرار بود جلســـه ویژه شـــورای امنیت درباره فلســـطین و مشـــخصاً 
درباره تحولات غزه باشـــد. ابتـــکار الجزایر به عنـــوان رئیس دوره ای 
شـــورای امنیت بود که از ایـــران هم برای حضـــور در آن دعوت کرده 
بـــود. تعداد زیادی از این جلســـات در ۱۶ ماه گذشـــته برگزار شـــده 
است؛ در دوره شـــهید امیرعبداللهیان هم چند نشست انجام شد 
که ما در برخی موارد در ســـطح وزیر شـــرکت کردیم و در سایر موارد 
نماینده دائم مان در نیویورک مشـــارکت داشت. در دوره جدید هم 
از هیچ تاشـــی فروگذار نکردیم تا جامعـــه بین المللی را برای ایجاد 
وحـــدت و اجمـــاع نظر بـــرای کمک به توقـــف نسل کشـــی در غزه 
مجاب کنیم. تصور این بود نشست شـــورای امنیت که اشاره کردید 
یک فرصـــت جدید برای طرح موضـــوع و بیان مواضع مان اســـت. 
قرار بـــود تعداد قابـــل توجهـــی از وزرای خارجه کشـــورهای منطقه 
و نیز ســـایر مناطـــق از جملـــه کشـــورهای اروپایی در این نشســـت 
شـــرکت کننـــد. حضـــور در چنین نشســـت هایی از منظـــر فرصت 
برای تبیین مواضـــع، بهره برداری هـــای دیگر و انجـــام ماقات های 
دوجانبـــه یا چندجانبه اهمیـــت دارد، اما بعـــد از تحولاتی که در غزه 
اتفاق افتـــاد و آتش بس مـــورد توافق قرار گرفت، خیلی از کشـــورها 
در تصمیم خود برای شـــرکت در آن تجدید نظـــر کردند. این یکی از 
دلایلی بود که تصمیم گرفتیم دیگر آن ســـفر انجام نشـــود. خیلی از 
وزرای کشـــورها نیز این مســـئولیت را به نمایندگان دائم شان محول 
کردنـــد، ما هم همیـــن کار را کردیم. آقای ایروانی به عنوان ســـفیر و 
نماینده دائم ما به صورت ثابت در این نشســـت ها مشـــارکت دارند 

و مواضع ما را بیـــان می کنند.
 

غ از مواضع  آخرین تحولات سوریه را چطور می بینید؟ فار
رسمی ما درباره این کشور، آیا دستور کاری هم برای ارتباط 

با جریان حاکم در سوریه و قرار گرفتن در یک روند مبتنی بر 
حل تنش مطرح است؟

در ســـطح رسمی، بازگشـــایی ســـفارتخانه ایران در ســـوریه نیازمند 
پیش زمینه هایی اســـت؛ از جمله اینکه نســـبت بـــه تأمین امنیت 
ســـفارتخانه مان مطمئـــن شـــویم و از لحاظ سیاســـی هـــم به یک 
جمع بنـــدی اولیـــه  برســـیم. در عیـــن حال، مـــا از طـــرق مختلف 
از جملـــه از طریـــق کشـــورهای دوســـت  که بـــا طرف هـــای فعال یا 
تأثیرگـــذار در تحـــولات ســـوریه در ارتبـــاط هســـتند، ماحظـــات و 
نکات مـــان را بیان کرده ایم؛ از جمله در مـــورد ضرورت حفظ اماکن 
مقدس و نمایندگی دیپلماتیک و کنســـولی و خوشحال هستیم که 
تا الان، مشـــکل خاصی از این جهت حادث نشـــده است. سوریه در 
شرایط  گذار اســـت و ما در شرایط  گذار همیشـــه تأکید کرده ایم که 
باید اجازه داد مردم ســـوریه بـــدون دخالت خارجـــی در مورد آینده 
خود و نـــوع نظام حکومتی خود تصمیم گیـــری کنند. معتقدیم که 
تمامیت ارضی ســـوریه و حفظ یکپارچگی و وحدت سرزمینی سوریه 
نـــه فقط برای خود ســـوریه بلکه بـــرای کل منطقه مهم اســـت. این 
مســـیر یعنی احترام به رأی و خواست ســـوری ها، تشکیل یک نظام 
حکومتی فراگیر که نماینده خاص و مطالبه اکثریت باشـــد و حفظ 
و تأمین حقوق اقلیت های قومی، دینی و نژادی. بســـیار مهم است 
ســـوریه ای امن و یکپارچه داشته باشیم که بتواند هم امنیت خود و 
هم امنیت مردمش را تأمین کند و همچنین مانع از دســـت اندازی 
و تجاوز رژیم صهیونیســـتی شـــود. از آنجا که امنیت ســـوریه امنیت 
منطقـــه اســـت، بنابراین همه کشـــورها بایـــد در این مســـیر تاش 
کننـــد. بازیگران مختلفی کـــه به نوعی در ایـــن فرآیندها ذی مدخل 
هستند باید مراقبت کنند از مداخله های سوء و مخرب در تحولات 

سوریه پرهیز کنند.

درباره تعیین تکلیف سفارتخانه هایی که بدون سفیر 
مانده اند، بفرمایید؛ از جمله دو سفارتخانه مهم ما در 

لندن و برلین.
به  رغم مشغله شـــدید وزارت امور خارجه در دو سه ماه اخیر و اینکه 
هم شـــخص وزیر و هم مجموعـــه معاونت ها درگیـــر موضوعات روز 
بودند، باور داشـــتیم امور سفارتخانه ها و نمایندگی های دیپلماتیک 
و کنســـولی مان باید بـــه صورت منظـــم و خیلی روان انجام شـــود و 
از موضوع انتخاب ســـفرا برای ســـفارتخانه هایی کـــه دوره مأموریت 
نمایندگان مـــان تمـــام شـــده اســـت، غافـــل نبودیـــم. در رابطـــه با 
ســـفارت ما در انگلیس، آقای دکتر موســـوی که الان مدیرکل حقوق 
بین المللی هســـتند بزودی به این کشـــور اعزام می شود. همه کارها 
انجام شده است. ایشـــان هم در حوزه حقوقی سابقه طولانی دارد و 

پیش تر مدت ها در ســـفارتمان در انگلیـــس مأمور بودند.
کارهـــای مربوط به اعـــزام آقای نیلـــی احمدآبادی به عنوان ســـفیر 
در آلمان و نیـــز کارهای اداری اش در حال انجام اســـت. در رابطه با 
اتریش آقای اشـــراق جهرمی به عنوان ســـفیر آغاز بـــه کار کرده اند. 
درباره بقیه ســـفرایی هـــم که در آســـتانه پایان مأموریت هســـتند، 
با ســـرعت خوبـــی جایگزین هـــا مشـــخص شـــده اند و امیدواریم 
بیـــن پایـــان مأموریت ســـفیر و شـــروع به کار ســـفیر بعـــدی خیلی 

نیفتد. فاصله 

کـــه ایـــران گفت وگوهای صریحی در ژنو با اروپایی ها داشـــته اســـت.
نکته ای که همیشه در موضوع هسته ای باید در ذهن داشته باشیم، 
این اســـت که ایران در رابطه با موضوع هســـته ای مطالبه گر اســـت. 
بـــه این معنا که از ابتدا این موضوع به عنوان یک مســـأله در ســـطح 
بین المللی از ســـوی کشـــورهای اروپایی و امریکا مطرح و به شـــورای 
امنیت به عنوان یک دســـتور کار تحمیل شـــد. مشخص بود که این 
موضوع، ساختگی و بیشـــتر با در نظر گرفتن خواسته های نامشروع 
رژیم صهیونیســـتی مطرح و دنبال می شد؛ یعنی از ابتدای امر طرفی 
که موضوع هســـته ای صلح آمیـــز ایران را به عنـــوان یک تهدید جلوه 
داد و ســـعی کـــرد ذهـــن طرف هـــای غربـــی را مشـــغول کنـــد، رژیم 
صهیونیســـتی بود. طرفی که نه عضو »ان پی تی« اســـت و نه به هیچ 
یک از اســـناد بین المللی مرتبط با کنترل تســـلیحات کشتار جمعی 
پیوســـته اســـت و همه می دانند که تنها دارنده زرادخانه هســـته ای و 
ســـاح کشـــتار جمعی در منطقه ماســـت.  اما با وجود اینکه معتقد 
بودیم هیچ دلیلی بـــرای ایجاد نگرانی در جامعه بین الملل نســـبت 
به برنامه هســـته ای ما وجود نـــدارد، نهایتاً برای رفع شـــبهه هایی که 
بـــه نظر ما واقعـــاً هیچ مبنا و اساســـی نداشـــتند، اقـــدام کردیم.  به 
تاریخچه موضوع هســـته ای نگاه کنیـــد. در ســـال های ۱۹۹۰-۹۱، 
شـــیمون پرز اعام کـــرد کـــه ایرانی ها حداکثـــر تا یک 
ســـال آینده به بمب دســـت پیدا می کنند. 
از ۱۹۹۱ تا الان بیش از 3۰ ســـال 
گذشـــته اســـت؛ آیـــا 
ایـــران بـــه بمب 

رسید؟
نشان  این 
می دهـــد 
که 

سیاست هسته ای ما بر اساس فتوای مقام معظم رهبری و محاسبات بسیار 
روشن نظامی خودمان این بوده که تسلیحات کشتار جمعی در راهبرد 

دفاعی ما جایی ندارد. این را بارها گفته ایم. نکته ای که در رابطه با بحث 
ح کردیم این بود که نباید طرف های غربی آن را به  سازوکار »ماشه« مطر

عنوان یک ابزار فشار و تهدید علیه ما به کار ببرند؛ زیرا قطعاً برای خودشان 
بحران جدی تری ایجاد خواهند کرد

حدود دو ماه پیش مقامات امریکایی اعلام کردند که یکسری از 
موشک های ایرانی با مقدار برد اعلامی به اوکراین منتقل شده و بر 
اساس آن اتحادیه اروپایی تحریم هایی را علیه ایران وضع کرد. اما 

چند روز بعد خود  زلنسکی اعلام کرد که موشکی منتقل نشده 
است. بنابراین انتظار می رفت اروپایی ها همان موقع هم 
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سیاست خارجی

دونالـــد ترامـــپ در ۲۳ ژانویه با لحنی بی تفاوت، مانند کســـی 
کـــه از غذای خود بـــه گارســـون شـــکایت دارد، گفـــت: »واقعاً 
خوب می شـــد اگـــر می شـــد این مســـأله را بـــدون برداشـــتن 
آن قـــدم بعـــدی حـــل کـــرد.« در واقع، ترامـــپ دربـــاره برنامه 
هســـته ای ایران صحبت می کـــرد. »قدم بعدی« شـــاید حمله 
بـــود و اینکه آیا این مســـأله می تواند »حل شـــود« یا نه، شـــاید 
بزرگ ترین پرسشـــی باشـــد کـــه رئیس جمهوری بـــا آن روبه رو 
اســـت. برنامـــه هســـته ای ایـــران از حوزه هایی اســـت که این 
کشـــور همچنـــان می توانـــد ادعـــا کنـــد در آن ابتـــکار عمل را 
در دســـت دارد. اواخر ســـال گذشـــته، ایران هر مـــاه حدود ۷ 
کیلوگرم اورانیوم غنی شـــده تا ســـطح ۶۰ درصـــد تولید می کرد 
-فاصلـــه ای انـــدک تا ســـطح مورد نیاز برای ســـاح هســـته ای- 
کـــه در صـــورت غنی ســـازی بیشـــتر، برای ســـاخت حـــدود دو 
بمـــب هســـته ای در ســـال کافی بـــود. اکنـــون ایـــران در حال 
نصب ســـانتریفیوژهای پیشـــرفته تر اســـت و برخـــی از آنها را با 
اورانیومـــی تغذیـــه می کند کـــه از قبل در ســـطوح بالاتری غنی 
شده اســـت. رافائل گروســـی، رئیس آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، به اکونومیســـت گفت: »ظرفیت در حال افزایش است، 
آن هـــم با ضریبی هفت برابر.« برای این میزان از غنی ســـازی، 

هیـــچ کاربـــرد غیرنظامی معتبری وجـــود ندارد.
ایران برنامه رســـمی هســـته ای خـــود را در ســـال ۲۰۰۳ متوقف 
کـــرد، امـــا بـــه کار روی فعالیت هـــای مرتبـــط ادامـــه داد. ترور 
محسن فخری زاده، فیزیکدان هســـته ای، با یک ساح کنترل  
شـــده از طریـــق ماهـــواره در ســـال ۲۰۲۰  موقتـــاً باعـــث ایجاد 
خلأ شـــد. اکنـــون هیچ فـــرد مشـــخصی فعالیت هـــای مرتبط 
بـــا تســـلیحات را هماهنـــگ نمی کنـــد. یـــک منبع اســـرائیلی 
می گویـــد: »اکنـــون حداقـــل پنج یا شـــش فخـــری زاده وجود 

دارند و دسترســـی به آنها بســـیار ســـخت تر اســـت.« 
به نظـــر نمی رســـد که ایـــران هیچ ســـایت مخفی غنی ســـازی 

دیگـــری غیر از نطنـــز و فردو داشـــته باشـــد امـــا نگرانی هایی 
وجـــود دارد که این کشـــور ســـانتریفیوژهای اعام نشـــده ای را 

بـــرای اســـتفاده در آینده ذخیـــره کند.
بســـیاری در اســـرائیل خواهان حمله به ســـایت های هسته ای 
ایران هســـتند تا از دســـتیابی این کشـــور به بمـــب جلوگیری 
کننـــد. امـــا ایهود بـــاراک، نخســـت وزیر پیشـــین اســـرائیل که 
زمانی از چنین اقدامی حمایت می کرد و دیگر سیاســـتمداران 
پیشـــین اســـرائیلی معتقدند که برنامه هســـته ای ایران اکنون 
بیـــش از آن پیش رفته و در اعماق زمین مدفون شـــده اســـت 
کـــه بتـــوان آن را نابود کـــرد. او در مـــاه اکتبر اذعان کـــرد: »از 
نظـــر عملـــی، شـــما نمی توانیـــد به راحتی آنهـــا را بـــرای مدت 
قابل توجهـــی به تأخیر بیندازید.« با ایـــن حال، برخی مقامات 
اســـرائیلی معتقدند که همچنان می توانند آســـیب جدی وارد 
کنند اگـــر امریکا بمب های سنگرشـــکن و اطاعـــات لازم را در 

اختیارشان بگذارد.
اما ترامپ متقاعد نشـــده اســـت. او اخیراً تأکید کرده اســـت: 
»آن ها نمی توانند یک ســـاح هســـته ای داشـــته باشـــند، آنها 
مذهبـــی هســـتند.« امـــا اقدامات اولیـــه اش نشـــان می دهد 
که عاقـــه ای به یک درگیـــری فوری ندارد. ترامـــپ ظرف چند 
ســـاعت پس از آغاز بـــه کار، برایان هوک، مقـــام تندرویی را که 
در دوره اول ریاســـت جمهوری اش نماینده ویـــژه در امور ایران 
بـــود، اخراج کـــرد. او ســـپس محافظـــت امنیتـــی از بولتون و 

مایـــک پمپئو، وزیـــر خارجه ســـابقش را لغو کرد.
بســـیاری از منصوبـــان اولیـــه ترامـــپ نیـــز به شـــدت مخالـــف 
درگیـــری امریـــکا در خاورمیانه هســـتند. البـــرج کلبی، رئیس 
جدید سیاســـتگذاری پنتاگون، می خواهد که کشـــور بر آســـیا 
تمرکز کند. تندروها همچنین از شـــایعاتی نگران هســـتند که 
ترامپ ممکن اســـت اســـتیو ویتـــکاف، ســـرمایه گذار اماک را 

ارزیابی اکونومیست از راهبرد دولت جدید  امریکا در قبال ایران

اسرائیل نتوانست ترامپ را قانع کند
تحلیل

که به عنـــوان نماینده ویژه در امـــور خاورمیانه فعالیت می کند 
به عنـــوان نماینده امـــور ایران نیز منصـــوب کند.

ترجیـــح ترامپ این اســـت که فشـــار حداکثری را بـــا افزودن 
تحریم هـــای جدیـــد و اجـــرای ســـختگیرانه آنهـــا بـــر ایـــران 
از ســـر بگیـــرد. امـــا ســـؤال اینجاســـت کـــه بـــا چـــه هدفی. 
رئیس جمهـــوری بایـــد تصمیـــم بگیـــرد کـــه تـــا چـــه انـــدازه 
می خواهـــد برنامـــه ایـــران را محـــدود کنـــد و آیـــا می خواهد 
محدودیت هایـــی فراتـــر از برجـــام، توافقی که در ســـال ۲۰۱۸ 
از آن خارج شـــد و عمـــاً آن را نابـــود کرد، اعمال کنـــد یا نه. 
گروســـی اطمینـــان دارد که آژانـــس بین المللی انـــرژی اتمی 
می تواند سیســـتمی بـــرای »نظارت بـــر« مســـیرهای مختلف 
ایـــران به ســـمت یـــک بمـــب طراحی کنـــد، هرچند هشـــدار 
می دهـــد کـــه ایـــن نهـــاد اکنـــون »تقریبـــاً در تاریکـــی کامل« 
نســـبت به تأمیـــن قطعات ســـانتریفیوژهای ایران قـــرار دارد. 
ترامپ همچنیـــن باید تصمیم بگیـــرد که آیـــا می خواهد تنها 
بـــر مســـائل هســـته ای تمرکز کنـــد یـــا موضوعـــات منطقه ای 
مانند حمایـــت ایران از گروه های مســـلح را نیـــز دربر بگیرد. 
گروســـی کـــه در مـــاه نوامبـــر به ایـــران ســـفر کـــرد، می گوید 
در مســـعود پزشـــکیان، رئیس جمهـــوری ایـــران، »تمایـــل به 
تعامـــل ســـازنده تر و جامع تـــر« را دیده اســـت. حتی کســـانی 
کـــه قـــدرت تصمیم گیـــری واقعی دارنـــد، دلایلی بـــرای توافق 
دارند. راز زیمت، تحلیلگر مســـائل ایران در دانشـــگاه تل آویو 
می گویـــد: »احتمالاً ایران در حال حاضـــر مذاکرات را انتخاب 

خواهـــد کرد.«
گروســـی اذعـــان می کنـــد »مـــا با یـــک جـــدول زمانی بســـیار 
فشـــرده روبه رو هســـتیم.« طبـــق برجـــام، بریتانیا، فرانســـه و 
آلمان -ســـه عضو غربی باقی مانـــده در این توافـــق- می توانند 
رأی بـــه بازگردانـــدن تمامی تحریم هـــای پیش از ســـال ۲۰۱۵ 
علیـــه ایران بدهنـــد، اقدامی کـــه در دســـامبر ۲۰۲4 تهدید به 
انجـــام آن کردنـــد. اگر تا مـــاه اکتبر )مهـــر مـــاه ۱4۰4( این کار 
را انجـــام ندهند، این فرصت را از دســـت خواهنـــد داد. ایران 
گفته اســـت که ممکن است در پاســـخ از پیمان منع گسترش 
ســـاح های هســـته ای )NPT( خارج شـــود. در حـــال حاضر، 

میـــان لنـــدن، پاریس و برلیـــن اجماعی وجـــود ندارد.
هماننـــد ایـــران، متحـــدان امریـــکا نیـــز منتظـــر هســـتند تـــا 
ببیننـــد ترامـــپ چگونـــه بـــه مذاکـــرات نزدیک خواهد شـــد. 
رئیس جمهـــوری امریـــکا در ۲۳ ژانویه گفت: »امیـــدوارم ایران 

توافـــق کنـــد و اگـــر توافق نکنـــد، آن هم اشـــکالی نـــدارد.«
The Economist :منبع
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کارشناسان در گفت و گو با »ایران« ابعاد فرمان اجرایی ترامپ در رابطه با تعلیق کمک های مالی به 
مؤسسات ضد ایرانی را بررسی کردند
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بازسازی غزه، مهم ترین 
نگرانی آینده غزه

نتانیاهـــو همـــواره از نابودی کامـــل حماس 
در فـــردای جنگ ســـخن می گفـــت، طرحی 
کـــه حتـــی برخـــی در داخـــل ســـرزمین های 
اشـــغالی هـــم آن را رویاپردازی می دانســـتند 
اما با اجـــرای پروژه بزرگ محـــور نتزاریم، که 
از ســـوی فلســـطینی ها به خط مرگ مشهور 
شـــده بـــود، تحلیلگـــران بدبین اســـرائیلی 
را هـــم امیـــدوار نگـــه می داشـــت کـــه پـــس 
از آتش بـــس حداقـــل در شـــمال شـــهر غزه 
معـــادلات نســـبت به پیـــش از جنـــگ تغییر 
خواهد کرد و منطقه حائلی در شـــمال ایجاد 
خواهـــد شـــد یا حتـــی می تـــوان بـــه خالی از 
ســـکنه شـــدن جبالیـــا، بیـــت لاهیـــا و بیت 

حانـــون امید داشـــت.
تاریـــخ  در  آوارگان  بازگشـــت  اولیـــن  امـــا 
فلســـطین بـــه خانه هایشـــان پـــس از کـــوچ 
اجبـــاری و حضـــور پررنـــگ نیروهای قســـام 
در شـــمال، امیدهـــای تحلیلگـــران بدبیـــن 
اســـرائیلی را هـــم ناامیـــد کـــرد. بـــا خـــروج 
اســـرائیلی ها از محـــور نتزاریـــم در مرحلـــه 
اول آتش بـــس و بازگشـــت بیـــش از نیمـــی 
از جمعیت آواره شـــده شـــمال به شـــهرهای 
محـــل زندگی شـــان تنهـــا در ۲ روز، رویـــای 
صهیونیســـتی در واگـــذاری کنتـــرل مدنی و 
سیاســـی نوارغزه یا حداقل بخشـــی از آن به 
طرفـــی غیر از حمـــاس در روزهای اخیر رنگ 
باختـــه اســـت. کمرنگ شـــدن این مســـأله 
موجب شـــده شـــاهد ناامیـــدی و انتقادهای 
فراوانـــی از تحلیگـــران و مســـئولین نظامـــی 

ارتش اســـرائیل باشـــیم.
اما نباید سناریوی آواره ســـازی اهالی نوارغزه 
را پایـــان یافته دانســـت. به رغم ایـــن پیروزی 
برای محـــور مقاومت، اما مســـأله بازســـازی 
هنـــوز یکـــی از جدی ترین تهدیـــدات پیش 
روی حمـــاس و مقاومـــت اســـت. از برخـــی 
همچنـــان  می رســـد  به نظـــر  اظهارنظرهـــا 
سناریوی فروپاشی اجتماعی در نوارغزه جزو 
پلن هـــای احتمالـــی صهیونیست هاســـت. 
تل آویو بـــه دنبال ایجاد شـــرایطی اســـت که 
حمـــاس به تنهایـــی مجبـــور شـــود مدیریت 
پس از جنـــگ و بازســـازی را برعهـــده گیرد. 
این ســـناریو بـــه این معنی اســـت کـــه حتی 
برخـــی کارویژه های دولتی مثـــل اداره پلیس 
و راهنمایی و رانندگی، گمرک، دانشـــگاه ها، 
مـــدارس، انـــرژی و... کـــه پیـــش از ۷ اکتبر 
توســـط تشـــکیات خودگـــردان و کارمندان 
آن انجام می شـــد، به دوش حمـــاس واگذار 
شـــود و رژیـــم بـــه منظـــور تنبیه حمـــاس و 
فشـــار بر عدم بازســـازی، مانـــع نقش آفرینی 

تشـــکیات و دیگر بازیگران شـــود.
ایـــن ســـناریو نقش آفرینی مثبـــت بازیگران 
منطقه ای و جهانی در بازســـازی را هم تحت 
شـــعاع قـــرار خواهـــد داد و برگشـــت زندگی 
عـــادی به شـــهرهای نوارغزه بـــا تأخیر جدی 
روبـــه رو خواهـــد شـــد. در این پـــازل، برخی 
معتقدند اقدامات حقوقی و سیاســـی کابینه 
نتانیاهـــو از مـــاه گذشـــته در خصوص اخرج 
آنروا از کل ســـرزمین های اشـــغالی و نوارغزه 
در همیـــن ســـناریو قابـــل تعریـــف و تحلیل 

. ست ا
یکـــی از موضوعاتـــی کـــه در آینـــده نوارغـــزه 
و شـــرایط فـــردای پـــس از جنـــگ بایـــد بـــه 
۳ مؤلفـــه مهـــم  آن توجـــه ویـــژه ای کـــرد، 
در  اجتمـــاع  قوام بخـــش  و  شـــکل بخش 
نوارغزه شامل مساجد، مدارس، دانشگاه ها 
و خانه هاســـت. یکـــی از چالش هـــای جدی 
حمـــاس، تأمین »رضایـــت زندگـــی« در غزه 
پس از جنگ اســـت که آن برگرفته از زندگی 

و فرهنـــگ مـــردم در نوارغزه اســـت.
اهمیـــت خانه، ســـرپناه و بازســـازی نیازهای 
یـــک خانـــه )آب، بـــرق و...( بـــرای همگـــی 
مبرهـــن و واضح اســـت، اما حجـــم تخریب 
از ســـوی صهیونیســـت ها  بـــالای خانه هـــا 
بالاخـــص در شـــهرک های شـــمالی نوارغزه، 
نگرانی هایی حول بازســـازی و زمان بازگشت 
طیف زیادی از جمعیت فلســـطینی به زندگی 

و ســـرپناه ایجاد کرده اســـت.
حـــدود 4۳۰ هـــزار خانـــه )حـــدود ۶۰ درصد 
کل( در نوارغـــزه نیاز به بازســـازی یا ســـاخت 
خانه جدیـــد دارد؛ رقمـــی که در مقایســـه با 
بازســـازی های جنـــگ قبـــل قابـــل مقایســـه 
نیســـت، پـــس بازیگـــر بازســـازی خانه هـــا، 
می تواند بخشـــی از قـــدرت نامرئـــی در غزه 

. شد با
به نظـــر می رســـد حمـــاس بـــه دنبـــال ایده 
واگـــذاری بازســـازی بـــه دولت وحـــدت ملی 
اســـت. در این ســـناریو بخشـــی از بازســـازی 
و اداره دولتـــی نوارغـــزه به طرف تشـــکیات 
واگذار می شـــود تـــا جذب مالـــی هم ممکن 
شـــود. حضـــور حمـــاس و فتـــح در اجاس 
وحـــدت گروه هـــای فلســـطینی در چیـــن 
طـــی مـــاه گذشـــته و تأکیـــد بر نقـــش چین 
از  بخشـــی  می تـــوان  را  پایانـــی  بیانیـــه  در 
تاش هـــای حمـــاس بـــرای فـــردای جنـــگ 
دانســـت. ســـرعت، چگونگـــی و بازیگـــران 
مؤثر در بازســـازی نوارغزه، اهمیتش از توافق 
آتش بس بیشتر نباشـــد، کمتر نخواهد بود، 
البته با این تفاوت که دشـــمن صهیونیستی 
بـــرای اجـــرای پلـــن خـــود در ایـــن مرحله با 
فشـــار زمان و تاب آوری اعتراضـــات بیرونی و 
داخلـــی ماننـــد دوران طوفان الاقصی روبه رو 

نخواهـــد بود.

بدون روتوش

محمدمحسن فایضی
کارشناس مسائل فلسطین

برداشتن موانع مذاکره در پی فرامین اجرایی
یدالـــه کریمی پور اســـتاد دانشـــگاه خوارزمی ازقابـــل پیش بینی 
بـــودن دســـتورهای اجرایـــی از ســـوی رئیـــس جمهـــوری امریکا 
صحبـــت کـــرد و گفـــت:  در تحلیلـــی کان می تـــوان گفـــت 
استراتژیســـت های کنونی کاخ ســـفید در پی چند هدف هستند 
نخســـت ســـبُک ســـازی بودجه دولت. این سبک ســـازی حدود 
۸۵ درصد فرمان های اجرایی ترامپ را مســـتقیم  یا غیر مستقیم 
تحت تاثیـــر قـــرار می دهـــد.  دوم  آن که استراتژیســـت های کاخ 
ســـفید با امعان  دیدگاه ترامپ در پی »روان ســـازی« دیپلماســـی 
اقتصـــادی بـــوده اند. وی افـــزود: این امـــر به این معنا اســـت که 
ایـــن اقدامات به نوعی در جهت کارآمدی بیشـــتر و تســـهیلگری 
برای فضای مذاکرات اســـت تا موانع کمتری در مســـیر همکاری 
و مذاکـــره بـــا ســـایر کشـــورها از جملـــه ایـــران باشـــد. بـــه بیان 
دیگـــر ترامپ درصـــدد کمک  بـــه تغییـــر فراینـــد ژئوپولیتیک به 
ژئواکونومیـــک اســـت. کریمـــی پـــور تاکید کـــرد: در این راســـتا 

ترامپ در صدد اســـت همه عواملی که ممکن  اســـت ســـدهایی 
در مناســـبات و مذاکـــرات دیپلماتیک با دولت های غیر همســـو 
باشـــد، حذف کنـــد. در مجموع ترامـــپ  در پی کوچک ســـازی، 
ســـبک سازی و روان ســـازی دولت خواهد بود. در این مسیر و در 
راستای این ســـه؛ اقدامات و فرامین متعددی در راه خواهد بود.

عبرتی برای وابستگان به کشورهای خارجی
حســـن بهشـــتی پور کارشـــناس مســـائل بین الملـــل فرمـــان 
اجرایـــی ترامـــپ را درس عبرتی بـــرای جریان هایـــی عنوان کرد 
که وابســـتگی و تکیـــه خود را بـــه دولت های خارجـــی داده اند و 
گفـــت: این اقـــدام به منظـــور تجدیـــد ارزیابـــی و تنظیم مجدد 
کمک هـــای خارجـــی انجام می شـــود و بـــه این ترتیـــب، جریان 
پول هـــای دولتی اختصـــاص یافته بـــه برنامه های اپوزیســـیون 
ایـــران نیز متوقف خواهد شـــد. اپوزیســـیون ایران امیـــدوار بود 
که با روی کار آمدن ترامپ، موقعیت حکومت ایران در شـــرایط 

دشـــواری قرار بگیـــرد. اما با توقـــف کمک ها، ایـــن امیدها عماً 
با مشـــکل مواجه شـــده اســـت. بهشـــتی پور با اشـــاره بـــه نقل 
قول مـــارک روبیو، وزیر خارجـــه جدید امریکا دربـــاره اجرای این 
فرمـــان گفت: وزیر خارجـــه امریکا عنوان کرده اســـت که هدف 
از این بازنگری پاســـخ به ســـه ســـؤال کلیدی اســـت: آیـــا امریکا 
بـــا ایـــن کمک هـــا امن تر می شـــود؟ آیـــا قوی تـــر می شـــود؟ و آیا 
مرفه تر می شـــود؟ این ســـؤالات تعیین کننده خواهنـــد بود و آیا 
کمک هـــای امریکا بـــه متحدانـــش ادامه خواهد یافـــت یا خیر.
وی خاطرنشـــان کـــرد: بحـــث اصلـــی ایـــن اســـت کـــه اتـــکا به 
قدرت هـــای خارجی آینـــده ای جز شکســـت به همـــراه نخواهد 
داشـــت. چه آنهایـــی که به دنبال ســـرنگونی دولت ها هســـتند 
و چـــه دولت های مســـتقر کـــه بـــرای مقابله با ســـایر کشـــورها 
بـــه قدرت هـــای خارجی وابســـته اند، هـــر دو در نهایـــت متضرر 
خواهند شـــد. تاریخ نشـــان داده اســـت که قدرت های خارجی 
بیشـــتر به دنبـــال منافع خـــود هســـتند و در مواقع حســـاس، 

دولت هـــای ضعیـــف را قربانـــی می کنند.

سینه چاک های ترامپ در شوک تنهایی
رامین مهمانپرست دیپلمات کشورمان و سخنگوی اسبق وزارت 
امور خارجه این اقدام را متأثر از شـــخصیت فردی ترامپ عنوان 
کـــرد و گفت: ترامپ بـــه رفتارهای محافظه کارانـــه تمایل ندارد و 
تصمیماتی که می گیرد ممکن اســـت عجیب به نظر برســـد، اما 
او شـــفاف خواســـته های خود را بیان می کند و هیچ ماحظه ای 

در قبال کشـــورهای دیگر یا جریان هـــای خاص ندارد.
مهمانپرســـت تصریح کرد: ترامپ ســـعی دارد تا اثبـــات کند که 
اولویـــت اصلـــی او منافـــع امریکاســـت و تاش می کند نشـــان 
دهد کـــه هزینه های بی موردی کـــه امریکایی هـــا در دولت های 
مختلـــف پرداخـــت کرده انـــد باید کاهـــش یابد یا به طـــور کامل 
متوقف شـــود. حتی در رابطه بـــا متحدانش ماننـــد اروپایی ها، 

او خواســـتار افزایش ســـهم آنها در بودجه ناتو شـــده اســـت.
ســـخنگوی اســـبق وزارت امـــور خارجه افـــزود: با ایـــن حال این 
اقدام، ناخـــودآگاه ضربه ای بـــه جریان اپوزیســـیون ضد انقاب 

اســـت و جریان هـــای وابســـته به بیگانـــگان از جملـــه منافقین 
متوجه شدند که دل بســـتن به ترامپ که سال ها برای بازگشت 

او ســـینه چاک می کردند ســـرابی بیش نبوده اســـت.
وی در پایان خاطرنشـــان کـــرد: تحولات دهه های گذشـــته این 
امر را به خوبی به اثبات رســـانه کـــه جریان ضد انقاب مجموعه 
بی ریشـــه و بی هویتی اســـت کـــه حیات خـــود را در دشـــمنی با 
ایـــران و ملت ایران می بیند و بارهـــا در مقاطع مختلف اقدامات 
عملی را علیه جمهوری اســـامی ایـــران و تمامیت ارضی و منافع 
مردم برداشـــته اند و صرف نظر از اینکه وابســـته به کدام کشور و 

جریان باشـــند؛ شکست، سرنوشـــت قطعی آنها است.

راهبرد امریکا درباره ایران رسماً مشخص نشده
امیر علـــی ابوالفتح کارشـــناس مســـائل آمریـــکا با بیـــان اینکه 
فرمان اجرایـــی ترامپ جنبـــه عمومی دارد گفت:  بـــه طور کلی 
فرمـــان اجرایی ترامـــپ  درباره قطع کمک هـــای مالی موضوعی 
نیســـت کـــه بخواهیـــم آن را بـــه عنـــوان یـــک پالس مســـتقیم 
بـــرای ایران درنظـــر بگیریم. ایـــن کمک ها طیف گســـترده ای از 
کمک هـــای مالی به کشـــورها، نهادهـــا، رســـانه ها و موضوعات 
را در سراســـر جهـــان در بـــر میگیـــرد کـــه بحـــث رســـانه های 
فارســـی زبان و نهادهایـــی که به اصطاح در زمینه حقوق بشـــر 

فعالیت می کننـــد بخش محـــدودی از آن اســـت.
وی افـــزود: ذکـــر این نکته از ایـــن جهت ضروری اســـت که باید 
درک اشـــتباه از اقدامات دولت آمریکا یا برداشـــت های غیر واقع 
بینانه از این اقدامـــات منجر به تحلیل غلط و در نتیجه انتخاب 

گزینه های نادرســـت خواهد شد.
ابوالفتـــح تصریح کرد: برجســـته شـــدن این موضـــوع در ایران 
بـــه این دلیل اســـت کـــه رســـانه های فارســـی زبان ضـــد ایرانی 
وابســـتگی زیادی به ایـــن کمک ها دارنـــد. لذا قطع ایـــن منابع 
بـــرای آن هـــا وضعیت بـــدی را رقم خواهـــد زد کـــه حتی ممکن 
اســـت به توقف کامل فعالیـــت  آن ها منجر شـــود. چراکه دولت 
آمریکا در پی ارزیابی این کمک هـــا و میزان تاثیرگذاری فعالیت 
این نهادها در ارتباط با اهداف آمریکا اســـت و چنانچه تشخیص 
دهـــد که  آنهـــا کارایـــی لازم را در راســـتای راهبـــرد »اول آمریکا« 
)First America( ندارنـــد ایـــن کمک هـــا به طـــور کامل قطع 
خواهدشد. کارشناس مســـائل آمریکا در پایان خاطرنشان کرد: 
در حـــال حاضر آنچه در اتمســـفر فضای رابطه ایـــران و آمریکا به 
چشـــم می آید این اســـت که راهبـــرد و سیاســـت اجرایی دولت 
ترامـــپ در قبال ایران مشـــخص نشـــده یا هنوز رســـما منتشـــر 
نشـــده و در این عرصه بایـــد با احتیاط به تحـــولات و تصمیمات 
برخـــورد کـــرد. در همین فضای غبـــار آلود می تـــوان گفت عدم 
انتقـــاد آمریـــکا از ایـــران در  جریان چهل و هشـــتمین نشســـت 
بررســـی دوره ای جهانی شورای حقوق بشـــر سازمان ملل متحد 
در ژنو بـــه عنوان اقدامی بی ســـابقه یک ســـیگنال برای تلطیف 

فضـــای تعامل بین طرفین اســـت.

ترامپ در برابر ایران محتاط  تر شده
علیرضا ســـلطانی استاد علوم سیاسی دانشـــگاه اقدام ترامپ را 
برای بســـیاری از جریانات غیرقابل پذیـــرش عنوان کرد و گفت: 
درشـــرایطی که ترامپ برخـــی معافیت ها را در ایـــن زمینه لحاظ 
کرد اینکـــه این معافیت مشـــمول نهادهای ضد ایرانی نشـــد به 
خـــودی خود یـــک عامت ســـؤال بزرگ بـــرای آنهاســـت چراکه 

برآورد آنهـــا از رئیس جمهور شـــدن ترامپ چیـــز دیگری بود.
وی افـــزود: آنهـــا انتظار داشـــتند از ایـــن دســـتور اجرایی معاف 
شـــوند. اما واقعیت این است که این دستور شـــرایط دشواری را 
برای آنها فراهم کرده و ممکن اســـت بسیاری از فعالیت هایشان 
متوقف شـــود. همچنین، آنهـــا تحرکاتی را آغاز کرده اند تا فشـــار 
سیاســـی بر دولت امریکا برای بازگشـــت حمایت ها ایجاد کنند 

ولی به نظر می رســـد در این راســـتا توفیقی نداشـــته باشند.
اســـتاد روابط بین الملل دانشـــگاه در ادامه تصریح کرد: ترامپ 
در ابتدای کار خود مواضع محتاطانه تری نســـبت به ایران اتخاذ 
کرده اســـت. برخاف انتظارات، او فشار حداکثری را علیه ایران 
احیا نکرده و حتی پالس های مثبتی نیز به ســـمت ایران ارســـال 
کرده اســـت. برای اولین بـــار، ایالات متحده بـــه لحاظ مباحث 
حقوق بشـــری ایـــران را مـــورد ســـرزنش قرار نـــداد و ایـــن خود 

نشـــان دهنده تغییر رویکرد دولت ترامپ اســـت.
ســـلطانی در پایان خاطرنشـــان کرد: باید اذعان کـــرد که روابط 
ایران و امریکا با روی کار آمدن ترامپ دســـتخوش تغییرات قابل 
توجهی می شـــود. سرنوشـــت گروه های اپوزیســـیون خـــارج از 
کشـــور نیز تحت تأثیر این تحولات قرار خواهد گرفت. بنابراین، 
انتظار می رود که تغییرات بیشـــتری در چهارچـــوب مذاکرات و 

توافقـــات بین ایران و امریکا شـــکل گیرد.

در حالی 
که جریان 

اپوزیسیون 
امید داشت 

مشمول 
معافیت از 

فرمان قطع 
کمک های 
مالی شود، 

دستور 
ترامپ در 

رابطه با قطع 
کمک های 

مالی به این 
جریان علاوه 

بر ناامیدی 
اپوزیسیون 

نشان از نگاه 
محتاطانه 

ترامپ نسبت 
به ایران دارد

فرمـــان جدید »دونالـــد ترامپ«، رئیس جمهـــوری امریکا که تمـــام کمک های خارجی امریـــکا را به مـــدت ۹۰ روز تعلیق کرده، 
اعتـــراض شـــمار زیادی از محافل و رســـانه های ضـــد ایرانی را برانگیخته اســـت. چه به موجـــب این اقدام، ده ها نهاد و رســـانه  
فارســـی زبـــان که در ســـال های اخیر کارکـــرد اصلی خـــود را به پشـــتوانه تأمین مالـــی این کشـــور و دیگر کشـــورهای غربی در 
ضدیـــت بـــا جمهوری اســـامی ایـــران تعریف کـــرده اند، تحـــت تأثیر این فرمـــان قـــرار می گیرند. هرچنـــد بســـیاری از ناظران 
معتقدنـــد قضاوت درباره دریافت اهـــداف این اقدام و احتمـــال تداوم آن در هالـــه ای از ابهام قرار دارد امـــا در عین حال این 
نگاه شـــکل گرفته که این تصمیم »ترامپ« در بدو شـــروع به کار در کنار ســـکوت نماینده این کشـــور در نشســـت اخیر شورای 
ح شـــد، نشـــانه های معناداری از این مهم اســـت  حقوق بشـــر ســـازمان ملل در اروپا نســـبت به ادعاهایـــی که علیه ایران مطر
کـــه دولت جدید ایالات متحده برخاف ادوار گذشـــته آغـــاز متفاوتی را در رابطه با ایران رقم بزند. شـــماری از کارشناســـان در 

گفت وگـــو با »ایـــران« این موضـــوع را مورد توجه قـــرار دادند.

رضا عدالتی پور
خبرنگار

G
et

ty
 I

m
ag

es
س: 

عک



7پنجشنبه   11 بهمن 1403  شماره 8666 اقتصادی
irannewspaper irannewspapper

اعداد و 
ارقامی که 

در مورد 
قاچاق اعلام 

می شود 
با میزان 

مصرف 
حمل و 

نقل اصلاً 
سنخیت 

ندارد؛ 
بنابراین 

نمی توانیم 
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از قاچاق 
و ناترازی 

سوخت به 
حمل و نقل 

ارتباطی 
داشته باشد

وعده اتاق اصناف:  
حضور دلالان در نمایشگاه بهاره 

 کمرنگ می شود 
سارامرادخانی/  نمایشگاه های بهاره امسال در آستانه 
نوروز و ماه مبارک رمضان در حالی برگزار می شود 
که اتاق اصناف وعده داده تا حضور دلالان در این 
غ،  نمایشگاه را کمرنگ کند. همچنین گوشت، مر
ماهی، لباس، کفش و کیف، آجیل و میوه مهم ترین 
اقلامی است که در نمایشگاه های بهاره توزیع می شود 

که غالباً بین 5 تا 30درصد تخفیف می خورد.
 در این خصوص، علی توسطی، فعال صنفی و دبیر کل 
سابق اتاق اصناف به »ایران« می گوید: نمایشگاه های 
بهاره یک فرصت مناسب بــرای توزیع کــالا توسط 
تولیدکنندگان است اما متأسفانه هر ساله به دلیل 
ایــن نمایشگاه  حضور دلالان در عرضه غرفه های 
ــد از تولید کنندگان نیز موفق به حضور در  10درص
ــرد: دلالان  بیان ک ایــن نمایشگاه نمی شوند. وی 
و مــغــازه دارهــا در غیبت نظارت بموقع و درســت، 
غرفه های نمایشگاه ها را دست به دست می کنند و 
این سبب متضرر شدن مصرف کننده و تولید کننده 
می شود و عمدتاً تولیدکننده رغبتی برای حضور در 
این نمایشگاه ندارد. به گفته این فعال صنفی، وزارت 
صمت باید با نظارت دقیق جلوی دست به دست 

شدن غرفه های نمایشگاه و دلالی را بگیرد.
احسان سقایی، سرپرست دبیرکل اتاق اصناف ایران 
در گفت و گو با »ایران« درباره نحوه برگزاری نمایشگاه 
بهاره امسال گفت: به طور کلی نمایشگاه ها به این 
دلیل برگزار می شوند که کالا به صورت مستقیم از 
تولیدکننده به دست مصرف کننده برسد و دست 
ــود. وی  دلالان و واسطه ها از ایــن مسیر کوتاه ش
افزود: ما امسال دو شرط برای حضور در نمایشگاه را 
اعلام کرده ایم که این دو شرط دست دلالانی که هر 
سال کالاهای بدون اصالت را که با قیمت بیرون از 
نمایشگاه یکسان یا حتی بالاتر بود را عرضه می کردند، 
کوتاه می کند. اول اینکه باید حتماً تولیدکنندگان در 
این نمایشگاه حضور داشته باشند و برای این منظور 
اتاق اصناف بشدت نظارت می کند، شرط دوم نیز 
ایــن اســت که فقط واحــدهــای صنفی دارای جواز 
کسب می توانند در نمایشگاه بهاره حضور یابند، چرا 
که بدون رعایت این دو شرط عملاً حراج معنای خود 
را از دست می دهد. به گفته سرپرست دبیرکل اتاق 
اصناف، امسال قرار است اتفاق جدیدی در برگزاری 
نمایشگاه بهاره بیفتد تا کسانی که سال های گذشته 
عضو واحد صنفی نبوده و نیستند و فقط با عرضه 
کالاهایی که هیچ نوع نظارتی توسط اتاق روی آنها 

نیست، نتوانند وارد این نمایشگاه شوند.

  فرسودگی ناوگان و ناترازی در عرضه و تقاضا بخصوص در 
بخش مسافری در حوزه های هوایی، جاده ای و ریلی معضلی 

است که بخصوص در روزهای پرتقاضا برای سفر و با نزیک 
شدن به تعطیلات نوروزی بیشتر بروز می کند. تمهیداتی برای 

حل این معضل در نظر دارید؟
ناتـــرازی در بخش حمل و نقل و فرســـودگی نـــاوگان وقتی پیش 
می آیـــد که اتفاقـــات در چرخه منفـــی تکرار می شـــود. برای حل 
مشـــکل فرســـودگی ناوگان دو مســـأله مهم را باید حل کنیم که 
اول اقتصاد آن حوزه اســـت. زمانی که قیمـــت اتوبوس حدود 5 
میلیـــارد تومان بود، نـــرخ بلیت اتوبـــوس نیز به طور متوســـط 
300 هـــزار تومان بود؛ الان قیمت اتوبوس 25 میلیارد و متوســـط 
قیمت بلیت 400 هزار تومان اســـت. این موضوع هیچ تناســـبی 
با ســـرمایه گذاری و بازگشـــت ســـرمایه نـــدارد. در بخـــش ریلی 

مشـــکل جدی تر اســـت و نرخ بلیـــت قطار با قیمت تمام شـــده 
حمل اصـــلاً همخوانی ندارد.

مشـــکل فقط در بخش حمل مســـافری نیســـت. در آزادراه ها و 
بزرگراه ها هم همین مســـأله را داریم. ســـرمایه گذار در ســـاخت 
آزادراه ها و بزرگراه ها بخش خصوصی اســـت و بازگشـــت سرمایه 
در بهره بـــرداری از آن اهمیـــت دارد اما عـــوارض آزادراه با دخالت 
دولت بـــا نرخ های کمی اخذ می شـــود که بازگشـــت ســـرمایه را 

به مخاطـــره می اندازد.
حتـــی آزادراه ها و بزرگراه هایی که در گذشـــته احداث شـــده اند 
چون درآمدهـــا تکاپوی هزینـــه را نمی کند، نگـــه داری این راه ها 
نیز رها می شـــود. بنابرایـــن در ناوگان و زیرســـاخت وقتی بخش 
خصوصی را برای ســـرمایه گذاری دعوت می کنیـــم باید الگوهای 

اقتصادی ســـرمایه گذاری رعایت شود.

تأمین ناوگان عمومی مانند اتوبوس از تولید داخل کفاف 
تقاضا را می دهد یا کمبود باید با واردات جبران شود؟

مســـأله بعدی مـــا در ناتـــرازی حوزه حمـــل و نقـــل، فرآیندهای 
قانونی بـــرای مجوز واردات یا تأمین ناوگان اســـت. در قوانین به 
اســـتفاده حداکثر از توان تولید داخل تأکید شـــده اســـت اما در 
مواقعـــی، نیاز فوری و مهمی مانند کمبـــود لوکوموتیو یا اتوبوس 
پیـــش می آیـــد که میـــزان تولیـــد داخـــل جوابگوی ایـــن حجم 
از نیـــاز امروز نیســـت. اینجا باید شـــرایط واردات فراهم شـــود. 
عدم اجـــرای مقررات و قوانین اقتصاد ســـرمایه گذاری از عوامل 
مهـــم ناترازی در بخش حمل و نقل و فرســـودگی ناوگان اســـت.

نرخ ســـوخت، یارانه ای اســـت و این انتظار وجـــود دارد که چون 
نرخ ســـوخت کم اســـت قیمت بلیت افزایشـــی نباشد. از طرف 
دیگـــر، نـــرخ کم ســـوخت و نـــرخ پاییـــن بلیت باعث می شـــود 
ســـرمایه گذار برای نوســـازی ناوگان ترغیب نشود. با ناوگان کهنه 
مصرف ســـوخت بالا مـــی رود اما چـــون قیمت ســـوخت پایین 
اســـت با همان ناوگان کهنـــه فعایت می کند. اگر نرخ ســـوخت 
واقعی بود ســـرمایه گذاری برای نوســـازی نـــاوگان جهت کاهش 
هزینـــه دائم و مســـتمر ناوگان فرســـوده، به صرفه می شـــد. بین 
ریل و جـــاده، حمل ریلی بـــرای بارهای حجیم و مســـیر طولانی 
بهتریـــن گزینـــه اســـت امـــا بیـــش از 90 درصد حمل جـــاده ای 
داریم چـــون با تخصیـــص یارانه ســـوخت، ارزش واقعی حمل و 
نقـــل ریلی خود را نشـــان نمی دهـــد و رقابتی به وجـــود نمی آید.

ناترازی در مصرف سوخت ناوگان نیز تحت تأثیر فرسودگی است یا 
موضوع قاچاق سوخت بر این ناترازی بیشتر اثرگذار است؟

اعـــداد و ارقامی کـــه در مـــورد قاچاق اعلام می شـــود بـــا میزان 
مصـــرف در بخش حمل و نقل اصلاً ســـنخیت نـــدارد؛ بنابراین 
نمی توانیـــم بخش قابـــل توجهـــی از قاچاق را به حمـــل و نقل 
نســـبت بدهیم. البته تدابیر ســـتاد مبازه با قاچـــاق کالا و ارز در 
مرزهـــا اعمال می شـــود و بعید می دانـــم  این حجـــم از قاچاق و 

ناترازی ســـوخت به حمل و نقل ارتباطی داشـــته باشـــد.
در حوزه زیرساخت چند پروژه مهم مانند ریل رشت-آستارا 

سال هاست که تکمیل نشده و کریدور ریلی شمال-جنوب معطل 
این خط مانده است. برنامه زمانبندی برای ساخت این خط آهن 

ترسیم شده است؟
موضـــوع خط آهن رشـــت- آســـتارا اساســـاً بحث اتصال شـــبکه 
ریلـــی ما بـــه کریدورهای بین المللی اســـت. فقط هـــم این خط 
نیســـت؛ در کرمانشاه، شـــلمچه و چابهار هم ریل باید به شبکه 
کشـــورهای همســـایه متصل شـــود. شـــبکه های ریلی را باید به 
شـــبکه کشورهای همســـایه متصل کنیم. یک مســـیر هم رشت 
به آســـتارا اســـت. الان از آســـتارا به خط ریلی کشـــور همســـایه 
)آذربایجـــان( متصـــل هســـتیم اما مســـیر کوتاهی تـــا اتصال به 
پایانـــه ریلـــی آســـتارا باقی مانـــده اســـت و از آنجـــا 162 کیلومتر 
باید ســـاخته شـــود تـــا ریل بـــه راه آهن رشـــت متصل شـــود. با 
اســـتفاده از وام صادراتـــی روســـیه قرار اســـت پروژه اجرا شـــود. 
قبلاً توافقنامه بین ایران و روســـیه برای تخصیص وام امضا شده 
اســـت. مطابق آن برای اجرای مســـیر باید بین شرکت مجری ما 
و شرکت مجری روســـیه قرارداد اجرایی امضا شـــود. بیش از 90 
درصـــد توافقات قرارداد اجرایی صـــورت گرفته و بخش پایانی در 

حال شـــکل گیری اســـت که با تکمیل آن، ساخت شروع 
می شـــود. 1.6 میلیارد یـــورو وام صادراتی روســـیه برای 
زیرســـازی، روســـازی، خرید نـــاوگان و قطعـــات یدکی 
کـــه بعداً نیـــاز پـــروژه اســـت، هزینه می شـــود. تملک 

گزارش

سوخت

سهیلا یادگاری
خبرنگار

معاون وزیر راه و شهرسازی در گفت وگو با »ایران«:

 قاچاق سوخت 
کار بخش حمل و نقل نیست

ســـعید رســـولی، معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســـازی اجـــرای الگوهای حمایت از ســـرمایه گذاری بخـــش خصوصی در حوزه 
حمـــل و نقل و تغییر فرآیندها برای تقویت و تســـهیل حضور این بخش در توســـعه نـــاوگان و زیرســـاخت ها را دو برنامه دولت در 
حـــوزه حمل و نقل اعلام کرد. رســـولی که اخیراً از ســـوی وزیر راه و شهرســـازی به عنوان سرپرســـت ســـازمان بنـــادر و دریانوردی 

نیز منصوب شـــده، از تدوین ســـناریوهای مختلف برای رشـــد اقتصاد دریامحـــور در صورت ادامـــه تحریم ها خبر داد.

اراضـــی را مـــا باید بـــا هزینـــه خودمان انجـــام دهیـــم. در حال 
حاضر37 کیلومتـــر از خط تملک اراضی شـــده اســـت.

در عیـــن حال که به ســـاخت پروژه های توســـعه ای بایـــد اقدام 
کنیـــم و شـــبکه های بین المللـــی را راه انـــدازی کنیـــم؛ امـــا از 
ظرفیت های موجود نباید غافل شـــویم. اوایل ســـال 1400 شاهد 
عبـــور یک قطار بـــاری از فنلاند به هند از همین مســـیر رشـــت- 
آســـتارا بودیم و بار در این قطعه مفقوده با تراک حمل شـــد و به 
بندرعباس منتقل شـــد. از ســـرخس، امیرآباد، کاسپین و اینچه 
برون به شـــبکه کریدوری کشورهای همســـایه متصل هستیم و 
می توانیـــم حمل ترکیبی یا تمـــام ریلی در کریدورهای شـــمال-
جنوب و شـــرق-غرب انجام دهیم. ظرفیت بنادر ما 300 میلیون 

تن اســـت که کمتـــر از 50 درصد مورد اســـتفاده قـــرار می گیرد.
برای افزایش ترانزیت و استفاده از حداکثر ظرفیت بنادر چه 

راهبردی مد نظر است؟
باید در وضع موجـــود ترانزیت تغییراتی ایجـــاد کنیم تا از میزان 
بـــاری کـــه در منطقـــه جابه جـــا می شـــود حداکثر جذب بـــار را 
داشـــته باشـــیم. با اتخاذ تدابیـــری که مهم تریـــن آن حمایت از 
بخش خصوصی، تســـهیل فرآیندها و منطقی کردن نرخ است، 

ایـــن برنامه را به پیـــش می بریم.
در جابه جایـــی بار، نســـبت بـــه کریدورهـــای منطقه مـــا از نظر 
کاهـــش زمـــان حمـــل مزیت داریـــم، اگـــر در کاهش نـــرخ هم 
مزیـــت پیـــدا کنیـــم، می توانیـــم از موقعیـــت ســـرزمینی برای 
افزایش ترانزیت اســـتفاده حداکثـــری کنیم. در ارتبـــاط با این 
مســـأله با روســـیه نقشـــه راهی تا ســـال 2025 تفاهـــم کرده ایم 
کـــه در این نقشـــه حداکثـــر اســـتفاده از ظرفیت هـــای موجود 
بـــرای جابه جایی بار را خواهیم داشـــت. برنامـــه دیگر حمایت 
از بخـــش غیر دولتـــی و حداکثر مشـــارکت این بخش اســـت. 
تســـهیل گری، حمایت و پشـــتیبانی از بخـــش خصوصی محور 
برنامـــه وزارت راه و شهرســـازی در توســـعه حمل و نقل اســـت. 
معتقدیـــم بـــرای رشـــد توســـعه حمـــل و نقـــل نباید صرفـــاً به 
تصویب قانون بســـنده کنیم و قانون باید اجرایی شود. اجرایی 
شـــدن قانون مســـتلزم این اســـت که فرآیندها را متناســـب با 
سیاســـت ها و قوانین بالادســـتی برای بخـــش خصوصی هموار 
کنیـــم. در نظـــر داریـــم فرآینـــد هر کـــدام از بخش هـــای حوزه 
حمـــل و نقل را با رویکـــرد حضور حداکثری بخـــش غیر دولتی 
بازنگـــری کنیـــم. موضـــوع مهم دیگـــر کاهش تلفـــات جاده ای 
اســـت. 20 هـــزار تلفات جـــاده ای در ســـال عدد بزرگی اســـت 
و دور باطـــل بـــه گـــردن هـــم انداختن آن مشـــکل را بایـــد کنار 
بگذاریـــم. برنامه هایـــی را در نظـــر داریـــم که با کمـــک مردم، 
بخش خصوصی، اســـتفاده حداکثری از ظرفیت قانون و عمل 

بـــه مصوبات گذشـــته، تلفات جـــاده ای را کنتـــرل کنیم.
رشد اقتصاد دریا محور بر اساس سیاست های ابلاغی، چگونه به 

پیش می رود؟ سؤال مشخص این است که با ادامه تحریم، اهداف 
این سیاست ها چگونه قرار است محقق شود؟

دولـــت به اجـــرای برنامه های اقتصـــاد دریامحور اهتمـــام دارد و 
رئیس جمهوری نماینده ویژه برای اجرای سیاســـت های توسعه 
اقتصاد دریامحور منصوب کرده اســـت. موضوع تحریم ها جدید 
نیســـت و مســـأله ای مزمن اســـت. ما آمادگـــی داریم بـــا وجود 
تحریم، برنامه ها را به پیـــش ببریم. حجم معاملات در 
حوزه دریایی نشـــان می دهد با وجـــود تحریم، تجارت 
دریایی انجام می گیرد. البته تمهیدات و ســـناریوهایی 

برای کاهـــش اثر تحریم بر تجـــارت دریایی داریم.
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»تکانه های 
ارزی« ناشی 
از تحریم ها 

و »افزایش 
نقدینگی« 

به دلیل 
کسری بودجه 

دولت، به 
رشد تورم 

طی سه 
سال گذشته 

انجامیده 
است

برای خروج 
از روند 

بلندمدت 
تورمی راهی 
جز برداشته 

شدن تحریم 
وجود ندارد

کاهش تورم راه حل کوتاه مدت ندارد

تکانه های ارزی، موتور محرکه تورم

نتایج یک پژوهش درباره دلایل تورم مزمن 
و ماندگار اقتصـــاد ایران نشـــان می دهد 
که دو عامـــل »تکانه های ارزی« ناشـــی از 
تحریم هـــا و »افزایش نقدینگی« به دلیل 
کسری بودجه دولت، به رشد تورم طی سه 
سال گذشته انجامیده و حتی تا حد زیادی 
اقدامات اصلاحی را نیز خنثی کرده است.

این پژوهش، تکانه های ارزی را به عنوان 
خ تورم شناسایی  محرک اصلی رشـــد نر
کرده و معتقد است که افزایش انتظارات 
تورمی در کنـــار نوســـانات ارزی، موجب 
عدم پیش بینی پذیری قیمت ها و افزایش 
مداوم هزینه مواد اولیه و محصولات شده 
اســـت. تولیدکنندگان که بر اساس نرخ 

ارز مشـــخصی سفارشـــات خود را انجام 
می دهند، با شـــوک های ناگهانی قیمت 
مواد اولیه مواجه شده اند که عاملی برای 

افزایش هزینه های تولید آنها بوده است.
به گفته پژوهشـــگران، تورم در شـــرایط 
کنونی، تبدیل به یک پدیده چندوجهی 
شـــده اســـت و اصولاً برای چنین مشکل 
ســـاختاری پیچیده ای کـــه در بلندمدت 
شکل گرفته، تداوم یافته و تقویت شده 
هیچ راه حـــل ســـاده و کوتاه مدتی وجود 
نـــدارد. بنابرایـــن بـــرای خـــروج از روند 
بلندمـــدت تورمـــی راهی جـــز اصلاحات 
نهادی وجـــود نـــدارد و این انتظـــار را که 
می توان با تجویز سیاســـتی بـــا اثرگذاری 
گسترده و سریع مشـــکل را برطرف کرد، 
باید کنار گذاشـــت. بـــه بیانـــی دیگر اگر 
تحریم هـــا برداشـــته شـــوند، در کاهش 
تورم بلندمـــدت اثرگذار اســـت. در غیر 
این صورت هرگونه سیاستی ممکن است 
کارآیی و اثربخشی کمتری داشته و اصرار 
بر انجام آنها ممکن است رکود را بر بخش 

تولید و سرمایه گذاری غالب کند.
این گزارش که توسط معاونت بررسی های 
اقتصادی اتاق بازرگانی تهران تهیه شده، 
می گویـــد روند رشـــد پایه پولی در ســـال 
1401 صعودی تر از سال های گذشته بوده 
و رشد نقدینگی به طور معناداری نسبت 
به ســـال های دیگر بیشتر شـــده است. 
در شـــهریور ماه ســـال 1403 ایـــن روند با 
تداوم افزایش نرخ ارز ادامه یافته و رشد 
نقدینگی به 27.8 درصد رسیده که نسبت 
به اسفند سال 1402، 3.5 درصد با افزایش 
مواجه شده و رشد پایه پولی نیز به 18.7 

درصد رسیده است.
انبساط پولی و افزایش نقدینگی به نوبه 
خود موجب ایجاد تـــورم و برهم خوردن 
تعادل بین بازارهای کالایی و خدماتی شده 
اســـت. نقدشـــوندگی بالاتر حساب های 
جـــاری، ســـرعت تبدیل پـــول به ســـایر 
دارایی ها از جمله ارز و طلا را افزایش داده 
و این امر به نوبه خود به افزایش قیمت ها 

در این بازارها منجر شده است. 

تبعات نوسانات نرخ دلار
روند نوسانات نرخ دلار در بازه زمانی سال 
1391 تـــا اوایل دی ماه ســـال 1403 بیانگر 
سیر صعودی نرخ دلار در بازار غیررسمی 
بوده اســـت. در فاصله ســـال های 1391 
تا اواخر ســـال 1396 روند نوســـانات دلار 
تقریباً یکســـان بوده، اما در این سال با 
خروج امریکا از برجام، روند ملایم رشد 
دلار آغاز شد و از سال 1397 تاکنون این 
روند شدت گرفته، به طوری که بازارهای 
اقتصادی کشـــور را دچار التهـــاب کرده 

است.
نوســـان نرخ ارز به طور عمـــده به دلیل 
شـــرایط نابســـامان اقتصادی و شـــدت 
گرفتن تحریم ایجاد شده و به دو صورت 
مســـتقیم و غیرمســـتقیم بر اقتصاد اثر 
منفی دارد. اثر مســـتقیم افزایش مداوم 
این نرخ، روی بخش تولید به این صورت 
است که بخشـــی از مواد اولیه که توسط 
زنجیره تأمین صنعتـــی از منابع داخلی 
خریداری می شوند، با توجه به نرخ های 

واکنش خنثای بورس به اخبار سیاسی 
روز گذشـــته، شـــاخص کل بازار ســـرمایه روز کم رمقی را سپری 
کرد، هـــر چند که بـــه طور معمـــول در اواخـــر هفته ها بـــازار با 
کمی اصلاح روبه رو می شـــود. این بار شـــاخص کل بازار سرمایه 
6 هـــزار و 171 واحـــد افت کرد و بـــا کاهـــش 0.22 درصدی به 2 

میلیـــون و 801 هزار و 435 واحد رســـید.
همچنین روز گذشـــته ســـرجمع 36.5 میلیارد تومان سرمایه از 
بازار خارج شـــد.  چنانکـــه در هفته ای که گذشـــت و با یک روز 
تعطیلـــی نیـــز همراه بـــود، بازار کم افـــت و خیز و کســـل کننده 
پیش رفـــت. روز گذشـــته از ســـویی اخبـــار سیاســـی پیرامون 
مذاکـــرات همـــه مثبت بودنـــد و از ســـوی دیگر پتروشـــیمی ها 
بازگشـــایی خـــود را آغـــاز کردند و کاهش نرخ ســـود کـــه بانک 
مرکـــزی به  صورت ضمنی با انتشـــار گواهی های ســـپرده خاص 
در نرخ هایی بالاتر از نرخ ســـود ســـپرده موجـــود موافقت کرده 

. ست ا

افت نامحسوس قیمت طلا،  سکه و ارز
بازارهای مالـــی در دنیا در انتظـــار تصمیم فـــدرال رزرو و اعلام 
نرخ جدید بهره هســـتند. بـــه هر حال هر خبـــری چه کاهش، 
چـــه افزایـــش و چه عـــدم تغییـــر نرخ بهـــره بشـــدت موجب 
نوســـان در بازار خواهد شـــد و بویژه بر بازار طلا تأثیر بســـزایی 

گذاشت. خواهد 
در مـــوارد قبلی، بازار طلا بیشـــترین تأثیـــر را از این تصمیمات 
داشته و با نوسان بســـیار قابل توجهی روبه رو شده بود. برخی 
پیش بینی هـــا و گزارش هـــا از افزایش نرخ بهره توســـط فدرال 
رزرو، موجـــب افت تقاضا برای طلا به  عنـــوان یک دارایی بدون 
ســـود شـــده بود. اما در بازار داخلی، طلا، ســـکه و ارز همگی با 
کاهـــش روبه رو شـــدند، هرچنـــد این کاهش محســـوس نبود. 
تحلیلگـــران معتقدند که کاهش قیمت اونـــس جهانی طلا بر 
بازار طلای داخلی تأثیر گذاشته اســـت اما از سویی دلیل رشد 

حباب ســـکه را افزایش تقاضا در این بـــازار می دانند.

اقتصاد کلان

ایلیا پیرولی
روزنامه نگار

جهانی که متأثر از نرخ ارز هستند، گران تر 
شده و این شرایط درخصوص مواد اولیه 
و نیمه ساخته که از مسیر واردات تأمین 

می شود نیز اثرگذار است.
 

تأثیر تورم بر قیمت خودرو
اولین و بارزترین اثر افزایش قیمت مواد 
اولیه، رشـــد هزینه های تولید در صنایع 
مختلف اســـت؛ موضوعی که سودآوری 
فعالان این حـــوزه را به طور قابل توجهی 

متأثر کرده است.
با افزایش هزینه ها، سهم سود بنگاه های 
اقتصادی از هر واحـــد محصول تولیدی 
کاهش یافته اســـت. واحدهای کوچک 
و متوســـط که از حاشـــیه ســـود کمتری 
برخوردار هستند، در این سال ها بیشتر 
متضرر شده اند. به عنوان نمونه، صنعت 
خودرو از تحریم و افزایش ارز بیشترین 
آســـیب را دیده و بالاترین نرخ تورم را به 

خود اختصاص داده است.
خ ارز و ســـقوط  افزایـــش تدریجـــی نـــر
ارزش ریال باعث رشد قیمت مواد اولیه 
تولید خودرو مانند فلـــزات و محصولات 
پتروشیمی شده اســـت. به همین دلیل 
است که در این ســـال ها خودرو به کالای 
سرمایه ای تبدیل شده و هرگونه نوسان 
در نرخ دلار، باعث تشدید تقاضا در بازار 

خودرو شده است.
 

نوسان ارزی و افزایش قیمت 
محصولات کشاورزی

رشد مداوم نرخ ارز در حوزه زنجیره ارزش 
کشـــاورزی و افزایش قیمت نهاده ها نیز 
اثرگذاری منفی داشته و باعث تورم در این 
بخش شده اســـت. با توجه به وابستگی 
کشور به نهاده های کشاورزی، این بخش 
نیازمند ارز بیشتری برای واردات بوده، در 

درصد تغییر

شاخص کل بازار 
سرمایه

2 میلیون و 801 هزار 
0.22 درصد کاهشو 440

0.36 درصد کاهش878 هزار و 575حجم معاملات

0.19 درصد کاهش8 هزار و 934 همتارزش بازار

-16 هزار و 330 میلیارد تومانارزش معاملات

خموضوع تغییر نسبت به روز گذشتهنر
0.06 درصد افزایش68 هزار و 57 توماندلار )صرافی ملی(

0.87 کاهش83 هزار و 210 توماندلار )بازار آزاد(
0.86 درصد کاهش57 میلیون و 875 هزار تومانسکه تمام بهار آزادی

1 درصد کاهش60 میلیون و 415 هزار تومانسکه امامی
0.91 درصد کاهش33 میلیون توماننیم سکه
1.65 درصد کاهش18 میلیون و 200 هزار تومانربع سکه

2.15 درصد کاهش9 میلیون و 300 هزار  تومانسکه گرمی
0.98 درصد کاهش5 میلیون و 544 هزار و 700 تومانهر گرم طلای 18 عیار
0.98 درصد کاهش7 میلیون و 392 هزار و 900 تومانهر گرم طلای 24 عیار

0.99 درصد کاهش24 میلیون و 13 هزار تومان مثقال طلا
0.17 درصد کاهش2758.42 دلارانس طلا

انتظـــار می رفت ایـــن اخبـــار کاملاً مثبـــت بتواند پویایـــی را به 
بازار بازگرداند اما بازار ســـهام واکنشـــی خنثی به این رخدادها 
نشـــان داد؛ هرچنـــد بـــه نظر می رســـد از هفتـــه آینده شـــاهد 

واکنش محســـوس بازار ســـرمایه بـــه این اخبار داغ باشـــیم.

خ دلار در سال های 1391 تا اوایل دی ماه 1403 روند نوسانات نر روند رشد نقدینگی و پایه پولی در سال های 1398 تا 6 ماهه اول 1403

این میان افزایش نرخ ارز از یک سو باعث 
رشـــد میزان بدهی و در دیگرسو موجب 
رشد بهای تمام شده تولیدات و خدمات 
ارائه شده توسط شرکت های واردکننده 

این محصول شده است.
ایـــن موضوع رشـــد قیمـــت اقـــلام مواد 
غذایی وارداتی را به همراه داشته و بخش 
خوراکی هـــا تورم بیشـــتری داشـــته اند. 
نمونه بارز این موضوع نوسان در قیمت 
غ یا گوشت قرمز بوده است.  گوشت مر
در این بین نوسانات قیمت نهاده جوجه 
غ را بشـــدت  یـــک روزه، بازار گوشـــت مر
دچار بی نظمی کرده است. از یک طرف 
با کاهش این نهاده مقدار عرضه گوشت 
غ کاهـــش یافتـــه و قیمـــت افزایش  مر
می یابد و از طرف دیگر با کاهش این نهاده 
غ به طور  و افزایـــش نـــرخ آن قیمت مـــر

مستقیم افزایش می یابد.
با توجه به اینکه بخش عمده ای از خوراک 
غ از طریق واردات تأمین می شـــود،  مـــر
هرگونه اخلال در واردات اثر قابل توجهی 

غ دارد.  بر قیمت گوشت مر

نوسان نرخ ارز، انتظارات تورمی 
را بالا برد

در شرایط تکانه های شدید ارزی فعالان 
بازار به منظور اینکه ارزش دارایی خود را 
حفظ کنند، همواره نوسانات نرخ دلار را 
در نظر گرفتـــه و در نتیجه نرخ قیمت در 
یک صنعت مولد به صورت غیرمستقیم 

از آن تأثیر می گیرد.
نوسانات نرخ ارز بیش از هر متغیر دیگری 
موردتوجه عموم قرار می گیرد. به همین 
خاطر ایـــن افزایش به انتظـــارات تورمی 
دامـــن زده و عامل ســـرریز نقدینگی به 
بازارهای دارایی شده است. به طوری که 
تورم ناشی از افزایش نرخ ارز، توزیع درآمد 
و تخصیص منابع را به نفع عوامل نامولد و 
به زیان عوامل مولد تغییر می دهد. نکته 
قابل توجه اینکه این بخش نامولد، مجدد 
در شـــکل گیری تورم های بالا و پیوســـته 

اثرگذار است.
با افزایش مداوم نرخ ارز، در این سال ها 
تورم تولید کننده از تورم مصرف کننده 

سبقت گرفته است.

ان
ایر

س: 
عک
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افراد دارای اوتیسم، دنیا را متفاوت تر 
از بقیه می بینند، می شنوند و حس 
می کنند. آنها با گذراندن دوره های 

توانبخشی، می توانند مهارت کسب 
کنند و زندگی مستقلی داشته 

باشند و همچنین نبوغ خاصی 
را از خود نشان دهند

دل شـــهر زنان کارآفرین برخاسته اســـت.« در حال 
حاضر 15 نفر به  طور مستقیم در کافه مشغول به کار 
هستند. 4 نفر از آنها سندروم  داون دارند و 11 نفر مبتلا 
به اوتیسم هستند. یکی از آموزشگاه های کیک پزی به 
صورت رایگان به بچه ها انواع کیک و کوکی را آموزش 
داده است. یکی از فعالان حوزه کافه و باریستا هم دو 
روز در هفته از شمال کشـــور به عشق این بچه ها به 
تهران می آید و برای ســـاعتی به آنها کارهای مربوط 
به باریستایی را آموزش می دهد. 20 نفر از بچه ها هم 
به  طور غیرمستقیم اینجا مشـــغول به کار هستند؛ 
یعنی صنایع دستی  مثل پاپوش، کلاه، بند عینک و 
دستبند درست می کنند و نقاشی هایی می کشند و 
به ما می دهند تا برایشان در کافه به فروش بگذاریم.«
مؤسس کافه داونتیسم با اشاره به اینکه حال و هوای 
کافه این روزها خیلی خوب شده و رونق گرفته است، 
می گوید:»با هر خبر کوتاه و فیلمـــی که از بچه ها در 
فضای مجازی منتشر می شود، تعداد زیادی مشتری 
به کافه می آیند که باعث خوشـــحالی همه ماست. 
امیدواریم این وضعیت پایدار بماند و کافه همیشه 
مشتری داشـــته باشـــد. مردم رفتار درست و خوبی 
با آنهـــا دارنـــد و آرزوی دیرینه این بچه هـــا  که حضور 
در جامعه و معاشـــرت با مردم اســـت، محقق شده 
اســـت. اگر این روال ادامه دار باشـــد و مردم بچه ها 
را حمایت کنند، می توانیم شـــعبه های دیگر کافه را 
راه اندازی کنیم تا افراد بیشتری از این قشر مشغول 

به کار شوند.«

کیک هویج تارا
»هروقت برایمان میهمـــان زیاد می آید حس خیلی 
خوبی می گیریم و دوســـت داریم علاوه بر پذیرایی 
برایشـــان ســـاز بزنیم و بخوانیم و حس خوبی که از 
آنها می گیریم به خودشان منتقل کنیم.« این را تارا 
ماندگار می گویـــد. او از مبتلایان به ســـندروم  داون 
است و شغل باریستای کافه »داونتیسم« را برعهده 
دارد. اهالی کافه او را به همه فن حریف می شناسند 
و یک نقـــاش حرفه ای اســـت؛ می گوید:»20 ســـال 
دارم و دانشجوی رشـــته قنادی هستم. از کودکی به 
شیرینی پزی و قنادی علاقه داشتم. خیلی خوشحالم 
که شغلی مرتبط با رشته تحصیلی ام دارم. برای کافه 
انواع کیک هایی را که یاد گرفتم درســـت می کنم تا 
هم مشتری ها از کیک هایم لذت ببرند و هم 
از این کار درآمد داشته باشم. همه مشتری ها 
و اطرافیانم وقتی کیک هویج درست می کنم 
خیلی تعریف می کنند. اگر از آنها بپرسید، به شما 
پیشنهاد می کنند یک بار هم که شده کیک هویج تارا 
را امتحان کنید. در رشته نقاشی، طراحی با مدادرنگی 
و رنگ روغن انجام می دهم و دوست دارم بقیه هم 

کارهایم را ببینند.«
تارا با بیان اینکه وقتی مشـــتری ها بـــه کافه می آیند 
خودش سفارش هایشان را می گیرد و از منوی کافه 
به آنها پیشنهاد می دهد، می گوید:»همیشه آرزویم 

این بوده که بتوانـــم در یک کافه، قنـــادی یا نانوایی 
مشـــغول به کار باشـــم و آنجا به خاطر چیزهایی که 
درست می کنم شلوغ شود. بچه های سندروم داون 
هم جزو مشـــتری های اصلی ام باشـــند، من و بقیه 
دوستانم را ببینند و متوجه شوند که آنها هم مثل ما 

می توانند کار کنند.«

بچه هایی با نیاز ویژه
این افراد کاملاً می توانند یاد بگیرنـــد، در صورتی که 
بدانیم چگونه می توان به  خوبی به آنها آموزش داد. 
فراگیری موارد مختلف بـــرای برخی از آنان دشـــوار 
اســـت و پیشـــرفت برایشـــان روند کندتری دارد، اما 
یادگیری اکثریت آنها بـــا گذراندن دوره های درمان و 
توانبخشی بهبود می یابد. شـــیرین روهنا، مادر تارا 
ماندگار و از مدرسان طراحی و نقاشـــی به افراد نیاز 
ویژه اســـت. می گوید: »کلمه معلول و عقب مانده را 
برای این بچه ها به کار نمی برم چون به نظرم این کلمه 
انرژی خوبی ندارد و به بچه ها و خانواده ها و حتی افراد 
جامعه منتقل می شود. به جای این کلمات می توانیم 
بگوییم بچه هایی با نیاز ویژه، چون هر کدام از ما در 
زندگی یک سری نیازهای ویژه داریم که لازم است در 
این زمینه به ما هم بیشتر توجه شود. حالا بچه های 
 اوتیسم و سندروم داون یا بچه هایی که از نظر جسمی 
مسأله خاصی دارند هم جزو بچه هایی با نیاز ویژه به 

شمار می آیند.«
این مدرس نقاشی ادامه می دهد:»یک خواسته مهم 
دارم و روی صحبتم با خانواده های این افراد اســـت. 
خانواده ها بچه هایشان را باور کنند و بنا به سن شان 
از آنها توقع داشته باشند. با آنها رفتار کودکانه نداشته 
باشند و فکر نکنند که فرزندشـــان چون اوتیسم یا 
سندروم  داون دارد مفاهیم و اتفاقات را درک نمی کند 
و نمی تواند فردی مستقل، باسواد یا... باشد؛ بلکه 
آنها می توانند فعالیت ها را مثـــل بقیه بچه ها انجام 
دهند به این شـــرط که از طرف خانواده باور شـــده 
باشند. دو پله بیشـــتر از آن چیزی که هستند از آنها 
بخواهند و توقع شـــان را بالا ببرنـــد. در عین حال با 
آرامش و با حوصله و البته با جدیت با آنها رفتار کنند. 
در این صورت قول می دهم هر کـــدام از این بچه ها 
خیلی بیشتر از آنچه که فکر می کنید توانایی شان را 

نشان دهند و پیشرفت  کنند.«

»داونتیسم« شما را نمک گیر می کند
ســـارا از مشـــتری هایی اســـت کـــه تنهـــا بـــه کافـــه 
»داونتیســـم« آمده و منتظر آماده شـــدن قهوه اش 
اســـت؛ می گوید:»برای اولین بار اســـت به این کافه 
آمده ام. از همان لحظه ورودم با مهربانی  این بچه  ها 
سرشار از عشق، مهربانی و امید شدم. کافه با حضور 
این فرشته ها خیلی فضای صمیمی و گرمی به خود 
گرفته است. آن قدر در همین چند دقیقه که به اینجا 
آمده ام حس خوبی گرفته ام که نمی خواهم ترکش 

کنم و فکر می کنم نمک گیر شده ام.« 

اشـــتغالزایی و کارآفرینی مسیری ســـخت و پرتلاش 
است. بسیاری از کسانی که در سن اشتغال قرار دارند 
از اینکه نمی توانند در شغل مورد علاقه شان مشغول 
به کار شـــوند، گلایه دارند. حالا به این فکر کنید این 
مسیر برای گروهی از افراد جامعه که شرایط خاص 
دارند، مثل کســـانی که دارای اختلالات ژنتیک مثل 
اوتیسم یا سندروم داون هستند چند برابر مشکل تر 
می شـــود، اما همه ایـــن موانع هم حریـــف اراده آنها 
نمی شود. نمونه آن کافه ای است که بچه های مبتلا 
به اوتیسم و ســـندروم داون در آنجا مشـــغول به کار 
هستند. این کافه  با مدیریت بچه های سندروم  داون 
و اوتیسم با نام کافه »داونتیسم« سال 1397 در ایران 
افتتاح شد. آیلین آگاهی، مؤســـس و بنیانگذار این 
کافه اســـت که به همراه 15 نفر از کارکنان که همه از 
بچه  های اوتیســـم و سندروم  داون هســـتند در این 
چند ســـال با ناهمواری های بســـیاری در کار روبه رو 
شده اند اما کم نیاورده اند. ســـطح توانمندی و فائق 
آمدن این بچه ها بر مشـــکلات، نشـــان داد اگر مورد 
توجه قرار گیرند، می توانند برابر با سایر افراد جامعه 
گام های بـــزرگ و مثبتی بردارند. آنهـــا در کافه، پیانو 
می زنند، کیک و شیرینی می پزند  و سرو می کنند و با 

قهوه از شما پذیرایی کرده و توانمندی شان را به همه 
ثابت می کنند. مهم ترین هدف این کافه، آشنا کردن 
مردم با توانمندی های این قشر از جامعه است. اغلب 
کسانی که به این کافه رفته اند براین باورند که پذیرایی 
شدن در آنجا با مهربانی بچه های اوتیسم و سندروم 

 داون شیرین و دلچسب تر از هر کافه دیگری است.

تفاوتی شیرین
افراد دارای اوتیسم، دنیا را متفاوت تر از بقیه می بینند، 
می شنوند و حس می کنند. آنها با گذراندن دوره های 
توانبخشی می توانند مهارت کســـب کنند و زندگی 
مســـتقلی داشـــته باشـــند و همچنین نبوغ خاصی 
را از خود نشـــان دهند. آگاهی، که معلم موســـیقی 
افراد ســـندروم داون، اوتیســـم، نابینا و کم شنوا هم 
هســـت، می گوید:»سال هاســـت به  عنوان معلم و 
دوســـت با این بچه ها در تماس هستم، اما برای هر 
کدام از آنها بـــا یک برنامه خاص پیـــش می روم و بر 
اساس توانایی و   استعدادهای هر فرد برای آموزش او 
برنامه ریزی می کنم. این افراد هم مانند بقیه آدم ها 
مثل اثرانگشت، شـــخصیت و توانایی های متفاوتی 
دارند و شـــاید باید برنامه را در لحظه برای آنها تغییر 

دهم.«
او می افزاید:»23 سال با این بچه ها بودم و به آنها پیانو 
آموزش دادم. از همان سال های اول می دیدم وقتی 
کنسرت برگزار می کنیم، چقدر این بچه ها دوست 
دارند در جامعه دیده شوند، کنار مردم باشند و مورد 
تشویق قرار گیرند، برای همین همیشه دنبال ایده ای 
بودم تا کاری کنم آنها بیشتر در جامعه باشند، نه اینکه 

ارتباط     شان با مردم محدود به برگزاری یک کنسرت 
یا نمایشگاه نقاشـــی باشـــد. بعد از مدتی تحقیق و 
مشـــاوره، ایده کافه و اشـــتغالزایی برای این بچه ها 
جدی شد. سال 95 از سازمان بهزیستی مجوز کافه 
را گرفتیم اما بودجه مان برای راه اندازی آن در همان 
سال کافی نبود. سال 97 بهزیســـتی وعده داد برای 
این کار به ما مبلغی می دهد و من انگیزه پیدا کردم که 
جدی تر دنبال راه اندازی کافه باشم، اما بعد از مدتی 

بهزیستی به قولی که داده بود عمل نکرد، ولی من 
که شور و شوق بچه ها را دیده بودم، نمی توانستم 
کار را رها کنم و به هر ترتیبی که بود، سعی کردم 

کافه را راه اندازی کنم.«

کافه ای در دل شهر زنان کارآفرین
»اینجا کافه »داونتیسم« است؛ کافه ای که از 
دل شهر زنان کارآفرین برخاسته است. این 

کافـــه از مادرانی که نماد پیروزی، عشـــق و 
امید در مبارزه با سختی ها هستند، حمایت 
می کنـــد.« آگاهی، بـــا بیان ایـــن جملات 

می افزاید:»برای برپایـــی این کافه هیچ جا 
از ما حمایت نکرد. به شـــهرداری و افراد مهم 

جامعه که فکر می کردیم شاید بتوانند به ما کمک 
کنند، سر زدیم اما هیچ کس کمکی نکرد. مدیریت 
بازارچه شـــهر زنان که کافه در آن قرار دارد، برعهده 
نسرین خادمی است و او باعث شد بتوانیم در این 
شـــرایط کافه را راه اندازی کنیم و بچه ها با حضور در 
کافه در میان مردم باشـــند. برای همین این جمله 
را شـــعار کافه قرار دادیم؛ »داونتیســـم کافه ای که از 

کافه ای منحصربفرد با مدیریت و پذیرایی بچه های سندروم  داون و اوتیسم

جای دنج در »داونتیسم«
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 ارقام 1 تا 9 را طوری در خانه های سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها 
و مربع های كوچك 3 در 3 يكبار ديده شود

  افقی:
 1 - ترمز کشتی - بازیگر سریال »طوبی« 

)1403(
2 - از جنس فلز مادر - تدارک دیدن - محل نمایش فیلم

3 - زخم - رونق بازار - دوباره
4 - آسیاب خانگی - راهب - هواپیمای روسی

5 - صاف و پوست کنده - کاستی - دینداری
6 - حرف پس از »خ« در الفبا - نقیصه - خاتون و خانم - رود 

پر آب استان فارس
7 - زین و برگ - از عوامل بیماری زا - هر چیز که عمومیت 

داشته باشد
8 - دوستدار و مهربان - دسر رنگارنگ - افسانه سرا

9 - گرامی - عناصر مؤثر در بدن - قطعه ای در سپر خودرو
10 - اشاره به دور - خبره - میان برنامه تلویزیونی - بانگ

11 - نام دیگر این پرنده »کشکرک« می باشد - پیکر انسان - 
سمت و سو

12 - نام یک شرکت هواپیمایی ایرانی - ماه نو - فرمان توقف
13 - کشتی گیر آماده - کوزه آب - سگ فضانورد

14 - رویارویی - دیدگاه - پرند
15 - قصه پردازی و حکایت سازی - یکی یکی و جدا جدا

 
  عمودی:

1 - رنگ کبود - مرکز »اندونزی«
2 - جوی - یکی از خودروهای شرکت سایپا - درنگ

3 - معصیت - گلی زینتی - تایر یدکی
4 - سبزی معطر خوردنی - پرنده خرامان در آب - من و 

شما - نیاکان
5 - چشمداشت، انتظار - عارضه جغرافیایی - حرف نفی

6 - پراکندگی - بهره و سهم - نام دخترانه
7 - خارج قسمت - حباب پیرایه چراغ - پاندول ساعت

8 - کاشف قانون جاذبه - گاز تصفیه کننده آب - پیرایه 
خانم ها

9 - عنان - پادشاه موسیقی جهان - نام زبان فارسی نو
10 - مقاله پژوهشی درباره یک موضوع - شب اول زمستان 

- چیز
11 - شکم خواره - نام گلی - ترسناک

12 - خوف - شمای انگلیسی - اسم ترکی - اندازه عرض در 
طول

13 - مجمع، مجلس - مخفی  شدن به قصد شکار - ستون 
دروازه

14 - جنس کلاه روستایی - ایالت امریکا - نوعی مدار 
الکترونیکی

15 - هدیه خاطره انگیز - وسیله نقلیه ای که کهنه و خراب 
شده باشد

  
  افقی:

 1 - لکنت زبان - اثری از »تیم فلش« 
)2012(

2 - درخشان - بخشنده - نوعی کامیون
3 - نام مردانه - پایتخت صنعتی ایران - شخصیت کارتونی

4 - سرخ پوستان متمدن امریکای مرکزی - نسب شناس 
- دستیابی

5 - جانور دریایی - شاگرد مغازه - نوعی ماهی و عینک!
6 - حجم هندسی - انداختن - حد و غایت بیان شده - 

گشاده روی
7 - ترکیب ید با عنصر دیگر - خارپشت استرالیایی - 

مقدس ترین برکت الهی

8 - از مراحل سه گانه زراعت - شهرکی در »تاجیکستان« - گلر 
تیم ملی آلمان

9 - خوب - دنباله سلول عصبی - علم، لوا
10 - از ویتامین ها - شهر »فرانسه« - محل تقاطع دو خیابان 

- بی رنگ و جلا
11 - آهنگ ساز نروژی - دلواپس - حرف جمع

12 - سگ بیمار - اختصار کلمه سانتیمتر مکعب - خواهش ها
13 - مالیخولیا - بچه چهارپایان - سنگی قیمتی

14 - التهاب کلیه - آهنگساز ایتالیایی - پرنده ای پا بلند
15 - بازیگر سریال »مردگان متحرک« - شاعر عراقی

  عمودی:
1 - بیماری دهان و پا - سریالی با بازی اکرم محمدی

2 - ابزار برش چوب یا آهن - بهشت سرسبز گرگان - قلعه
3 - خانه چوبی - بازیکن سابق سوریه - نوعی آبکاری

4 - خویشان - باران ریزه - پرچانگی - شهر »نروژ«
5 - کشور »کینشاسا« - درس دادن - شیرینی خامه دار

6 - شهر ارگ - پروژه مهم نجوم رادیویی - رسوا
7 - شهر صنعتی آلمان - هنر رزمی ژاپنی - چهارپا

8 - سبک نوشتاری هوشنگ ابتهاج - دوست - روستایی در 
ناحیه »طارم«

9 - تورم و باد - حرفه نمایش لباس - مناظره
10 - فیلم کمال مقدم - پاکی و تنزیه - دهان کجی

11 - عدد گلر - شهری حومه تهران - سبزی سلطنتی!
12 - روستایی از توابع ارومیه - درنده - بخشی در 

»مجارستان« - چیزهای کمیاب
13 - فیلم داریوش مهرجویی فقید - دلیر - خواندن

14 - حق خواه در دادگاه - شهری حومه بندر لنگه - گنجشک
15 - تعداد پیکسل های به کار رفته در نمایشگر - کوچ سلول 

سرطانی
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جدول روزنامه  دارای دو »شرح عادی و ویژه« است. در صورت تمایل به حل دو شرح ابتدا یکی از 
شرح ها را با مداد حل کرده و سپس با پاک کردن جواب شرح اول، به حل شرح دوم بپردازید.

خیلی سختمتوسط

8666

سخت آسان



چانگ زو، دانشـــیار دانشـــگاه ســـیدنی که در یادگیری ماشـــین و بینایی کامپیوتر تخصص 
دارد، گفـــت: دلیل موفقیت دیپ ســـیک، اســـتفاده از متن باز اســـت کـــه می تواند منجر 
بـــه بزرگ ترین تغییـــر در صنعت هوش مصنوعی شـــود. وی با مقایســـه بازار گوشـــی های 
هوشـــمند، جایی که رقابت بین سیســـتم بســـته و پلتفرم هـــای منبع باز ماننـــد اندروید 
وجود دارد، یادآورشـــد: فکر می کنم این در واقع نوعی شـــروع دوران اندروید برای مدل های 
بزرگ تر هوش مصنوعی اســـت که توســـط دیپ ســـیک مشـــخص شـــده اســـت. بنابراین 
چهارچوب متن بـــاز آن برای یادگیری تفاوت ها با پردازنده های بســـته ماننـــد »اپن ای آی« و 
مدل های بزرگ هوش مصنوعی گوگل، کاملاً موفق اســـت و ما می توانیم آزادی دسترســـی 

به مدل ســـاختمان تحقیقاتی را داشـــته باشیم.

اولیـــن مدل هوش مصنوعی دیپ ســـیک،  DeepSeek Coder بود کـــه در نوامبر 2023 به 
 ، DeepSeek LLMعنوان یک مدل متن باز برای کارهای کدنویسی طراحی شد. به دنبال آن 
بـــا هـــدف رقابت بـــا ســـایر مدل هـــای زبانـــی بـــزرگ)LLM( دنبـــال شـــد. در ماه مـــه2024، 
 DeepSeek-V2منتشـــر شـــد که به دلیل عملکرد قوی و هزینه کم با استقبال خوبی روبه رو 

شـــد. این جنگ قیمتـــی، غول های بزرگ فنـــاوری چینی مانند بایت دنس، تنســـنت، بایدو و 
علـــی بابا را مجبـــور کرد قیمـــت مدل های هـــوش مصنوعی خـــود را کاهش دهند.

پـــس از آن از DeepSeek-Coder-V2  به عنوان مدلی بســـیار پیشـــرفته تر بـــا 236 میلیارد 
پارامتـــر که بـــرای چالش های کدنویســـی پیچیده طراحی شـــده که تـــا 128 هزار توکـــن دارد، 
رونمایی شـــد. این مدل از طریق یک API مقرون به صرفه با قیمت 0.14 دلار برای هر میلیون 
توکـــن ورودی و 0.28 دلار بـــرای هر میلیون توکن خروجی در دســـترس قـــرار گرفت. اما برگ 
برنده »ونفنگ«،  DeepSeek-R1بود که در ژانویه 2025 منتشـــر شـــد و بر وظایف اســـتدلال 
تمرکز داشـــت. این هوش مصنوعی توانســـت تنها با هزینه 5.6   میلیون دلار و تیمی متشـــکل 
از 200 نفر، هوش مصنوعیGPT-4  مربوط به شـــرکت »اپن ای آی« را به چالش بکشد. هزینه 
کم این عملیات، ســـیلیکون ولی را شـــوکه کرد و در کمترین زمان، برنامه DeepSeek با کنار 

زدن چـــت جی پی تی، محبوب ترین برنامه فروشـــگاه های اپ در امریکا شـــد.

استفاده از مدل متن باز

راهی که دیپ سیک پیمود

ـــرش بـ

ـــرش بـ

همراه با غول های فناوری

از هوش مصنوعی چه خبر؟

کوتاه از کهکشان

حمل و نقل

خبرهای علم

کوتاه از دنیای فناوری

تاریخ رونمایی و مشـــخصات پلی استیشـــن 6 لـــو رفت. این  	
کنســـول بر اســـاس فنـــاوری gfx13 و نســـل پنجـــم معماری 
 PlayStation6 طراحی شـــده و پیش بینی می شـــود RDNA

در ســـال 1406 )202۷ میلادی( عرضه شـــود.

یک پژوهشـــگر امریکایـــی با اســـتفاده از پهپادها و انتشـــار  	
صـــدای وزوز موفق شـــد خرس هـــا را از دشـــت های محل کار 
کشـــاورزان دور کنـــد و مانـــع درگیـــری و حملـــه شـــود. با این 
راه حـــل، خرس هـــا یـــاد می گیرنـــد از انســـان ها دوری کنند.

به  نظر می رسد سامســـونگ به نتایج امیدوارکننده ای برای  	
اندازه گیری غیرتهاجمی قند خون رســـیده و بزودی این امکان 

با حسگر اپتیکال این شـــرکت به واقعیت می پیوندد.

رئیس جمهوری امریکا اعلام کرد مایکروســـافت سرگرم  	
مذاکـــرات بـــرای خریـــد تیک تاک اســـت و او مایل اســـت 
شـــاهد رقابت برای خرید این اپلیکیشـــن محبوب باشـــد.

شـــبکه اجتماعـــی بلواســـکای کـــه بـــه  عنوان یکـــی از  	
رقبای جدی ایکس شـــناخته می شـــود، به  تازگی قابلیت 
جدیـــدی را بـــه پروفایـــل کاربران خـــود افزوده اســـت که 
طبـــق آن، می تـــوان بـــا لمس تـــب ویدیوها به آســـانی به 
تمامی ویدیوهای منتشـــر شـــده توســـط کاربر دسترسی 

پیـــدا کرد.

شـــرکت بلاک که مؤســـس آن »جک دورســـی« اســـت از  	
Goose، دســـتیار هـــوش مصنوعـــی ســـازگار بـــا مدل های 

اپـــن ای آی و دیـــپ ســـیک  رونمایـــی کـــرد.  Gooseبـــه 
کاربـــران امـــکان می دهـــد تـــا کارهـــای خـــود را با اســـتفاده 
 از مدل هـــای زبانـــی بـــزرگ مشـــهور ماننـــد o1 شـــرکت

 اپن ای آی یا مدل های متن باز دیپ سیک انجام دهند.

پژوهشـــگران هشـــدار دادند هـــوش مصنوعـــی موفق  	
بـــه خودتکثیری بدون دخالت انســـان شـــده اســـت که 
این پیشـــرفت می تواند نشـــانه ای از ظهور سیســـتم های 

خودمختار و خطرناک باشـــد.

شـــرکت »اپـــن ای آی« از نســـخه  ویژه  چـــت جی پی تی  	
بـــرای ســـازمان های اداری امریکایـــی رونمایـــی کرد. این 
ابزار بـــه ســـازمان های دولتی امریـــکا امـــکان می دهد تا 
بـــه  صورتی ایمن بـــه مدل هـــای هوش مصنوعـــی جدید 
این شـــرکت از جمله GPT-4o دسترســـی داشته باشند.

اپـــل در آپدیت iOS 18.3 عـــلاوه  بر قابلیت های هوش  	
مصنوعـــی جدید، زمینه پشـــتیبانی از ارتبـــاط ماهواره ای 

 Direct to Cellاســـتارلینک را فراهم کرد.

عکس ثبت  شـــده با »تلســـکوپ فضایـــی جیمز وب«،  	
حلقه هـــای عجیبـــی را در اطـــراف یک ســـتاره بـــزرگ و 
درخشـــان بـــه نمایـــش می گـــذارد. حلقه هـــای عجیبِ 
مملو از گرد و غبـــار در این عکس، احتمالاً پوســـته های 
ســـه بعدی هســـتند، اما نحوه ایجاد آنها هنوز مشـــخص 

نشـــده است.

ســـازمان تحقیقـــات فضایی هنـــد در اولیـــن مأموریت  	
ســـال 2025، یـــک ماهـــواره موقعیت یابـــی را بـــه مـــدار 

زمین فرســـتاد.

اولیـــن جت مافوق صوت مســـتقل جهان موســـوم به  	
XB-1 در یک پرواز آزمایشـــی، به سرعت 1.1 ماخ )معادل 

1358 کیلومتر در ســـاعت( رســـید که ســـریع ترین پرواز 
جـــت را رقـــم زد. این رویـــداد بزرگ، یک جهـــش مهم رو 
به جلو در پیگیری ســـفرهای هوایی ســـریع تر و کارآمدتر 
اســـت و پیامدهای هیجان انگیزی بـــرای آینده هوانوردی 

تجاری بـــه همراه دارد.

دانشمندان اعلام کردند با اســـتفاده از نانوذرات و یک  	
روش نوآورانـــه، بدون نیاز به جراحی، علائم پارکینســـون 

پیشـــرفته در موش ها را از بین برده اند.

محققـــان دریافتند احتمال مرگ بیماران ســـرطانی که  	
تناســـب انـــدام دارند، در مقایســـه بـــا بیمارانـــی با قدرت 

عضلانـــی ضعیـــف، 31 تا 46 درصد کمتر اســـت.

زن امریکایـــی 61 روز پـــس از دریافـــت کلیـــه  اصـــلاح   	
ژنتیکی شـــده خـــوک، همچنـــان زنـــده اســـت کـــه یـــک 
رکـــورد محســـوب می شـــود. پیـــش  از ایـــن اولیـــن بیمار 
دریافت کننده کلیه اصلاح شـــده خوک تقریبـــاً 2 ماه پس 

از جراحـــی درگذشـــت.

پژوهشـــگران دریافتنـــد کـــه چـــرا زمـــان بـــا افزایـــش  	
ســـن ما ســـرعت می گیرد. بـــر اســـاس این پژوهـــش، از 
 نحـــوه پـــردازش خاطـــرات توســـط مغـــز گرفته تـــا نحوه 
چیره  شـــدن روزمرگی بـــر زندگی بزرگســـالان، دلایل مؤثر 

در این موضوع هســـتند.

تقلبی به نام تقطیر دانش
»دیوید ســـاکس«، تـــزار رمزارز و هـــوش مصنوعی 
دولـــت امریـــکا در مصاحبه جدید خود از شـــواهد 
قابل توجهی خبر داده که نشـــان می دهد شرکت 
  OpenAIاز هوش مصنوعی DeepSeek چینـــی
برای آموزش مدل های خود اســـتفاده کرده است. 
وی بدون اشـــاره به این شـــواهد، تنهـــا توضیح داد 
ایـــن احتمال وجود دارد که مدل های دیپ ســـیک 
از طریـــق »تقطیـــر دانـــش«، اطلاعـــات لازم برای 
آمـــوزش را از مدل هـــای  OpenAIدریافـــت کرده  
باشـــند.)در دنیـــای یادگیـــری ماشـــین)ML(، به 
فرآیند انتقـــال دانش از یک مدل نســـبتاً بزرگ به 
 (Knowledge یک مـــدل کوچک، تقطیر دانـــش
 (distillationگفتـــه می شـــود(. »اپـــن ای آی« 

هـــم در بیانیه ای چیـــن را متهم به تقلـــب کرده و 
یادآور شـــد: مـــا به عنوان ســـازنده پیشـــرو هوش 
مصنوعـــی، اقدامـــات متقابلی را بـــرای محافظت 
از مالکیت هـــای معنـــوی خود انجـــام می دهیم تا 
رقبای فنـــاوری امریکا، آنهـــا را در اختیـــار نگیرند. 
درحالی شـــاهد این صحبت ها هســـتیم که تقطیر 
دانـــش، موضوعـــی عـــادی در دنیـــای یادگیـــری 

ماشـــین است.

ظهور از دنیای مالی
غ از واکنش های رقبای دنیای هوش مصنوعی  فار
به دیپ ســـیک، شـــاید شناختن کســـی که پشت 
یک تحقیـــق کوچک اما بـــا تأثیر بـــزرگ در جهان 

قرار دارد، چندان خالی از لطف نباشـــد.
هـــوش مصنوعـــی چینی کـــه ســـیلیکون ولی و 
واشـــنگتن دی ســـی را تـــکان داده، یک ســـال 
پیـــش توســـط »لیانگ ونفنـــگ« متولد شـــد و 
حالا به یک رقیب جـــدی برای OpenAI تبدیل 
شـــده و ابرقدرت های هوش مصنوعی و ســـلطه 
امریکا در فناوری را به چالش کشـــیده است. در 
واقـــع نحوه عملکرد مـــدل  DeepSeek R1در 
معیارهای جهانـــی، ونفنگ را به »ســـم آلتمن« 
چین تبدیل کرده اســـت آن هم در شرایطی که 
امریـــکا همه تلاش خـــود را برای محـــدود کردن 
دسترسی چین به تراشـــه های هوش مصنوعی 
به کار گرفته اســـت. در چنیـــن وضعیتی، ظهور 
DeepSeek نشـــان می دهـــد کـــه چگونـــه 

تکنیک هـــای نوآورانـــه و راه حل هـــای مقـــرون 
بـــه صرفـــه، می تواند بـــا وجـــود محدودیت ها، 

غول هـــای یک فنـــاوری را کنـــار بزند.
برخـــلاف ســـتاره های »ســـیلیکون ولـــی« کـــه در 

فناوری پیشـــینه ای قوی دارنـــد، »ونفنگ« از دنیای 
مالـــی می آیـــد. ونفنـــگ 40ســـاله یـــک بنیانگذار 
فنـــاوری معمولـــی نیســـت و همین مشـــخصات، 
وی را جالب تـــر می کنـــد. وی کـــه حـــالا دیگـــر به 
یکـــی از ثروتمنـــدان جهـــان تبدیل شـــده، ســـال 
1985 در Zhanjiang، شـــهری فقیـــر در اســـتان 
جنوبـــی گوانگدونگ چین بـــه دنیا آمـــد. پدرش 
معلم دبســـتان بـــود و وی مهندســـی الکترونیک 
را در دانشـــگاه ژجیانگ، یک کالج معتبر در شـــهر 
هانگـــژو، بـــه پایان رســـاند. وی همچنیـــن مدرک 
کارشناســـی ارشـــد خود را در مهندسی اطلاعات و 

ارتباطـــات در آنجـــا گرفت.
غ التحصیلـــی از دانشـــگاه ژجیانگ،  پـــس از فـــار
صندوق ســـرمایه گذاری High-Flyer را در ســـال 
2015 تأســـیس کرد کـــه برخلاف تحلیل انســـانی، 
از الگوریتم هـــای پیچیـــده ریاضی بـــرای معاملات 
اســـتفاده می کند. بـــه لطف مدل ســـرمایه گذاری 
منحصر به فـــرد و علاقه اش به پیش بینی روند بازار 
با اســـتفاده از هوش مصنوعی، توانست پروژه های 
هوش مصنوعـــی را بدون فشـــار ســـرمایه گذاران 
خارجـــی، بـــا اولویت بندی دنبـــال کنـــد. پرتفوی 
این صنـــدوق تا پایـــان ســـال 2021 به بیـــش از 100 

 شرکت چینی یک شبه گوی سبقت را از همه رقبا ی جهانی ربود

»دیپ سیک« زیر تیغ اتهام
 میترا جلیلی

دبیر گروه فناوری

فناوری

در 48 ســـاعت گذشـــته جهان زیرورو شـــده و ســـهام فناوری یک تریلیون دلار از دســـت داد ؛ بـــا اتفاقی که افتاده امریـــکا دیگر آنطور که ادعـــا می کند تنها متولی 
یـــا رهبـــر هوش مصنوعی در دنیا نیســـت و هم زمان، هند نیز با این واقعیت مواجه شـــد که نباید خود را در حال رقابت شـــانه به شـــانه در مســـابقه تســـلیحاتی 
هـــوش مصنوعـــی بداند. همه این اتفاق های بـــزرگ تنها به دلیل یک تحقیق کوچک و تولد هوش مصنوعی دیپ ســـیک)DeepSeek( رخ داده اســـت که پس 

از موفقیت دو روز گذشـــته، حالا شـــرکت Deep Seek در مظان اتهام تقلب از ســـوی رقبای امریکایی خود قرار گرفته اســـت. 

میلیارد یـــوآن )13.۷9 میلیارد دلار( رســـید اما وی 
در آوریل 2023، در حســـاب وی چـــت خود اعلام 
کـــرد وظایفش را فراتـــر از صنعت ســـرمایه گذاری 
گســـترش خواهد داد و منابع را برای AGI )هوش 
عمومی مصنوعی( متمرکز خواهد کرد؛ در نهایت 

هـــم DeepSeek یـــک ماه بعد ایجاد شـــد.

احتکار تراشه های انویدیا
یکـــی از کارهای وی کـــه برای بســـیاری عجیب 
به نظـــر می رســـید این بود کـــه در ســـال 2021، 
مدت هـــا قبـــل از اینکـــه دولت بایـــدن عرضه 
تراشـــه های هوش مصنوعی پیشـــرفته به چین 
را محدود کند، شـــروع به خرید هزاران تراشـــه 
انویدیـــا به عنوان بخشـــی از یک پـــروژه جانبی 
هـــوش مصنوعی کـــرد. در آن زمان بســـیاری به 
کارهـــای وی با دیده تردید نگاه می کردند و هیچ 
کس فکرش را هـــم نمی کرد کـــه کار »ونفنگ« 
بـــرای احتـــکار پردازنده هـــای گرافیکی منطقی 
باشـــد. تا زمانـــی کـــه ونفنـــگ  DeepSeekرا 
در ســـال 2023 راه انـــدازی کـــرد، هیـــچ برنامه 
مشـــخصی وجود نداشـــت و همیـــن امر باعث 
شـــده بود تا بســـیاری، وی را فـــردی بی توجه به 

امور مالـــی بدانند.
وی ازســـوی همکارانش به عنوان فردی کم حرف، 
عصبـــی بـــا یک مـــدل مـــوی نه چنـــدان محبوب 
توصیف می شـــود. یکی از شـــرکای تجـــاری لیانگ 
در مصاحبـــه ای با فایننشـــال تایمز گفـــت: وقتی 
وی درباره ساخت یک خوشـــه 10000 تراشه ای برای 
آمـــوزش مدل هـــای خود صحبـــت می کـــرد ما او 

را جـــدی نگرفتیم. او نمی توانســـت دیـــدگاه خود 
را بیـــان کنـــد جز اینکـــه بگوید: »مـــن می خواهم 
ایـــن را بســـازم و ایـــن یـــک تغییـــر بـــازی خواهد 
بـــود.« ما فکـــر می کردیم که این کار فقط توســـط 
غول هایـــی مانند بایت دنس و علـــی بابا در چین 
امکانپذیر است ولی حالا از اتفاقات چند روز اخیر 

هستیم. شگفت زده 

جذب استعدادهای چینی
اگرچه دیپ ســـیک در ابتدا یک پـــروژه جانبی 
بود، »ونفنـــگ« علاقه زیادی به هوش مصنوعی 
داشـــت و شـــخصاً در این اســـتارتاپ بـــا تمرکز 
عمده بر تحقیق و توســـعه، مشـــارکت داشت. 
در واقع وی دیپ ســـیک را به عنـــوان یک رهبر 
داخلـــی در هـــوش مصنوعی تصـــور می کرد که 
می توانـــد بـــا بزرگ تریـــن شـــرکت های فناوری 
چیـــن و همچنین شـــرکت های بـــزرگ فناوری 

امریـــکا رقابت کند.
جالب اینجاست که ونفنگ برای تشکیل تیمی 
از محققـــان هـــوش مصنوعی، اســـتعدادهای 
جـــوان برتر را تنها از دانشـــگاه های محلی چین 
به خدمت گرفت و بـــه فراتر از چین نگاه نکرد. 
وی حقوقی همتراز با آنچه شـــرکت های فناوری 
چینـــی مانند بایت دنس می پردازنـــد، برای آنها 
تعیین کـــرد تا با این اســـتراتژی، بتواند بهترین 
اســـتعدادها را از چین جذب کنـــد؛ افرادی که 
ممکن اســـت تجربه چندانی در ساخت هوش 
مصنوعی نداشته باشـــند اما دارای مهارت های 
فنی لازم برای توســـعه هوش مصنوعی باشند.
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خودروفضا

رئیس جمهـــوری امریـــکا در پلتفـــرم Truth Social از ایـــلان 
ماسک، مدیرعامل اسپیس ایکس خواســـت دو فضانورد ناسا را 
که ماه هاســـت در ایســـتگاه بین المللی فضا سرگردان هستند به 
زمین بازگرداند. دونالد ترامپ در ادامه نوشـــت: آنها ماه هاســـت 

در ایســـتگاه فضایی منتظر هســـتند. موفق باشی ایلان!
در پاســـخ به فرمان ترامپ، ایلان ماســـک میلیاردر 53 ســـاله در 
پســـتی قول داد که» بوچ ویلمور« 62 ســـاله و »ســـونیتا ویلیامز« 
ع وقت به زمین بازگردانـــد. وی همچنین از  59 ســـاله را در اســـر
جو بایدن، رئیس جمهوری ســـابق امریکا به دلیل ســـهل انگاری 
در ایـــن زمینه  انتقاد کرد. ایـــن دو فضانورد از 5 ژوئـــن) 16 خرداد 
1403( در ایســـتگاه فضایـــی بین المللی گیر افتاده انـــد.  قرار بود 
این دو فضانورد پـــس از عملیاتی 8 روزه به زمیـــن بازگردند اما به 
دلیل نگرانی های ایمنی و نشـــت هلیوم در فضاپیمای آنها، ناسا 
تصمیم گرفت فضاپیمای بوئینگ اســـتارلاینر را بدون سرنشـــین 
بـــه زمیـــن بازگرداند.با طولانی شـــدن مأموریت ایـــن دو فضانورد 
نگرانی ها در زمینه وضعیت ســـلامت آنها شدت گرفته است. در 
گزارش ســـی بی اس نیوز آمده اســـت که » ویلیامز« از تلاش خود 
برای به یادآوردن راه رفتن خبر داده اســـت. وی تأکید کرده است 
مدت زیادی اســـت که راه نرفته، ننشسته و دراز نکشیده و نگران 
اســـت که راه رفتن و دیگر کارهای روزمره را از یاد ببرد. وی افزوده 
اســـت: در فضا همواره در حالت شناور است و تأخیر در بازگشت 
آنهـــا به خانه )زمین( برایش تا حدی شـــوکه کننده بوده اســـت.

کمپرها وســـائطی ایـــده آل برای ســـفر و ماجراجویی محســـوب 
می شـــوند و ایـــن روزهـــا در جهان بـــازار ایـــن وســـایل نقلیه که 
امکان ســـفرهای خانوادگی ارزان قیمـــت را فراهم می کنند، داغ 

شـــده است.
شـــرکت های مختلفـــی در ایـــن حـــوزه ورود کرده انـــد و به تازگی 
 »VW Caravelle« فولکس واگن از کمپر هوشـــمند خود با نـــام
رونمایی کرده اســـت. ایـــن خودرو بـــا ظاهری جـــذاب و مدرن، 
به خوبـــی پاســـخگوی نیازهای روزمره در طول ســـفر اســـت. این 
خـــودرو مجهز بـــه فناوری هـــای روز دنیـــا ازجمله سیســـتم های 
ســـرگرمی و ایمنـــی اســـت و صندلی هـــای آن هـــم بـــه راحتـــی 
قابـــل تنظیم هســـتند تـــا فضای کافـــی بـــرای 4 تا ۷ نفـــر فراهم 
شـــود.این کمپـــر به گونـــه ای طراحی شـــده کـــه امـــکان ذخیره 
وســـایل و تجهیـــزات ســـفر را نیـــز دارد و ازســـوی دیگـــر کاربران 
می توانند امکانات داخلی آن را براســـاس نیازهای خود به صورت 
شخصی ســـازی شـــده، ســـفارش دهند. این امر به فروش بیشتر 
 VW Caravelle.این کمپر به عاشـــقان ســـفر کمک خواهد کرد
همچنین به فناوری های ایمنی پیشـــرفته  مجهز است و به همین 
دلیل هم امنیت سرنشـــینان را تضمین می کند. از این ویژگی ها 
می تـــوان به سیســـتم های هشـــداردهنده و ترمزهای پیشـــرفته 
اشـــاره کرد که همـــه این موارد، باعث می شـــوند ســـفری ایمن تر 
برای گردشـــگران و طبیعت گردان رقم بخـــورد. این خودرو کمپر 

احتمالاً تـــا پایان ســـال 2025 به بازارعرضه خواهد شـــد .

یکی از موضوعاتی که ســـازندگان گوشی و تبلت بر 
ســـر آن با یکدیگر رقابتی تنگاتنگ دارند، باریک تر 
شـــدن محصـــولات آنهاســـت. یکـــی از برندهای 
مطـــرح در ایـــن زمینه، اپل اســـت و حـــالا به نظر 
می رســـد برند چینـــی OPPO تصمیـــم گرفته این 

کمپانی را شکســـت دهد.
تازه تریـــن تبلیغـــات OPPO نشـــان می دهـــد که 
این برند با طراحی گوشـــی »اوپـــو فایندN5 «خود 
موفق شـــده اســـت حتی آیپد پـــرو M4 را از نظر 
ضخامت شکســـت دهد. هرچنـــد درحال حاضر 
»آنـــر مجیک V3« بـــا ضخامـــت 9.2 میلی متر )در 
حالـــت بســـته( لقب نازک ترین گوشـــی تاشـــوی 
دنیا را به خود اختصاص داده اما احتمالاً گوشـــی 
»اوپـــو فاینـــد N5« کـــه در خـــارج از چیـــن با نام 
»وان پلاس اوپن 2« شـــناخته می شود، این عنوان 

را ازآن خـــود خواهد کرد.
در تبلیـــغ جدید این گوشـــی تاشـــو، مقایســـه ای 
میـــان ضخامـــت »اوپـــو فاینـــد N5«و آیپـــد »پرو 
M4« اپـــل، باریک ترین تبلت این شـــرکت انجام 

شده ونشـــان می دهد این گوشـــی ازلحاظ باریک 
بـــودن، در نوع خـــود بی نظیراســـت. البته به نظر 
می رســـد عرضه اولیه این دســـتگاه ممکن اســـت 
محدود باشـــد. در این تصویر مقایســـه ای، تفاوت 
ضخامت این دو دســـتگاه به وضوح قابل مشاهده 
اســـت. پیش تر، اوپو ضخامت این گوشی تاشو را 
بـــا آیفون 16 پرومکس و اشـــیایی مانند ســـکه نیز 

مقایســـه کرده بود.
هرچنـــد هنوز تاریـــخ دقیـــق عرضه این گوشـــی 
اعـــلام نشـــده، امـــا OPPO تأیید کرده اســـت که 
وان پـــلاس اوپـــن 2 در فوریـــه رونمایـــی خواهـــد 
شـــد. طبق تیزرهـــای متعـــدد تبلیغاتـــی، انتظار 
مـــی رود ضخامـــت ایـــن گوشـــی در حالـــت بـــاز 
حـــدود 4 میلی متر باشـــد که از ضخامت گوشـــی 
»آنـــر مجیـــک V3« هـــم کمتر اســـت. براســـاس 
تصاویر منتشـــر شـــده، گوشـــی »وان پلاس اوپن 
2« همچنیـــن تغییراتی در بخش دوربین پشـــت 
داشته و برآمدگی آن کاهش یافته است، به طوری 
که گوشی حتی در حالت بســـته نیز بسیار باریک 
بـــه نظـــر می رســـد. ازدیگر جزئیـــات لورفتـــه این 
گوشـــی می توان به حســـگر اثر انگشـــت جانبی، 
پردازنده اســـنپدراگون 8 الیت و اســـلایدر هشدار 

اشـــاره کرد.

باریک ترین گوشی تاشوی جهان به بازار می آید »ماسک« ناجی 2 فضانورد 
گرفتار می شود

یک کمپر فناورانه برای 
عاشقان سفر

تازه های موبایل

یاسمن صادق شیرازی
خبرنگار

آرزو کیهان
خبرنگار
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اولیـــن بـــازار آب زیرزمینـــی کشـــور در 
دشـــت یـــزد - اردکان راه انـــدازی شـــده 
تـــا بـــا رویکـــردی نویـــن در اســـتفاده 
بهینـــه و پایـــدار منابـــع آب، راهـــکاری 
مؤثـــر برای گـــذر از تنش آبی، توســـعه 
بهـــره وری کشـــاورزی و تأمیـــن امنیت 
غذایـــی ارائه شـــود. طرحی پیشـــرو در 
ســـومین اســـتان کم بارش کشور که با 
ســـوق دادن کشـــاورزان به بهینه  سازی 
مصـــرف و عرضـــه آب مـــازاد در بـــازار 
آب، امـــکان خریـــد و فـــروش آب بـــر 
اســـاس نیازهای واقعـــی را فراهم کرده 
و محدودیـــت آب را بـــه فرصتـــی برای 
بهـــره وری تبدیل می کنـــد. طبق گفته 
مدیـــر بـــازار آب یزد بـــه »ایـــران«، بازار 
آب راه حلی نوآورانه برای تعادل بخشی 
به ســـفره های آب زیرزمینی اســـت که 
با توزیـــع عادلانـــه آب، انگیـــزه ذخیره 
و بهـــره وری در مصـــرف آب را تـــا حـــد 

زیـــادی افزایـــش داده اســـت. ایده ای 
خلاقانـــه کـــه در آن بهره بـــرداران تـــا 
میـــزان ۱۰ درصد از شـــارژ ســـالیانه آب 
چاه را پـــس از صرفه جویـــی به صنایع 
و ۵۰ درصـــد را به حوزه کشـــاورزی اجاره 
داده و بـــا ذخیره ۱۰ درصدی شـــارژ آب 
در آبخوان ها، نقشـــی مؤثـــر در تعادل 
بخشـــی بـــه ســـفره های آب زیرزمینی 

ایفـــا می کنند.
»عباس فقیه خراســـانی« مدیر بازار آب 
یـــزد و جامعه شـــناس توســـعه در حوزه 
آب بـــه »ایـــران« می گویـــد: بـــازار آب، 
امـــکان انتقـــال موقت یـــا اجاره شـــارژ 
آب از یـــک چاه به چاه دیگر در دشـــت 
یـــزد-اردکان را فراهم کرده و در مواردی، 
تنهـــا مســـیر بـــرای جابه جایـــی آب به 
زمین هـــای دیگر محســـوب می شـــود. 
درهمین راســـتا، مبـــادلات بـــازار آب با 
هدف احیـــای تمدن قناتی در دشـــت 
شـــکل گرفتـــه تـــا بـــا توســـعه فرهنگ 
مشـــارکت میـــان بهره بـــرداران آب در 
مبادله موقت آب و ترغیب کشـــاورزان 
به نوســـازی روش هـــای آبیـــاری، زمینه 
صرفه جویـــی در مصـــرف آب و توزیـــع 
عادلانه آن در بخش های نیازمند به آب 

اعم از صنعت و کشـــاورزی فراهم شود.

احیای سفره های آب زیرزمینی
»عبـــاس فقیه خراســـانی«، بـــازار آب را 
راه حلـــی نوآورانـــه برای تعادل بخشـــی 
بـــه ســـفره های آب زیرزمینـــی معرفـــی 
کرده و خاطرنشـــان می کند: برای ورود 
به بازار آب، ابتدا باید زیرســـاخت های 
لازم را فراهـــم کرده و هر چاه را به کنتور 
هوشـــمند مجهـــز کنیـــم. کنتورهـــای 
هوشـــمند دارای یک کارت شـــارژ است 
کـــه توســـط شـــرکت آب منطقـــه ای و 
بهره بـــرداری  پروانه هـــای  براســـاس 
اصلاح شـــده و همچنین سند سازگاری 
بـــا کم آبـــی شـــارژ می شـــود. همچنین 
یک ضریـــب تعادل بخشـــی نیز تعریف 
شـــده تا همزمان با مصرف آب، آبخوان 

دشـــت نیز به تعادل برســـد.
طبـــق گفتـــه ایـــن اســـتاد دانشـــگاه، 
هم اکنـــون بیش از 9۰ درصـــد چاه های 
بـــه کنتورهـــای  یـــزد- اردکان  دشـــت 
هوشـــمند مجهز شـــده و می توان شارژ 
آب را از هر چاه در این دشـــت وسیع به 
هرچـــاه دیگر در همین دشـــت منتقل 
کـــرد. در همیـــن راســـتا نیـــز شـــرکت 

کارگـــزار بـــازار آب بـــه عنوان یـــک نهاد 
میانجی میان شـــرکت آب منطقه ای و 
بهره بـــرداران آب حـــوزه کشـــاورزی قرار 
گرفتـــه و می توانـــد در صـــورت تمایـــل 
بهره بـــرداران، تـــا میـــزان ۱۰ درصـــد از 
شـــارژ ســـالیانه آب هـــر چـــاه را پس از 
صرفه جویـــی بـــه صنایـــع و ۵۰ درصد را 
به حـــوزه کشـــاورزی اجـــاره دهـــد. وی 
می افزایـــد: بـــازار آب، ایـــده ای بـــرای 
افزایش بهـــره وری آب از مســـیر تأمین 
ســـرمایه برای نوسازی شیوه های آبیاری 
در بخش کشاورزی اســـت. در بازار آب 
دشـــت اردکان-یزد، تاکنون 3۰ هزارمتر 
مکعب آب میان بخش های کشاورزی - 
صنعت و کشـــاورزی - کشاورزی جابه جا 

11 ایران زمین
irannewspaper irannewspapper
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بیتا میرعظیمی
خبرنگار

گزارش

ایران در »ایران«

در بازار آب 
دشت اردکان-

یزد، تاکنون 30 
هزارمتر مکعب 

آب میان 
بخش های 

کشاورزی 
- صنعت و 
کشاورزی 

- کشاورزی 
جا به جا شده 

و 93 هزار 
متر مکعب 

آب آماده 
مبادله در بازار 

آب است. 
همچنین 

165 هزار 
متر مکعب 
نیز در حال 

سپری کردن 
مقدمات کار 
برای ورود به 

بازار آب است

راه حلی نوآورانه برای تعادل بخشی به سفره های آب زیرزمینی کلید خورد 

حفظ آبخوان ها در»بازار آب «یزد 

 تنظیم بازار سیب زمینی 
با محصولات اردبیل 

اردبیل- معاون بهبود تولیدات گیاهی ســـازمان جهاد 
کشـــاورزی اســـتان اردبیـــل اعلام کـــرد: ۲۱۰ هـــزار تن 
ســـیب زمینی مـــازاد بر نیـــاز مصرفی اســـتان اردبیل، 
آماده عرضه بـــه بازارهای داخلی بـــرای تعدیل قیمت 

این محصول اســـت. 
غفورآقایـــی افزایـــش اخیـــر قیمـــت ســـیب زمینی را 
تصنعـــی و ناشـــی از زد و بنـــد دلالان بـــازار محصولات 
کشـــاورزی دانســـت و گفت: بـــا توجه به ذخیـــره زیاد 
محصـــول در انبارهـــا، صـــدور مجـــوز واردات، توقـــف 
صـــادرات و ورود محصـــول جدید مناطق گرمســـیری 
جنوب کشـــور بـــه بازار، قیمت ســـیب زمینـــی در بازار 

بـــه تعادل می رســـد.
وی بیـــان کـــرد: کشـــور در زمینه تأمین ســـیب زمینی 
مشـــکلی نـــدارد و افزایش قیمـــت اخیر هـــم به علت 
التهاب ایجاد شـــده توســـط دلالان در بـــازار رخ داده 
و بـــه علـــت افزایش قیمت، کســـانی کـــه محصول در 
دســـت دارند، حاضر نیســـتند به قیمت روزهای قبل، 
محصـــول خـــود را عرضـــه کننـــد و همین امـــر هم به 

التهـــاب بیشـــتر در بازار دامن زده اســـت.
معـــاون بهبـــود تولیـــدات گیاهـــی ســـازمان جهـــاد 
کشـــاورزی اســـتان اردبیل با اشـــاره به وظیفه نظارتی 
جهاد کشـــاورزی بر موجودی انبار محصولات خوراکی 
پرمصـــرف مـــردم تأکیـــد کرد: هـــم اینـــک دلالان بازار 
محصـــول ســـیب زمینـــی را در دســـت گرفته انـــد و 
بـــرآورد ما این اســـت که 3۰ درصد محصول در دســـت 

کشـــاورزان است. 
وی اظهـــار کـــرد: ســـیب زمینی کاران اســـتان اردبیـــل 
بایـــد موجـــودی انبارهـــای خـــود را در ســـامانه جامع 
انبارهـــا ثبت کرده و اطلاع دهنـــد و درغیراین صورت، 
اقدامـــات لازم برای تنظیـــم بازار و عرضـــه محصولات 

اظهـــار و ثبت نشـــده، انجام خواهد شـــد.
 

پرونده قضایی برای یک پروژه ناقص

 ســـاری- نیروگاه زباله ســـوز نوشـــهر با گذشت بیش از 
چهار ســـال از افتتاح ناقص آن، بـــه خاطر اختلافاتی 
که میـــان کارفرما و پیمانکار نســـبت به انجام تعهدات 
در ســـاخت نیـــروگاه داشـــتند با چالش های زیســـت 

محیطـــی فراوانی همراه بوده اســـت.
کوتاهی در رفع اختلال ســـامانه پایـــش لحظه ای دود 
خروجـــی ناشـــی از دودکش هـــا، تجهیـــز نبـــودن به 
سیســـتم تصفیه خانه، انتقال پســـماندهای خطرناک 
دپو شده با ثبت درخواســـت در سامانه جامع محیط 
زیســـت، عدم ســـاماندهی زباله های دپو شده مربوط 
بـــه چهاردهه گذشـــته در پیرامون نیروگاه و شـــکایت 
اهالـــی بویـــژه حامیـــان محیـــط زیســـت نســـبت بـــه 
آلودگـــی هوا ناشـــی از فعالیـــت نیـــروگاه از مهم ترین 
چالش های زیســـت محیطـــی بوده که ایـــن وضعیت 
فاجعـــه بـــار بـــا نگرانـــی مســـئولان حفاظـــت محیط 
زیســـت، دســـتگاه قضایـــی به عنـــوان مدعی العموم و 

مردم نوشـــهر همراه شـــده است. ا
یـــن نیـــروگاه در ۲۷ آذر مـــاه ســـال ۱399 بـــا هـــدف 
فرآوری ۲۰۰ تن زباله تولیدی شهرســـتان های نوشـــهر، 
چالـــوس و کلاردشـــت و تولیـــد حدود ســـه مـــگاوات 
برق در ســـاعت در زمینی به گســـتره حـــدود ۲ هکتار 
در منطقـــه »پلنـــگ چـــال «مـــکان قبلی دفن ســـنتی 
و غیـــر بهداشـــتی زبالـــه نوشـــهر افتتاح شـــد. رئیس 
اداره محیط زیســـت نوشـــهر بـــا بیان اینکـــه، نواقص 
فنی در نیروگاه زباله ســـوز و در ورای آن آلودگی شدید 
هوا در نوشـــهر جدی اســـت، گفت: تخلفات زیســـت 
محیطـــی این نیـــروگاه اکنـــون روی میز دســـتگاه قضا 

قرار گرفته اســـت.
کامبیز محســـن ســـلطانی در حاشـــیه نشست بررسی 
مشـــکلات نیروگاه زباله ســـوز نوشـــهر افـــزود: نواقص 
فنی موجود در تأسیســـات این نیـــروگاه، عامل اصلی 
آلودگـــی هـــوا و انتشـــار دود در منطقـــه اســـت. وی با 
اشـــاره بـــه افتتاح زباله ســـوز نوشـــهر در ســـال ۱399، 
گفـــت: ایـــن تأسیســـات از همـــان ابتدا با مشـــکلاتی 
همراه بود که تاکنون برطرف نشـــده اســـت و با وجود 
برخط بودن سیســـتم نظـــارت برعملکرد زباله ســـوز، 
امـــا میزان آلودگی و انتشـــار دود بویـــژه هنگام غروب 

بـــه دلیل باد در ســـطح شـــهر پخش می شـــود.

 پایداری 5 روزه آلودگی هوا 
در کلانشهر ها 

ایران زمین- مدیرکل پیش بینی ســـازمان هواشناسی 
بـــا بیان اینکـــه در ۵ روز آینـــده در اکثر مناطق کشـــور 
جـــوی پایـــدار خواهیـــم داشـــت از افزایـــش غلظـــت 

آلاینده هـــای جـــوی در کلانشـــهر ها خبر داد.
صادق ضیائیـــان با تأکید بر اینکـــه همزمان با افزایش 
نسبی دما و پایداری شـــرایط جوی شاهد وارونگی هوا 
وغلظـــت آلاینده های جوی در روزهـــای آینده خواهیم 
بود، افـــزود: طی این مدت در غرب اســـتان گیلان در 
برخی ســـاعات افزایش ابر، بارش پراکنده گاهی رعد و 
بـــرق و وزش باد و در ارتفاعات و نقاط سردســـیر بارش 
بـــرف رخ می دهد. ضیائیان با بیـــان اینکه طی روزهای 
جمعه و شنبه در شـــرق و جنوب شرق کشور در برخی 
ســـاعات وزش باد نســـبتاً شـــدید گاهی همراه با گرد و 
خـــاک پیش بینـــی می شـــود، گفت:طـــی دو روز آینده 

دریای عمان مواج اســـت. 

شـــده و 93 هزار متر مکعـــب آب آماده 
مبادلـــه در بـــازار آب اســـت. همچنین 
۱6۵ هـــزار متـــر مکعـــب نیـــز در حـــال 
ســـپری کردن مقدمات کار بـــرای ورود 

بـــه بازار آب اســـت.

افزایش بهره وری آب
این جامعه شناس توسعه در حوزه آب، 
به ضرورت توجه اساســـی به معیشـــت 
کشـــاورزان و تأمین ســـرمایه برای آنان 
برای بهره وری آب اشـــاره کـــرده و نقش 
دلالان و واســـطه ها در انتقال غیرمجاز 
آب را یکـــی از چالش هـــای مدیریـــت 
منابـــع آب می دانـــد. بـــه طـــور نمونـــه 
اگـــر قیمت تمام شـــده هـــر مترمکعب 
آب بـــرای مصرف کننـــده آب از تانکـــر، 
3۰۰ هـــزار تومان باشـــد، چیـــزی حدود 
هـــزار تومـــان آن بـــرای آب پرداخـــت 
شـــده و ســـایرهزینه مربـــوط به بخش 
حمل و نقل اســـت. این درحالی اســـت 
کـــه در بـــازار آب از چاه مبـــدأ به صورت 
کامـــلاً شـــفاف و قانونـــی، شـــارژ آب از 
ســـوی کشـــاورز بـــا قیمت مناســـب در 
تابلـــو اعلانات بـــازار آب قـــرار می گیرد 
و متقاضیـــان در حوزه هـــای صنایـــع و 
کشـــاورزی، دیگـــر قـــرار نیســـت هزینه 
تانکـــر و حمل و نقـــل را بپردازنـــد؛ زیرا 
شـــارژ آب به چاه مقصد افزوده شـــده و 
هم فروشـــنده و هم خریدار از بازار آب 

ســـود می برند.
وی بـــه راه انـــدازی بـــازار آب از تیرمـــاه 
سال جاری در دشت یزد - اردکان شامل 
شهرستان های مهریز، تفت، یزد، زارچ، 
اشـــکذر، میبـــد و اردکان اشـــاره کـــرده 
و می گویـــد: بـــرای ورود بهره بـــرداران 
بـــه بـــازار آب، نماینـــده چـــاه مبـــدأ، 
درخواســـت خود بـــرای ورود به بازار آب 
را ثبـــت می کنـــد و پـــس از طی شـــدن 
تشـــریفات مقدماتی مانند به روز بودن 
پروانـــه بهره بـــرداری، صحـــت عملکرد 
کنتـــور و باقی بودن میزان پیشـــنهادی 
شـــارژ در کارت شـــارژ چـــاه، کارگـــزاری 
بـــازار آب آن را در تابلـــو اعلانـــات خود 
اعـــلام می کنـــد. پـــس از آن بهره بردار 
متقاضـــی می توانـــد طی فرآینـــد انعقاد 
قـــرارداد انتقـــال موقـــت بـــا بهره بـــردار 
عرضه کننـــده، شـــارژ بیشـــتری بـــرای 
چـــاه خود خریـــداری کند. پـــس از آن، 
کارگزاری بازار آب طی نامه ای رســـمی به 
شـــرکت آب منطقه ای اعلام می کند که 
این میزان شـــارژ آب باید بین چاه الف 
و ب جابه جا شـــود. جالب اینجاســـت 
کـــه در این میـــان، صاحبـــان چاه های 
غیرمجاز به صورت خودجوش نســـبت 
به ساماندهی و بروزرســـانی پروانه چاه 
خود اعـــلام آمادگی کرده تـــا بتوانند به 
صـــورت قانونـــی در بازار آب مشـــارکت 
کنند. فقیه خراســـانی تصریح می کند: 
قیمت شـــارژ آب اجـــاره داده شـــده به 
حوزه های صنعت و کشـــاورزی متفاوت 
اســـت. بـــازار آب سیســـتمی منحصـــر 

بفـــرد بـــرای ارزش گـــذاری آب مبادلاتی 
در بازار طراحـــی کرده اســـت. بازار آب 
ابتـــدا محدوده پیشـــنهادی خـــود برای 
قیمت هـــر متر مکعب آب را براســـاس 
متغیرهایـــی مانند کیفیـــت آب عرضه 
شـــده، حجم و گروه مقصد آن به عرضه 
کننده اعلام می کند. ســـپس در فرآیند 
انعقاد قرارداد اســـت کـــه عرضه کننده 
و متقاضـــی به قیمـــت توافقی دســـت 
می یابنـــد. لازم به ذکر اســـت که قیمت 
آب بـــرای انتقال به چـــاه بخش صنعت 
متفـــاوت از قیمت آب بـــرای انتقال به 
بخش کشـــاورزی اســـت؛ بـــا این هدف 
کـــه هم آب و هم ســـرمایه بـــرای بخش 

کشـــاورزی تأمین شود.

توسعه جوامع محلی
طبق گفتـــه ایـــن اســـتاد دانشـــگاه، با 
توجه به شـــرایط بحرانی آب در کشـــور، 
در هـــر مبادلـــه ای کـــه در بـــازار آب یزد 
انجـــام می شـــود ۱۰ درصـــد شـــارژ آب 
در آبخـــوان ذخیـــره می شـــود. بـــه طور 
مثـــال در اجـــاره ۱۰هـــزار متـــر مکعـــب 
آب، هـــزار متـــر مکعـــب آب در آبخوان 
ذخیره می شـــود. به این معنا که شـــارژ 
کمتری به کارت شـــارژ چاه مقصد واریز 
می شـــود و این امر نقش بســـیار مؤثری 
در تعـــادل بخشـــی بـــه ســـفره های آب 
زیرزمینی ایفـــا می کنـــد. در این میان، 
نـــذر آب نیز یکـــی از روش هـــای کمک 
بـــه منابع آب زیرزمینـــی در بازار آب یزد 
محســـوب می شـــود که مطابـــق آن، هر 
فرد داوطلب می تواند حجم مشـــخصی 
از آب را در بـــازار آب از متقاضیان عرضه 
شـــارژ آب خریـــداری کـــرده و بـــدون 
استفاده در ســـایر مصارف به منابع آب 

زیرزمینی اهـــدا کند.
مدیـــر بـــازار آب یـــزد می افزایـــد: برخی 
صنایع حتی می توانند بخشی از منابع 
آب در دســـترس خـــود را به کشـــاورزی 
منتقـــل کننـــد. از طرفـــی، صنعـــت با 
ســـرمایه گذاری روی بهـــره وری آب در 
کشـــاورزی، می توانـــد کســـری منابـــع 
آب خـــود را جبران کنـــد. در حقیقت، 
بـــازار آب فرصتی فراهـــم آورده تا تعامل 
گســـترده میـــان دو بخش کشـــاورزی و 
صنعـــت در زمینه منابـــع آب در کاهش 
تنش هـــای اجتماعـــی و البته توســـعه 
محلی تأثیرگذار باشـــد. فقیه خراسانی 
محســـوس  افزایـــش  بـــه  اشـــاره  بـــا 
ســـرمایه اجتماعـــی حکمرانـــی آب در 
یـــزد تصریـــح می کنـــد: ما در تلاشـــیم 
از طریـــق فعالیت هـــای مســـتمر  تـــا 
در زمینـــه تســـهیل گری اجتماعـــی و 
زیست محیطی، کشاورزان و صنعتگران 
را نســـبت به مزایای مشـــارکت در بازار 
آب و افزایـــش بهـــره وری آب، آگاه کرده 
و آنهـــا را بـــه ســـمت و ســـوی نوســـازی 
هـــدف  بـــا  آب  مصـــرف  شـــیوه های 
ســـاماندهی به برداشـــت ها از آب های 

زیرزمینـــی ســـوق دهیم.

رشـــت- از کارخانجات پرآوازه نساجی 
گیلان، حـــالا دیگر نامی بیشـــتر باقی 
نمانـــده اســـت؛ نامـــی کـــه بـــا خـــود 
پرســـش هایی را بـــه همـــراه دارد کـــه 
چـــه شـــد نســـاجی گیـــلان این گونه 
زمین گیر شـــد؟ صنایع پوشش ایران، 
کارخانجـــات ایران برک، ایران پوپلین، 
ابریشم گیلان، ریســـندگی و بافندگی 
فومنـــات و خـــاور و بســـیاری دیگـــر از 
واحدهـــای مهـــم صنعـــت نســـاجی 
رســـم  و  اســـم  و  آوازه  کـــه  گیـــلان 
کشـــوری هـــم داشـــتند، امـــروز دیگر 
نیســـتند یـــا اگـــر هســـتند در بهترین 
و خوشـــبینانه ترین حالت بـــا ۱۰ تا ۲۰ 

درصـــد ظرفیـــت فعالند.
در میانـــه واگذاری هـــای غیراصولـــی، 
افزایـــش قیمت زمیـــن و ارزش عرصه 
ایـــن کارخانجات بویـــژه در گیلان هم 
مزید بر علت شـــد و کـــم نبودند آنانی 
که ایـــن صنایع ارزشـــمند را در اختیار 
گرفتـــه بودند و بـــه طمع نقـــد کردن 
زمیـــن و تجهیزات شـــان آنهـــا را رها و 

غیرفعـــال کردند.
بـــه اذعـــان مســـئولان و فعـــالان این 

کارخانجـــات  مجمـــوع  از  صنعـــت، 
نســـاجی مشـــمول اصـــل ۴۴ قانـــون 
اساســـی، فقط ۲ درصد توانســـتند با 
شـــرایط مطلوبی بـــه فعالیـــت ادامه 

 . هند د
معاون امور صنایع و معادن ســـازمان 
صنعـــت، معـــدن و تجـــارت گیـــلان 
بـــا بیـــان اینکـــه توســـعه صنعتـــی در 
ایـــن خطه بـــا صنعـــت نســـاجی آغاز 
شـــد بـــه ایرنـــا گفـــت: اولیـــن مـــوج 
ایجاد کارخانجات صنعتی در اســـتان 
همزمـــان با کشـــور از دهـــه  ۲۰ تا 3۰ با 
شـــیوه های جدید تولیدی آغاز شـــد و 
در اواخر دهه ۴۰ و ۵۰ ســـرمایه گذاران 
توانمنـــدی در اســـتان با اســـتفاده از 
تســـهیلات بانکـــی در چرخـــه صنعت 
نســـاجی از ریســـندگی تا منســـوجات 
و پوشـــاک ســـرمایه گذاری کردنـــد که 
در ســـال های بعـــد به دلیـــل تحولات 
ایـــن واحدهـــا  از  بســـیاری  جامعـــه 
بعـــد از انقـــلاب بـــه ســـازمان صنایع 
ملـــی واگـــذار شـــد. ســـعید اخلاقـــی 
افـــزود: واگـــذاری این صنایـــع تبعات 
ناخواســـته ای برای واحدهای صنعتی 

بـــه دنبـــال داشـــت و کارخانجاتی که 
در دهـــه 6۰ مدیریت دولتی داشـــتند 
در دهـــه ۷۰ تـــا ۸۰ با اجـــرای اصل ۴۴ 
قانون اساســـی واگذار شـــدند و چون 
واگذاری هـــا کارشناســـی نبـــود، ایـــن 
امـــر ضربه مهلکی به صنعت نســـاجی 

اســـتان وارد کرد.
عبـــاس عبدالمحمـــدی، کارشـــناس 
اداره کل صنعـــت،  بخـــش نســـاجی 

بـــا  نیـــز  گیـــلان  تجـــارت  و  معـــدن 
اشـــاره بـــه اینکـــه وضعیـــت واگذاری 
ســـال های  در  تولیـــدی  واحدهـــای 
اخیر هم نشـــان می هد کـــه همچنان 
این روال غیراصولی و غیرکارشناســـی 
 : گفـــت رد  ا د مـــه  ا د ا ی هـــا  ر ا گذ ا و
وضعیت واگـــذاری واحدهای تولیدی 
در ســـال های اخیـــر نشـــان می دهـــد 
همچنـــان همـــان روال غیراصولی در 

چگونه اجرای نادرست اصل 44 ، خطوط تولید صنعت پرقدمت را متوقف کرد؟

واگذاری های غیر اصولی بلای جان نساجی گیلان
واگذاری هـــای اصـــل ۴۴ ادامـــه دارد. 
وی تصریح کـــرد: در ایـــن واگذاری ها 
واحدهـــای بـــزرگ ریســـندگی خـــاور، 
فومنات و صنایع پوشـــش به شـــرکت 
ســـرمایه گذاری آتیـــه دماوند وابســـته 
بـــه بانک صنعـــت و معدن و شـــرکت 
ایران پوپلیـــن به گروه ســـرمایه گذاری 
ملی زیـــر نظر بانک ملی واگذار شـــد. 
در واقـــع واحدهـــای بـــزرگ صنعـــت 
نســـاجی گیلان بـــا هـــزاران مترمربع 
زیربنا و صدهـــا کارگـــر، کارخانه هایی 
عظیم با ســـرمایه گذاری های سنگین 
کـــه هم اینـــک بـــه لحـــاظ زیربنایی، 
امـــکان  ماشـــین آلات  و  تأسیســـاتی 
احـــداث آن وجـــود نـــدارد، این گونـــه 
نابـــود شـــد. وی گفـــت: مهم  تریـــن 
مشـــکل این واحدها پـــس از واگذاری 
بـــه بخـــش خصوصـــی و خلـــع  یـــد از 
بخـــش دولتـــی، عـــدم به روزرســـانی 
خطـــوط تولید بـــود. مدیـــران دولتی 
هم در دوره ای که عهده دار مسئولیت 
اداره ایـــن کارخانجات بودنـــد، بدون 
حـــس مســـئولیت پذیری اقدامـــی در 
خصوص به روزرســـانی خطـــوط تولید 

انجـــام ندادند.
رئیس انجمن صنایع نســـاجی استان 
تصمیم هـــای  کـــرد:  تأکیـــد  گیـــلان 
اتخاذ شـــده برای صنایع، کارشناســـی 
نیســـت؛ صنایـــع چگونـــه می تواننـــد 
بـــا ایـــن تصمیمـــات غیرکارشناســـی 

پیشـــرفت داشـــته باشند؟
فرهاد محـــرر تأکید کـــرد: بزرگ ترین 
آفـــت صنایـــع کشـــور عـــدم حمایت 
نهادهـــا و ارگان هـــای دولتـــی اســـت. 
کارخانجات ســـود حاصـــل از تولید را 
ح های توســـعه ای می کنند.  صرف طر
واحد هـــای تولیدی باید مورد تشـــویق 
قـــرار گیرنـــد. امـــروز کارفرمـــا بـــرای 
حفـــظ کارگـــر ماهـــری کـــه بـــه لحاظ 
معیشـــتی دچار مضیقه اســـت هزینه 
بســـیاری می کنـــد کـــه در نتیجـــه آن 
ارزش افـــزوده، قیمت تمام شـــده کالا 

را افزایـــش می دهـــد.
وی گفـــت: اکنـــون مناطـــق آزاد بـــه 
محل قاچـــاق کالا تبدیل شـــده اند، 
با این وضعیت کارخانه های پوشـــاک 
چگونـــه می تواننـــد بـــه حیـــات خود 

ادامـــه دهند؟

و  کهگیلویـــه  اســـتان  در  یاســـوج- 
بویراحمد، مدرســـه هایی وجود دارند 
که بـــه جـــای دیوارهـــای مســـتحکم، 
ســـنگ ها و گل هـــای ســـاده را در کنار 
بـــه  ایـــن مـــدارس  هـــم چیده انـــد. 
»مدارس ســـنگی« مشـــهورند. حذف 
مـــدارس ســـنگی و جایگزینـــی آنها با 
زیرســـاخت های مـــدرن، بـــه یکـــی از 
اولویت هـــای اصلـــی دولـــت تبدیـــل 
شـــده اســـت. امـــا آیـــا ایـــن برنامه ها 

می تواننـــد رویای کودکان این اســـتان 
را بـــه واقعیـــت تبدیـــل کننـــد؟ آیا این 
نابرابری هـــای  اقدامـــات می تواننـــد 
بـــرای همیشـــه از میـــان  تاریخـــی را 

؟ رند ا برد
  یدالله رحمانی، اســـتاندار این استان، 
در نشســـت »نهضت عدالت آموزشی« 
از شناســـایی ۱3۴ مدرسه سنگی خبر 
داد و تأکید کرد، ایـــن مدارس تا پایان 
شـــهریور ۱۴۰۴ به طور کامل جایگزین 

خواهنـــد شـــد. وی اعلام کـــرد، از این 
تعـــداد، ۸۸ مدرســـه تعییـــن تکلیـــف 
شـــده و عملیات اجرایی برای ساخت 
آنها آغاز شـــده اســـت. 3۱ مدرســـه از 
این پروژه ها با همکاری اداره نوســـازی 
مـــدارس و از محـــل اعتبـــارات ملـــی 
و حمایـــت خیریـــن ســـاخته خواهد 
شـــد. در همیـــن حـــال، بنیـــاد علوی 
نیز مســـئولیت ســـاخت ۵۷ مدرسه را 
در دو فـــاز بر عهـــده گرفته اســـت که 

فاز اول شـــامل ۲۲ مدرسه خواهد بود 
و عملیـــات احداث آنها تا پیش از دهه 

فجر امســـال آغاز می شـــود.
  ایـــن برنامه نشـــان می دهد کـــه نگاه 
مســـئولان به توســـعه زیرســـاخت های 
آموزشـــی، فراتر از رفـــع نیازهای فوری، 
زیرســـاخت هایی  ایجـــاد  جهـــت  در 
پایـــدار و متناســـب بـــا نیازهـــای آینده 

دانش آمـــوزان اســـت.
  آنچـــه در ایـــن پـــروژه قابـــل توجـــه 

استاندار خبر داد
134 مدرسه سنگی در کهگیلویه و بویراحمد نوسازی می شود

اســـت، مشـــارکت گســـترده نهادهای 
مختلف برای رفع مشـــکلات آموزشـــی 
اســـتان اســـت. علاوه بر بنیـــاد علوی، 
نهادهایـــی مانند بنیـــاد برکت، کمیته 
امداد امام خمینـــی)ره( و اوقاف نیز در 
ساخت ۲۴ مدرسه ســـنگی باقی مانده 
نقش خواهند داشت. این همکاری ها 
نشـــان دهنده یـــک هم افزایـــی ملـــی 
نابرابری هـــای آموزشـــی  بـــرای رفـــع 
اســـت که می تواند الگویی برای ســـایر 

اســـتان ها باشد.
 به گفتـــه رحمانـــی، نگاه بـــه عدالت 
آموزشـــی تنهـــا محـــدود به ســـاخت 
مـــدارس جدید نیســـت. برنامه هایی 
نیـــز بـــرای بهبـــود شـــرایط مـــدارس 
نیمه تمـــام، تخریبـــی و مدارســـی با 
تراکـــم بـــالای دانش آمـــوزان تدویـــن 
شـــده است. اســـتاندار وعده داده که 
این پروژه ها نیز تـــا پایان دی ماه ۱۴۰۴ 

به نتیجـــه خواهند رســـید.



اخبار ورزش

ورزشی12
پنجشنبه   11  بهمن 1403   شماره 8666

دنیامالی: به ورزش متعهدم
ایـــن روزها شـــایعاتی مبنی بـــر رفتن احمـــد دنیامالی وزیر 
ورزش بـــه وزارت راه بـــه گوش می رســـد. اما وزیـــر ورزش و 
جوانان با اشـــاره بـــه گمانه زنی ها و اخبار اخیـــر گفت: »به 
ورزش و جوانان متعهد هستم. دولت چهاردهم براساس 

موازین برنامه ریـــزی می کند.« 
او ادامـــه داد: این طور نیســـت که یک وزیـــر بخواهد بعد از 
چندماه بـــه وزارت دیگـــر انتقال پیدا کنـــد. موضوع رفتن 
بنـــده به وزارت راه یک بحث حاشـــیه ای اســـت. طرح این 
موضوع نه به ســـود وزارت ورزش اســـت نه به ســـود وزارت 
راه. بـــه رئیس جمهـــوری، مجلس، جامعـــه ورزش و مردم 
قول داده ام کـــه برنامه های خود را بـــه بهترین نحو عملی 
کنم. به مردم قول می دهم که پای ورزش خواهم ایســـتاد 
و خبرهای خوبی برای آنها خواهیم داشـــت. همه تجارب 
کاری خـــود را بـــرای موفقیـــت ورزش ایران بـــه کار خواهم 

گرفـــت و این اتفاق را بـــا اتحاد درونی رقـــم خواهیم زد.

رد صلاحیت کفاشیان، عزیزی خادم و درویش
کمیته بدوی انتخابات فدراســـیون فوتبال دیروز پس از ۲۱ 
روز بررســـی مدارک نامزدهای پست  ریاست و هیأت رئیسه 
فدراســـیون فوتبـــال با صـــدور پیامک به آنها شرایط شـــان 
را بـــرای حضـــور در انتخابات اعـــام کرد. کمیته بـــدوی در 
پیامک خود به شـــهاب عزیزی خادم و علی کفاشیان اعام 
کـــرده با توجه به صدور حکم قطعـــی در کمیته اخاق برای 
این دو نفـــر، آنها صاحیت لازم برای حضـــور در انتخابات و 
تصدی پســـت ریاســـت فدراســـیون را ندارند. این دو نامزد 
پـــس از اعام نظر کمیته بـــدوی می توانند اعتـــراض خود را 
تا شـــنبه در کمیته اســـتیناف انتخابات ثبت کننـــد، اما اگر 

برخی مســـائل بیرون از فوتبال دخیل نشود، عزیزی خادم 
و کفاشـــیان در کمیته استیناف نیز با چنین حکمی مواجه 
می شـــوند. تعدادی از نامزدهای عضویت در هیأت رئیســـه 
نیـــز به همین دلیـــل و نقص مـــدارک با نظـــر کمیته بدوی 
حق حضور در انتخابات فدراســـیون فوتبـــال را ندارند، مگر 
اینکه شرایط شـــان با نظر کمیته استیناف تغییر کند.مثل 
رضا درویش مدیرعامل پرســـپولیس، کـــه صاحیت او نیز 
تایید نشـــد روز ۲۰ بهمن اســـامی نهایی و قطعی نامزدهای 

انتخابات فدراســـیون فوتبال اعام خواهد شد.

دختران ترامپولین  در میادین بین المللی
با تغییر قوانین داوری رشـــته ترامپولین توسط فدراسیون 
جهانی ژیمناســـتیک، دختران محجبه کشـــورمان شانس 
حضـــور در میادیـــن بین المللـــی را پیدا کردنـــد. بر همین 
اســـاس اولین اردوی دختران ترامپولین از ششـــم بهمن 
آغـــاز و تـــا یازدهم این مـــاه در جزیره کیـــش ادامه خواهد 
داشـــت. در این اردو ســـطح فنی دعوت شـــدگان بـــه اردو 
مـــورد ارزیابی قـــرار می گیـــرد و برای رفع نقـــاط ضعف آنها 

برنامه ریزی خواهد شـــد.

پورموسوی سرمربی جدید مسی ها
مســـعود شـــجاعی که قبـــل از مســـابقه هفتـــه دهم لیگ 
برتر هدایت مس رفســـنجان را برعهده گرفت و جانشـــین 
محرم نویدکیا در این تیم شـــد، خیلـــی زود به پایان کارش 
با نارنجی پوشـــان رسید و خبر پایان همکاری او رسماً اعام 
شـــد. شـــجاعی پـــس از حضـــورش در رأس کادرفنی مس 
رفسنجان آمار ســـه پیروزی، یک مساوی و پنج شکست را 
در لیگ برتر ثبت کـــرد و یک برد هم در جام حذفی مقابل 
شناورســـازی قشـــم داشـــت که این عملکرد منجر به قطع 
همکاری این باشـــگاه با او شـــد. شـــجاعی که امیدوار بود 
شرایط مس رفســـنجان را در پایین جدول بهبود ببخشد، 
نتوانســـت این تیم را از پایین جدول بالا بیاورد و از ســـوی 
دیگر اختافاتـــی با مدیریت باشـــگاه و محمد مؤمنی پیدا 
کرد تا طرفین به پایان همکاری برســـند. پس از این اتفاق 
سیروس پورموسوی به عنوان سومین سرمربی این فصل 

مس رفســـنجان انتخاب شد.

سهرابیان سرباز است؟
آرمین ســـهرابیان در حالی بـــا عقد قـــراردادی به مدت یک 
ســـال و نیـــم دوباره به اســـتقال بازگشـــت که دیـــروز خبر 
رســـید  مجـــوز صادر شـــده بـــرای ســـهرابیان تنها تـــا پایان 
بهمـــن ماه اعتبـــار دارد و بعـــد از پایان این مـــاه این بازیکن 
باید به خدمت ســـربازی برود. ســـهرابیان که سال گذشته 
)۳۰ بهمـــن ۱۴۰۲( مدرک کارشناســـی خـــود را دریافت کرده 
بـــود تصـــور می کرد کـــه می توانـــد بـــدون آزمـــون در مقطع 
کارشناســـی ارشـــد به ادامه تحصیل بپردازد غافـــل از اینکه 
ادامه تحصیل در این مقطع تنها بـــا آزمون ورودی امکانپذیر 
اســـت. ســـهرابیان ســـال گذشـــته و در تاریـــخ ۳۰ بهمـــن 
غ التحصیـــل شـــده و بر اســـاس  فار
قوانین نظام وظیفه او تا یک ســـال 
فرصت دارد وضعیت خـــود را برای 

مـــه  ا د تحصیل یـــا رفتن به ا
خدمت ســربــازی 
 مشخــص کنـــــد. 
بنابرایـــن معافیت 
تحصیلی ایـــن بازیکن 
کمتر از ســـه هفته دیگر به 
پایان می رســـد و قابـــل تمدید 
نیســـت و بعد از بهمـــن ماه باید 
به خدمت ســـربازی بـــرود.  البته 
گفته می شـــود ســـهرابیان معتقد 
اســـت این موضوع مشـــکلی برای 
همراهـــی آبی ها بوجود نمـــی آورد، 
اما شـــواهد نشـــان می دهـــد نظام 
وظیفـــه بایـــد در مورد ایـــن موضوع 

تصمیـــم بگیرد.

فسخ قرارداد موسیمانه؛ آبی ها باز دنبال مربی افتادند

استقلال در وضعیت جدید

آتش بازی 10 نفرهتیم زنان پرسپولیس، قبل از بازی تیم مردان، فولاد را برد

تمامـــی  اســـتقال  مشـــکات  انـــگار 
نـــدارد؛ تیمـــی کـــه در ســـال های اخیر 
با کوهـــی از مشـــکات روبـــه رو بوده و 
هســـت؛ مشـــکاتی کـــه روی اعصـــاب 
هـــواداران رژه می رونـــد و بـــا توجـــه به 
شـــرایط موجـــود به نظـــر می رســـد که 
ایـــن مشـــکات ریـــز و درشـــت تمامی 
ندارنـــد. اواخـــر ســـال  جـــاری بـــود که 
آبی هـــا هلدینـــگ خلیج فـــارس را بـــه 
عنوان مالـــک خود شـــناختند. آبی ها 
بـــه واســـطه نـــام بـــزرگ مالـــک جدید 
خـــود فصـــل بیســـت و چهـــارم را آغاز 
کردنـــد و با جذب پیتســـو موســـیمانه، 
ســـرمربی آفریقایی خود امیدوار بودند 
که فصـــل پیـــش رو را بـــه خوبی پیش 
ببرند. اســـتقال فصـــل را خـــوب آغاز 
کرد اما شـــرایط بـــه گونه دیگـــری رقم 
خورد و آبی هـــا با موســـیمانه امتیازات 
را یکی پـــس از دیگری از دســـت دادند 
و بـــه رتبـــه دورقمی رســـیدند تـــا اینکه 
سه شـــنبه شـــب شـــرایط بد اســـتقال 
بـــرای این تیـــم به گونـــه دیگـــری رقم 
خـــورد و موســـیمانه قـــراردادش را بـــا 
اســـتقال فســـخ کـــرد. او اول ژانویـــه 
ســـال جدیـــد میـــادی )۱۲ دی مـــاه( 
بـــه دلیـــل پرداخـــت نشـــدن بخشـــی 
از دســـتمزدش بـــه اســـتقال نوتیس 
)اخطـــار( داد کـــه اگـــر تـــا ۱5 روز آینده 
پولش را پرداخت نکنـــد، قراردادش را 
قانونی فســـخ خواهد کرد. باشگاه پس 
از نوتیس داده شده مبلغ ۱6۰ هزار دلار 
به حســـاب بانکی موســـیمانه در کشور 

آفریقـــای جنوبـــی واریـــز می کنـــد امـــا 
مابقی پول بـــه دلیل برخی مشـــکات 

انتقـــال داده نشـــد و برگشـــت خورد.
ایـــن مشـــکل باعـــث شـــد تـــا مدیران 
پیشـــنهاد  موســـیمانه  بـــه  اســـتقال 
دادنـــد در یکـــی از کشـــورهای حـــوزه 
خلیـــج فارس حســـاب بـــاز کنـــد و به 
ایـــن دلیـــل ســـرمربی اســـتقال بـــه 
همراه برخـــی از دســـتیارانش با وجود 
ســـفر بـــه امـــارات، ایمیـــل دیگـــری به 
باشـــگاه استقال ارســـال کند که چون 
را دریافـــت  پرداختـــی  کل مطالبـــات 
نکرده اند، ۲۴ ســـاعت دیگر به باشـــگاه 
فرصـــت دادند تـــا پول شـــان پرداخت 
شـــود، در غیـــر ایـــن صـــورت بـــه ایران 
اســـتقال  مســـئولان  بازنمی گردنـــد. 
بـــا اســـتناد بـــه پرداخـــت پول پـــس از 
نوتیس داده شـــده به وکیل موسیمانه 
رســـیدهای پرداختـــی را نشـــان دادند. 
همیـــن مســـأله باعث شـــد کـــه وکیل 
موســـیمانه بـــه او اعـــام کنـــد کـــه بـــا 
توجه بـــه پرداختی های صـــورت گرفته 
از ســـوی اســـتقال پـــس از نوتیـــس، 
امـــکان اینکه قراردادش را فســـخ کند، 
وجود ندارد. موســـیمانه نیـــز بر همین 
اســـاس، مجبور شـــد به ایران بازگردد 
اما نامه فســـخ قرارداد بـــا کمال تعجب 
به طور ناگهانی به باشـــگاه ارســـال و به 
نظر رســـید که موســـیمانه و اســـتقال 

دیگر بـــه بن بســـت رســـیده اند.
پس از ایـــن اتفاق باشـــگاه اســـتقال با 
صـــدور اطاعیـــه ای شـــبانه بیـــان کرد: 
»این رفتار غیرمنتظره ســـرمربی تیم در 
تناقض بـــا تعامـــات مثبت اخیـــر بوده 
و مدیریـــت اســـتقال بـــا حفـــظ شـــأن 
ایـــن باشـــگاه پرافتخـــار، پیگیری هـــای 

لازم را از طریـــق مراجـــع قانونـــی انجام 
خواهـــد داد. بـــه ایـــن ترتیب و بـــا توجه 
به شـــرایط فعلـــی، هدایت بـــازی پیش 
روی توســـط مربیـــان داخلـــی کادرفنـــی 
که از چهره های شـــناخته شـــده ورزشی 
هســـتند ، انجام می شـــود.« در اطاعیه 
باشـــگاه اعام شـــد که برای دیـــدار این 
تیم برابر اســـتقال خوزســـتان، سهراب 
بختیـــاری زاده هدایـــت موقت تیـــم را بر 
عهـــده خواهد داشـــت. با ایـــن حال، در 
جلســـه هیأت مدیـــره، احتمـــال حضور 
یـــک ســـرمربی ایرانـــی تـــا پایـــان فصل 
نیز مورد بررســـی قـــرار گرفـــت. در ابتدا 
از محـــرم نویدکیـــا، علیرضـــا منصوریان 
و رضـــا عنایتـــی به عنـــوان گزینه هـــای 
احتمالی نام برده شـــد، اما اکنون دو نام 
جدید نیز بـــه گزینه هـــای مدنظر اضافه 
شـــده اند کـــه به نظـــر می رســـد جدی تر 
از ســـایرین هستند. بررســـی سوابق این 
افراد در جلســـه هیأت مدیره اســـتقال 
نشـــان می دهد که مجیـــد نامجو مطلق 
و مهدی پاشازاده شـــانس بیشتری برای 
هدایت اســـتقال تا پایان فصـــل دارند.
اتفـــاق رخ داده در خصـــوص اســـتقال 
موضـــوع جدیـــدی نیســـت و ایـــن تیم 
در ســـال های اخیـــر هم بـــا ایـــن اتفاق 
اســـتقال  هـــواداران  بـــود.  مواجـــه 
ب  جـــذ ر  ســـتا ا خو بیـــن  یـــن  ا ر   د
آندره آ اســـتراماچونی، ســـرمربی اســـبق 
آبی هـــا بودنـــد کـــه مدیـــر برنامه هـــای 
این مربـــی ایتالیایی اعام کرد شـــرایط 
حضور او در ایران فعا مهیا نیســـت. در 
این شـــرایط، باید دید اســـتقال از بین 
گزینه هـــای ایرانی و خارجی که نامشـــان 
مطرح شـــده، کدامشان را برای نشستن 

روی نیمکـــت خود انتخـــواب می کند.

حامـــد جیـــرودی/ هفته هجدهـــم لیگ برتـــر فوتبال، امـــروز با 
برگـــزاری یک مســـابقه آغـــاز می شـــود که طـــی آن، اســـتقال از 
ســـاعت ۱7 در ورزشـــگاه شـــهدای شـــهرقدس، میزبان استقال 
خوزســـتان اســـت. دیداری که قضاوت آن را، احمـــد محمدی به 
همراه کمک هایش، علی احمدی و حمیـــد نادری بر عهده دارد و 
داور VAR آن هـــم موعود بنیادی فرد با کمک امیرمحمد داودزاده 
است. آبی پوشـــان پایتخت که در بازی قبل شـــان برابر ملوان به 
تساوی بدون گل رســـیدند و با ۱9 امتیاز در رده یازدهم جدول قرار 
دارنـــد، در حالی در این مســـابقه به میدان می روند کـــه دوباره با 
تغییرات جدیدی مواجه شـــدند و با فسخ قرارداد یکطرفه پیتسو 
موســـیمانه، این مربی اهـــل آفریقای جنوبی را از دســـت دادند تا 
باز در پروســـه انتخاب ســـرمربی جدید قرار بگیرند. آبی ها حالا 
در شـــرایطی مقابل رقیب همنام خود قرار می گیرند که ســـهراب 
بختیـــاری زاده که بعد از برکناری جواد نکونام به عنوان ســـرمربی 
موقت اســـتقال معرفی شـــد و در ســـه بازی، به آمار یک برد و دو 
شکست دســـت یافت، دوباره به عنوان سرمربی موقت استقال 
معرفی شده و مســـئولیت فنی این تیم را در بازی مقابل استقال 

خوزســـتان برعهده خواهد داشت.
امـــا در ســـمت مقابـــل، شـــاگردان میـــودراک بوژوویـــچ هم در 
شـــرایطی خـــود را آماده این دیـــدار می کنند که مانند اســـتقال 
در شـــش بازی قبلی شـــان بـــه پیروزی نرســـیده اند. اســـتقال 
خوزســـتان در بازی قبلی اش در اهواز، مقابل گل گهر با تســـاوی 
یـــک بر یک متوقف شـــد تا با ۲۰ امتیـــاز در رده نهم قرار داشـــته 
باشـــد. با این حـــال، این تیم در ایـــن فصل، آمـــار جالبی را هم 
از خودش بر جای گذاشـــته و موفق شـــده با نتیجه مشـــابه یک 
بر صفر، اســـتقال و پرســـپولیس را شکســـت دهـــد و حالا هم 
امیـــدوار به تکرار این تجربه اســـت. البته که این کار به ســـادگی 
ممکن نیســـت. چرا که اســـتقال با اینکه روی نیمکتش ثبات 

نداشـــته و باز به دنبال سرمربی جدید اســـت ولی در نیم فصل 
خود را تقویـــت کرده و بازیکنانـــی مانند صالـــح حردانی، آرمین 
ســـهرابیان، مهـــران احمـــدی و محمدرضـــا آزادی را به خدمت 
گرفتـــه و می خواهد با حضور این بازیکنان به ســـه امتیاز خانگی 
دســـت پیدا کند. استقال و همنام خوزســـتانی اش، تاکنون ۱۴ 
بـــار در لیـــگ برتر بـــا هم دیـــدار کرده انـــد که حاصـــل آن هفت 
برد برای آبی پوشـــان تهرانی، چهـــار برد برای تیم خوزســـتانی و 
چهار تساوی بوده است. اســـتقال در تهران هم برابر استقال 
خوزســـتان به آمار چهار برد، دو تســـاوی و یک شکســـت دست 

یافته اســـت. در کل دیدارهای دو تیم هم، ۳5 گل به ثمر رسیده 
که ۲۰ گل برای اســـتقال و ۱5 گل هم ســـهم استقال خوزستان 
بـــوده اســـت. جـــدال رفـــت دو تیـــم در ورزشـــگاه فـــولاد آرنا که 
خالـــی از حاشـــیه هم نبـــود، در حالی با گل زیبـــای تیوی بیفوما 
به پایان رســـید که ایـــن مهاجم کنگویی یکی از ســـوژه های نقل 
و انتقالاتـــی این فصل فوتبـــال ایران بـــوده و صحبت های زیادی 
مبنی بر حضورش در اســـتقال یا پرســـپولیس شـــنیده می شد 
اما در نهایت در اســـتقال خوزستان ماندنی شـــد و احتمالاً در 
ایـــن بازی هم بـــه میدان خواهد رفـــت و باید دید بـــا حضور او و 
ســـایر ســـتاره ها، چه نتیجه ای در این دیدار رقـــم خواهد خورد.

آدرینـــا ورشـــینگر/ در تنها بـــازی جمعه لیـــگ برتر هم، فـــولاد از 
ســـاعت ۱6 در ورزشگاه شهدای فولاد اهواز به مصاف پرسپولیس 
مـــی رود؛ دیـــداری که قضـــاوت آن را امیـــر عرب براقی بـــه همراه 
کمک هایش فرهـــاد مروجی و علیرضا مرادی بر عهده دارد و داور 
VAR آن هم پیام حیدری با کمک امیر ایار اســـت. سرخپوشـــان 
اهوازی در حالی میزبان این مســـابقه هســـتند کـــه در این فصل 
با هدایت یحیی گل محمدی، بســـیار درخشـــان ظاهر شده اند و 
توانســـته اند با کسب ۳۴ امتیاز و قرار گرفتن در رده سوم جدول، 
خـــود را در جمع تیم های مدعـــی قهرمانی قرار دهنـــد. فولاد در 

بـــازی قبلش موفق شـــد مس رفســـنجان را با نتیجه ســـه بر دو 
در خانـــه حریف و بـــا یک کامبک جالب و دبل گوســـتاوو بانکو، 
مهاجم جدید و آرژانتینی اش که از اســـتقال بـــه این تیم آمده، 
شکســـت دهد تا به ســـومین برد پیاپی اش دســـت پیدا کند و از 
لحـــاظ تعداد بردهـــای متوالی، بهترین عملکرد را در ســـه هفته 
اخیر داشته باشـــد. گل محمدی اما در شرایطی باید تیمش را به 
مصاف تیم ســـابق خود به میدان بفرستد که پرسپولیس هم در 
وضعیتـــی ایده آل، پا به این دیدار می گـــذارد. قرمزهای پایتخت، 
در بازی قبل شـــان برابـــر تراکتور، دو بر صفر به پیروزی رســـیدند 
تا هم یکی از رقبای مســـتقیم شـــان را شکســـت دهنـــد و هم با 

۳۳ امتیازی شـــدن و قرار داشـــتن در رده چهارم جـــدول، دوباره 
در کورس قهرمانی قـــرار بگیرند. اما برای این بـــازی، دیگر کریم 
باقری ســـرمربی موقت پرسپولیس نیســـت و او پس از سه برد و 
یک تســـاوی در لیگ برتر و یک شکســـت در بازی سوپرجام، تیم 
را به اســـماعیل کارتال تحویل داده و این سرمربی ترکیه ای سابق 
فنرباغچه که بازی با تراکتور را از روی ســـکوها تماشا کرد، در بازی 
حســـاس مقابل فولاد، برای اولین بار به صورت رســـمی، هدایت 
پرســـپولیس را بر عهـــده خواهد داشـــت و باید دید ســـرخ ها با 
ســـومین ســـرمربی فصل شـــان، چه عملکـــردی در ادامه فصل 
جاری خواهند داشـــت. البته پرســـپولیس در ایـــن بازی، محمد 
خدابنـــده لو را بـــه دلیل اخراج در بـــازی قبل در اختیـــار ندارد و 
میاد ســـرلک، اوســـتون اورونـــوف و وحید امیری هـــم به دلیل 
مصدومیت بـــه این بـــازی نمی رســـند. وضعیت امید عالیشـــاه 

هم که گفته شـــده  آســـیب دیده، در هاله ای از ابهـــام قرار دارد.
فولاد و پرســـپولیس، تاکنـــون 5۳ بار با هـــم در لیگ های آزادگان 
و برتـــر، جـــام حذفی و ســـوپرجام بـــازی کرده اند کـــه حاصل آن 
۲8 بـــرد برای پرســـپولیس، ۱۲ برد بـــرای فولاد و ۱۳ تســـاوی بوده 
اســـت. این دو تیـــم تاکنون ۴5 بـــار در لیگ برتر بـــه مصاف هم 
رفته انـــد کـــه ۲۲ برد برای پرســـپولیس و ۱۱ برد هم بـــرای فولاد به 
دســـت آمده و ۱۲ بار هم بازی دو تیم مســـاوی شـــده است. بازی 
رفت دو تیم که در ورزشـــگاه ســـردار آزادگان قزوین برگزار شـــد، 
با نتیجه دو بر صفر به ســـود پرســـپولیس به پایان رســـید و حالا 
بایـــد دید گل محمدی پـــس از باخت به خوان کارلـــوس گاریدو، 
برابـــر کارتال چه نتیجـــه ای کســـب می کند. یحیی تاکنـــون، ۱5 
بار بـــه عنوان ســـرمربی با تیم هـــای مختلف برابر پرســـپولیس 
قرار گرفته و به پنج برد، دو مســـاوی و هشـــت شکســـت رسیده 
و حـــالا باید دیـــد تیم آماده او مقابل پرســـپولیس بـــا انگیزه چه 

نمایشـــی خواهد داشت.

اســـماعیل کارتـــال، ســـرمربی جدیـــد 
پرســـپولیس عصـــر دیـــروز در مراســـم 
معارفه خود گفت:»عید مبعث را تبریک 
می گویـــم و خوشـــحالم در یـــک کشـــور 
مســـلمان حضـــور دارم. قبـــل از اینکـــه 
اینجا بیایم در مورد پرســـپولیس تحقیق 
کردم و فهمیدم پرســـپولیس ۴۰ میلیون 
هوادار پرشـــور دارد. بعد از اینکه متوجه 
شـــدم پرســـپولیس تیمی ریشه دار است 
و هواداران و اهداف بزرگی دارد، تصمیم 
گرفتـــم بـــه این تیـــم بیایـــم تا بـــا هم به 

موفقیت هـــای بزرگ برســـیم.«
او گفت: »فلســـفه فوتبال مـــن، فوتبالِ 
رو بـــه جلـــو اســـت و دوســـت دارم تیمم 
همیشـــه برنده باشـــد. ســـال گذشته در 
لیگ هـــای اروپایـــی در پنالتی هـــا بـــود 
کـــه جـــام را از دســـت دادیم ولـــی تمام 
رکورد ها از جمله گل، امتیاز و بیشـــترین 
لمـــس تـــوپ در محوطـــه جریمـــه را به 
نام خـــود ثبت کردیم. ۲ رئیس باشـــگاه 
فنرباغچه رقابت ســـختی با هم داشتند 
و بـــرای اینکه ۲ رئیس باشـــگاه بخواهند 
مورینیـــو را انتخاب کنند، بـــا هم رقابت 
می کردنـــد. در نهایـــت مجبور شـــدم از 
فنرباغچـــه جـــدا شـــوم. الان ســـرمربی 
پرسپولیس هستم و تمام تجربیاتم را در 

اختیـــار این تیـــم قـــرار می دهم.«
کارتال اظهار کـــرد:»در طول مربیگری ام 
با مربیان بـــزرگ زیادی کار کـــردم. یکی 
از آنها یواخیم لو، ســـرمربی اســـبق تیم 
ملی آلمان و دوســـت صمیمی ام اســـت. 
او را دعـــوت کـــردم و امیدوارم بـــه ایران 

بیایـــد. بـــا گاس هیدینـــگ کـــه در تیـــم 
ملـــی هلند، بارســـلونا و چلســـی بودند، 
همکاری داشـــتم و کنار او بزرگ شدم. با 
کارلوس آلبرتـــو که ۲ بار برزیل را قهرمان 
دنیا کـــرد، کار کـــردم. وقتـــی فوتبالم در 
فنرباغچـــه تمام شـــد، به عنـــوان مربی 
تیـــم آکادمـــی فنرباغچه مشـــغول به کار 
شـــدم و اولیـــن تاکتیک هـــا را پریـــرا به 

من یـــاد داد.«
بیـــان  ســـرمربی جدیـــد پرســـپولیس 
کرد:»البتـــه به این چیزها راضی نیســـتم 
و فوتبـــال برایـــم مثـــل چاهی اســـت که 
انتهـــا نـــدارد. من و تیـــم فنی کـــه با هم 
کار می کنیـــم از اینکه دانش فوتبالی مان 
را بیشتر کنیم، ترسی نداریم. چیزهایی 
کـــه در فوتبال از نظـــر تکنیکی، تاکتیکی 
و فیزیولوژی وجـــود دارد از نزدیک دنبال 
می کنـــم زیرا اگـــر این چیزها را نداشـــته 
باشـــید، نمی توانید در تیـــم بزرگی مثل 

پرســـپولیس  کار کنید.«
او ادامه داد:»اگر اینجا هســـتم، نه فقط 
بـــرای پرســـپولیس بلکـــه بـــرای فوتبال 
ایـــران هر کاری از دســـتم بربیاید، انجام 
خواهـــم داد. از روزی که بـــه ایران آمدم، 
مـــردم ایـــران بخصـــوص تماشـــاگران 
پرشـــور پرســـپولیس بـــا مـــن محترمانه 
برخـــورد کردنـــد و از آنها ممنونـــم. برای 
پرســـپولیس و بـــرای فوتبـــال ایـــران به 
عنـــوان اســـماعیل کارتـــال، شـــب و روز 
کار خواهـــم کـــرد و قـــول می دهـــم هـــر 
کاری از دســـتم بربیایـــد، انجـــام بدهم. 
پرســـپولیس در چنـــد پســـت نیـــاز بـــه 
تقویت دارد. ۲ بازی مهم آســـیایی داریم 
که اصاً راحت نیســـت. برای جنگیدن  
در ۲ جـــام باید عمق ترکیب بالا باشـــد 
و واقع بیـــن باشـــیم. بـــرای هـــواداران 

پرســـپولیس و جامعه فوتبـــال ایران هر 
کاری بتوانـــم انجـــام می دهم.«

بـــه  ســـرمربی پرســـپولیس در پاســـخ 
ســـؤال خبرنـــگاری کـــه گفتـــه بـــود آیـــا 
می توانـــد کار ناتمام مصطفـــی دنیزلی را 
در پرســـپولیس تمـــام کند و ایـــن تیم را 
به قهرمانی برســـاند، گفت:»بـــا دنیزلی 
صحبـــت کردم. قطعـــاً به اینجـــا آمده ام 
کـــه پرســـپولیس قهرمـــان شـــود و جام 
بگیـــرد ولی بـــه تنهایی نمی توانـــم. باید 
رئیس باشـــگاه، درویش و شما به عنوان 
خبرنگار به مـــا کمک کنیـــد. طرفداران 
باید یاری رسان ما باشـــند و بازیکنان نیز 
به ما اعتماد داشـــته باشند. من هم باور 

دارم کـــه موفق خواهیم شـــد.«
کارتـــال در خصـــوص همـــکاری با ســـید 
جـــال حســـینی اظهـــار کرد:»با  ســـید 
جـــال حســـینی صحبـــت کـــردم، روز 
اولی کـــه در تمرینـــات بودیم، قـــرار بود 
همـــه بیایند ولی او نیامد. فـــردا آمد و به 
همراه باقـــری خودش را معرفـــی کرد. از 
خودشـــان به من گفتند که بـــه او گفتم 
بیا تـــا چنـــد هفته ای بـــا هـــم کار کنیم، 
اگر دوســـت داشـــتی همکاری می کنیم و 
اگـــر نه هم خیلی دوســـتانه بـــه او اطاع 
می دهـــم. چیـــزی کـــه خیلـــی دوســـت 
داشـــتم این بود کـــه در ایران هـــواداران 

افراطـــی وجود نـــدارد.«
سرمربی جدید پرســـپولیس در پایان در 
خصـــوص ترافیک تهـــران و کریم باقری 
این گونه صحبـــت کرد:»ترافیـــک تهران 
واقعاً خســـته کننده است و اینکه از هتل 
به ورزشـــگاه برویـــم و برگردیـــم واقعاً مرا 
کافـــه می کند. کریـــم باقـــری خیلی به 
ما کمک کرده اســـت و تـــا روزی که اینجا 

هســـتم، کنار مـــن خواهد بود.«

 
تیم زنـــان پرســـپولیس در دور رفت مرحله 
نیمه نهایی لیگ دســـته اول زنان توانســـت 
بـــا نتیجـــه ۳ بـــر صفر از ســـد فـــولاد بگذرد 
و بـــا ایـــن پیـــروزی، سرخ پوشـــان پایتخت 
در یک قدمـــی صعـــود بـــه لیـــگ برتـــر قرار 
گرفتنـــد.  شـــاگردان شـــادی رضایـــی بعد 

از صدرنشـــینی در مرحلـــه مقدماتـــی، در 
ورزشـــگاه تختـــی اهـــواز بـــه مصـــاف فولاد 
خوزســـتان رفتند. آنها نیمه اول را با یک گل 
به پایان بردنـــد، ولی اعتراضـــات به داوری 
باعث شـــد دقایقی هم بازی متوقف شـــود. 
فولادی هـــا معتقـــد بودنـــد یـــک گل آنها از 
خـــط دروازه رد شـــده و از چشـــم داور دور 
مانده اســـت. همچنیـــن در صحنـــه دیگر 
گل ســـالم آنها بـــه اشـــتباه آفســـاید اعام 
شـــده و همین موضوع باعث شـــد بشدت 
بـــه قضـــاوت داور معترض شـــوند. در نیمه 
دوم پرســـپولیس توســـط فاطمه قاسمی و 
فاطمه امیری به گل رســـید. البته فولاد نیز 

صاحب یک ضربه پنالتی شـــد کـــه فاطمه 
جمشیدی پشت توپ ایســـتاد و با واکنش 
خـــوب گلر پرســـپولیس روبه رو شـــد. البته 
داور دســـتور به تکرار ضربـــه پنالتی داد که 
برای بـــار دوم هم وارد دروازه نشـــد، ولی در 
نهایت پرسپولیســـی ها در حالـــی که نیمه 
دوم ۱۰ نفـــره شـــده بودنـــد گل ســـوم را بـــه 
ثمر رســـاندند. این دو تیم روز دوشـــنبه ۱5 
بهمن ماه در ورزشـــگاه شـــهید درفشـــی فر 
تهران بـــازی برگشـــت را انجـــام می دهند. 
بـــا ایـــن ســـه گل قرمزپوشـــان اهـــوازی از 
حداقل شـــانس بـــرای صعود بـــه لیگ برتر 
برخوردار شـــدند. در بازی دیگر نیمه نهایی 

ســـپنتا تهران که ۱۰ بازی خود در مرحله 
مقدماتی بـــدون باخت بـــه پایان برده 

بود، در شـــیراز به مصاف ایســـاتیس 
کران فـــارس رفـــت و در خانه حریف 
خـــود غافلگیـــر شـــد؛ به طوری کـــه 
شاگردان پروانه کران خسروی موفق 

شـــدند بردی ۲ بر صفـــر را برابر ســـپنتا 
به دســـت آورند و با این پیروزی، ایساتیس 

کـــران فارس حـــالا در یک قدمـــی صعود به 
لیگ برتـــر اســـت. براســـاس برنامه ریزی 
انجام شـــده، دیدار برگشـــت ایـــن دو تیم 
هـــم روز دوشـــنبه پانزدهـــم بهمن ماه در 

تهـــران برگزار می شـــود.

فوتبال بانوان

پریسا غفاری
خبرنگار

مراسم معارفه کارتال برگزار شدمراسم معارفه کارتال برگزار شد

فوتبال برایم مثل چاه  بی انتهاستفوتبال برایم مثل چاه  بی انتهاست

نشست خبریگزارش

فولاد جمعه به مصاف پرسپولیس می رودآبی های پایتخت، امروز میزبان استقلال خوزستان  

یحیی؛ اولین رقیب کارتالهمنام ها به دنبال برد!
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یادداشت

حوادث جهان

گـــروه حـــوادث/ اعضای باند ســـرقت وقتی در دورهمی شـــبانه در 
یـــک قهوه خانه فهمیدند که صاحـــب یک خانه، 5 کیلـــو تریاک در 
فریزر یخچالش جاســـاز کرده نقشه ســـرقت را اجرا کردند اما فقط 

400 گـــرم تریاک یافتند.
به گـــزارش خبرنـــگار حـــوادث »ایـــران«، اوایل عید امســـال، مرد 
جوانـــی در تماس با پلیس از ســـرقت دومیلیـــاردی خانه اش خبر 
داد. او در تحقیقات گفت: به همراه خانواده ام به سفر رفته بودیم 
و زمانی که بازگشـــتیم، متوجه شدم قفل در ورودی خانه شکسته 
شده و ســـارقان دومیلیارد طلا و ســـکه، به همراه موتورسیکلتم را 
به ســـرقت برده اند.با شـــکایت مرد جوان تحقیقات پلیســـی آغاز 
شـــد و کارآگاهان با شـــکایت های مشابه مواجه شـــدند. در تمامی 
ســـرقت ها، زمانی کـــه صاحبخانه هـــا در خانه نبودند، به شـــیوه 
توپی زنی وارد شـــده و ســـرقت را انجام داده اند.در ادامه تحقیقات 
و بازبینـــی دوربین هـــای مداربســـته اطراف محل ســـرقت، تصویر 
ســـارقان به دســـت آمد و مشخص شـــد آنها از ســـارقان سابقه دار 
هســـتند. در نهایت کارآگاهان پلیس موفق به شناسایی سردسته 
باند و 7 عضو دیگر شده و متهمان را دستگیر کردند.سردسته باند 
در تحقیقـــات گفت: در زندان با هم ســـلولی هایم قرار گذاشـــتیم 
کـــه بعـــد از آزادی ســـرقت از خانه هـــا را انجام دهیم. ما به شـــیوه 
توپی زنی بـــه ســـراغ خانه هایی که چراغ هایشـــان خامـــوش بود 
رفته و ســـرقت هایمان را اجـــرا می کردیم. تمامی ســـرقت هایمان 

اتفاقـــی بود به غیـــر از یک ســـرقت کـــه دو میلیارد طلا و ســـکه و 
موتورسیکلت ســـرقت کردیم. ماجرای آن با سرقت های دیگر فرق 
داشـــت. یک شـــب که در قهوه خانه بودیم، میز کنار دســـتی مان 
یکســـری دزد بودند و در رابطـــه با یک خانه صحبـــت می کردند و 
ایـــن که صاحب خانه 5 کیلو تریاک را به صـــورت حرفه ای در فریزر 
جاســـاز کرده اســـت. آنها ناخواســـته آدرس خانه را دادند و ما هم 
برای ســـرقت تریاک ها راهی خانه شدیم. آن شب بجز طلا و سکه 
و موتورســـیکلت چیزی به دست نیاوردیم. چند روز بعد که متوجه 
شـــدیم صاحب خانه هنوز برنگشته اســـت برای سرقت تریاک ها 
دوباره به آن خانه برگشـــتیم اما این بار حـــدود 400 گرم تریاک پیدا 
کردیـــم که به صـــورت خیلی حرفه ای داخل فریزر جاســـاز شـــده 
بود.با اعتـــراف متهمان به ســـرقت های ســـریالی از خانه ها، آنها 
به دســـتور بازپرس جنایی روانه بازداشـــتگاه شدند و تحقیقات در 

این خصـــوص ادامه دارد.

سرقت 400 گرم تریاک 
از داخل فریزر

گروه حـــوادث /پســـر دســـتفروش که به 
اتهام فریب و آزار دختر نوجوانی محاکمه 
شده بود، از ســـوی قضات دادگاه کیفری 
یک اســـتان تهـــران به شـــاق و خدمات 

نظافتی در بهشـــت زهرا محکوم شـــد.
به گزارش »ایران«، آبان  ماه امســـال دختر 
16 ســـاله ای بـــه همـــراه پدر و مـــادرش به 
پلیـــس آگاهی رفت و از پســـر 21 ســـاله ای 

به نـــام نوید شـــکایت کرد.
وی در تشـــریح ماجرا به مأمـــوران گفت: 
چنـــد مـــاه قبـــل در یکـــی از شـــبکه های 
اجتماعی با نوید آشـــنا شـــدم. او در یکی 
از مجتمع هـــای تجـــاری کار می کـــرد و 
چنـــد بـــاری او را در محـــل کارش دیـــده 
بودم تـــا اینکـــه یـــک روز که بـــرای خرید 
بـــه آن مجتمع تجـــاری رفتم، نویـــد از من 
خواســـت با هم به تولد دوســـتش برویم، 
من هـــم بـــه خاطـــر اعتمـــادی که بـــه او 
داشـــتم همراهش رفتم. ســـوار تاکســـی 
شـــدیم و دقایقی بعد به خانـــه ای در غرب 
تهـــران رســـیدیم. وقتی بـــا کلیـــد در را باز 
کـــرد تعجب کردم زیـــرا بعد از اینکـــه وارد 
آپارتمان شـــدیم، دیـــدم هیچ کس داخل 
خانـــه نیســـت. نوید هـــم به ســـرعت در 
آپارتمـــان را قفـــل کـــرد و کلیـــدش را روی 
اوپن آشـــپزخانه گذاشـــت؛ می خواستم از 
آنجـــا خارج شـــوم که مـــرا کتـــک زد و بعد 
هم مـــورد آزار قرار داد. ســـاعتی بعد وقتی 
بـــه داخل یکـــی از اتاق ها رفـــت از فرصت 
اســـتفاده کـــرده و فـــرار کـــردم. بـــه خانه 

که رســـیدم مـــادرم بـــا دیدن ســـر و وضع 
آشـــفته ام پیگیـــر ماجرا شـــد و حقیقت را 

بـــه او گفتم.
پـــس از این شـــکایت، مأموران نویـــد را در 
محل کارش بازداشـــت کردنـــد اما مدعی 
شـــد دختر نوجوان با میل خودش همراه 
او بـــه خانه اش رفته اســـت. بـــا این حال 
بعـــد از تفهیـــم اتهام بـــرای او وثیقـــه ای تا 
زمان برگزاری دادگاه تعیین شـــد اما چون 
نتوانســـت وثیقـــه را تأمین کند با دســـتور 

قضایی به زنـــدان رفت.
 بـــا تکمیـــل تحقیقـــات، پرونـــده بـــرای 
رســـیدگی بـــه شـــعبه 2 دادگاه کیفری یک 

اســـتان تهران فرســـتاده شـــد.

در دادگاه چه گذشت؟
در ابتدای این جلسه، شـــاکی برای متهم 

درخواست اشـــد مجازات کرد.
سپس نوید به جایگاه رفت و گفت: اتهام 
تجاوز به عنف را قبـــول ندارم. ما همدیگر 
را دوست داشـــتیم. من برای ملاقات با او 
چند بار خانـــه ای را برای چند ســـاعت به 
مبلـــغ 800 هزار تومان اجـــاره می کردم و با 
هم به آنجا می رفتیـــم. من به زور و تهدید 

او را آزار نداده ام.
متهم در پاســـخ به ســـؤال قاضی که پس 
چرا این دختر از تو شـــکایت کرده اســـت، 
گفت: چون پدر و مـــادرش متوجه رابطه 

پنهانی ما شـــدند و او مجبور شـــده بگوید 
من بـــه زور او را آزار داده ام.

قاضی پرســـید: چرا در پیامک های ارسالی 
شاکی را تهدید کرده بودی؟

متهم گفت: آن پیام هـــا بعد از ارتباط مان 
بـــود و من بـــا او شـــوخی می کـــردم وگرنه 
او را دوســـت داشـــتم و رابطـــه مـــا کامـــلاً 

عاطفـــی بود.
در پایـــان جلســـه، قضـــات بـــا توجـــه به 
بررســـی پیامک های رد و بدل شـــده بین 
آنها و مدارک و مســـتندات پرونده، متهم 
را از اتهـــام تجـــاوز بـــه عنـــف تبرئـــه و او را 
به خاطـــر ارتباط نامشـــروع بـــه 100 ضربه 
شـــلاق حـــدی محکـــوم کردنـــد. قضات 
دادگاه همچنیـــن بـــرای عبـــرت و آگاهـــی 
متهم از آثار ســـوء ناشـــی از ایجاد این نوع 
اعمـــال مجرمانـــه و در راســـتای حمایت 
مراجع قضایـــی از حقوق زنـــان، دختران 
و نوجوانان و دور نگه داشـــتن آنها از انواع 
آســـیب های اجتماعـــی و سیاســـت های 
قضایی قوه قضائیـــه در برخورد با این گونه 
جرایـــم و مجرمین و جلوگیری از آســـیب 
روحی ناشی از سوء استفاده از احساسات 
نوجوانـــان و به منظور رونـــد ترمیمی جرم 
ارتکابـــی، متهـــم را بـــه خدمـــات عمومی 
رایگان در شـــهرداری و در بخش خدمات 
نظافـــت در بهشـــت زهـــرا بنا بـــر توانایی 
جســـمانی وی بـــرای مدت 5 مـــاه روزانه 5 
ســـاعت بجز جمعه و ایام تعطیل محکوم 

کردند.

 کار  در بهشت زهرا؛ مجازات فریب دختر نوجوان کار  در بهشت زهرا؛ مجازات فریب دختر نوجوان

دوربین مخفی با چاشنی نقض حقوق شهروندی

پلیس به ســـازندگان دوربین مخفی و انتشـــاردهندگان آن در فضای مجازی هشـــدار و از برخورد با 
هنجارشـــکنان در این زمینه خبر داد. هر چند ســـاخت دوربین مخفی با هدف ســـرگرمی یا جذب 
مخاطب در ذات خود کار ناپســـندی نیســـت اما از آنجا که برخی پا را فراتر نهاده و با ایده پردازی های 
عجیب و گاه نامناســـب به حریم خصوصی افراد ورود کرده یا مســـبب توهین و تحقیر و بی حرمتی 
به مخاطـــب یا حتی ارتکاب جرم می شـــوند به نظر می رســـد ســـاخت چنین فیلم هایـــی نیازمند 

یک سازوکار نظارتی باشد.
ایـــن موضوع را می تـــوان از 3 مبحث »بی هنجاری«، »مجازات هـــا« و »آموزش« مورد تجزیه و تحلیل 
قرار داد.»بی هنجاری« مفهومی جامعه شـــناختی است و به وضعیتی اشاره دارد که در آن هنجارهای 
اجتماعـــی ضعیف یا نامشـــخص می شـــوند. این وضعیـــت معمـــولاً در دوره های تغییرات ســـریع 
اجتماعی یا بحران ها رخ می دهد و می تواند منجر به احســـاس ســـردرگمی، بی هدفی و گسســـت 
در افراد شـــود. با این تعریـــف می توان گفت ســـازندگان و مخاطبان دوربین هـــای مخفی نیز دچار 
یـــک بی هنجاری عرضـــی و طولی شـــده اند. به نحوی که اگـــر درباره کیفیت و کمیـــت این فیلم ها 
ســـؤالی پرسیده شود با پاسخ های متفاوتی روبه رو می شـــویم. برخی مضمون این فیلم ها را جذاب، 
ســـرگرم کننده و خلاقانه تعبیر می کنند و بعضی آن را ناقض حریم شـــخصی، برهـــم زننده آرامش 
و ســـطحی و ســـردرگم می دانند. به عبارتی دیگر وقتی مؤلفه های مشـــخص و معینی بـــرای یک کار 
در جامعه وجود نداشـــته باشـــد و برای خوب و بد و زشـــت و زیبا چهارچوب مشخصی تعریف نشود 

ماحصـــل آن به بی هنجاری عرضی منتج می شـــود.
البتـــه این معضل فقط مربـــوط به این موضـــوع نیســـت و در کل نبود یک رویکرد مشـــخص برای 
تبیین ارزش ها ســـبب شـــده تا هیـــچ توافق نگاهی در میان مخاطبان چند نســـل حاصل نشـــود.

موضـــوع بعدی بحث مجازات هایی اســـت که برای ســـازندگان دوربین های مخفـــی  در نظر گرفته 
شـــده اســـت. تهیه فیلم به صورت مخفیانه اگر به حریم شـــخصی افراد ورود نداشـــته باشـــد جرم 
نیســـت اما اگـــر آن رفتار منجر بـــه ترک فعل یا انجام فعلی شـــود کـــه از نظر قانون جرم شـــناخته 

شـــده، صرف اینکه دوربین مخفی بوده موجه نیســـت.
 قانونگذار تعریفی برای مقابله با جرایم مرتبط با ســـاخت دوربین مخفی در نظر گرفته اســـت؛اول 
در مورد فرد یا افرادی که به عنوان ســـوژه در واکنش به ســـازندگان کلیپ مرتکب رفتاری می شـــوند 
کـــه می تواند جرم باشـــد و دوم اینکه ســـازنده بـــرای برانگیختن حس و یا واکنش افراد نســـبت به 
موضوعی، فی نفســـه جرمی را مرتکب شود مثل سیلی زدن، قاپیدن گوشی موبایل و... منتها برای 
محرز شـــدن این امر که آیا این رفتارها جرم هســـتند یا خیر، باید جمیع شرایط وجود داشته باشد 
ولی در کل نمی توانیم بگوییم ســـازنده کلیپ به لحاظ عنوانی که روی کلیپش گذاشته از مصونیت 
برخوردار است. در جرایم عمدی قانونگذار 3 عنصر را تبیین کرده است؛ اول اینکه عملی به عنوان 
یک جرم، مشـــخص و بـــرای آن مجازاتی در نظر گرفته شـــده باشـــد. دوم عنصر مادی اســـت مثل 
آســـیب زدن به اموال دیگران، تخریب، ربایش و یا ســـرقت اموال و عنصر سوم هم سوء نیت است.
 اگر برای قاضی محرز و مشـــخص شـــود که شـــخص با نیت سوء دســـت به چنین عملی زده مجرم 

تلقی می شود. 
در ســـاخت و تهیه چنین کلیپ هایی که بخشـــی از رفتارهـــای آن را بتوان از حیـــث عنصر مادی با 
بعضـــی از جرایم منطبق کرد، احراز ســـوءنیت یا عدم آن بســـیار مهم اســـت و حتـــی بر فرض عدم 

احـــراز عنصر روانی یا معنـــوی، باز هم مســـئولیت مدنی به قوت خود باقی اســـت.
بـــا این حـــال به نظر می رســـد قانونگذار هنـــوز مجازات های درخوری بـــرای افرادی کـــه حریم افراد 
را نقـــض می کنند و با برهـــم زدن آرامـــش و امنیت به دنبـــال جذب دنبال کننده هســـتند در نظر 
نگرفته است و سازندگان این فیلم ها سود جذب مخاطب برایشـــان باارزش تر از مجازات احتمالی 

ساخت کلیپ است. 
بنابراین پیش از آنکه هشـــدار پلیس برای سازندگان جدی باشد، باید قوانینی تبیین و با قاطعیت 

اجرا شـــود تا ســـازندگان چنین کلیپ هایی از عواقب و تبعات ساخت آن گریزان باشند.
مبحث سوم نیز ســـرعت ورود فضای مجازی و شبکه های اجتماعی به کشور و جاماندن مخاطبان 

و کاربران و حتی مســـئولان ذیربط در مقوله آموزش و بهره مندی از مزایا و تبعات آن است.
در نظر داشـــته باشـــیم که ورود هر تکنولوژی و فناوری به هرکشـــوری مســـتلزم آموزش و تربیت در 

آن حوزه است. 
بی تردیـــد عواقب غفلـــت در آموزش به مـــرور زمان دامنگیر کاربـــران آن فضا خواهد شـــد. به نظر 
می رســـد در مقوله آموزش به خصـــوص در فضای مجازی بســـیار ابتر عمل کرده ایم. بی شـــک اگر 
ســـازوکار مناســـبی برای آن در نظر گرفته نشـــود چه بســـا در آینده ای نزدیک بســـیاری از بزهکاران 
اعمـــال و جرایم شـــان را بـــا ترفند دوربین مخفـــی پیش می برند تـــا در صورت دســـتگیری بتوانند 

جرم شـــان را توجیه کنند.

سودان

سقوط هواپیما با 18 کشته
 یک هواپیمای کوچک حامل 21 مسافر و خدمه در ایالت »یونیتی« در سودان جنوبی سقوط کرد 
و 18 نفر کشته شـــدند.به گزارش رویترز، این هواپیما صبح چهارشـــنبه از میدان نفتی یونیتی در 
ســـودان جنوبی خارج شـــده بود که ســـقوط کرد. گفته می شـــود 18 نفر از جمله خلبان و کمک 
خلبان کشته شـــده اند و حال سه سرنشـــین دیگر وخیم اســـت. این هواپیما در حال حرکت به 
سمت »جوبا« پایتخت سودان بود. مســـافران همگی کارکنان شرکت ملی گاز و نفت )GPOC( و 

از شهروندان ســـودان جنوبی بودند. علت حادثه هنوز مشخص نشده است.
 

اروپا

طوفان هرمینیا به ایتالیا هم رسید

ســـاکنان منطقـــه »رن« در فرانســـه در پی وقوع ســـیل در خیابان های این شـــهر، مجبور به 
تخلیه خانه هایشـــان شـــدند. به گزارش یورونیوز، طوفان موســـوم بـــه هرمینیا همچنان به 
راه خـــود در سراســـر اروپا ادامـــه می دهد و بخش هایی از ایتالیا و فرانســـه تحـــت تأثیر باران 

تند و بادهای شـــدید قـــرار گرفته اند.
 مناطـــق »توســـکانی« و »لیگوریـــا« در ایتالیا بویـــژه تحت تأثیر ســـیل شـــدید در خیابان ها 
و زیرگذرهـــا قـــرار گرفته انـــد. بادهای شـــدید باعـــث فروریختن دیـــواری در »جنوا« شـــد و 
آتش نشـــانان به جســـت وجو در زیر آوار ســـاختمان ها ادامه دادند تا مطمئن شـــوند کسی 
زیـــر آن محبوس نشـــده باشـــد. رانش زمیـــن همچنین یک جاده را مســـدود کرده اســـت. 
به گفته ســـرویس آتش نشـــانی ایتالیا، تاکنـــون هیچ خانه ای آســـیب ندیده اما تعـــدادی از 
خودروها خســـارت دیده اند. در همین حال، ســـه بخش فرانسه تحت هشـــدار آب و هوایی 

قرمز قـــرار دارند.

مالزی

کاپیتان کشتی ناپدید شد
 گارد ســـاحلی مالزی اعلام کرد پس از واژگونی یک کشـــتی باری در منطقه ســـاحلی ســـاراواک در 
شـــمال ایالت بورنئو شـــش خدمه آن نجات یافتند، اما کاپیتان ناپدید شـــد. به گزارش شینهوا، 
ایزوانهـــادی ایـــدروس، مدیـــر آژانـــس اجـــرای دریانـــوردی مالزی، گفـــت: تیم غواصـــی در حال 
جســـت و جو بـــرای یافتن کاپیتان اســـت که گمان می رود در داخل کشـــتی نیمه غرق شـــده گیر 
افتاده اســـت. بلافاصله شـــش خدمه را نجات دادیم کـــه دو نفر از آنها جراحات جزئی داشـــتند 
و چهار نفر دیگر در وضعیت پایدار هســـتند. شـــرایط نامســـاعد جوی احتمالاً در غرق شدن این 

شـــناور نقش داشـــته اســـت. تحقیقات در مورد این حادثه ادامه دارد.

گروه حـــوادث- مرضیـــه همایونی/ خانـــواده مرد جوانی که 36 ســـال 
قبـــل به قتل رســـیده بود بـــه حرمت پیامبـــر اکـــرم)ص( و همزمان با 

عید مبعـــث، با دریافـــت دیه از قصـــاص قاتل گذشـــت کردند.

قاتل 36 سال بعد از جنایت
 بخشیده شد

به گـــزارش »ایـــران«، 25 اردیبهشـــت 
ســـال 67، جســـد مـــرد جوانـــی بـــه 
دنبـــال آتش ســـوزی خانـــه اش پیـــدا 
شـــد اما پزشـــکی قانونی علت مرگ را 
خفگـــی اعلام کـــرد. با توجه بـــه اینکه 
 آتش ســـوزی نیز عمدی تشخیص داده 
شـــد تیم جنایی با ورود به این پرونده 

به تحقیـــق از شـــاهدان پرداخت. 
تحقیقـــات  در  همســـایه ها  از  یکـــی 
گفت: مقتول و همســـر و دو فرزندش 
از مدتی قبل در طبقه دوم ســـاختمان 
مـــا ســـاکن شـــده بودنـــد. صبـــح روز 
حادثـــه همســـرش را دیدم کـــه همراه 
دو فرزنـــدش هراســـان از خانه خارج 
شـــدند. آن زمان اصـــلاً تعجب نکردم 
تا اینکه متوجه دود از خانه آنها شـــدم 
و بلافاصلـــه بـــا آتش نشـــانی و پلیس 

تمـــاس گرفتم.

ردپای همسر
در ادامـــه تحقیقـــات مشـــخص شـــد 
که همســـر مقتول بـــه نـــام پریوش با 

شـــوهرش اختـــلاف داشـــته از طرفی 
چون زن جـــوان و فرزندانـــش ناپدید 
شـــده بودند نـــام پریوش در لیســـت 
مظنونـــان قـــرار گرفـــت، همچنین در 
ادامه تحقیقـــات، تیـــم تحقیق مطلع 
شـــد که زن جوان با یکـــی از اقوامش 
بـــه نـــام کاوه ارتبـــاط پنهانـــی داشـــته 

. ست ا
بدیـــن ترتیـــب دســـتور بازداشـــت وی 
صادر شـــد. درنهایت رد پای زن جوان 
در یکی از شـــهرهای شـــمالی کشور به 
دســـت آمد و کارآگاهـــان جنایی موفق 

به دســـتگیری او شدند.
زن 25 ســـاله در تحقیقات اولیه منکر 
جنایت شـــد و گفت: روز حادثه همراه 
فرزندانـــم راهـــی مســـافرت شـــدیم و 
در ســـفر بـــودم کـــه از مرگ همســـرم 
باخبر شـــدم، امـــا ترســـیدم برگردم و 

دســـتگیر شوم.
شـــواهد  و  مـــدارک  بـــا  وقتـــی  وی 
پلیســـی روبه رو شـــد به ناچـــار به قتل 
همســـرش با همدســـتی کاوه اعتراف 

کـــه کاوه بلاتکلیـــف در زنـــدان بود و 
اولیای دم حکم را اجرا نکرده بودند، 
وی درخواســـت تعییـــن تکلیف کرد و 
مدعـــی شـــد زمان زیـــادی اســـت در 
زنـــدان به ســـر می بـــرد و اولیـــای دم 
نیز وضعیت او را مشـــخص نکرده اند.
بـــا ایـــن درخواســـت، قضـــات وی را با 
وثیقـــه آزاد کردند، او نیـــز بعد از آزادی 
ازدواج کرد و زندگی جدیدی تشـــکیل 
داده بود تا اینکـــه اولیای دم مقتول از 
آزادی قاتل مطلع شـــده و به دادسرای 
امـــور جنایـــی پایتخـــت رفتـــه و اظهار 
کردند اگـــر وی دیه بپـــردازد از قصاص 
از  یکـــی  می کننـــد.  چشم پوشـــی  او 
فرزنـــدان مقتـــول گفـــت: با گذشـــت 
36 ســـال از قتـــل پدرمـــان، مـــا بـــه 

حرمت مبعـــث پیامبر اکـــرم)ص( که 
پیامبـــر خوبـــی و صلح بـــود از قصاص 
قاتـــل پدرمان گذشـــت می کنیـــم اما 
خواهـــان دریافت دیه هســـتیم.بدین 
ترتیب کاوه دوباره بازداشـــت شـــد و در 
تحقیقات گفت: بعد از آزادی از زندان 
از آنجا که می ترســـیدم اولیـــای دم به 
ســـراغم بیایند و مـــرا قصـــاص کنند، 
دیگر  بـــرای تعیین تکلیف به دادســـرا 
یـــا زنـــدان برنگشـــتم. در ایـــن مدت 
ازدواج کـــردم البتـــه فقـــط همســـرم 
ماجـــرا را می داند و خانـــواده اش خبر 
ندارند من قاتلم.با شـــرطی که اولیای 
دم گذاشـــتند، با کمـــک خیرین، دیه 
درخواستی فراهم شـــد و بدین ترتیب 
از قصـــاص رهایی یافتم و آزاد شـــدم.

قتل پزشک 
حاذق گرگانی 

در خانه
پزشـــک معـــروف و متخصص 
در  خانـــه اش  در  ارتوپـــدی 
شهرســـتان گـــرگان بـــه قتل 
رســـید. ســـرهنگ کارآگاه امیر 
حســـام رئیس پلیـــس آگاهی 
اســـتان گلســـتان گفـــت: در 
پی اعـــام مرکـــز فوریت های 
پلیســـی 110 مبنی بر پیدایش 
ل  منـــز یـــک  ر  د ی  جســـد
مســـکونی، بافاصله مأموران 
اداره مبـــارزه بـــا جرایم جنایی 
پلیـــس آگاهی به محـــل مورد 
نظـــر اعزام شـــدند. بـــا حضور 
مأموران در محل، مشـــخص 
شـــد که وی با ســـاح ســـرد و 
به دلایـــل نامعلومـــی به قتل 
بـــا دســـتور  رســـیده اســـت. 
انتظامـــی  فرمانـــده  ســـردار 
اســـتان گلســـتان، تیمی ویژه 
از مأمـــوران پلیـــس آگاهـــی 
تشکیل شـــده و ابعاد مختلف 
پرونده در حال بررسی است.
مقتول یکی از پزشکان ارتوپد 
معروف و حاذق گـــرگان بوده 
که جســـدش روز گذشـــته در 

خانـــه اش پیدا شـــد.

دستگیری عامان 
درگیری در بیمارستان 

آستارا
فرمانـــده انتظامـــی شهرســـتان آســـتارا از 
بازداشـــت عامـــلان درگیـــری و نـــزاع در این 
شهرستان خبر داد.سرهنگ مرتضی احدی 
در تشـــریح جزئیات این خبر اظهـــار کرد: در 
پی اعلام مرکز فوریت هـــای پلیس 110 مبنی 
بـــر وقـــوع درگیـــری تعـــدادی از جوانـــان با 
ســـلاح ســـرد در داخل پارک مخیری آستارا، 
بلافاصله پـــس از وصول خبر مأموران پلیس 
اطلاعات و امنیت عمومی این شهرستان به 
محل اعزام شدند. در بررسی اولیه مشخص 
شـــد کـــه دو نفـــر بـــا چاقـــو مجـــروح و برای 
مداوا به بیمارســـتان شـــهید بهشتی منتقل 
شـــده اند اما در ادامه ســـایر عوامـــل درگیری 
نیز در بخـــش اورژانـــس این بیمارســـتان با 
چاقوکشـــی، ایجاد درگیری و اخلال در نظم 
عمومـــی کرده اند کـــه با اقدامـــات تخصصی 
و حضـــور بموقع پلیـــس، چهار متهـــم 18تا 
20 ساله در محل شناســـایی و طی عملیاتی 
ضربتی بازداشـــت شدند. یکی از متهمان که 
20 ســـاله اســـت، از اراذل و اوباش سابقه دار 
ایـــن شهرســـتان بـــوده کـــه بـــه همراه ســـه 
عامل دیگر نزاع و درگیری با تشـــکیل پرونده 

تحویل مرجع قضایی شـــدند.

 آتش سوزی عمدی
در کمپ ترک 

اعتیاد
  آتش ســـوزی عمـــدی در مرکـــز تـــرک 
اعتیاد کازرون 3 نفر را روانه بیمارستان 

کرد.
 حامـــد پشـــنگیان سرپرســـت مرکـــز 
آتش نشانی شـــهرداری کازرون گفت: با 
اعلام گـــزارش آتش ســـوزی مرکز ترک 
اعتیاد بـــه ســـامانه 125 آتش نشـــانی، 
بلافاصله آتش نشـــانان ایستگاه شماره 
یک به محـــل مورد نظر اعزام شـــدند و 
مشخص شد  آتش سوزی در آسایشگاه 
این مجموعه رخ داده که آتش نشـــانان 
پـــس از بـــاز کـــردن در و دسترســـی به 
درون آسایشـــگاه 15 نفـــر از افراد گرفتار 
میان دود و آتـــش را نجات دادند و پس 
از آن آتـــش را خامـــوش کردنـــد. بر اثر 
این حادثه ســـه نفر دچار دود گرفتگی 
شـــده بودند که به مرکز درمانی منتقل 
شدند.پشـــنگیان تصریح کـــرد: علت 
ایـــن آتش ســـوزی، عمـــدی گـــزارش 
شده اســـت. تحقیقات برای شناسایی 
عامـــلان این حادثـــه از ســـوی پلیس 

ادامه دارد.

کرد و گفت: از دوران نوجوانی عاشـــق 
کاوه بـــودم اما خانواده ام بـــا ازدواج ما 
مخالفـــت کردنـــد. کاوه از اقـــوام دورم 
بود. مدتـــی بعد هم با تهدیـــد و اجبار 
خانـــواده ام بـــا مقتـــول ازدواج کردم با 
اینکـــه دو فرزند داشـــتم، اما مـــدام با 
هم اختلاف داشـــتیم. تـــا اینکه مدتی 
قبـــل به صـــورت اتفاقـــی کاوه را در یک 
مراســـم دیدم و دوبـــاره با هـــم ارتباط 
گرفتیـــم. چون می دانســـتم شـــوهرم 
مـــرا طلاق نمی دهـــد و خانـــواده ام نیز 
بـــا طلاق مخالفند تصمیـــم گرفتم او را 
بکشـــم. از آنجا که کاوه از اقوام ما بود، 
شـــب حادثه بـــه عنـــوان میهمـــان به 
خانه مـــان آمد و آنجا مانـــد. صبح اول 
وقـــت با کمـــک کاوه، همســـرم را خفه 
کردیـــم و بعـــد من بـــا بچه هـــا از خانه 
خارج شـــدم. قرار بر این بـــود که کاوه 
بعـــد از آتـــش زدن خانه، بیـــرون بیاید 
و بـــه نظر برســـد کـــه شـــوهرم قربانی 

حادثه آتش ســـوزی شـــده اســـت.

آزادی به قید وثیقه
با اعتراف زن جوان، کاوه نیز بازداشت 
شـــد و دو متهـــم در دادگاه پـــای میـــز 
محاکمه رفتند. با توجه به درخواســـت 
اولیـــای دم، پریـــوش و کاوه هـــر دو به 
قصاص محکوم شـــدند، اما با گذشت 
زمان، فرزنـــدان مقتـــول و مادرش که 
اولیـــای دم بودنـــد، از قصاص پریوش 
گذشـــت کـــرده و زن جوان ایـــن بار در 
دادگاه از جنبه عمومـــی جرم محاکمه 
و بـــه حبـــس محکوم شـــد. وی پس از 
تحمل مدت حبس از زندان آزاد شـــد.
با گذشت چندین ســـال از این ماجرا 

کامران علمدهی
روزنامه نگار
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جنجال برای صدور گواهینامه 
موتورسواری بانوان بجا نیست!

ایـــران آنلایـــن/ مازیـــار ناظمـــی، رئیـــس فدراســـیون 
موتورســـواری و اتومبیلرانی ایران با اشاره به اینکه مسأله 
موتورسواری بانوان در کمیســـیون های اجتماعی دولت 
در حال پیگیری اســـت، گفت: مســـأله را بغرنج نبینیم؛ 
چراکه به نتیجه رســـیدن این مســـأله، تحت هر شرایطی 
نیازمند صرف شـــدن یک بازه زمانی ذیل چهارچوب های 
قانونی خود اســـت و با توجه به اینکه هم اینک بســـیاری 
از بانوان کشـــور بدون صـــدور گواهینامه، موتورســـواری 
می کننـــد، اگـــر تصادفـــی بـــرای آنهـــا رخ بدهـــد، هیچ 
شـــرکت بیمه ای عهده دار این حادثه نخواهد شـــد، بهتر 
این اســـت که ســـعی کنیم ایـــن موضوع بـــدون هیاهو و 
جنجال حل شـــود. او ادامـــه داد: موضوع موتورســـواری 
بانـــوان و صـــدور گواهینامـــه بـــرای آنهـــا، با گـــذر زمان 
در چهارچوب هـــای قانونـــی خـــود حـــل خواهـــد شـــد، 
همان طـــور که در زمینه رانندگی ماشـــین های ســـنگین 
بـــه خانم ها گواهینامه اعطا شـــد و بدون هیچ مشـــکلی 

بســـیاری از آنها در حال فعالیت هســـتند.

هوای گرم بهاری چه زمانی فرا می رسد؟
ایـــران آنلاین/ صـــادق ضیاییـــان مدیر مرکـــز پیش بینی 
هواشناســـی گفـــت: آمدن هـــوای بهاری برای شـــهرهای 
مختلف متفاوت اســـت. در حـــال حاضر برای ســـاکنان 
منطقه سردســـیر کشـــور، آب و هوای جنوب کشور بهاری 
محســـوب می شـــود. به طور کلی پیش بینی ما این است 
که در این زمســـتان، دمـــای هوا با توجه بـــه میانگین ۳۰ 
ســـال گذشـــته بیشـــتر اســـت. این عامل باعث شده که 
خیلـــی از بارش ها به صـــورت باران باشـــد و برف کمتری 
را شاهد باشـــیم. او افزود: روزهای پایانی این هفته بارش 
نداریم. هفته آینده هم تقریباً تهران بدون بارش اســـت 
و تاکنون پیش بینی بارندگی نشـــده است. در حال حاضر 
می توانم اعلام کنم که از امروز تا چهارشـــنبه هفته آینده 
یـــک روند نـــرم و ملایـــم افزایش دمـــا را شـــاهد خواهیم 
بـــود. تـــا پایـــان زمســـتان انتظار داریـــم که یک ســـامانه 
بارشـــی یا نفوذ هوای ســـرد را داشته باشـــیم و چند روزی 
شـــهرهای کشـــور تحت تأثیر آن قرار گیرنـــد. بنابراین به 
دلیل تغییرات اقلیمی و سیســـتم های بارشی کوتاه مدت 
به طـــور کلی نمی شـــود به این ســـؤال به صـــورت دقیق و 

قطعی پاسخ داد.
 

 تعیین تکلیف معلمان خرید خدمت
تا دو هفته دیگر

ایرنـــا/ علاءالدین رفیـــع زاده، رئیس ســـازمان   اداری و 
اســـتخدامی کشـــور اعلام کرد: معلمان خرید خدمت 
تا دو هفته دیگر تعیین تکلیف می شـــوند. بررســـی های 
کارشناســـی و جمع بندی هـــا دربـــاره تعییـــن تکلیـــف 
ایـــن گـــروه از معلمـــان انجام شـــده و در حـــال تعامل 
بـــا ســـازمان برنامه وبودجـــه بـــرای تأمیـــن بودجه آن 
هســـتیم. وی درباره متصل نبـــودن بخش هایی از این 
ســـازمان به درگاه ملی صدور مجوزها گفت: دســـتورات 
لازم داده شـــده تا دســـتگاه های مرتبط با سازمان اداری 
و اســـتخدامی بـــزودی بـــه درگاه ملـــی مجوزهـــا متصل 
شـــوند. رفیع زاده درباره ســـاماندهی نیروهای شـــرکتی 
در دســـتگاه های اجرایی با تأکید بر اینکـــه مهلت داده 
شـــده به دســـتگاه ها بـــرای ثبـــت اطلاعـــات نیروهای 
شـــرکتی خود بعـــد از ۱۵ بهمـــن ماه تمدید نمی شـــود، 
افـــزود: از ایـــن پس بودجـــه دســـتگاه ها بـــرای تأمین 
نیروهـــای شـــرکتی فقط بر اســـاس اطلاعاتـــی خواهد 
بود که به این ســـازمان ارسال شده اســـت. وی هشدار 
داد: بودجه نیروهای شـــرکتی دستگاه هایی که لیست 
نیروهای خـــود را اعلام نکرده اند، منتفی خواهد شـــد؛ 
بـــه طور موردی اگر دســـتگاهی بخواهـــد اطلاعات خود 
را تکمیل کند، ســـامانه را بـــاز خواهیم کرد که اطلاعات 

نیروهای خـــود را وارد کند.

تأمین سیب زمینی در میادین تره بار تهران 
به زودی

ایـــران/ مدیرعامـــل ســـازمان مدیریت میادیـــن میوه و 
تره بـــار شـــهرداری تهـــران گفت: طبـــق هماهنگی های 
انجام شـــده بـــا ســـازمان تعاونی روســـتایی مقرر شـــد 
روزانـــه ۳۵۰ تن ســـیب زمینی به این ســـازمان به منظور 

توزیـــع در میادیـــن و بازارها تحویل شـــود.
مهدی بختیـــاری زاده با بیان اینکه  پیـــش از این روزانه 
۵۰ تـــا ۶۰ تـــن ســـیب زمینی از ســـوی ســـازمان تعاونـــی 
روســـتایی در اختیـــار میادیـــن تره بـــار شـــهرداری قرار 
می گرفـــت، گفـــت:  این رقم مشـــکل تأمیـــن محصول 
مورد نیـــاز را حل نمی کرد. متأســـفانه از ابتدای دی ماه 
نرخ ســـیب زمینی بـــه دلیـــل نوســـانات ارزی و افزایش 
صـــادرات افزایش پیـــدا کـــرد و طبق نرخنامـــه مصوب 
شـــورای نرخگذاری ســـازمان مدیریـــت میادین، امکان 
تهیه ایـــن محصـــولات به ویـــژه ســـیب زمینی از میدان 
مرکزی میســـر نبود. بر اســـاس رصد قیمت محصولات 
فرنگـــی، قیمـــت ســـیب زمینی در خرده فروشـــی های 
ســـطح شـــهر به بیـــش از ۶۰ هـــزار تومان هم رســـیده 
اســـت. طبق وعده هـــای داده شـــده به زودی بـــا توزیع 

در میادیـــن، مشـــکل حل می شـــود.

 ۳۰ درصد افراد دچار کمردرد مزمن هستند
ایران/ دکتر مهشـــید قاســـمی، فلوشـــیپ درد با اشاره 
بـــه اینکه طبـــق آمار بهداشـــت جهانی ۸۰ درصـــد افراد 
یک بـــار کمـــر درد را تجربه می کنند، گفـــت: چهارمین 
عامل بســـتری در بیمارســـتان ها، کمـــر درد و حدود ۳۰ 
درصـــد افراد دچـــار کمردرد مزمن می شـــوند. طبق آمار 
در ایـــران کمـــردرد دومین »بـــار« بیمـــاری را در جامعه 
دارد؛ بـــار بیمـــاری یعنی مشـــکلی کـــه باعـــث ناتوانی و 
کاهـــش کیفیـــت زندگی و هزینه بر شـــدن یک مشـــکل 
در سیســـتم بهداشـــت و درمـــان می شـــود. وی افزود: 
استراحت نسبی، اســـتفاده از کمپرس آب سرد و گرم، 
حرکات اصلاحی و کششـــی، بهداشت خواب، نشستن 
و ایســـتادن در کنتـــرل این درد مهم اســـت. بیش از ۲۰ 
دقیقـــه نباید نشســـت و یا ایســـتاد بلکه باید بـــا تغییر 

وضعیـــت، از اسپاســـم های کمری جلوگیـــری کرد.

»ایران« موضوع کمبود محلول صفاقی را پیگیری کرد

دیالیزی ها در دلشوره 

کلیه ها اعضای مهمی در ســـاختار بدن 
هســـتند که هرگونه اشکال در عملکرد 
آنهـــا از انـــواع عفونت ها و نارســـایی ها 
گرفتـــه تـــا از کار افتـــادن آنهـــا، بیمـــار 
را دچـــار ســـختی و ناتوانـــی می کنـــد و 
حیـــات او را بـــه خطـــر می انـــدازد. بـــه 
گفته متخصصـــان حـــدود ۱۵ درصد از 
مردم کشـــور دچـــار مشـــکلات کلیوی 
در درجـــات مختلف هســـتند اما فقط 
یک درصـــد از ایـــن افراد به مشـــکل از 
کارافتادگـــی کلیه هـــا دچار می شـــوند 
که درهمین یک درصد حـــدود ۱۰۰ هزار 
نفر پیوند کلیـــه انجام می دهند، حدود 
7۰ هـــزار نفـــر همودیالیـــز می شـــوند و 
۶۰۰ نفـــر هم دیالیز را بـــه روش صفاقی 
انجـــام می دهند. بـــه طور کلـــی انجام 
خدمـــات دیالیـــز در هـــر روشـــی برای 
بیمـــاران رایگان بوده و تحت پوشـــش 
بیمه هـــا قـــرار دارد اما آنچه که ســـبب 
نوشـــتن ایـــن گزارش شـــد مشـــکلاتی 
اســـت کـــه گاه و بیـــگاه بـــرای بیماران 
دیالیـــز صفاقـــی کشـــور روی می دهد. 
بـــه یـــاد دارید کـــه چنـــدی پیـــش 7۰ 
بیمـــار دیالیـــزی صفاقـــی بـــا محلـــول 
آلـــوده به آلومینیوم دچار مســـمومیت 
شدند و جان شـــان را از دســـت دادند 
حـــال خبرهـــا حکایـــت از کمبـــود این 
محلول در کشـــور دارد که برای بررسی 
ایـــن موضوع بـــه ســـراغ متخصصان و 

مســـئولین مربوطه رفتیم.

کمبود سرم برای 600 بیمار دیالیز 
صفاقی

دکتر ایرج نجفی، نفرولوژیست و استاد 
بازنشسته دانشگاه علوم پزشکی تهران 
درگفت و گو با »ایران« به کمبود شـــدید 
محلول برای بیمـــاران دیالیزی صفاقی 
در کشـــور اشـــاره می کنـــد و می گویـــد: 
»بیمارانـــی کـــه دچـــار مشـــکل کلیوی 
می شـــوند و به عبارتی کلیه های شـــان از 
کار می افتـــد باید پیوند کلیه برای شـــان 
صورت گیـــرد اما تا زمانی کـــه این پیوند 

صـــورت گیرد بـــرای پاکســـازی بـــدن از 
ســـموم ایجاد شـــده باید دیالیز شوند، 
ایـــن عمـــل بـــه دو روش دیالیـــز خونی 
و دیالیـــز صفاقـــی بســـته به تشـــخیص 
پزشـــک انجـــام می شـــود. روش دیالیز 
صفاقی از حدود ۲۵ ســـال پیش تاکنون 
بـــرای بیماران کلیـــوی در کشـــور انجام 
می شـــود تـــا بیمـــاران بتواننـــد زندگـــی 
بهتـــری را تجربـــه کنند. اگـــر هرکدام از 
روش های دیالیز خونی، صفاقی و پیوند 
در کشـــورها نباشـــد طول عمر بیماران 
کلیوی بســـیار کمتر می شـــود. زمانی که 
پیوند کلیـــه به اصطلاح »پـــس« می زند 
و یـــا پیدا کـــردن رگ بـــرای دیالیز خونی 
ناممکـــن می شـــود تنها راه باقـــی مانده 
بـــرای زنـــده مانـــدن بیمـــاران کلیـــوی، 

دیالیـــز صفاقی خواهـــد بود.«
دیالیز صفاقـــی»PD« یک درمان نجات 
دهنده جـــان بیماران کلیـــوی مبتلا به 
نارســـایی انتهایی اســـت تا خون بیمار 
پاکســـازی و مایعات اضافی از بدن شان 
خـــارج شـــود. بـــر خـــلاف همودیالیز 
کـــه از دســـتگاهی در خـــارج از بـــدن 
بیمـــار در بیمارســـتان ها و بخش های 
همودیالیز اســـتفاده می شـــود. دیالیز 
صفاقی از پرده پوشـــش داخلی شـــکم 
»به نـــام صفـــاق« بـــرای فیلتـــر کردن 
خـــون اســـتفاده می کند و بیمـــاران به 
راحتـــی در منـــزل شـــخصی می توانند 
بعـــد از آموزش های لازم ســـال ها خود 
را دیالیز کننـــد. این متخصص توضیح 
می دهـــد: »بیمـــاری کـــه کلیه هایـــش 
ازکارافتـــاده اســـت می توانـــد مجموعاً 
با اســـتفاده از ایـــن ســـه روش حتی تا 
۵۰ ســـال زندگی قابـــل قبولی داشـــته 
باشد. خوشبختانه پیوند کلیه و دیالیز 
خونی در کشـــور بخوبی در حال انجام 
اســـت. اما متأســـفانه در بخش دیالیز 
صفاقی با مشـــکلات بســـیاری دســـت 
بـــه گریبان هســـتیم. در همـــه دنیا دو 
شـــرکت جهانی »امریکایـــی و آلمانی« 
متکفل تولیـــد ملزومات دیالیز صفاقی 
هســـتند. در ایـــران هـــم بـــا انتقـــال 
تکنولـــوژی از شـــرکت امریکایی تولید 
داخلی توســـط شـــرکت ایرانـــی انجام 
شـــده و اخیـــراً با ورود شـــرکت دیگری 
در ایـــن حوزه قرار اســـت آنهـــا نیز لاین 
تولیـــد محلول هـــای شـــرکت آلمانی را 
در ایـــران بومی ســـازی کننـــد. حُســـن 

همزمـــان بـــا نزدیـــک  شـــدن بـــه ایـــام 
نـــوروز تبلیغات برای روش های ســـریع 
لاغـــری و رســـیدن بـــه وزن ایـــده آل در 
کمتریـــن زمـــان ممکـــن هـــر لحظـــه 
وزهـــا  ر یـــن  ا می شـــود.  گســـترده تر 
شـــبکه های اجتماعی پر شـــده است از 
پیشـــنهادهای مختلف برای انواع رژیم 
غذایی. اما روشـــی که بیـــش از بقیه به 
چشـــم می خورد و خیلـــی از بلاگرها به 
هواداران خـــود توصیه می کننـــد؛ ۱4 تا 
۱۶ ســـاعت تحمل گرســـنگی و مصرف 
تنها انواع نوشـــیدنی  بدون قند و کالری 
اســـت. ایـــن مدل رژیـــم گرفتـــن که در 
میان ایرانی ها به رژیم فســـت مشـــهور 
شـــده بـــا حســـاب ســـاعت هایی که در 
خواب هســـتیم حذف صبحانه و شـــام 
را پیشـــنهاد می دهد. اما آیا این شـــیوه 
گرســـنگی کشـــیدن بـــرای بـــدن مفید 
است؟ کارشناسان در این زمینه نظرات 
ضـــد و نقیضی دارند که بـــه برخی از آنها 

می پردازیـــم.
»انســـان ها در طـــول تاریـــخ دوره هایـــی 
را تجربـــه کرده انـــد کـــه غـــذا کمیـــاب یا 
اصلاً نایـــاب بوده اســـت؛ بنابراین مجبور 
شـــده اند ســـاعت ها گرســـنگی را تحمل 
کننـــد. اما امـــروزه با پیشـــرفت فناوری و 
فراهـــم آمـــدن لوازمی ماننـــد یخچال ها، 
وســـایل حمل و نقل مـــواد غذایی و حتی 
روشـــنایی در شـــب ها، غـــذا به راحتـــی 
در دســـترس همه قـــرار می گیـــرد.« این 
صحبت های دکتـــر ویکی کاتنچی، محقق 
تغذیه در دانشگاه کلرادو است که معتقد 
اســـت »این موضـــوع باعث تغییـــر مهم 
الگوهای غذایی بشـــر شده است. اکنون 
مردم به طور متوســـط و راحـــت در طول 
۱4 ســـاعت از روز، هر زمانی که احســـاس 

گرســـنگی کنند غـــذا می خورند.«
کاتنچـــی براســـاس مطالعـــات اخیـــر 
می گویـــد: مصـــرف مداوم غـــذا ممکن 
است منجر به مشـــکلات سلامتی برای 
ما شـــود، از ایـــن رو محققان شـــروع به 

بررســـی ایـــن موضـــوع کرده اند کـــه آیا 
رژیم هـــای فســـت می توانـــد مزایـــای 
بالقوه ای برای ســـلامتی انســـان داشته 

باشـــد یا خیر.

زمینه تاریخی
والتـــر لانگو، محقق حـــوزه »طول عمر« 
در دانشـــگاه کالیفرنیـــای جنوبی هم با 
تأکید این موضوع کـــه »در طول تاریخ، 
مـــردم دوره هایی را تجربـــه کرده اند که 
به ســـختی به غذا دسترسی داشته اند« 
می گوید: بنابراین، انســـان ها مجبور به 
روزه داری و تحمل ســـاعت ها گرسنگی 
بودنـــد. امـــا لوازمـــی ماننـــد یخچال و 
فریزر دسترســـی به غذا را ســـاده کرده 

. ست  ا
در واقـــع رژیم هـــای فســـت عمدتـــاً بر 
زمان خوردن غـــذا تمرکز دارنـــد. انواع 
مختلفـــی از رژیم هـــای فســـت وجـــود 
دارد که بـــا اصطلاح »روزه داری متناوب« 
هم شـــناخته می شـــوند. با تغذیه ای که 
در چهارچـــوب محدودیـــت زمانی قرار 
می گیـــرد، شـــما هـــر روز ممکن اســـت 
۶ تـــا ۸ ســـاعت مجـــاز به غـــذا خوردن 
باشـــید. در رژیـــم کاهش وزن ســـرعتی 
طـــی روزهـــای متنـــاوب، شـــما هـــر روز 
یـــک یا دو وعـــده غذا می خوریـــد و طی 
دوره ای مشـــخص، کالـــری کمی به بدن 
وارد می کنیـــد. نوعـــی رژیـــم دیگـــر هم 
وجـــود دارد کـــه در آن کالری ها در طول 
هفتـــه محـــدود می شـــوند امـــا در آخر 
هفتـــه هیـــچ محدودیتی در ســـاعت و 

حجم غـــذا خـــوردن ندارید.
دکتر کورتنی پترســـون، محقق تغذیه با 
بودجه NIH )وزارت بهداشت و خدمات 
انســـانی ایالات متحـــده( در دانشـــگاه 
آلاباما، معتقد است: »بحث های زیادی 
درباره مزایـــا و معایب روزه داری متناوب 
یا همان رژیم فســـت به دلیـــل طولانی 
شـــدن این دوره وجـــود دارد. برای درک 
بهتر این موضوع، پترســـون مطالعه ای 
را روی مردانـــی کـــه دارای علائـــم پیش 
دیابت بودند انجام داد. شـــرایط طوری 
طراحی شـــده بود که داوطلبان وزن کم 
نکنند. این مردان بـــه مدت پنج هفته 
از یک رژیـــم غذایی اولیه در چهارچوب 
محدودیت زمانی اســـتفاده کردند. آنها 
فقـــط بین ســـاعت ۸ صبح تـــا ۲ بعد از 

دو بار دیالیز در روز به جای چهار 
بار

بـــه گفتـــه ایـــن اســـتاد دانشـــگاه، در 
دوره ای تعداد بیمـــاران دیالیز صفاقی 
بـــه حـــدود ۱۵۰۰ نفر رســـیده بـــود، اما 
به خاطـــر مشـــکلات گاه و بیگاهـــی که 
برای تأمین ســـرم ها یا سایر ملزومات 
ایـــن بیمـــاران ایجـــاد شـــد و بیماران 
بـــه علـــت کیفیـــت پاییـــن محلول ها 
دچـــار مشـــکلات می شـــدند، ریزش 
فـــراوان بیمـــار از ایـــن روش دیالیـــز 
ر  د ی کـــه  بطور هســـتیم  شـــاهد  ا  ر
حال حاضـــر حداکثر ۶۰۰ بیمـــار   روی 

دیالیـــز صفاقی اند و برخـــی از بیماران 
و پزشـــکان دیگـــر تمایلـــی بـــه ادامـــه 
درمـــان بـــا ایـــن روش   ندارنـــد. بنا به 
گفتـــه متخصصـــان میـــزان مصـــرف 
محلول هـــای دیالیـــز صفاقـــی بـــرای 
هـــر بیمـــار بطـــور متوســـط، روزانه 4 
کیســـه ۲ لیتـــری و حدود ۱۲۰ کیســـه 
ســـرم ۲ لیتـــری در ماه اســـت و اکنون 
بـــا کمبود های ایجاد شـــده هـــر بیمار 
فقـــط می توانـــد ۲ بـــار در روز خـــود را 
دیالیـــز کنـــد که بســـیار بـــرای بدنش 

آسیب زاســـت.
این متخصص نفرولوژیســـت با اشـــاره 

به اینکه اکنون جامعـــه دیالیز صفاقی 
کشـــور اعـــم از بیمـــاران و پزشـــکان 
در یـــک ســـردرگمی و بلاتکلیفـــی قرار 
دارنـــد، می گوید: »ما بشـــدت و مؤکداً 
از ســـازمان ها و مســـئولین مربوطـــه 
درخواســـت می کنیـــم کـــه بـــه ایـــن 
نابســـامانی ها در عرصـــه تولید، توزیع 
و واردات مـــواد و محلول های صفاقی 
پایان دهند و شـــرایط را برای پیشرفت 
کشـــور در ایـــن عرصـــه فراهـــم کنند. 
درحـــال حاضـــر ضـــرورت وجـــود یک 
ســـازمان مســـئول واحـــد و پاســـخگو 
بیش از هر چیز احســـاس می شـــود.«

گزارش خبری

محدثه جعفری
خبرنگار

مدتها ست 
که بیماران 

کلیوی با 
کمبود 
شدید 

محلول های 
دیالیز 

صفاقی 
باوجود دو 

شرکت 
فعال در 

این زمینه 
روبه رو 

هستند 
بطوری که 

دیالیز 
روزانه آنها 

به صورت 
ناقص 
انجام 

می شود

فستینگ 
ممکن 

است 
مزایای 

زیادی برای 
سلامتی 

داشته 
باشد، 

اما لانگو 
هشدار 

می دهد 
که هنوز 
ابهامات 

زیادی در 
این زمینه 
وجود دارد

سازمان غذا و دارو: پیگیر تولید محلول هستیم
در پی مشـــکلات ایجاد شـــده بـــرای بیماران کلیـــوی و کمبود محلول دیالیز صفاقی به ســـراغ ســـازمان 
غذا و دارو رفتیم. این ســـازمان در پاســـخ بـــه پیگیری »ایران« اعـــلام می کند: »ازحـــدود دو ماه پیش، 
هماهنگی هـــای لازم بـــا چنـــد شـــرکت به منظـــور تولیـــد محلول مـــورد نیاز صـــورت گرفته اســـت. این 
همکاری هـــا با هـــدف تأمین پایـــدار این محصول و رفـــع نیاز بیماران در دســـتور کار قـــرار گرفت و طی 
ایـــن مدت، اقدامـــات متعددی برای تســـریع روند تولید و توزیع انجام شـــده اســـت. تلاش شـــده تا با 
بهره گیـــری از ظرفیت هـــای داخلـــی و ایجـــاد هماهنگی میان بخش هـــای مختلف، موانـــع احتمالی در 
مســـیر تولیـــد و تأمین برطرف شـــود. در خصوص مشـــکلات پیش آمـــده برای شـــرکت  ایرانی، برخلاف 
برخـــی گمانه زنی هـــا، این مســـأله ناشـــی از عـــدم تخصیص ارز نبـــوده اســـت. بلکه مشـــکل اصلی، به 
دشـــواری در اثبـــات توزیع مقادیر قبلـــی در زنجیره تأمیـــن بازمی گردد که مورد تأیید و پذیرش ســـازمان 
بیمـــه ســـلامت قـــرار نگرفته اســـت. این امر ســـبب شـــد کـــه فرآینـــد تأمیـــن و توزیع بـــا چالش هایی 
مواجـــه شـــود. بـــا این حـــال، پیگیری هـــای گســـترده ای از ســـوی ســـازمان غـــذا و دارو بـــرای حل این 
مســـأله صـــورت گرفته و تعامل مســـتمری بـــا بیمه ســـلامت برقرار بوده تـــا راهکاری مناســـب برای رفع 

این مانـــع اجرایی پیدا شـــود.«

برش

ظهر می توانســـتند غذا بخورند. سپس 
۱۸ ســـاعت بعـــد بجـــز آشـــامیدنی های 
بدون کالری نباید چیـــزی  می خوردند. 
در مرحلـــه بعـــد، آنهـــا همـــان مقـــدار 
غـــذا را خوردند امـــا فقط در یـــک دوره 
۱۲ ســـاعته در روز؛ ایـــن رژیـــم به مدت 
پنـــج هفتـــه ادامه داشـــت. هیـــچ یک 
از مـــردان وزن کـــم نکردند. امـــا رعایت 
این ســـبک رژیم برای مـــدت طولانی تر 
تفاوت هـــای چشـــمگیری ایجـــاد کرد. 
پترســـون می گویـــد: »رژیـــم غذایـــی با 
محدودیـــت زمانـــی اولیه، کنتـــرل قند 
خون آنها را بهبود بخشـــید و ما تأثیراتی 
روی کاهـــش فشـــار خون آنهـــا یافتیم؛ 
چیـــزی که معادل بود بـــا مصرف داروی 
فشـــار خـــون. ایـــن یافته ها نشـــان داد 
کـــه روزه داری طولانی مدت یـــا محدود 

کردن مـــدت زمان غذا خـــوردن - حتی 
زمانی که روی وزن انســـان تأثیری ندارد 
- می توانـــد روی ســـلامت برخـــی افراد 

باشد. مؤثر 

تأثیرات رژیم فست بر بدن
آنچـــه  دربـــاره  هنـــوز  دانشـــمندان 
هنـــگام رژیـــم فســـت بـــر بـــدن شـــما 
می گـــذرد اطلاعـــات زیـــادی ندارنـــد. 
آزمایشـــگاه ها  در  تحقیقـــات  بیشـــتر 
روی ســـلول ها و حیوانات انجام شـــده 
است. این کار ســـرنخ های اولیه ای را در 
مـــورد اینکه چگونه دوره های گرســـنگی 
می تواند بر بـــدن تأثیر بگـــذارد، فراهم 
آورده اســـت. انجـــام برخـــی رژیم هـــای 
فســـت روی برخـــی حیوانـــات نشـــان 
داده کـــه بـــدن آنهـــا در برابـــر دیابـــت، 

بیماری هـــای قلبـــی و زوال شـــناختی 
محافظت شده اســـت. روزه داری حتی 
در برخـــی آزمایش ها روند پیـــری را کند 
و انســـان را در برابر ســـرطان محافظت 
کرده اســـت. فســـتینگ ممکن اســـت 
مزایـــای زیـــادی برای ســـلامتی داشـــته 
باشـــد، امـــا لانگـــو هشـــدار می دهد که 
هنـــوز ابهامـــات زیـــادی در ایـــن زمینه 
وجـــود دارد کـــه دربـــاره آن بی اطـــلاع 
هســـتیم. برای برخی، این ســـبک رژیم 
ممکـــن اســـت مشـــکلاتی ایجـــاد کند. 
مثـــلاً، مطالعات نشـــان داده  افرادی که 
بـــه طور منظم بیش از ۱۶ تا ۱۸ ســـاعت 
در روز گرســـنه می ماننـــد عـــلاوه بـــر از 
دســـت دادن بافت ماهیچه ای احتمال 
ابتـــلا بـــه ســـنگ های صفـــراوی در آنها 
افزایـــش می یابـــد. لانگـــو می افزاید ۱۲ 

ســـاعت غذا نخـــوردن برای اکثـــر افراد 
مشـــکلی ایجـــاد نمی کند. »ایـــن الگوی 
تغذیـــه در میـــان افرادی کـــه طول عمر 

بالایـــی دارند بســـیار رایج اســـت.«
امـــا مهم تریـــن توصیـــه ایـــن اســـت که 
اگـــر شـــما هـــم بـــرای رژیم های فســـت 
وسوســـه شـــده اید، ابتـــدا بهتر اســـت با 
یک متخصص تغذیه مشـــورت کنید. زیرا 
افرادی که دارای شـــرایط پزشـــکی خاص 
هســـتند یـــا داروهـــای خاصـــی مصـــرف 
می کننـــد، نبایـــد اصـــلاً رژیـــم بگیرنـــد. 
حتی اگـــر گاهی رژیم بگیریـــد، همچنان 
باید انتخاب های غذایی ســـالمی داشته 
باشـــید. دکتر پیترسون توضیح می دهد: 
»بـــه نظر می رســـد که زمان تغذیه بســـیار 
مهم اســـت، اما آنچـــه می خورید احتمالاً 

مهم تر اســـت.«

رژیم فست بگیریم یا نه؟
گزارش

راضیه خوئینی
خبرنگار

وجود دو شـــرکت رقیب بـــرای واردات 
و تولیـــد محلول های صفاقـــی در تمام 
دنیا این اســـت کـــه انحصار شکســـته 
می شـــود و شـــرکت ها در یـــک رقابت 
ســـازنده محلول هـــای بهتر بـــا کیفیت 
بالاتـــر و در حجـــم و اندازه هـــای قابل 
قبول برای برطرف کردن نیاز کشـــورها 

تولیـــد می کنند.«
دکتـــر نجفی توضیـــح می دهـــد: »حال 
وزارت بهداشـــت، ســـازمان غذا و دارو و 
بیمه ســـلامت موظف انـــد پیگیری های 
لازم را بـــرای اختصاص ارز و عقد قرارداد 
و قیمت گـــذاری و خریـــد محلول هـــا از 
شـــرکت های مربوطـــه در موعد مقرر و 
کنترل کیفی محصـــولات به عمل آورند. 
متأسفانه به خاطر عدم هماهنگی های 
لازم در ایـــن بخش ها، میـــان بیماران و 
پزشـــکان مشـــکلات متعددی را شاهد 
تقریبـــاً هیچ کـــس حتـــی  و  هســـتیم 
شـــرکت های مربوطه پاســـخ شفافی به 
مشـــکلات نمی دهند و از سیاست های 
دولـــت اظهـــار بی اطلاعـــی می کننـــد. 
مدتهـــا ســـت کـــه بیمـــاران کلیـــوی با 
کمبـــود شـــدید محلول هـــای دیالیـــز 
صفاقـــی باوجـــود دو شـــرکت فعـــال در 
ایـــن زمینه روبـــه رو هســـتند بطوری که 
دیالیـــز روزانـــه آنهـــا به صـــورت ناقـــص 
انجام می شـــود. گاهی تخصیص ندادن 
ارز بـــرای واردات یـــا خریـــده نشـــدن 
محلول هـــا توســـط بیمـــه ســـلامت یـــا 
بروز ناخالصی هـــا و کنترل های فزاینده 
کیفیت در محلول ها را در زمره علل آن 
اعلام می کنند. مســـأله مســـمومیت با 
آلومینیـــوم و علت دقیـــق آن در پاره ای 
از بیمـــاران یکـــی از ایـــن ســـؤال های 
بـــزرگ بـــرای دســـت اندرکاران دیالیـــز 
صفاقی کشـــور بـــوده و هســـت اما هنوز 
پاســـخ شـــفافی داده نشده اســـت. بنا 
به گفتـــه مســـئولان شـــرکت مربوطه، 
حتـــی آنهـــا نیـــز از کـــم و کیـــف و علت 
دقیـــق وقـــوع آن مســـمومیت اطلاعی 
ندارنـــد چراکـــه اطلاعات لازم ناشـــی از 
آنالیز ســـرم ها و شـــرکت تأمین سدیم 
لاکتـــات در اختیـــار آنهـــا هم نیســـت. 
ایـــن درحالـــی رقـــم می خورد کـــه حتی 
خانواده هـــای بیمـــاران که دنبـــال اخذ 
دیـــه شـــرعی و قانونـــی و ضـــرر و زیـــان 
خود بوده اند از پیگیری شـــکایات خود 

منصرف شـــده اند.«
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گزارش »ایران« از نمایشگاه تجسمی »سوی دیگر«

 سینــماگــران؛
 از قاب دوربین تا بوم نقاشی

وقایعی که نقاشـــی کـــردم، یکی مربوط 
به نوجوانـــی و دیگری تجربه های مربوط 

به ســـال های جوانی ام اســـت.
 وجه اصلی نقاشـــی ها قصه گویی است، 
طراحـــی اش معمولی و کودکانه اســـت. 
من ایـــن شـــیوه نقاشـــی را از بچه ها یاد 

گرفتم.
ایـــن ســـینماگر دربـــاره فعالیت هـــای 
زمینـــه  در  گفـــت:  غیرســـینمایی اش 
تجســـمی پوســـتر طراحی کـــردم و چند 
نمایشـــگاه نقاشـــی هم در ایران، امریکا، 
کانادا و آلمـــان برپا کردم. کارهای قدیمی 
کـــه در زمینه نقاشـــی داشـــتم به صورت 
ســـیاه و ســـفید اســـت، ولی آثاری که به 

نمایشـــگاه آوردم، رنگی اســـت.
او درباره نقدی که به ســـینماگران درباره 
خلـــق آثار تجســـمی دارنـــد، گفت: هیچ 
قاعـــده و قانون و اصلی وجـــود ندارد، هر 
کســـی هر کاری که دوست دارد، می تواند 
انجـــام دهد؛ مثـــاً اگر یک خوشـــنویس 
فیلـــم بســـازد چـــه اشـــکالی دارد یا یک 
فیلمســـاز خطـــاط باشـــد. به نظـــرم در 
یـــک شـــاخه ای از هنر کـــه کار کنیـــد، در 
شـــاخه های دیگـــر هـــم قطعـــاً راحت تر 

وارد می شـــوید. 
مثاً کسی که عکاسی می کند رابطه اش 
با نقاشی بهتر از کسی است که عکاسی 
نکـــرده و نقاشـــی می کند. ســـینماگر یا 
نوازنده خیلی راحت تر نقاشـــی می کند. 
آن چیـــزی که بـــه نظرم عنصر مشـــترک 
بیـــن همـــه هنرهاســـت، هارمونـــی و 

هماهنگی اســـت.
بـــه اینکـــه اهـــل  رضویـــان در پاســـخ 
اهـــل  گفـــت:  اســـت،  گالری گـــردی 
گالری گـــردی هســـتم و زیاد بـــه گالری ها 
ســـر می زنـــم. گالری گـــردی و موزه گردی 

 با نقاشی عاشق سینما شدم
امید بنکـــدار کارگردان، فیلمنامه نویس، 
تدوینگـــر و نقـــاش اهل ایران اســـت که 
فعالیت هـــای هنـــری غیری ســـینمایی 

هم دارد.
نمایشـــگاه  نمایشـــگاه گردان  بنکـــدار 
»ســـوی دیگر« دربـــاره چگونگـــی برپایی 
ایـــن نمایشـــگاه بـــه خبرنـــگار »ایـــران« 
گفـــت: غالباً مـــرا به عنـــوان ســـینماگر 
می شناســـند، ولـــی در ابتـــدا کارم را بـــا 
نقاشـــی شـــروع کردم و ســـال ها نقاشی 
می کـــردم و بعـــد برای تجربـــه کردن یک 
هنر تجســـمی که فعالیت گروهی در آن 
تعریف شـــود، دوره های طراحی صحنه را 
زیرنظر اســـتاد ایـــرج رامین فـــر گذراندم 
و در کاس های ایشـــان بود که شـــیفته 
سینما شـــدم و مســـیر فعالیت هنری ام 
عـــوض شـــد، به طـــوری کـــه از نقاشـــی 
وارد حرفـــه ســـینما شـــدم. دســـتیاری 
فیلمنامه نویســـی و کارگردانـــی کـــردم و 
به طور مشـــترک با کیـــوان علی محمدی 
چهـــار فیلم ســـینمایی، یـــک مجموعه 
تلویزیونی و تعدادی فیلم کوتاه، مستند 

و تجربـــی کارگردانـــی کردیم.
 

فرصتی نو برای سینماگران پیشرو
بنکدار ادامـــه داد: در تمام این ســـال ها 
نقاشـــی و ســـینما را در کنار هـــم دنبال 
می کـــردم تـــا اینکـــه چنـــد ســـال پیش 
به دلیل فرســـودگی از شـــرایط موجود، از 
ســـینما کناره گرفتم و به شکل جدی به 
فضای تجســـمی برگشـــتم. از نقطه آغاز 
شـــروع کـــردم و در کاس هـــای طراحی 
ایمان افسریان ثبت نام کردم و نقاشی را 
به شـــکل جدی پیگیری کردم. تا امسال 
کـــه بعـــد از شـــرکت در چند نمایشـــگاه 
گروهـــی اولین نمایشـــگاه انفـــرادی ام را 
تحت عنـــوان رهاورد زرتشـــت در همین 
مجموعه معاصر سو برگزار کردم. در این 
ســـال ها چون در بین دو فضای تجسمی 
و دراماتیـــک در حرکت بودم، مشـــاهده 
می کردم خیلی از دوســـتان سینماگر در 
حوزه تجســـمی کار می کننـــد و این برایم 
انگیزه ای شد تا این نمایشگاه را گردآوری 
کنم. جمع آوری اطاعات صحبت کردن 
بـــا دوســـتان ســـینماگر، انتخـــاب آثار و 
هماهنگی زمان نمایش هشت ماه طول 
کشـــید تا رســـیدیم به نمایشـــگاه سوی 
دیگر. او درباره انتخاب عنوان نمایشـــگاه 
اینطور توضیـــح داد: در این نمایشـــگاه، 
ســـوی دیگـــری از ســـینماگران را که تا به 
حـــال به عنـــوان فیلمســـاز کارگـــردان و 
بازیگر و طراح می شـــناختیم، به نمایش 
گذاشـــتیم تا تجلیلی باشـــد از ســـینما و 
نقاشـــی برای ســـینماگرانی که بـــا وجود 
محدودیت هـــا و چالش هایـــی کـــه در 
حوزه ممیزی و ســـرمایه مواجه هستند، 
ولی کار هنری شـــان متوقف نمی شـــود.
پوســـتر  در  اینکـــه  دربـــاره  بنکـــدار 
نمایشـــگاه آمـــده که نمایشـــگاه بـــه یاد 
چند بـــزرگ عرصه ســـینما برگزار شـــده 
از جملـــه داریـــوش مهرجویـــی، عباس 
آتیـــا  و  کریمـــی  کیارســـتمی،نصرت 
پســـیانی هـــم گفـــت: این مطلـــب قابل 
ذکر اســـت که عنوان نمایشـــگاه »ســـوی 
دیگـــر« اســـت اما در بروشـــور و پوســـتر 
یـــاد کردیـــم از عزیـــزان ســـینماگری که 
بین ما نیســـتند. هشـــت هنرمندی که 
آثارشـــان در نمایشگاه هست و خودشان 
در قید حیات نیســـتند و در جای دیگری 
بـــه زیست شـــان ادامـــه می دهنـــد. فکر 
کردیـــم بهتریـــن تقدیـــر و تجلیـــل این 
اســـت که نمایشـــگاه را بـــه یاد آنهـــا آغاز 
کنیم. دسترســـی بـــه آثـــار آنها هـــم کار 
آســـانی نبود، پیـــدا کـــردن خانواده های 
بعضی از دوســـتان و گرفتن اجـــازه برای 
امانـــت گرفتـــن آثارشـــان دشـــواری ها و 
پیچیدگی هایـــی داشـــت کـــه دوســـتان 
به دلیـــل محبـــت و اعتمادی کـــه به من 
داشـــتند، همـــکاری کردنـــد. خانـــواده 
عباس کیارســـتمی و داریوش مهرجویی 
خیلی کمک و همراهی کردند، بخصوص 
مونا مهرجویـــی که خیلی دیر ایشـــان را 
پیـــدا کـــردم و نزدیک به زمـــان چیدمان 

توانســـتم از آنها اثـــر بگیرم.
 

رفع سوءتفاهم ها با محک 
زیبایی شناسی

او در پاســـخ به این ســـؤال که نمایشگاه 
ســـوی دیگر را بـــر چه اساســـی چیدمان 
کردیـــد، گفـــت: دو معیـــار وجـــود دارد؛ 
یکـــی انتخـــاب و دیگـــری چیدمـــان در 
فضای گالـــری. در زمینه انتخاب بیشـــتر 
حساسیت من این بود که آثار ارائه شده 
کیفیت خوبی داشـــته باشـــد و به لحاظ 
ارزش های تجســـمی قابل دفاع باشـــد و 
شأن سینماگرها را حفظ کند. متأسفانه 
در ســـال های اخیر شاهد بودیم تعدادی 
از ســـینماگران از شهرت شـــان در جهت 

فـــروش آثـــار تجسمی شـــان اســـتفاده 
کردند کـــه متأســـفانه آن آثار بـــه لحاظ 
تجســـمی و ارزش هـــای زیبایی شناســـی 
کیفیـــت قابل دفاعـــی نداشـــتند و حتی 
در اســـتاندارد عرضـــه در نمایشـــگاه قرار 
نداشـــتند و ایـــن دوســـتان از بلیـــت 
شهرت شـــان اســـتفاده کردنـــد و در این 
ســـوء تفاهماتی  و  دلخوری هـــا  زمینـــه 
در حـــوزه تجســـمی در بیـــن هنرمندان 
از  گروهـــی  آورد.  به وجـــود  تجســـمی 
هنرمندان تجســـمی گایه داشـــتند که 
ما سال هاســـت کار می کنیم و به سختی 
می توانیـــم از گالری هـــا وقت نمایشـــگاه 
بگیریم، ولی دوستان سینماگر به دلیل 
شهرت شـــان به رغم آثار بی کیفیت شان 
زود وقت می گیرند و آثارشان را به قیمت 
بالا به فروش می رســـانند، چون تعدادی 
بضاعـــت خریـــد آثـــار آنهـــا را دارنـــد و پز 
می دهند کار فان هنرپیشـــه روی دیوار 
خانـــه ما اســـت و مهم نیســـت آن اثر به 
لحاظ هنری چه کیفیت یا ارزشـــی دارد.

او ادامـــه داد: مجموعـــه معاصر ســـو دو 
طبقـــه دارد کـــه هـــر دوطبقـــه بـــه ایـــن 
نمایشـــگاه اختصاص پیدا کـــرده، چون 
بـــه شـــکل اســـتاندارد در هـــر طبقه یک 
نمایشـــگاه برگزار می شـــود، اما به دلیل 
کثـــرت هنرمنـــدان و تعدد کارهـــا به طور 
اســـتثنا هر دو طبقـــه به این نمایشـــگاه 
اختصـــاص پیـــدا کـــرد. در چیدمان هم 
ســـعی کردیم در طبقه پاییـــن کارهایی را 
که بـــه لحاظ مدیا به هـــم نزدیک بودند، 
چیدمان کنیـــم و کارهایی کـــه به لحاظ 
مدیا تا جای ممکن کنـــار هم قرار گیرند 
و طبقه بالا بیشـــتر به آثار پیشکسوتان، 
هنرمنـــدان غایـــب و اســـاتید اختصاص 
یافت. در این نمایشـــگاه بـــرای اولین  بار 
اســـت کـــه مخاطـــب گالـــری در ایـــران 
می توانـــد یـــک اثـــر طراحی از جمشـــید 
مشـــایخی را از نزدیـــک تماشـــا کند، این 
اثـــر آقـــای مشـــایخی طراحـــی مـــدادی 
پرتـــره ای اســـت از دوســـت و همکارش 
داوود رشـــیدی. آقای مشایخی این پرتره 
را طراحی کرده و به همســـر آقای رشیدی 
خانم احترام برومند هدیـــه کرده اند که 
به خاطر لطف و اعتماد ایشـــان توانستم 
ایـــن کار را برای نمایش از ایشـــان امانت 
بگیرم. همین طـــور از آقای امیـــر نادری 
که سال هاســـت خارج از ایـــران فعالیت 
فیلمســـازی می کنـــد، یـــک اثـــر طراحی 

خودکاری وجـــود دارد.
 

حضور 33 هنرمند و اثرشان
بنکـــدار دربـــاره تکنیک هـــای مختلفـــی 
کـــه در آثـــار دیـــده می شـــود نیـــز گفت: 
آثـــار ارائـــه شـــده در ایـــن نمایشـــگاه 
تکنیک هـــای متفاوتی دارند. مـــا در این 
مجموعه طراحی، نقاشـــی، ســـرامیک و 
حجم داریـــم. مثـــاً تکنیک آثـــار خانم 
آهو خردمند گواش اســـت، نقاشی های 
پارســـا پیروزفـــر بـــا پاســـتل و اکریلیـــک 
اســـت و آثار آناهیتا درگاهـــی با آکریلیک 
اســـت، مدیاهای آثـــار متفاوت اســـت و 
ســـعی شـــده غیـــر از عکـــس و ویدیو که 
نزدیک به خود سینماســـت، سوی دیگر 
تجســـمی هنرمندان ســـینما به نمایش 
گذاشته شـــود. آثار پارسا پیروزفر که برای 
اولین بـــار در معـــرض نمایـــش عمومی 
قـــرار می گیرد هـــم نقاشـــی و هم حجم 
اســـت یا دوســـت عزیز از دســـت رفته ام 
آتیـــا پســـیانی دو اثـــر حجم دیـــواری در 
این نمایشـــگاه دارد که بـــا چوب، طناب، 
ســـیم و متریال بازیافتی کار شده است. 
تعـــدادی از هنرمندان دیگر مانند نازنین 
فراهانـــی کـــه چهار اثـــر ســـرامیک دارد، 
برای اولین بار به نمایـــش درآمده اند. در 
مجموع 33 هنرمند در این نمایشگاه اثر 
دارند و من نهایت کوششـــم را کرده ام که 

نمایشـــگاه کاملی باشد.
بنکـــدار دربـــاره اینکـــه از کجـــا متوجـــه 
فعالیت هـــای هنری غیرســـینمایی این 
هنرمندان شـــده هم گفـــت: از فعالیت 
عـــده ای در این ســـال ها اطاع داشـــتم 
و در دوره چنـــد ماهـــه پژوهـــش و بـــا 
پرس و جـــو متوجـــه فعالیت دوســـتان و 
همکاران دیگرم شـــدم. مثاً رویا افشـــار 
کـــه دو اثـــر آبرنـــگ درجـــه یـــک از او در 
این مجموعه هســـت یـــا رضـــا بابک که 
مدتـــی اســـت پیگیرانه نقاشـــی می کند 
یا پارســـا پیروزفر که ســـال ها پیش برای 
اولین بار برای نمایشـــگاه انفـــرادی اش با 
یک گالـــری مذاکره کـــرده، امـــا به دلیل 
مشـــغله های ســـینمایی آن نمایشـــگاه 
برگزار نشـــده و این حســـن اتفاق بود که 
با این نمایشـــگاه گروهی همراه دوستان 
سینماگرش بتواند برای اولین بار آثارش 

را به نمایـــش بگذارد.
 

هارمونی بین تجسمی و سینما
و  کارگـــردان  رضویـــان  امیرشـــهاب 

فیلمنامه نویس، از ســـینماگرانی اســـت 
کـــه در حوزه تجســـمی نیز فعالیـــت دارد 
و آثـــاری را در نمایشـــگاه ســـوی دیگر به 

نمایـــش گذاشـــت.
رضویـــان در گفت و گـــو با »ایـــران« درباره 
حضورش در این نمایشـــگاه گفت: امید 
بنکدار بانی برپایی این نمایشـــگاه شد و 
ســـینماگرانی را که در هنرهای تجســـمی 
هـــم فعـــال بودنـــد، بـــه این نمایشـــگاه 
دعوت کرد، من هم 4 کار برای نمایشگاه 
آماده کردم که بـــرای اولین بار به نمایش 

درآمد.
او درباره آثـــارش اینطور توضیح داد: آثارم 
برگرفته از نقاشی ســـنتی یعنی ترکیبی 
قهوه خانـــه ای،  نقاشـــی  مینیاتـــور،  از 
پرده خوانـــی و حاشیه نویســـی بـــا خـــط 

نســـتعلیق است.
او نقاشـــی هایش را بیشـــتر تصویر سازی 
دانســـت و افـــزود: داســـتان ها را خودم 
نوشـــتم و تجربه شـــخصی ام از دو مقطع 
انقاب و جنگ حدفاصل ســـال های 57 
و 67 اســـت. قصه ها را که نوشتم، بعد بر 
مبنایش کاراکتر و شـــخصیت ســـاختم و 
مثـــل پرده خوانی هـــر اثر روایتـــی دارد که 
داســـتان ها از یک جا شـــروع می شـــود و 

خاتمـــه می یابد.
ایـــن ســـینماگر دربـــاره ترکیـــب خـــط و 
نقاشـــی در کارهایـــش گفـــت: در ایـــن 
نقاشـــی ها حاشیه نویســـی بـــا خطـــش 
ســـنگی  کتاب هـــای  از  الهام گرفتـــه 
اســـت؛ شـــاهنامه های چاپ سنگی هم 
همین طـــور اســـت کـــه حاشیه نویســـی 

همـــراه با نقاشـــی اســـت.
رضویـــان دربـــاره اینکه نقاشـــی هایی که 
کشـــیده برگرفته از چه وقایعی در دوران 
زندگـــی اش بـــوده، اینطـــور بیـــان کرد: 

امید بنکدار: 
در این 

نمایشگاه، 
سوی دیگری 

از سینماگران 
را که تا به 

حال به عنوان 
فیلمساز 

کارگردان و 
بازیگر و طراح 
می شناختیم، 

به نمایش 
گذاشتیم تا 

تجلیلی باشد 
از سینما و 

نقاشی برای 
سینماگرانی 

که با وجود 
محدودیت ها 

کار هنری شان 
متوقف 

نمی شود

امیرحسین 
صدیق :

من معتقدم 
کسی که در 

هنر هفتم 
کار حرفه ای 
می کند باید 

نسبت به 
شش هنر 

دیگر اشراف 
کافی داشته 

باشد. از 
نقاشی و 

ادبیات گرفته 
تا بقیه هنرها 

تا بتواند 
هنر هفتم را 

به بهترین 
شکل و با 

مناسب ترین 
کیفیت ارائه 

کند

سعیده احسانی راد
روزنامه نگار

گزارش

آن دیکته کـــرد و اســـتبداد رأی را آورد که 
همـــه آثـــار یا موضوعـــات را بـــا یک لحن 

پیـــش ببری.
 

تأثیر تفکر فیلمسازی بر نقاشی
ایـــن کارگـــردان و نویســـنده دربـــاره تأثیر 
تفکـــری که در فیلمســـازی دارد و آیا آن را 
در حـــوزه تجســـمی هم دنبـــال می کند، 
اظهـــار کرد: طبیعی اســـت مـــن یک آدم 
هستم در فیلمسازی شـــیوه ها، روش ها 
و ابزارهـــای مختلف اســـتفاده می کنم و 
در نقاشـــی هم با ابـــزار دیگر کار می کنم، 
ولی اینهـــا هـــر دو ســـویه هایی دارند که 

جانمایه اش مشـــترک است.
ســـجادی بـــا ابـــراز خشـــنودی از اینکـــه 
نمایشگاه سوی دیگر توسط سینماگرانی 
برپـــا شـــده کـــه فعالیت های تجســـمی 
دارند گفت: من خشـــنودم که دوســـتان 
و همکاران من در حوزه ســـینما دســـتی 
در هنرهـــای تجســـمی دارنـــد و بـــه گونه 
دیگر خودشـــان را ابـــراز کردند این اتفاق 
خیلی خـــوب اســـت و از دیـــدن کارهای 
هنـــری غیرســـینمایی همکارانـــم خیلی 

لـــذت بردم.
ســـجادی در پاســـخ بـــه ایـــن ســـؤال که 
نقاشـــی و  کار در  تفـــاوت  و  شـــباهت 
سینما چیست پاســـخ داد در یک جمله 
نمی توانـــم بگویم ســـینما و نقاشـــی چه 
تفاوت هایـــی دارنـــد، امـــا هـــر دو در یک 
چیز مشـــترک هســـتند، آن هـــم عنصر 
نقاشی است. در ســـینما با ابزار و ادوات 
و دوربین و عوامل انسانی پیش می رود، 
اما در نقاشـــی تماماً خودتان هســـتید و 
یـــک قلـــم و بوم با تفـــاوت شـــیوه کار اثر 
کشـــیده می شـــود، اما من وقتی نقاشی 
می کشـــم، آزادی بیشـــتری دارم تا وقتی 
کـــه در ســـینما فیلـــم می ســـازم، بـــرای 

همین بیشـــتر نقاشـــی می کشم.
او دربـــاره نقدهایـــی کـــه بـــه حضـــور 
ســـینماگران در فضای تجسمی می شود، 
ابـــراز داشـــت: طبیعتـــاً هر کســـی برای 
برخورد با هر اثر آزاد اســـت، نقـــد ایرادی 
نـــدارد، البته نقـــدی که ما را به حاشـــیه 
نبـــرد. متأســـفانه در فضایـــی زندگـــی 
می کنیم که متن توســـط حاشیه بلعیده 
شـــده اســـت، ایـــن نقـــد در همه جـــا به 
چشـــم می خـــورد و مختـــص عرصه هنر 
نیســـت، ایـــن دلیـــل نمی شـــود کســـی 
که مشـــهور اســـت نبایـــد وارد کار هنری 
شـــود؛ ســـینماگرانی هســـتند کـــه در 
کارهـــای تجســـمی هـــم موفق هســـتند 
برپایـــی  حـــد  در  نقاشی های شـــان  و 
نمایشگاه اســـت و در مقابل کسانی هم 
هســـتند که به واســـطه شهرت شـــان با 
اینکه نقاش نیســـتند، به اعتبار ســـینما 

نمایشـــگاه برپـــا می کنند.
ســـجادی درباره اینکـــه آیا قصـــد برپایی 
نمایشـــگاه انفـــرادی در آینـــده را دارد نیز 
گفت: بله چهار ســـری کار بـــرای برپایی 
نمایشـــگاه آمـــاده دارم کـــه منتظـــرم 
شـــرایطش پیش بیاید، اما در این فضای 
نابســـامان نمی دانـــم چه خواهد شـــد. 
فعاً عجلـــه ای بـــرای برپایی نمایشـــگاه 
از کارهایـــی کـــه در ایـــن 10 ســـال انجام 

دادم، نـــدارم.
 

سینماگران محدود به هنر هفتم 
نیستند

امیرحســـین صدیـــق بازیگـــر از جملـــه 
ر  کنـــا ر  د کـــه  ســـت  ا نـــی  ا هنرمند
فعالیت های تلویزیونی و ســـینمایی، در 
زمینه مجسمه ســـازی هم فعال اســـت و 
تا به حال در چندین نمایشـــگاه گروهی 

شـــرکت کرده اســـت.
صدیق در نمایشـــگاه ســـوی دیگر سه اثر 
حجـــم را بـــه نمایـــش گذاشـــته و درباره 
عاقه مندی اش به هنر مجسمه ســـازی 
بـــه خبرنگار »ایـــران« گفت: بیـــش از 20 
ســـال اســـت که کار حجم می کنم و تا به 
حال در چهار نمایشـــگاه گروهی شرکت 
کـــرده ام، امـــا هنـــوز نمایشـــگاه انفرادی 
نداشته ام. اولین نمایشگاه گروهی ام به 
آشـــنایی با دوســـت عزیز مجسمه سازی 
به نـــام ایلخـــان برمی گردد. او همیشـــه 
اصـــرار داشـــت مجســـمه هایی را کـــه 
ســـاخته ام، بـــه نمایش بگذارم تـــا دیده 
شـــوند و یک بار یکـــی از کارهایم را که تازه 
تمام شـــده بود، از زیر دســـتم کشـــید و 
در یک نمایشـــگاه شـــرکت داد! الان بعد 
از چند ســـال بـــه این نتیجه رســـیدم که 
خوب اســـت انـــرژی این مجســـمه ها در 
خانه هـــای افـــراد دیگـــر پخـــش شـــود و 
فقط خانه خـــودم پـــر از کارهای حجمم 
نباشد. در میان اقوام مادری، هنرمندان 
کـــم نبودنـــد. دایی مـــادرم در نیشـــابور 
مجسمه ســـاز، نقاش و بازیگـــر معروفی 
بود به نـــام مصطفی جهانشـــیری که در 
جوانـــی از دنیـــا رفـــت و شـــاید ژن هنر از 
خانـــواده مـــادری بـــه من منتقل شـــده 

باشـــد. من از 18 ســـالگی کار حجم را به 
شـــکل خودآموختـــه شـــروع کـــردم و از 
چهار ســـال پیـــش آثـــارم را در فضاهای 
نمایشـــگاهی بـــه نمایـــش گذاشـــته ام. 
حجم هایـــی کـــه کار کـــرده ام، متریـــال 
متفاوتی دارند: از ســـنگ، برنـــز، چوب، 
گـــچ و پاپیـــه ماشـــه و تقریبـــاً از همـــه 
متریال هـــای مجسمه ســـازی اســـتفاده 

کرده ام.
در  رویکـــردی  چـــه  اینکـــه  دربـــاره  او 
علـــت  گفـــت:  دارد،  مجسمه ســـازی 
حضورم در این نمایشگاه، شناخت قبلی 
و همکاری با امید بنکـــدار بود. ایده امید 
بنکدار به عنـــوان کیوریتـــور )گردآورنده( 
نمایشـــگاه ســـوی دیگـــر خیلـــی جذاب 
بـــود: معرفـــی هنرمنـــدان ســـینماگری 
کـــه به صـــورت دلخواســـته و گاه در خفا 
در حـــوزه هنرهـــای تجســـمی فعالیـــت 
می کنند. متأســـفانه در ســـال های اخیر 
حواشـــی زیادی بـــرای ســـینماگرانی که 
نمایشگاه تجســـمی داشتند، ایجاد شده 
اســـت و اغلب مورد نقدهـــای تندی قرار 
گرفتند. رویکـــرد من در این نمایشـــگاه 
همـــراه با ایـــده امیـــد بنکدار ایـــن بود تا 
نشـــان دهیم هنرمندانی که در سینما و 
تلویزیون فعال هســـتند، اگـــر در فضای 
تجســـمی کار می کنند، می توانند رویکرد 
شـــخصی و آثار قابل دفاعی داشته باشند 
و الزامـــاً همیشـــه دغدغه شـــان برگزاری 
نمایشگاه نیست. من معتقدم کسی که 
در هنـــر هفتم کار حرفـــه ای می کند )چه 
در مقام بازیگر، کارگردان و بقیه عوامل(، 
باید نســـبت به شـــش هنر دیگر اشراف 
کافی داشـــته باشد. از نقاشـــی و ادبیات 
گرفته تا بقیه هنرهـــا تا بتواند هنر هفتم 
را بـــه بهترین شـــکل و با مناســـب ترین 
کیفیت ارائه کنـــد. حجم هایی که از من 
در این نمایشـــگاه به نمایش درآمده، در 
رابطه بامحیط زیســـت اســـت و علت آن 
عاقه زیادی اســـت که به حیوانات دارم. 
این عاقه از کودکی من آغاز شـــد. پدرم 
شـــکارچی بود، بـــه همین خاطـــر من از 
کودکی از نزدیک بـــا حیوانات، با آناتومی 
آنها و شـــیوه حرکت شـــان آشـــنا بودم. 
به واســـطه طراحی از حیوانـــات در طول 
ســـال ها و طراحی هایی که برای کارهای 
عروســـکی خودم و تمرین هایی که برای 
بررســـی فیزیـــک و رنگ شناســـی همـــه 
حیوانات و ساخت عروســـک های پروژه 
کلیله و دمنـــه خانم مرضیه برومند کردم 
و به خاطـــر عاقـــه و مطالعات شـــخصی 
خـــودم، بـــا آناتومـــی حیوانات آشـــنایی 
داشـــتم. یک سردیس شیر، یک تندیس 
قـــوچ و یـــک گاو از جنـــس برنـــز را برای 

نمایشـــگاه ســـوی دیگر ساختم.
 

معاشرت فرهنگی با سینماگران 
مشهور

صدیـــق افـــزود: مـــن زمانـــی گلخانه ای 
کارگاه  بـــه  تبدیـــل  را  آنجـــا  و  داشـــتم 
کارگاه  ایـــن  و  کـــردم  مجسمه ســـازی 
موقعیتـــی شـــد تـــا کنـــار دوســـتان و 
همکارانـــی مثل حمید جبلی و شـــاهرخ 
فروتنیـــان بـــه کار حجـــم بپردازیـــم و 
معاشـــرت فرهنگی کنیـــم و از تجربیات 
همدیگـــر بیاموزیـــم. مـــن از فضـــای کار 
بازیگری که پرتنش و بااســـترس اســـت، 
بـــه مجسمه ســـازی به عنـــوان یـــک هنر 
انفـــرادی کـــه آرامبخـــش اســـت، پنـــاه 
می بـــرم. اگـــر بخواهـــم بگویـــم کارهایم 
چقـــدر تحت تأثیـــر بازیگـــری اســـت، 
مطمئناً این 30 ســـال در بخش حرفه ای 
در ســـینما و تلویزیـــون بازیگـــری باعث 
شـــده نـــگاه دیگـــری در مجسمه ســـازی 
داشته باشـــم، اما تاش کرده ام سبقه ای 
را که در کار بازیگـــری دارم، هیچ وقت در 

مجسمه ســـازی دخیلـــش نکنـــم.
ایـــن بازیگـــر کـــه از فضای تجســـمی دور 
نیســـت، گفت: در این چند ســـال اخیر 
خیلی نمایشـــگاه رفتم و دعوت شـــده ام 
و ســـعی کـــردم نمایشـــگاه های مهـــم را 
از دســـت ندهـــم و بـــا فضـــای هنرهای 
تجســـمی امروز بیگانه نیســـتم. به نظرم 
نمایشـــگاه ســـوی دیگر خیلی نمایشگاه 
غنـــی و قابـــل بالیـــدن اســـت و در ایـــن 
نمایشـــگاه آثـــار همـــکاران ســـینماگری 
است که از دســـت داده ایم، مثل مرحوم 
عبـــاس کیارســـتمی یـــا شـــاهرخ غیاثی 
حتی بعضی از دوســـتان خط خطی های 
خانگی شـــان را آورده اند کـــه چقدر قوی 
و پخته و درســـت است. بســـیاری اوقات 
متأســـفانه به نمایشـــگاه های هنرمندان 
معروفـــی مـــی روم کـــه در آن اثـــری را 
نمی بینـــم کـــه چشـــم و دل و روحـــم را 
ذره ای نـــوازش دهد. نمایشـــگاه ســـوی 
دیگر بشـــدت قابل دفاع و محترم است 
و در زمینـــه هنرهـــای تجســـمی فراتـــر از 
اسامی بزرگی اســـت که در عرصه سینما 

و تلویزیـــون فعـــال بودند.

از عاقه مندی هایـــم اســـت. یکـــی 
 هر اثری جهان خودش را دارد

 ، ن ا رگـــرد کا ی  د ســـجا علـــی  محمد
فیلمنامه نویس، تهیه کننـــده، تدوینگر، 
نقاش و نویســـنده نیز در نمایشگاه سوی 
دیگر نقاشـــی هایش به نمایـــش درآمده 

. ست ا
خبرنـــگار  بـــا  در گفت و گـــو  ســـجادی 
»ایـــران« دربـــاره فعالیت هـــای هنـــری 
غیرســـینمایی اش گفت: مـــن از کاس 
دوم ابتدایی به شـــکل جدی جذب هنر 
نقاشـــیخط شـــدم و تا مدت ها خطاطی 
می کردم. بعد از آن از طریق نقاشـــی، به 
نقاشـــی متحرک گرایش پیـــدا کردم و در 
13 سالگی، اولین فیلمم را با عنوان »کی 
از همـــه زرنگ تـــره« به شـــیوه پویانمایی 

. ختم سا
او با بیان اینکه نقاشـــی در این 12 ســـال 
اخیـــر فایل مهمـــی در زندگی من شـــده 
اســـت، افـــزود: از ایـــن جهـــت بســـیار 
خشـــنودم، ســـبک نقاشـــی ام بـــه دلیل 
اینکـــه تعلق خاطـــرم به سوررئالیســـم و 
اکسپرسیونیســـم و گاهی »اکسسوررئال« 
مختلـــف  کارهـــای  در  ولـــی  هســـت، 

رویکردهـــا فـــرق می کند. 
در  نقاشـــی هایش  ســـبک  ســـجادی 
نمایشـــگاه ســـوی دیگـــر را نوعـــی فـــرا 
سوررئالیســـم دانســـت و افـــزود: به طور 
یقین به تقســـیم بندی ســـبک ها خیلی 
باور نـــدارم، چون رویاگونگـــی و رازوارگی 
را دوســـت دارم، بویـــژه در آثـــاری مثـــل 
سیاوشـــان و جمشـــید شـــاه جـــم کـــه 
مبتنـــی بـــر اســـاطیر ایرانی اســـت که در 
آنجـــا نیم نگاهی هـــم به نگارگـــری ایرانی 
داشـــتم. هـــر کاری بـــه نظر مـــن جهان 
خـــودش را دارد و نمی شـــود چیـــزی را به 

ســـینما علاوه بـــر همه جلوه هایـــش، فرش قرمـــز، نور پی در پـــی فلاش ها، جلســـات مطبوعاتـــی، لبخنـــد زدن مقابل ردیف 
دوربین ها، لباس های رنگین پرزرق و برق، شـــهرت، پول و محبوبیت، ســـوی دیگری هم دارد؛ پناه بردن به پهنه ســـفید بوم، 
به دفتر طراحی، به گل مجسمه ســـازی. این »ســـوی دیگر« ســـینماگران اســـت. ســـینماگرانی که اهل فیلم، آنهـــا را به عنوان 
کارگـــردان، بازیگـــر یـــا طراح می شناســـند، امـــا نمی دانند کـــه آنها تجربه هـــای دیگـــری در مدیای دیگـــر دارنـــد. تجربه هایی 

هنرمندانـــه که نمی گذارد افســـردگی، فشـــار کاری، بیکاری یا ممنوع الـــکاری آنها را از آفرینـــش بازدارد.
نمایشـــگاه آثار تجسمی سینماگران با عنوان »ســـوی دیگر« با حضور ســـینماگرانی که در کنار کارهای غیرسینمایی کار هنری 
می کننـــد، در مجموعـــه معاصر ســـو در حال برگزاری اســـت. این نمایشـــگاه بـــه نمایش گردانـــی امید بنکـــدار و به یاد نصرت 
کریمی، جمشـــید مشـــایخی، داریـــوش مهرجویی، عباس کیارســـتمی، شـــاهرخ غیاثی، آتیلا پســـیانی، نـــادر ترکمن و وحید 
نصیریان برپا شـــده اســـت. در این نمایشـــگاه آثـــاری از مهدی احمـــدی، رویا افشـــار، رضا بابک، پارســـا پیروزفر، امیرشـــهاب 
رضویـــان، محمدعلی ســـجادی، مهراب قاســـم خانی، ســـیروس مقدم، شـــاهرخ فروتنیان، آناهیتـــا درگاهـــی و... به نمایش 
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عکس نوشت

امام صادق)ع(
بى نیـــازى و عـــزت بـــه هـــر طـــرف مى گردند و 
چون بـــه جایگاه توکل دســـت یافتنـــد در آنجا 

قـــرار مى گیرند.
کافى،ج2،ص65،ح3 سخن روز

قاب به یادماندنی سر نهادن ماه منیر 
)فریماه فرجامی( بر زانوان ترنجبین 
بانو )رقیه  چهره آزاد( در ماندگارترین 
»مادر« ســـینمای ایـــران، همخوانی 
ح شده  عجیبی با صحبت های مطر
در نشســـت دارد. نماینـــدگان برخی 
رســـانه ها آمده اند تا از تضـــاد منافع 
و اختـــلاف ســـلیقه شـــکل گرفته در 
دروه های مختلف بگویند اما جانمایه 
صحبت های دبیر جشـــنواره دعوت 
بر آشـــتی و کنـــار هـــم قـــرار گرفتن 
سلایق اســـت. برخی حتی به تعبیر 
خـــود خواهـــان تلافـــی بی مهری ها 
نسبت به تحریم کنندگان دوره های 
اخیـــر جشـــنواره هســـتند، پاســـخ 
منوچهـــر شاهســـواری امـــا قدردانی 
فرصت هـــا برای یـــک بار دیگـــر کنار 
هم بودن اســـت کـــه »جشـــنواره نه 
جـــای جدل های ســـابق اســـت و نه 

محل تنبیـــه کســـی«. در فاصله یک 
روز مانده به آغاز رســـمی جشـــنواره 
فیلـــم فجـــر، صحبت هـــای منوچهر 
شاهسواری در ســـالن  همایش های 
ج میـــلاد و البتـــه عملکـــردش تا  بر
همین نشســـت، بـــر مبنـــای همان 
مؤلفه تکرار شـــونده ای اســـت که به 
عنـــوان مانیفســـت برگزار کنندگان 
این دوره جشـــنواره، روی پوسترهای 
بخش های مختلف آن نشسته است؛ 
ادای احترام به مام وطن و همان طور 
که خود در آیین رونمایی از پوسترها 
گفتـــه: »رویـــداد جشـــنواره فجر در 
سرزمین عزیز ما، مادر ماست، وطن 
مادر و مادر وطن. این چیزی اســـت 
که در جزء بـــه جزء زیســـت تاریخی 
فرهنگـــی ما وجـــود دارد، اگـــر به یاد 
بیاوریم همدیگـــر را و گاهـــی اوقات 
به بهانه جشـــنواره فرصتی باشـــد تا 
دل هایمان کمی صاف شـــود و گاهی 
اوقـــات حتـــی چشـــمانمان بـــرای 
همدیگر  تر شـــود.  تر شدن چشمان 
ما در این ســـرزمین بـــرای همدیگر 
باعث و بانی حیـــات و قوام فرهنگی 
این سرزمین است.« آثار راه یافته به 
بخش مســـابقه این دوره از جشنواره 

نیز به نوعی همچون قطعه های یک 
پازل، تصویرکننده همین مادرانگی 
و  تر شـــدن چشم هاســـت؛ با دیدن 
تلاش های علی هاشمی در شناسایی 
و طرح ریزی عملیات خیبر )اسفند(، 
مادرانه ای برای زکیـــه اهوازیان مادر 
علی هاشـــمی )اشـــک هور( یا غربت 
علی صیاد شـــیرازی در آغـــاز دوران 
جنگ )صیاد( و رشـــادت های شهید 
حســـن طهرانـــی مقـــدم در دوران 
جنگ )خـــدای جنـــگ( و همچنین 
قدرشناسی از نگاه دلسوزانه و نگران 
فیلمســـازان جوان نسبت به جامعه 

امروز.
 

»نه« به فیلم سفارشی و جایزه 
مصلحتی

امشـــب  شـــامگاه   18:30 ســـاعت 
سی وچهارمین جشـــنواره فیلم فجر 
با برگـــزاری افتتاحیه در تالار وحدت 
بـــه صـــورت رســـمی آغـــاز می شـــود 
روز  یـــک  شاهســـواری  منوچهـــر  و 
پیش از آغاز رســـمی ایـــن رویداد در 
ج میلاد در  ســـالن همایش های بـــر
گفت وگویی صمیمانه بـــه ابهامات و 
سؤال اهالی رسانه درباره این رویداد 

جشنواره جای آشتی با سینماست
منوچهر شاهسواری در نشست خبری چهل وسومین جشنواره فیلم فجر

پیام

فرهنگـــی/ »ســـید عبـــاس صالحـــی« در پیامی به 
دوازدهمین دوســـالانه ملـــی هنر ســـرامیک ایران 
گفـــت: آنچه ســـرامیک را بـــرای مـــا دارای اهمیت 
می کنـــد، بهـــره خلاقانـــه هنرمندانـــی اســـت که 
آثـــاری بی بدیـــل آفریده اند و ایـــن آفرینش، بیانگر 
دیدگاه های معاصر در هنر ایـــران به لحاظ ظاهری 
و همچنیـــن نگاه هنرمندان به مســـائل انســـانی، 

فلســـفی و حتی اجتماعـــی از منظر محتوایی اســـت.
در متـــن پیام ســـید عباس صالحـــی آمده است:»ســـرامیک ماده خامی اســـت کـــه به اثر 
خلاقانـــه هنری تبدیل شـــده و انســـان در طول تاریخ با این مـــاده، در بیان آمـــال و آرزوها، 
آثاری را خلق می کرده که کاربردهای روزانه داشـــته و امروز مـــا از آنها در گنجینه ها و موزه ها 

بهره های بســـیاری می بریـــم و اطلاعات دســـته اول هنری و تاریخی را کســـب می کنیم.
در حال حاضر در جهانی زیســـت می کنیم که ارزش ســـرامیک را دریافته و به همین دلیل 
هزاره ســـوم را »هزاره ســـرامیک« نام نهاده اند و این ماده در صنایع پزشکی تا هواپیمایی و 
لـــوازم خانگی کاربردهای فراوانی دارد، اما آنچه ســـرامیک را برای ما دارای اهمیت می کند، 
بهـــره خلاقانه هنرمندانی اســـت که آثـــاری بی بدیـــل آفریده انـــد و این آفرینـــش، بیانگر 
دیدگاه هـــای معاصر در هنـــر ایران به لحاظ ظاهری و همچنین نگاه هنرمندان به مســـائل 
انســـانی، فلســـفی و حتی اجتماعی از منظر محتوایی اســـت. به همین دلیل سرامیک را 
در جهـــان امروز به عنوان رســـانه می شناســـند و با این رســـانه کهـــن اما با کارکـــرد نوین، 

هنرمندان ما در ســـپهر هنری جهـــان، نام ایـــران را در اوج قرار داده اند.
ســـرامیک در جهان جایـــگاه ارزنده ای یافته اســـت و بســـیاری از هنرمندان به ســـراغ این 
رســـانه آمده انـــد و آثار هنری شـــان را با این رســـانه خلق کرده انـــد. ایران ما نیز در شـــاخه 
ســـرامیک، جهش های بزرگی داشته و بی تردید این مســـأله، مدیون کار هنرمندانی است 
کـــه در این عرصه فعالیت می کنند و آثار ارزشـــمندی را در معرض دیـــد عموم می گذارند.

نشـــانه این رویکردهای نوین به ســـرامیک، دوسالانه ملی هنر ســـرامیک ایران است که در 
ایـــن روزها در دوازدهمین دوره اش، تحولی را در هنر ســـرامیک رقم زده اســـت و این تحول 

و دگرگونی، منشـــأ آثار پربرکتی در هنـــر معاصر ما خواهد بود.
از همـــه هنرمنـــدان گرامی کـــه با حضـــور در این دوســـالانه موقعیـــت منحصربه فردی را 
بـــرای مردم عزیز کشـــور ایجـــاد کردند تا با دیـــدن این آثـــار، تصویر ممتـــازی از هنر امروز 
ایـــران را تماشـــا کنند، سپاســـگزارم و برای همـــه آنهـــا از درگاه الهی موفقیـــت و بهروزی 

خواهانـــم.«/ ایران

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

سرامیک در جهان امروز یک رسانه است

امـــروز در افتتاحیـــه چهل وســـومین جشـــنواره فیلم 
فجربزرگداشت ســـه چهره ماندگار هنری و سینمایی 
برگزار می شـــود؛ ســـیروس الوند، رضا بابک و منوچهر 
والی زاده که هر کدام بخشـــی از خاطـــره جمعی مردم 
ایران در حافظه ســـینمایی اند. ســـیروس الونـــد را با 
فیلم هایـــی مثل »یک بـــار برای همیشـــه«، »مزاحم«، 
»دســـت های آلوده«، »چهره« و »فریاد زیر آب« به یادم 
می آوریم. فیلمسازی که از روزنامه نگاری به کارگردانی 
رســـید. او درســـت در روز تولدش تقدیر می شـــود. از 
خانـــواده اش، خشـــایار الوند فیلمنامه نویـــس طنز در 
جوانی درگذشـــت و دخترش ماهور به عنوان بازیگر، 

نام الوند را تداوم می بخشد.
 رضا بابک هم چهره آشنا و محبوبی در عرصه بازیگری 
است. او با سریال های خاطره انگیزی همچون »محله 
برو بیـــا« و »محله بهداشـــت« بـــه یکـــی از چهره های 
شاخص نسل های گذشـــته تبدیل شـــد. نقطه عطف 
دوران کاری او، نقش آفرینـــی در ســـریال تلویزیونـــی 

آرایشـــگاه زیبا به کارگردانـــی مرضیه برومنـــد بود. این 
مجموعه که به روابـــط اجتماعی در محله ای قدیمی از 
تهران می پرداخت، به یکی از پربیننده ترین سریال های 
تلویزیون تبدیل شـــد و بابک را به چهره ای محبوب در 

میان خانواده های ایرانی بدل کرد.
منوچهر والی زاده هم بـــا صدای گرم، مقتدر و منعطف 
خود خاطراتی شـــیرین را از دوران کودکی تـــا به امروز 
در ذهن ما حک کرده اســـت. صدای والی زاده آنچنان 
منعطف است که توانسته در جایگاه یکی از بزرگ ترین 
شخصیت های کمدی یعنی تام هنکس در فیلم فارست 
گامپ نیز دوبله فوق العاده ای داشته باشد به طوری که 
هنوز هم گویندگی این شخصیت جزو کارنامه درخشان 
گویندگی منوچهر والی زاده به شـــمار مـــی رود. علاوه 
بر این ضرب  آهنگ دلنشـــین صدای والی زاده موجب 
شـــده تا در گویندگی آثار کمدی نیز حرفی برای گفتن 
داشته باشند.همچنان تازگی و طراوتی وصف ناشدنی 

در حنجره تاریخی اما جوان او شعله ور است.

سه سپاس سینمایی علمی نوشتن هم فن است هم مهارت

نقل قول

  صاحب امتیاز: 
خبرگزاری جمهوری اسلامی

  مدیرعامل مؤسسه فرهنگی مطبوعاتی ایران:
علی متقیان

  سردبیر:
هادی خسروشاهین

جین ایر
شارلوت برونته

 قلب انســـان گنج های پنهانـــی دارد که در خفا 
نگهـــداری و در ســـکوت مهـــر و موم شـــده اند. 
افـــکار، امیدهـــا، رویاهـــا و لذت هـــا... کـــه اگر 
فاش شـــوند، افسون هایشان شکسته می شود.

دیالوگ

یک تکه از آسمان برایم کافی استنگاره

طراح: گرهارد جپ

انتخاب نمایی از فیلم »مادر« علی حاتمی با چهره 
»رقیه چهره آزاد« که خود نماد مادر در ســـینمای 
ایران است، هم انتخاب هوشـــمندانه ای است و 
ج می نهد.  هم نمادین که منزلت زن و مـــادر را ار
این نما و نمـــاد، ارجاع بـــه جایـــگاه والای مادر و 
زن در فرهنگ و هنر و ســـینمای ماســـت و تصویر 
رقیه چهره آزاد به عنوان مادر فیلم »مادر« نشـــان 
وحدت و همدلی و اتحاد یک خانواده اســـت که 
حالا می تواند به خانواده سینما تسری داده شود 
و نشـــانی از وفاق باشـــد. این صورت فقط چهره 
یک مادر نیست، بلکه نمادی از خود سینماست 
که می تواند بـــه مثابه مادر، همـــه فرزندانش را با 
وجـــودت تفـــاوت و تضادهـــا و اختلاف نظرها زیر 
چتر حمایت و محبت خود قرار دهد. زیر پوست 
این پوستر نوعی دعوت به آشـــتی نهفته. دعوتی 
مادرانه به خود ســـینما که خصلتی مادرانه دارد. 
آن هم مادری در شمایل رقیه چهره آزاد به روایت 

علی حاتمی.

زبان علمی با زبان ادبی فرق دارد. زبان علمی باید خیلی شفاف باشد آنچنان که هیچ 
مکثی روی کلمات و عبارات صورت نگیرد و به چندبارخوانی یا حتی دوباره خوانی نیازی 
نباشد. رسیدن به این مقصود، به مهارت نیاز دارد یعنی هرکسی نمی تواند به زبان 
علمی مطلب بنویسد. امروزه یکی از دشواری های عمده ما در انتقال علوم به نسل 
جوان همین است که کسانی که در زمینه علوم و حتی مباحث زبان شناسی معلوماتی 
کسب کرده اند، در انتقال دانش خود با مشکل مواجهند و بیانشان روشن و رسا 
و شفاف نیست. رعایت اینکه در گفتار یا نوشتار هر کلمه و هر تعبیری به 
موقع و در جای خود به کار برود و مطلب هر چه روشن تر و ساده تر باشد 
کار آسانی نیست. صِرفِ احاطه بر دستور زبان این مشکل را حل نمی کند. 
نگارش فن است و البته، اگر ادبی باشد، قریحه دیگری می طلبد. علمی 

نوشتن هم فن است و به مهارت دیگری نیاز دارد.

به بهانه زادروزش، گزیده ای از سخن مرحوم »احمد سمیعی گیلانی« 
نویسنده و مترجم در گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی حوزه
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پاســـخ داد. طبق گفته او در مراســـم 
امشـــب افتتاحیه قرار است علاوه بر 
بزرگداشـــت منوچهر والی زاده، رضا 
بابک و ســـیروس الوند، سیدعباس 
صالحی سخنرانی کند؛ وزیر فرهنگ 
و ارشـــاد اســـلامی البته پیش از این 
مراســـم از برگزارکنندگان جشـــنواره 
ضمانـــت گرفتـــه اســـت که مراســـم 
اختتامیـــه بـــدون هیچ ســـخنرانی و 
صرفاً مبتنـــی بـــر معرفـــی و تقدیر از 
برگزیـــدگان باشـــد؛ تصمیمـــی که با 
تشویق حاضران در این نشست مورد 

تأیید اهالی رسانه قرار می گیرد.
شاهسواری در عین حال که بر وفاق 
و همدلی در جشـــنواره تأکیـــد دارد، 
تعهـــد می دهد کـــه پایبندی بـــر این 
اصل نه در راهیابی آثار به فهرســـت 
منتخبان تأثیر داشته و نه قرار است 
بر استقلال تصمیم هیأت داوران تأثیر 
بگذارد: »تکذیب می کنم که فیلمی با 
فشار نهادی به جشنواره آمده باشد. 
برخـــی دوســـت دارنـــد، بگوینـــد که 
زورشـــان آنقدر زیاد بود که فیلم را به 
جشنواره فرستادند ولی تمام فیلم ها 
با امضـــای اعضـــای هیـــأت انتخاب 
اســـت.« او همچنین تأکیـــد می کند 
که در جشنواره امسال از جایزه های 
مصلحتـــی هم خبـــری نیســـت: »در 
اهدای جوایز پیرو فراخوان هستیم و 
تمرکز ما بر کیفیت و وجه تکنیکال و 
هنری آثار است.« دبیر جشنواره فیلم 
فجر که ســـابقه چند ســـاله مدیریت 
خانه ســـینما را هـــم دارد، در بخش 
دیگـــری از صحبت هایـــش حفاظت 
از رأی مـــردم را شـــرافت ذاتی ســـتاد 
جشنواره می داند و تضمین می دهد با 
غ  تکیه بر تمام شیوه های فنی، سیمر
این بخـــش به فیلم منتخـــب واقعی 

تماشاگران برسد.
 

بخت یاری اجتماعی برای کنار 
هم بودن

دبیر جشنواره فیلم فجر در پاسخ به 
سؤالی از استقبال هنرمندان از حضور 
در جشـــنواره می گوید: »وقتی که به 
ستاد جشنواره آمدیم، نگران بودیم 
که هنرمندان از ما استقبال می کنند 
یـــا نـــه . حقیقتـــاً از روز اول شـــرایط 
اجتماعی، نحوه گفت و گوی ســـتاد با 
هنرمندان و میل هنرمندان به حضور 
در جشـــنواره را تا این حد پیش بینی 
نمی کردم. من مدیون کسانی هستم 
که اصرار داشـــتند در این جشـــنواره 
حضور داشته باشند و من این مسأله 
را یک بخت یاری اجتماعی می دانم. 
یک بار دیگر احساس کردیم که باید 
کنـــار هم باشـــیم و تن بـــه اصطکاک 
جدل ندهیم و به امروز و فردای این 

سرزمین فکر کنیم.«
» جشـــنواره نباید محل تنبیه باشد« 
این عبارات، پاســـخ شاهســـواری به 
خبرنگاری است که معتقد است رفتار 
آنهایی که بعد از اتفاقات اجتماعی و 
سیاسی در سال های اخیر نسبت به 
جشـــنواره  بی مهری کرده انـــد، نباید 
بی پاسخ بماند. دبیر جشنواره فیلم 
فجر اما می گوید: »اگر فرض بی مهری 
را بپذیریـــم آیـــا پاســـخ بی مهـــری، 
بی مهـــری اســـت؟ هر کســـی در این 
کشور شهروند اســـت، ممکن است 
در برخی امور اختلاف سلیقه یا تضاد 
و تعارض منافع داشـــته باشـــیم ولی 
اینکه فرصت ها را نگیریم و مهربانی 
کنیم با شـــیوه فرهنگی ما هم ســـوتر 
است. جشنواره ذاتاً مشوق هنرمندان 
اســـت و خـــدای ناکـــرده نباید محل 
تنبیه باشد.« او همچنین در واکنش 
به ســـؤالی با محـــور اینکه جشـــنواره 
امسال محصول و کارنامه دولت قبل 
اســـت و حداقل چه تفاوتی در اجرا و 
سیاست گذاری ها داشته است، پاسخ 
می دهد: »معتقدم هر امر خیری که 
در طول هزاران ســـال این ســـرزمین 
صورت گرفته، تمام ما در آن ســـهیم 
بوده ایم. امسال با سلیقه دیگری به 
جشنواره نگاه شـــده است. جشنواره 
محـــل جدل هـــای ســـابق نیســـت 
بلکه محـــل افق گشـــایی های آینده 

است. اگر درباره گذشته جدل کنیم 
انگار در یک مرداب گیـــر افتاده ایم. 
جشـــنواره خودش نمی تواند منتقد 
ســـال گذشته خودش باشـــد و نباید 
دائم ایرادات را به دیگران نســـبت و 
حسن ها را به خودمان نسبت دهیم. 
فیلم هـــا را خواهیـــد دیـــد و متوجه 
می شوید که جامعه ســـینمایی ایران 
غ از این  و به خصوص نسل جوان فار
تقسیم بندی های دولتی و جدل ها راه 

خودش را ادامه می دهد.«
 

بخش ویژه؛ آینه ای تمام نما از 
سینمای ایران

بخش ویژه جشنواره فیلم فجر یکی 
از ابهامـــات اهالی رســـانه اســـت که 
شاهســـواری برای آن پاســـخ روشن 
و شـــفافی ارائه نمی دهـــد. او درباره 
اعـــلام نشـــدن آثـــار ایـــن لیســـت 
کنجکاوی برانگیـــز بـــا طنـــز ضمنـــی 
اینکـــه »بگذارید جشـــنواره هیجانی 
باشد« اعلام اسامی فیلم ها را روزانه 
عنوان می کند و همچنین در بخش 
دیگر این نشست، بخش ویژه را آینه 
تمـــام نمای ســـینمای ایـــران عنوان 
می کند: »بخش اکران ویژه مخصوص 
فیلم هایی است که به دلایل مختلف 
در قالب جشنواره نمی گنجند مانند 
سال تولید فیلم، نقص فنی، ممیزی 
و … نمایش ایـــن دســـته از فیلم ها 
که تنوع موضوعی و ســـاختاری دارد، 
می تواند آینه تمام نمایی از سینمای 
ایران را در منظر شـــما اهالی رســـانه 

قرار دهد.«
 

شجاعت، سر به دیوار کوبیدن 
نیست

شاهسواری در پاســـخ به این پرسش 
که چـــرا دبیران جشـــنواره فیلم فجر 
در سال های اخیر محافظه کار شده و 
جسارتشان را از دست داده اند، بیان 
می کند: »من آدم شـــجاعی نیســـتم 
و شـــجاعت را در رعایت عقل، تدبیر 
و درایت هم می دانم. هر شـــجاعتی 
الزاماً به معنای ســـر به دیوار کوبیدن 
نیســـت .« او در عین حال می افزاید: 
»این مسأله وجه اجتماعی هم دارد و 
دختران و پسران جوان از ما توقعاتی 
دارنـــد که نتوانســـتیم به آنها پاســـخ 
دهیم نه به دلیل عدم شجاعت بلکه 
به دلیل نادانی مان. اینکه هنرمندی 
از رئیـــس جمهـــورش بـــرای اکـــران 
فیلمش تقاضـــا می کند بـــه نظر من 
ایرادی نـــدارد بلکه حق شـــهروندی 
ایشـــان اســـت که درخواســـت کند. 
اگر بـــه فرض مثال رئیـــس  جمهوری 
فیلمی را وارد جشـــنواره کنند از نظر 
افکار عمومی ظلم به آن فیلم اســـت 
یا حمایت از آن فیلم؟« دبیر جشنواره 
با اشـــاره به تمایز جشنواره فیلم فجر 
بـــا دیگـــر جشـــنواره های ســـینمایی 
می گوید: » این خاص بودن اقتضائات 
خودش را دارد و البته قواعد جشنواره 

نیاز به بازنگری جدی دارد.«
 

از استقبال مخاطبان تا خبرهای 
خوش جزیره بوموسی

همزمـــان با برگـــزاری این نشســـت، 
فروش بلیت در ســـینماهای مردمی 
هم آغاز شـــده اســـت. شاهســـواری 
خبری از میزان هجوم تقاضای خرید 
و ایجاد اختلال در سیستم فروش را 
می خواند و آن را نشـــانه تسری حال 
خوب اجتماعی به مخاطبان سینمای 
ایران ارزیابی می کنـــد و در نهایت از 
نیم بها شـــدن بلیت جشـــنواره برای 
دانشـــجویان خبـــر می دهـــد. طبق 
اطلاعات ارائه شـــده در این نشست 
فـــرزاد حســـنی، منصـــور ضابطیان، 
محمدرضا مقدســـیان و اکبـــر نبوی 
مسئولیت اجرای جلسات مطبوعاتی 
فیلم های جشنواره را برعهده دارند. 
در بخشـــی از نشســـت هـــم نمایش 
فیلم هایـــی در فضـــای بـــاز جزیـــره 
بوموسی از شامگاه 9 بهمن ماه  اعلام 
شـــد و ســـینمای راه اندازی شـــده در 
جزیره بوموســـی از 27 بهمن آغاز به 

کار می کند.

یک پوستر مادرانه


